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8’inciToplantı

1 Kasım 2022 Salı

I.- GÖRÜŞÜLEN KONULAR

TBMM Plan ve Bütçe Komisyonu saat 10.12’de açılarak dört oturum yaptı.

2023 Yılı Merkezi Yönetim Bütçe Kanunu Teklifi (1/286) ve 2021 Yılı Merkezi Yönetim Kesin 
Hesap Kanunu Teklifi (1/285) ile Sayıştay tezkerelerinin görüşmelerine devam edilerek,

Gençlik ve Spor Bakanlığının,
Spor Toto Teşkilat Başkanlığının,
Görüşmeleri tamamlanarak, 
Gençlik ve Spor Bakanlığının 2023 yılı bütçesi ve 2021 yılı kesin hesabı kabul edildi.

Komisyon Başkanı Cevdet Yılmaz, 
Erzurum Milletvekili Muhammet Naci Cinisli, 
Erzurum Milletvekili İbrahim Aydemir, 
Komisyonun 31 Ekim 2022 günkü toplantısında Erzurum’la ilgili olarak yaşanan bir tartışmaya 

ilişkin açıklama yaptılar.

İstanbul Milletvekili İsmail Faruk Aksu, bir milletvekilinin ülkücülerin bir öğrenciye ırkçılık 
saikiyle saldırdığı yönündeki ifadelerine ilişkin açıklama yaptı. 

Komisyon gündeminde görüşülecek başka konu bulunmadığından, bütçe görüşmelerine devam 
etmek için 2 Kasım 2022 Çarşamba günü saat 10.00’da toplanmak üzere saat 22.15’te toplantıya son 
verildi. 
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 1 Kasım 2022 Salı

BİRİNCİ OTURUM

Açılma Saati: 10.12

BAŞKAN: Cevdet YILMAZ (Bingöl)

BAŞKAN VEKİLİ: İsmail Faruk AKSU (İstanbul)

SÖZCÜ: Abdullah Nejat KOÇER (Gaziantep)

KÂTİP: Şirin ÜNAL (İstanbul)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, Sayın 
Bakan, değerli Bakan Yardımcılarımız, kamu kurum ve kuruluşlarımızın kıymetli bürokratları, 
basınımızın değerli temsilcileri; Başkanlık Divanı adına hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Komisyonumuzun 8’inci Birleşimini açıyorum.

Gündemimizde Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçe, kesin hesap ve Sayıştay raporu ile Spor Toto 
Teşkilat Başkanlığının Sayıştay raporu bulunmaktadır. 

Sunuma geçmeden önce, Komisyonumuza gelen, katkıda bulunacak olan değerli bürokrat 
arkadaşlarımızı, Bakan Yardımcılarımızı tanımak istiyoruz. 

Bakan Yardımcılarından başlamak istiyorum.

Buyurun lütfen.

(Katılımcılar kendilerini tanıtmaya başladılar)

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) – Arkadaşın kravatı yok yalnız Başkanım, kravat taksın. Kravatsız 
Bütçe Komisyonuna girilmez.

(Katılımcılar kendilerini tanıtmaya devam ettiler)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, tamamladık galiba.

Değerli arkadaşlar, teşekkür ediyorum; hepinize hoş geldiniz diyorum.

II.- KANUN TEKLİFLERİ VE DİĞER İŞLER

A) KANUN TEKLİFLERİ

1.- 2023 Yılı Merkezi Yönetim Bütçe Kanunu Teklifi (1/286) ve 2021 Yılı Merkezi Yönetim Kesin 
Hesap Kanunu Teklifi (1/285) ile Sayıştay tezkereleri(*)

a) Gençlik ve Spor Bakanlığı

b) Spor Toto Teşkilat Başkanlığı

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şimdi sunumlarını yapmak üzere Gençlik ve Spor Bakanımız 
Sayın Mehmet Muharrem Kasapoğlu’na söz veriyorum.

Sayın Bakanım, süreniz otuz dakikadır.

Buyurun lütfen.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Teşekkür ediyorum.

Sayın Başkanım, çok değerli Komisyon üyeleri, çok kıymetli katılımcılar; sizleri saygıyla 
selamlıyorum.
* (1/286) ve (1/285) esas numaralı Kanun Teklifleri 21/10/2022 tarihli 3’üncü Toplantı Tutanağı’na eklidir.
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Bugün Gençlik ve Spor Bakanlığımızı konuşacağız, gençlerimizi konuşacağız, sporumuzu 
konuşacağız, bütçemizi ele alacağız. Bütçemizin gençlerimiz, sporcularımız, ülkemiz için hayırlı 
olmasını diliyorum. Tabii, cumhuriyetimizin 99’uncu yılını kutlama sürecindeyiz ve ben bu vesileyle 
başta Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ü, silah arkadaşlarını, şehitlerimizi, bu ülke için değer üreten, ter 
döken, gayret gösteren herkesi saygıyla, minnetle, rahmetle yâd ediyorum. 2023 yılı bütçemiz ve 
bundan sonraki süreç, cumhuriyetimizin 100’üncü yılı, yeni yüzyıl perspektifimiz elbette gençlerimizin 
omzunda yükselecek ve biz de hem bütçemizle hem devlet olarak tüm imkânlarımızda gençlerimizin 
her daim yanlarında olmaya devam edeceğiz. Ben bu vesileyle bugünkü görüşmelerimizin hayırlı 
olmasını diliyorum; verimli, bereketli, başarılı olmasını temenni ediyorum.

Çok değerli milletvekillerimiz, 9 Temmuz 2018, Cumhurbaşkanlığı hükûmet sistemimizle birlikte 
yeni bir anlayış, yeni bir nitelik ve yeni bir sinerjiyle yola koyulduk. Sistemin avantajlarını en iyi 
şekilde değerlendirerek ortak hedeflerimizi, bu anlamda kurumlarımızı, etkili ve çözüm odaklı bir irade 
mekanizmasıyla süreci işlettik. Karar alma süreçleri ve bürokrasinin hızlanması, kalitenin artması ve 
hizmet çıtasının yükseltilmesi neticesini doğurdu. Gençlik ve Spor Bakanlığı olarak tüm paydaşlarımızla 
etkin bir iş birliği politikası güttük. Ortak akıl ve bununla birlikte, taassubu geride bırakarak, kurumlar 
arası kurum taassubunu geride bırakarak hizmet yelpazesini ve ortak aklı ön plana çıkardık. 

Büyük ve güçlü Türkiye inşasında gençlerimiz hiç şüphesiz vizyonlarıyla, enerjileriyle ve 
dinamizmleriyle en önemli değerimiz. Gençliğe hizmet üretiyorsanız dinamik, çözüm odaklı, hızlı 
aksiyon alan bir yapı ortaya koymak zorundasınız; gençlerin temsil ettikleri dünyayı, hayata yaklaşım 
biçimlerini, bakış açılarını ve gelecek perspektiflerini bir bütün olarak değerlendirmelisiniz; genç 
odaklı, sürdürülebilir, erişilebilir, katılımcı, paylaşımcı bir stratejiye sahip olmalısınız. İşte, Gençlik 
ve Spor Bakanlığı olarak temel yaklaşımımız budur. Bakanlık olarak gençlerimizin bedensel, ruhsal 
ve fikrî gelişimini ve bu çerçevede tüm imkânlarını artırma, gençliğin kişisel ve sosyal gelişimini 
destekleme politikaları önceliğimizdir. Gençlerimizin potansiyellerini gerçekleştirebilmelerine destek 
olmak, gençlerin karar alma ve uygulama süreçleriyle sosyal hayatın her bir alanında etkin katılımlarını 
sağlamak amacımızdır. Bağımsız karar alan, sorumluluklarına sahip çıkan, yeteneklerinin farkına 
varan, hayal kuran, farklılıklarla temas eden, insana ve çevreye ilişkin üretken, ilgi ve hassasiyet sahibi, 
geleceği şekillendirmeye hazır bir gençliğin güçlendirilmesi, desteklenmesi öncelikli hedefimizdir. 

Gençlerin değişen ihtiyaçlarını anlamak, mevcut çalışmaları yeniden düzenlemek ve gençlere 
ulaşacak yaklaşım ve söylemin etkisini artırmak, yatırımlarımızla çalışmalarımızda sürdürülebilirliği 
temin etmek için ayrı bir gayret gösteriyoruz. Hizmetlerimizde ve tesislerimizde gençlerin faaliyetlerini 
ve etkinliklerini gerçekleştirebilecekleri ortamlar hazırlama çabası içerisindeyiz. Gençlerin fikirleri 
için gerekli altyapı ve lojistik imkânlar Bakanlığımız tarafından onlara sağlanmaktadır. Gençlik 
merkezlerimiz, gençlerimizin potansiyellerini keşfetmeleri noktasında çok ama çok önemli bir 
misyonu haizdir. 2002 yılında 9 olan gençlik merkezi sayımız bugün itibarıyla 419’dur. 3 milyona 
yakın gencimizin üye olduğu ve aktif olarak çalıştığı alanlardır gençlik merkezlerimiz. Hayata 
geçirilen tüm faaliyetlere gençler rahatlıkla erişsin, Bakanlık çalışmalarından haberdar olsun diye 
“Gençler neredeyse biz oradayız.” felsefesiyle, üniversite kampüsleri başta olmak üzere, yurtlarımızda, 
mahallelerde ve liselerde genç ofisleri hayata geçirdik. 117’si üniversite olmak üzere 345 adet genç 
ofis, her gün artarak gençlerimizin hizmetinde olmaya devam ediyor ve bu çerçevede, her ilçede 
bir gençlik merkezi hedefimize hızlı adımlarla yürüyoruz. Bildiğiniz gibi, geçtiğimiz yıl “Gençlerin 
bütçesi gençlerde” diyerek “Bakanlık çalışmalarında hangi faaliyetlere ağırlık vermemizi istersiniz?” 
konusunu gençlerimizle konuşmuş, süreçlere gençlerimizi dâhil etmiştik ve geçtiğimiz yıl dünyada ilk 
örneği olan bu e-katılım uygulamasına 291.975 gencimiz iştirak etti. Gençlerin talepleri doğrultusunda, 
kariyer odaklı, gönüllülük odaklı, teknoloji ve çevre odaklı yeni çalışmalar ortaya koyduk. Yine 
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“Gençlerin bütçesi gençlerde” çalışmamızı bu yıl da çok yoğun bir katılımla devam ettirdik ve bu 
süreçte bu katılımın temsilcisi gençlerimiz de, 4 gencimiz de bugün bizlerle bütçe çalışmasında bu 
salonda birlikteler. 

Kariyer odaklı çalışmalarımız… Akran öğrenme modeli, gençlerimizin 21’inci yüzyıl yetkinlikleri 
noktasında önemsediğimiz vizyon kulüpleri ve bu çerçevede, uluslararası gençlik çalışmaları gençlerin 
kişisel gelişimleri açısından önemsediğimiz kariyer odaklı çalışmalarımız. İletişim öğrencisi gençlerin 
dijital medya alanındaki gelişmeleri, sosyal ağ trendlerini, meslek hakkında bilinmeyenleri, iletişim 
dünyasının geleceği hakkında bilgileri uzmanlardan dinlediği Genç Merkür Programı’nı başlattık. 
Liselere Giriş Sınavı’ndaki yüzde 1’lik dilimdeki öğrencilere yönelik, bu anlamdaki girişimcilik 
çalışmalarını ve yeni üretim süreçlerini tetikleyecek Sınır Tanımayan Çözümler Programı’nı hayata 
geçirdik. Kırsal alandaki, sınırlı imkânlara sahip olan gençlerimizi yeni nesil araçlara ve üretime 
yönlendiren, onları bu şekilde güçlendiren Kırsal Bölge Genç Destek Projemizi başlattık. Yurtlarımızdaki 
öğrenciler için spor yoluyla akademik ve kişisel gelişimlerini destekleyen, yurt işleyişine katkı sunan, 
öğrencileri ek gelir noktasında da ayrıca destekleyen Yurt-Time Spor Projesi’ni hayata geçirdik. 
Gençlerimizde ortak insani, kültürel değerlere yönelik bilinç ve farkındalığın artırılması çerçevesinde, 
karşılıklı saygı ve hoşgörü kültürü oluşturulması amacıyla Biz Anadoluyuz Projemiz 2019 yılından 
beri başarıyla yürüyor. Proje kapsamında on binlerce gencimiz 600’den fazla faaliyette bir araya geldi. 

Spor yoluyla sosyal uyum, gençlerin kendisini ve karşısındakini tanıyarak güçlendirilmesi için 
hayata geçirdiğimiz Biz Bir Takımız Projesi yine hızlı bir şekilde devam eden projelerimizden. 6’ncı ve 
7’nci sınıf öğrencisi binlerce gencimizi Biz Bir Takımız Projesi çerçevesinde faaliyetlerle, etkinliklerle 
bir araya getirdik. Gençler Bakanlığında Projemiz, 81 ilimizden gençlerimizi Bakanlıklarında ağırlama 
imkânını bizlere sundu. Bu programla 500 binden fazla gencimizi Bakanlıklarıyla tanıştırdık ve bu 
anlamdaki köprülerimizi, Ankara’mızı tanıtarak da tarihî ve kültürel anlamdaki çalışmalarımızla 
birlikte zenginleştirdik. 

En önemli paydaşımız, üniversitelerimiz; girişimcilik günlerimiz, üniversitelerle iş birliklerimiz; 
binlerce genci uzmanlarıyla buluşturma noktasında devam ediyor. Sanayi ve Teknoloji Bakanlığımızla 
birlikte gençlerin kişisel ve sosyal gelişimini destekleme ve istihdam edilebilirliğini artırmak üzere 
Çalışan ve Üreten Gençler Programı’nı başlattık ve bu çerçevede 70 binden fazla genç 1 milyardan 
fazla destekle istihdam alanına girmiş olacak. Öte yandan, Gençlik Projeleri Destek Programı’mızla 
“Fikir sizden, destek bizden” anlayışıyla proje desteklerimiz artarak, güçlenerek devam ediyor; an 
itibarıyla 5.114 proje bu çerçevede desteklendi. 

Var olan kurumsal kapasitemizin hem niteliğini hem de niceliğini artırmak, yetişmiş insan 
kaynağımızın eğitim faaliyetlerinde güçlü bir şekilde var olmasını sağlamak, eğitim yönetim 
sistemimiz açısından önemliydi ve bugüne kadar bu çerçevede 2.041 eğitim programını devreye aldık. 
Gençlerimizin hem sosyalleşecekleri hem bu anlamda ders çalışacakları, kendilerini geliştirecekleri 
alanlar olarak kafe kitap konseptimizle 500’den fazla kitap kafeyi Türkiye genelinde hizmete aldık. 

Teknoloji, diğer bir çalışma odağımız teknoloji. Gençlerin girişimcilik, üretken düşünme, eleştirel 
düşünme, karmaşık problemleri çözme, etkili iletişim ve takım çalışması gibi yeteneklerini artırmaya 
yönelik projelerimizi artırarak, büyüterek devam ettiriyoruz. DENEYAP atölyelerimiz, 104 DENEYAP 
atölyemiz ve binlerce gencimiz, rekabetçi bir ortam, üretken bir alan; tüm Türkiye’de büyük bir 
katılımla, ilgiyle faaliyetlerini artırarak devam ettiriyor ve gençlik merkezlerimizde bu çerçevede 
yetişmiş bugün itibarıyla 126 takım dünyanın en büyük gençlik ve teknoloji festivali TEKNOFEST’te 
her yıl önemli başarılarla, derecelerle ödüller kazanıyor. 
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Gençlerimize algoritma, internet ve mobil uygulama geliştirme, elektronik, insansız hava aracı 
yapımı ve kullanımı gibi robotik pek çok eğitimi içeren “Kod Adı 2023” adlı projemiz hızlı bir şekilde 
devam ediyor. 100 binden fazla gencimizi bu projemizle eğittik. 

Hackathon ve Ideathon, gençlerin profesyonel ve sosyal gelişimlerini destekleyecek iki ayrı 
çalışmamız ve bu çerçevede de inovasyon ve girişimciliğe olan ilgiyi artırmayı devam ettiriyoruz. 

Genç Ne Sever Platformu’muz, sanat faaliyetleri, tiyatro, sinema, konser, festival, spor 
müsabakaları ve pek çok alanda gençlerimizi destekleme noktasında hizmetler sunuyor. 

Gençlerimizin Anadolu’nun zengin birikimine erişimi ve bunu kolaylaştırma vesilesiyle 
hazırladığımız “Müzekart Genç Ne Sever” çalışmamız ve bu yaz hayata geçirdiğimiz bu çalışmayla 
binlerce gencimiz 300’den fazla müze ve ören yerini ücretsiz bir şekilde gezme; bilgilerini, görgülerini 
artırma fırsatına kavuştu.

Çevre odaklı çalışmalarımız, ekolojik sistemin korunması, kaynakların verimli kullanılması, 
çevre dostu alışkanlıkların edinilmesi ve atıkların geri kazanılması, bu çerçevede Yeşil Beceriler 
Programı’mız hızlı bir şekilde devam ediyor.

Sürdürülebilir bir gelecek için 30Altı İklim Zirve’miz iklim değişikliğinin farklı boyutlarının ele 
alınması… Bu anlamda hem uzmanlar hem akademisyenler, aktivistler, sivil toplum, hepsini bir araya 
getirdik ve bu platformun çalışmaları da hızlı bir şekilde devam ediyor ve genç iklim elçilerimiz bu 
çerçevede tüm Türkiye’de bu yolda yürümeye devam ediyorlar. 81 ilimizdeki çevre gönüllülerimiz 
hepimizin ayakta alkışlayacağı sosyal inovasyon projelerini hayata geçiriyorlar.

2019 yılı, hepinizin malumu, gönüllülük yılıydı ve dedik ki: Bundan böyle her yıl bizim için 
gönüllülük yılı. Gençlerimizi gönüllülük projelerinde yer almaları için teşvik etmek ve YÖK’le 
imzaladığımız protokol çerçevesinde de “Gönüllülük Çalışmaları” dersi büyük bir açılım oldu, akademik 
bağlamda bir girişim sağladı. Hem Bakanlık olarak hem diğer bakanlıklar, kurumlar, kuruluşlar olarak 
çok ciddi bir gönüllülük perspektifi ortaya çıkardık ve gönüllü gençlerimiz doğal afetlerde, çevrede, 
sporda, hayatın her alanında dayanışmanın ve yardımlaşmanın en güzel örneklerini ortaya koyuyor ve 
onların o örnekleriyle de gurur duyuyoruz. 

Damla Gönüllülük Hareketi’miz tüm dünyanın dikkatini çeken bir gönüllülük çalışması; 1,5 
milyondan fazla vatandaşımıza erişti.

“Komşum” “Yemeğini Paylaş” projeleri milyonlarca insanımıza bu anlamda dokunan, yine 
gençlerimizin omuzunda yükselttiğimiz projelerimizden birkaçı.

Ve tabii gençlik kamplarımız; yirmi bir yılda sayısıyla, iklimiyle, imkânlarıyla 5’ten 54’e 
yükselttiğimiz; 81 ilimizden gelen, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nden, Türk dünyasından gelen 
gençlerimizi bir araya getiren, buluşturan bir kardeşlik iklimini yılın 365 günü, şükürler olsun, ortaya 
koyuyor. Kamplarımızdaki sportif, sanatsal, kültürel aktiviteler, çevre gezileri ve pek çok aktivite 
gençlerimizin kişisel gelişimleri başta olmak üzere bugünlere, yarınlara dair umutlarını büyüten önemli 
bir imkân.

Yine, tematik kamplar ve bu kamplar çerçevesinde tüm çalışmalar ve bu çalışmaların gençlerimizin 
emrine tahsis edilmesi ve milyonlarca gence erişimi hepimiz açısından mutluluk verici. 

Hangi şehirde yaşıyor olursa olsun, hangi sosyokültürel arka plana sahip olursa olsun, arzu eden 
tüm gençlerimiz Bakanlık çalışmalarında yerlerini alıyorlar. Gençlerimiz için en iyisini, en niteliklisini 
onların talep ettiği şekilde hayata geçirdik ve bu çerçevede, yine onların içerisinde bulunduğu süreçlerle 
bu çıtayı her geçen gün yükseltmeye devam edeceğiz.



9 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

2022 yılı bütçesindeki Gençlik Programı için öngörülen ödenek tutarı eklenen ödeneklerle birlikte 
2 milyar 687 milyon ve bunun 1 milyar 136 milyonu gençlerin kişisel ve sosyal gelişimi alt programı ve 
diğer programlar, gençlik tesisleri, yürütülen etkinlikler 1 milyar 550 milyon 605 bin lira. 

Çok Kıymetli Başkanım, Komisyonumuzun çok değerli üyeleri; 81 il ve 254 ilçe… Bir gurur 
abidesi olarak 800 öğrenci yurdumuz, 850 binden fazla kapasitemizle dünyanın en büyük, en kapsayıcı 
yurt hizmetini gençlerimize sunuyoruz. Bu ölçekte bir hizmet dünyanın hiçbir yerinde yok. Bize en 
yakın Avrupa ülkesine baktığımızda bizimkinin ancak yarısı kadar bir yurt kapasitesinin olduğunu 
görüyoruz, dünyada 36 ülkenin nüfusu ise bizim yurt kapasitemizin altında kalıyor. 

Yurtlarımız gençlerimize barınma imkânı sağlamanın yanında zor günlerde tüm vatandaşlarımız 
için birer çatı, güvenli birer liman oluyorlar. Yurtlarımızı pandemi döneminde karantina uygulamalarında 
sel, deprem, yangın gibi doğal afetlerde birer toplanma ve barınma mekânı olarak aktif olarak 
değerlendiriyoruz. 2002’de yalnızca 190 yurt ve 182 bin kapasitede varken yirmi bir yılda sadece 
rakamları büyütmekle kalmadık, bu var olan kapasiteyi de hemen hemen tamamen yeniledik, donanımlı 
bir yaşam merkezi olma vasfını kazandırdık. İnternetiyle, güvenliğiyle, temizliğiyle, eğitim ve atölye 
çalışmalarıyla pek çok ücretsiz hizmeti gençlerimizin ayağına götürdük. Düzenli aralıklarla sosyal, 
kültürel, sportif faaliyetler, uyum programları, kamp programları, psikososyal destek çalışmaları 
yürütüyoruz. Biliyorsunuz, Sayın Cumhurbaşkanımızın katılımlarıyla 105 yeni yurt binasını 223 bin 
yeni kapasiteyi hizmete alarak rekor bir yerleştirme performansını ortaya koyduk. 

Kısaca sizlere bu süreçle ilgili bilgi vermek istiyorum. Bakanlık olarak tüm çalışmalarımızı veri 
odaklı bir yaklaşımla sistematik bir şekilde ele alıp oluşturduğumuz yol haritası ışığında ilerliyoruz. 
Yurtlar sürecini de analiz, planlama ve uygulama olarak üç temel başlıkta yönetiyoruz. Uygulama 
aşamasına geçtiğimizde yurt yerleştirmelerimizi fazlara ayırıyor ve 4 adet faz dönemi içerisinde süreci 
noktalıyoruz. Yerleştirme süreçlerimizin tamamını Ankara ve İstanbul’da hizmete açtığımız Yurt 
Koordinasyon Merkezlerimizle ve 12 ayrı kurumla yürütüyoruz, bu kurumların hepsi devlet kurumu, 
hepsini saymayarak vaktimi daha verimli değerlendirme niyetindeyim. Dolayısıyla, hepimizin bildiği 
devlet kurumları ve onlardan gelen teyit, gelir, başarı ve sosyal durum kriterlerini esas alarak hiçbir 
şekilde insan eli değmeksizin tamamen dijital bir puanlama sistemiyle yerleştirme sürecini ortaya 
koyuyoruz. Bu yıl yine öğrencilerimizi eylül ayı başında ilan ettiğimiz ilk faz yerleştirmelerde yüzde 
80’lik rekor bir talep karşılama oranıyla hamdolsun yerleştirdik; eylül ayı sonunda ilan ettiğimiz 
2’nci faz talep karşılama oranımızı yüzde 92’ye yükseltti ve bugün ise sizlerle 3’üncü faz sonuçlarını 
mutlulukla paylaşacağım. Bugün itibarıyla İstanbul, Ankara ve İzmir başta olmak üzere yüzde 97 
yerleştirme oranımızla hamdolsun yeni bir rekorun sevincini, müjdesini sizlerle paylaşmak istiyorum. 
Bu başarı bu devletin, bu milletin gençlere verdiği değerin ve gücünün en somut ispatıdır. Ülke olarak 
öğrenci konaklama talebinin yüzde 97’sini karşılıyoruz. Avrupa’ya baktığımızda, İspanya, devlet olarak 
öğrenci konaklama talebinin yüzde 6’sını, İngiltere yüzde 24’ünü, Almanya yüzde 11’ini, Fransa yüzde 
15’ini, Amerika Birleşik Devletleri ise ancak yüzde 12’sini karşılayabiliyor. Biz ise her 100 öğrencinin 
97’sini bugün itibarıyla Gençlik Spor Bakanlığı yurtları çatısı altına almış bulunuyoruz. 

Tabii ki yurtlarda gençlerimize sunduğumuz kolaylıklar bunlarla sınırlı değil. 2022-2023 sürecinde 
yurt ücretlerinde bir güncelleme yapmadık. Ücretler geçen yıl olduğu gibi yine sembolik bir rakamla 
275 lira ila 450 lira bandında. Beslenme yardımımızı yaklaşık 2,5 kat artırarak 750 liradan 1.800 lira 
seviyesine ve bunu 2002’yle kıyasladığımızda 11 liradan 1.800 liraya yani 163 kattan fazla artırmış 
oluyoruz.
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Seyahatsever Genç Projemiz, 81 ilimizin tamamındaki yurtları yaz ayı boyunca ücretsiz bir 
şekilde gençlerimizin hizmetine açtık, bir yandan Müze Kart’larıyla gezdiler, dolaştılar, diğer yandan 
yurtlarında konakladılar ücretsiz bir şekilde ve bu süreçte 150 binden fazla genç bu projemizden dolu 
dolu faydalandı. Üst düzey bir memnuniyet var ve bu anlamda bu hizmetimizi de artırarak, büyüterek 
devam ettireceğiz.

Tabii ki burslar ve krediler ve bu çerçevede yine hem güçlü altyapısıyla hem kapsayıcılığıyla 
dünyanın en kapsamlı burs ve kredi altyapısını da yine Türkiye olarak biz sunuyoruz. 2004’ten bu 
yana 6 milyona yakın gencimize 24 milyar 327 milyon lira burs, yine 2002’den bu yana 16,5 milyon 
gencimize 62 milyar 260 milyon lira kredi ödemesi gerçekleştirdik ve yirmi bir yılda burs ve kredilerde 
faydalanan kişi sayısını 9 kat, ödenen tutarı ise 19 kat artırdık. Sadece 2022’de 506 bin üniversite 
öğrencimize burs, 913.887 üniversite öğrencimize ise kredi desteği sağladık. Biliyorsunuz, şehit, 
gazi çocukları, yüzde 40 ve üzeri engelli olanlar, ana-babası vefat etmiş öğrenciler, millî sporcular, 
Sevgi Evlerinde, Darüşşafaka liselerinde eğitimlerini tamamlayanlar, koruma altındaki öğrenciler 
burslarımızdan öncelikli faydalanıyorlar. İlk 100 başarı bursumuz, yine, Cahit Arf bursu olarak yeniden 
düzenlendi ve 800 genç bu anlamda bu burstan faydalanıyor.

Tabii ki daha önceleri burslar ve krediler ayrı bir sistem sürecinde değerlendiriliyordu, artık onların 
ikisini aynı sistemde değerlendiriyoruz ve biliyorsunuz, yine bu yıl kredi geri ödemelerinde hesaplanan 
enflasyon tutarını ortadan kaldırdık ve gençlerimiz üniversite eğitimleri boyunca kullandıkları kredi 
tutarı kadar meblağı sadece ana parayı geri ödeyerek borçlarını kapatacaklar; herhangi bir enflasyon 
farkı, ÜFE, TÜFE farkı benzeri bir ödeme yapmayacaklar. İlgili kanun değişikliği de Parlamentomuzca 
geçtiğimiz hafta yasalaştı.

Evet, yirmi bir yılda yapılan sessiz devrimlerle gençleri Türkiye yüzyılının ana aktörü yapacak 
yolun patikalarını meydana getirdik. Bu süreci ilmek ilmek işledik. Yirmi bir yılda çözülen meseleler 
kolay meseleler değildi. Eğer bugün üniversite harçları gündemde değilse; doğu, batı, kuzey, güney 
tüm vilayetlerimizde üniversiteye erişimde bir sıkıntı yaşanmıyorsa; inancı, değerleri, kültürü, 
sosyoekonomik durumu ne olursa olsun arzu eden herkes üniversite eğitiminden faydalanıyorsa; 
devletin sağladığı gençlik merkezleri, genç ofisler, kamplar, yurtlar, burslar ve diğer imkânlar hiçbir 
ayrım gözetmeksizin tüm gençlere sağlanabiliyorsa; seçilme yaşı 18’e düştüyse ve siyaset başta 
olmak üzere karar mekanizmalarında, sivil toplumda, özel sektörde, akademide, kısacası hayatın her 
alanında gençlerin etkinliği, katılımı, temsiliyeti arttıysa, gençlerimizin eli güçlendiyse işte bunlar 
Sayın Cumhurbaşkanımızın liderliğini yaptığı bu mücadeleyle, genç odaklı hizmet anlayışıyla, eser 
siyasetiyle mümkün olmuştur.

Gençlik çalışmalarında gerek tesis altyapısı gerek proje ve gerekse hizmetler bakımından tüm 
ihtiyaçları sağladık, tüm eksiklikleri giderdik, bundan sonraki odağımızda uluslararası çalışmalar 
daha yoğunlukta olacak. Çalışan, üreten, merak eden, bağımsız düşünen, dünyaya adalet ve vicdan 
penceresinden bakan gençlerimizin global seviyede de daha güçlü konuma gelmesi için hizmetlerimizi, 
çalışmalarımızı büyüteceğiz. Gençler dünyanın ve ülkemizin geleceğine ilişkin kararlarda ve dünyayı 
daha adil kılma hedefiyle küresel sorunların çözümünde daha fazla söz sahibi olacaklar. Türkiye’nin 
yeni yüzyılında gençler yurt içinde olduğu gibi sınırların ötesinde de süreçlere daha fazla dâhil olacaklar. 
Gençlerin tüm dünyada sesi daha gür çıkacak ve yeni yüzyıl, gençlerimizle birlikte ve gençlerimizin 
omuzunda Türkiye yüzyılı olacak.

Değerli milletvekillerimiz, sporun tabana yayıldığı, spor kültürünün yaygınlaştığı ve her yaştan 
herkesin daha fazla spor yaptığı, tüm branşlarda dünyada liste başı sporcuların yetiştiği bir ülke olma 
yolunda emin adımlarla yürüyoruz. Geçtiğimiz yirmi bir yılda çok ciddi aşamalar katettik. Spor 
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politikalarımızda, spor tesislerinde, sporcu yetiştirme sisteminde en modern, en kaliteli, en teknolojik 
bilimsel yaklaşımları gerçekleştirdik. Yirmi bir yıl önce maalesef pek çok eksiklik vardı sporda; tesis 
yoktu, imkân yoktu, antrenör yoktu yeteri kadar. 

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) – Bu kadar yabancı futbolcu yoktu!

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bırakın sahaları, 
kortları, pistleri, salonları, statları pek çok vilayetimizde bir futbol topu dahi çok değerliydi. 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Hay Allah ya, hiçbir şey yokmuş!

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Uluslararası başarı 
için sporcu çıkaramıyor, branşlarda ülkemizi temsil edecek sporcu bulamıyorduk. Bir zincirin halkaları 
gibi tüm reformları uç uca ekledik; sabırla, dirayetle kültürümüzü inşa ettik.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, normal süreniz bitmiştir; on beş dakikalık süre 
veriyorum. Sunumunuzu on beş dakika içinde tamamlarsanız seviniriz.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU –Teşekkür ediyorum 
Başkanım, inşallah yetiştirmeye çalışacağım ama muhtemelen bir yirmi dakika…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Gençliğin enerjisiyle yaparsınız.

Buyurun.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – İnşallah. 

Gençlerimiz fiziksel, ruhsal, zihinsel gelişimin ayrılmaz bir parçası olan spora bir hayat tarzı 
olarak yaklaşsınlar istiyoruz. İstisnasız tüm vatandaşlarımız; kadınıyla erkeğiyle, genciyle yaşlısıyla, 
engellisiyle tüm tesislere 7/24 erişsinler istiyoruz. Aktif spor yapan gencin bağımlılıktan uzak 
duracağına, aktif spor yapan insanın daha zinde ve daha sağlıklı olacağına inanıyoruz. 

Spor politikamızı iki temel alan üzerine şekillendirdik; kitle sporu ve performans sporu. Kitle 
sporun da temel prensibimiz; tüm branşlarda erişimi güçlendirmek ve spora olan ilgiyi artırmak, 
performans sporunda ise şanlı bayrağımızı dünyanın her yerinde göndere çektirecek, İstiklal 
Marşı’mızı en yüksek sesle dinletecek profesyonel sporcularımızı yetiştirmek. İki çalışma alanında 
da ve bu çalışma alanlarının temelinde tesis ve spor imkânı var. Spor kültürü oluşturmanız için önce 
altyapınız olması gerekiyor. İşte, bu anlayışla 81 ilimizde köylere kadar, mahallelere kadar artık 
spor tesislerimiz var. Anadolu’nun neresine giderseniz gidin, AK PARTİ hükûmetlerinin mührü olan 
spor tesislerini, stadyumları, sahaları, kortları, salonları, havuzları görürsünüz. Yirmi bir senede 
Bakanlığımızın yatırım programında 3 bine yakın tesis yer aldı ve 20 bine yakın tesis hem Bakanlık 
olarak hem yerel yönetimler aracılığıyla ülkemize kazandırıldı, kazandırılmaya da devam ediyor. İşte, 
10 Bin Pota Projemiz; 8.393’ünü tamamladık. Nüfusu az olan bölgelere olimpik, yarı olimpik, yüzme 
havuzları ve bu anlamda çelik konstrüksiyon havuzlarımızı hizmete açtık; 610’un üzerinde havuzumuz 
var. 42 Stadyum Projemizin 36’sını tamamladık, 6’sının çalışmaları devam ediyor. Ve tabii, Ankara 
Stadı’mız, sadece maç günleri değil yılın her günü aktif olarak kullanılacak, 70 bin metrekarelik sosyal 
ve kültürel alandan oluşacak, 45 bin seyirci kapasiteli bu alan çok amaçlı salonlarıyla, spor müzesiyle, 
kütüphanesiyle, pek çok imkânıyla Türkiye’nin hatta dünyanın en modern stadlarından biri olacak ve 
inşaatına başladık, Ankara’mıza kazandıracağız. Ve yine İstanbul’da, Abdi İpekçi Spor Salonu’nun 
alanında inşaasına başladığımız basketbol üssümüzün inşaatı da hızlı bir şekilde devam ediyor ve bu 
çerçevede de hem antrenman salonları, hem kamp eğitim merkezi ve hem de ülkemizin en modern spor 
salonunu İstanbul’umuza kazandırıyoruz.
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Tesis ihtiyaçlarını karşıladıktan sonra, altyapıdaki eksiklikleri giderince sıra vatandaşımızı bu 
anlamda spora teşvik etmeye geldi. İşte, Yüzme Bilmeyen Kalmasın Projesi; 5 milyona yakın insanımız 
pandemi sürecine rağmen bu projeden faydalandı. Artık gençlerimiz, ilkokul 4’üncü sınıftaki, En Az Bir 
Spor Dalının Öğretilmesi Projesi’yle ilkokuldan mezun olmadan bir spor dalını en iyi şekilde öğrenerek 
mezun olacaklar. Üniversiteler Spor Ligi’miz, Anadolu Yıldızları Ligi’miz, okul sporları ortaöğretim 
ve üniversiteler için önemli spor çalışmalarımız. Gençlik ve Spor Bakanlığı yaz okullarımızdan 3 
milyondan fazla gencimiz istifade etti. 

Kadın odaklı spor politikamız, en önem verdiğimiz çalışmalardan biri. Türkiye artık uluslararası 
arenadaki spor müsabakalarında pek çok ülkenin üzerinde bir kadın sporcu sayısıyla spor müsabakalarına 
katılıyorsa bu, kadın odaklı spor politikamızın başarılı ve çok güzel neticelerle ilerlediğinin kanıtıdır. 
Gençlerimizin, çocuklarımızın, tüm halkımızın spora ilgisi, lisanslı sporcu sayısı... İşte, 2002’deki 278 
bin olan sayı bugün 12 milyon 450 bin ve bunun yüzde 40’ı az önce bahsettiğim gibi kadın sporcular. 

Spor liseleri; Millî Eğitim Bakanlığımızla yeni çalışmamız, bu anlamda iş birliğimiz, ortak yönetim 
projemiz. Bu çerçevede, spor liselerinin sayısında artışa ve nitelik noktasında da gelişime devam 
edeceğiz. İlkokul 3’üncü sınıf öğrencilerimize uyguladığımız Yetenek Taraması Projesi çerçevesinde 
6 milyon 420 bin gencimizin ölçümlerini gerçekleştirdik. Burada, üstün yetenekli olan sporcularımızı 
sporcu eğitim merkezlerimizle birlikte olimpiyat hazırlık merkezlerimizde eğitmeye devam ediyoruz. 3 
binden fazla sporcumuz bu çerçevede yakın takip ve desteğimizle hızlı adımlarla bugünlerin, yarınların 
yıldızları olarak yetişiyor. Olimpiyat hazırlık merkezlerimizde 1.247 sporcumuz Paris ve Los Angeles 
Olimpiyatları için hazırlanıyor. 

Tabii ki başarı hiçbir zaman kendi kendine gerçekleşmiyor. Sportif başarının arkasında doğru 
stratejiler, gerçekçi planlar, kapsamlı bir vizyon ve tabii ki önemli bir liderlik var. Burada da tabii ki 
Sayın Cumhurbaşkanımızın Büyükşehir Belediye Başkanlığından itibaren koyduğu bir spor anlayışı, 
spor vizyonu... Ve tabii ki AR-GE faaliyetleri, bilimsel arka plan ve bunlarla birlikte sporcuların 
her şekilde desteklenmesi, sporcularla, psikolojileriyle ilgilenilmesi, bu anlamdaki diğer desteklerle 
sporcuların antrenörleriyle tam bir şekilde, donanımlı bir şekilde hazırlanması; amacımız bu.

Millî sporcu bursuyla “Spor mu, eğitim mi?” ikilemini ortadan kaldırdık; şu an yüzlerce sporcu, 
millî sporcu bursuyla vakıf üniversitelerinden tamamen yüzde 100 burslu olarak faydalanıyor. 
Sporcu Sosyal Destek Programı’yla 600 millî sporcumuzla bire bir ilgileniyoruz. Özellikle, vakıf 
üniversiteleriyle birlikte, 14 yaşından itibaren özel liselerde ve kolejlerde yine millî sporcularımızın 
yüzde 100 burslu okuma imkânını da ortaya koyduk. 

Yine, hamdolsun, Tokyo’yu hem olimpiyatları hem paralimpik oyunları en başarılı şekilde, ilklerin 
olimpiyatı olarak tamamladık ve Akdeniz Oyunları’nda 108 madalyayla tarihimizdeki en yüksek 
madalya sayımıza ulaştık. Ev sahibi olduğumuz İslami Dayanışma Oyunları’da, bu oyunları zirvede 
tamamladık. 

Son dört yılda, pandemiye rağmen, yaklaşık 20 bin -net ifade etmek gerekirse 19.620- uluslararası 
madalyamız var. Bu yıl, 2022’nin ilk on ayında 4.560 madalyamız var; tüm evlatlarımızla iftihar 
ediyoruz, her biri bizim gururumuz. Başarıda istikrar, yeni nesillerin yetişmesi, branş çeşitliliği; bugüne 
kadar olduğu gibi bundan sonra da tüm gayretimizle bu doğrultuda devam edeceğiz. 

Elbette spor kulüplerimizin, federasyonlarımızın ve onların desteklenmesi... Bu çerçevede, 
binlerce spor kulübüne hem maddi yardımlarımız hem tesis altyapı desteklerimiz devam ediyor. 
Tabii ki federasyonlarımız, 61 federasyon... 2022 Ekim itibarıyla bu anlamda milyonlarca lira 
destekle -hem Spor Toto’dan hem Bakanlık kaynaklarından- yaklaşık 1 milyardan fazla destekle spor 
federasyonlarımızın yanındayız. 
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Biz sporu ve sporcuyu hem çok seviyoruz hem de onların yanında yer almayı kendimiz için bir 
görev addediyoruz. Spor, kitleler üzerinde hem dönüştürücü hem de iyileştirici bir etkiye sahip. Günlük 
yaşamın bir parçası olarak sporun insan hayatının tüm alanları üzerindeki olumlu etkilerini hepimiz 
biliyoruz. Düzenli yapılan spor insan sağlığı başta olmak üzere pek çok pozitif etkiyi ortaya koyuyor. 
Bu çerçevede, spor politikalarımızın dinamik bir şekilde geliştirilmesine yönelik çabalarımız da az 
önce bahsettiğim gibi en büyük paydaşımız olan üniversitelerimizle birlikte devam ediyor.

Çok değerli Başkanım, kıymetli üyeler; spor “üretim” demek, spor aynı zamanda “turizm” 
demek, spor “diplomasi” demek. Elbette bir yandan sporcularımızı yetiştirirken, bir yandan spor 
altyapısına odaklanırken, diğer yandan da spor endüstrisinde var olmak, ağırlığımızı artırmak, hukuki 
arka planımızı güçlü kılmak için canla başla çalışıyoruz. Bu anlamda, yasal mevzuatlarla… İşte, 
yetmiş beş yıldır konuşulan Spor Kulüpleri ve Spor Federasyonları Yasası önemli bir açılımdır; ben 
Parlamentomuza ve katkı sağlayan herkese müteşekkir olduğumu ifade etmek istiyorum, bu adımı da 
tabii ki yine ortak akılla, kulüplerimizle, federasyonlarımızla ortaya koyduk. Yine, Sporda Şiddet ve 
Düzensizliğin Önlenmesine Dair Yasa Parlamentomuzdan büyük bir mutabakatla geçti hamdolsun. Bu 
anlamda, sporda centilmenlik, temiz oyun, finansal disiplin inşallah spor camiamızda daha güçlü bir 
şekilde yer alacak. 

Ve tabii, spor diplomasisi kamu diplomasisinin bir alt alanı olarak ülkeler arası diyaloglar için 
önemli bir alan. Bu çerçevede, 40’tan fazla ülkeyle spor ve gençlik iş birliği anlaşmaları imzaladık, 
önemli konferanslara ev sahipliği yaptık. İşte, geçtiğimiz hafta Türkiye’mizde, Antalya’mızda, Avrupa 
Konseyi 17’nci Spordan Sorumlu Bakanlar Konferansı’na ev sahipliği yaptık; 45 ülke ve 30’dan fazla 
uluslararası kuruluş iştirak etti ve herkes ülkemizin bu anlamdaki ev sahipliği başta olmak üzere sportif 
altyapısına ve başarılarına olan hayranlıklarını ifade etti. 

Tabii ki şunun altını çizmem lazım: Türkiye, artık başkalarına “Siz nasıl yapıyorsunuz?” diye soran 
bir ülke değildir; Türkiye, artık modelini, başarısını tüm dünyaya anlatan bir ülkedir; organizasyonlar 
açısından da Türkiye, artık talep eden, rica eden bir ülke değildir; Türkiye, artık organizasyonlar için 
talep edilen, aranılan, istenilen ve bu anlamda inisiyatif sahibi bir ülkedir. 

Elbette Türkiye, farklı kültürlerin, farklı milletlerin bir çatı altında, en güçlü, en sıcak ve kardeşçe 
yaşadığı bir coğrafya. Tabii, bu ecdadın torunları, ecdadımızın ilimle, sanatla, ahlakla inşa ettiği 
bu medeniyeti yine sporla yarınlara taşıyacaklar daha güçlü bir şekilde. Her bir sporcumuz, her bir 
şampiyona yeni bir insana temas etmek demek tüm dünyada; her bir madalyamız tarihe iyiliğin ve 
centilmenliğin, dostluğun ve kardeşliğin kazandığını gösteren bir nişane demek. O yüzden, biz sporu 
Türkiye’nin en önemli yer üstü zenginliklerinden biri olarak da addediyoruz.

Spor turizminde şehirlerimizin sahip olduğu potansiyeli açığa çıkardık ve tabii ki Spor Turizmi 
Çalıştayı’nı gerçekleştirdik biliyorsunuz. Doğu’da, Güneydoğu’da kış turizmi, ekstrem, tenis gibi 
branşlar parlarken, Akdeniz’de yelken, golf, bisiklet gibi dallar öne çıktı. İşte, geçtiğimiz yıl Şırnak’ta 
Cudi Cup düzenlendi, bir önceki yıl ulusalını düzenlemiştik; geçtiğimiz yıl Cudi dağları tenisçilerin, 
gençlerin raket sesleriyle yankılandı. Dünyanın en prestijli, en fazla takip edilen organizasyonlarına ev 
sahipliği yapmaya devam edeceğiz. Milyonlarca sporseveri Türkiye’de ağırladık ve işte, Konya’daki 
İslami Dayanışma oyunlarımız, Bursa’daki Dünya Göçebe Oyunları’mız ve bu oyunlar, her iki etkinlik 
de en yüksek katılımlı etkinlikler olarak kendi tarihlerinde yerlerini aldılar. 

Tabii ki spor endüstrisi; bu anlamda ithal olan spor malzemelerinin yerlileştirilmesi çalışması da 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığıyla hızlı bir şekilde ilerliyor. Önümüzdeki süreçte pek çok yerli spor 
ekipmanını da inşallah hep birlikte görmüş olacağız. 



14 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

Dopinge karşı sıfır tolerans, asla taviz vermediğimiz bir prensibimiz ve tabii ki Avrupa Konseyinin 
temsilci ülkesi olarak Dünya Dopingle Mücadele Ajansının mütevellisindeyiz. “Temiz Spor” 
kampanyasında bu konuya yönelik farkındalığın oluşturulmasında en aktif ülke olduk. Diğer bağlamda 
da, yasa dışı bahisle mücadele en önemli adımlarımızdan biri, olmaya da devam ediyor. 

Sporda yeterli politikaları olmayan, tesisleşmede, sporcu yetiştirmede, sportif başarıda ve 
endüstrisinde stratejik adımları zayıf bir ülkeyken yirmi bir senede sporun yükselen yıldızı olan bir ülke 
olduk. Önümüzdeki süreçte sporun tüm parametrelerinde inşallah markamızı güçlendirmeye devam 
edeceğiz, Türkiye yüzyılında en fazla sportif başarıyı elde edeceğiz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakan, yani, bunu, sporu tamamladıktan sonra, rakamlar 
sayfalarımızda var, onları atlayıp son söze geçebilirseniz sevinirim, rakamlar zaten arkadaşlarımızda 
var.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Çok az kaldı 
Başkanım, en fazla üç ila beş dakika içerisinde tamamlıyorum. 

İzninizle. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Peki. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Türkiye yüzyılında 
daha fazla sportif başarı elde edeceğiz. Sporcularımız yeni tarihler yazacaklar, ülkemizi en güçlü 
şekilde temsil edecekler. Branş çeşitliliğimizde ciddi bir artış var, artmaya devam edecek, Türk sporu 
daha yakından tanınacak, Türkiye, bir spor üssü olacak, daha fazla gururu hep birlikte yaşayacağız. 
Yeni yüzyıl gençlik yüzyılı olduğu kadar Türk sporunun da yüzyılı olacak. 

Çok kıymetli üyeler, konuşmamın sonunda şahsım ve tüm çalışma arkadaşlarım adına görüşmelerde 
yapacağınız katkılar için, destekler için, eleştiriler ve uyarılar için her birinize şimdiden teşekkür 
ediyorum. 

Gençlik ve Spor Bakanlığımız, malumunuz olduğu üzere, gözümüzün ışığı olan gençlerimizin 
yani istikbalimizin bakanlığıdır. Türkiye’nin istisnasız her bir genci başımızın tacıdır; onlara hizmet 
etmekten, onların ruh ve beden sağlığına, eğitimlerine, akademik başarılarına, sportif gelişmelerine, 
hizmet etmekten şeref duyuyoruz. İnanıyorum ki sizler de bu duyguyu bizimle paylaşıyor; geleceğe 
umutla, güvenle bakan gençlerimizin yanında yer alıyorsunuz. 

Sizlerin, milletimizin hür iradesiyle seçilmiş Parlamentomuzun şahsında millî iradeye alnımızın 
akıyla hesap vermenin huzurunu yaşıyoruz. Sizlerin takdiriyle kalem kalem Bakanlığımızın bütçesini 
milletimize arz ediyoruz. Yaptığımız her iş, her eser gençliğimizindir, geleceğimizindir, milletimizindir, 
ülkemizindir. Her kararımızda vatandaşlarımız arasında, gençlerimiz arasında, bölgelerimiz, 
şehirlerimiz arasında hiçbir ayrım gözetmeksizin 81 vilayetimizi, 85 milyon insanımızı, ülkemizi, 
yarınlarımızı gözetiyoruz. Her işimizde milletimizin, gençliğimizin mutluluğunu esas alıyoruz. 

Yapılan her eleştiriye pürdikkat kulak kesiliyor, hiçbir eleştiriyi görmezden gelmiyoruz. Biliyoruz 
ki demokrasi, farklılıkları ortadan kaldıran, bir zümrenin kendi bildiğini dayattığı, tek tipleştiren bir 
düzen değil, farklılıkları koruyan, ortak akılla işleyen bir düzendir. Biliyoruz ki eleştirel düşünce 
olmadan, muhalefet olmadan demokrasiden, çoğulcu demokrasiden, demokratik katılımdan söz 
edilemez, biliyoruz ki demokrasi ve hukuk devleti ortak akılla yaşar. 

Yüzüncü yılının eşiğinde olduğumuz cumhuriyetimizin en büyük kazanımlarından olan 
demokrasimizi gençlerimizle birlikte yükseltmeye devam edeceğiz. Türkiye’nin gençleri bilimsel 
üretimden güvenliğe, sağlıktan spora, eğitimden barınmaya her anlamda geleceğe emniyet ve güven 
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içinde hazırlanıyor. Her şey gençliğimizin huzur ve mutluluğu içindir. İnanıyoruz ki gelecek yüzyıl 
Türkiye gençliğinin yüzyılı ve onlarla birlikte yükselecek bir yüzyıl. Onları bu vesileyle sevgiyle ve 
muhabbetle selamlıyorum. 

Değerli milletvekillerimiz, Bakanlığımız için öngörülen 2023 yılı bütçe ödeneğinin 745 milyon 
784 bin lirası personel ve Sosyal Güvenlik Kurumu giderleri, 472 milyon 785 bin lirası mal ve hizmet 
alımları, 34 milyar 671 milyon 571 bin lirası cari transferler, 4 milyar 762 milyon 310 bin lirası sermaye 
giderleri, 420 milyon 82 bin lirası sermaye transferleri, 25 milyar 472 milyon lirası ise borç verme 
giderleri olmak üzere toplam 66 milyar 544 milyon 532 bin lira olmuştur. 

Bu ödeneğin yüzde 1,12’sini personel ve SGK giderleri, yüzde 0,71’ini mal ve hizmet alımları, 
yüzde 52,10’unu cari transferler, yüzde 7,16’sını sermaye giderleri, yüzde 0,63’ünü sermaye transferleri 
ve yüzde 38,28’ini borç verme oluşturmaktadır. 

Bakanlığımız 2023 yılı bütçesinin 7 milyon 866 bin TL’si Bağımlılıkla Mücadele Programı’na, 
1 milyar 881 milyon 74 bin TL’si Gençlik Programı’na, 7 milyar 612 milyon 885 bin lirası Sporun 
Geliştirilmesi ve Desteklenmesi Programı’na, 56 milyar 283 milyon 721 bin lirası Yükseköğretim 
Hizmetleri Programı’na, 758 milyon 986 bin lirası ise Yönetim ve Destek Programı’na tahsis edilmiştir. 

Bakanlığımız 2021 yılı bütçe gerçekleşmeleriyle ilgili olarak 2021 yılı Kesin Hesap Kanunu 
Teklifi’nde 263 milyon 238 bin 383,26 lirası personel, 43 milyon 827 bin lirası SGK, 242 milyon 737 
bin 868 lirası mal ve hizmet alımları, 14 milyar 64 milyon 334 bin 86 lirası cari transfer, 4 milyar 189 
milyon 240 bin 657 lirası sermaye gideri, 2 milyar 765 milyon 629 bin 768 lirası sermaye transferleri, 
6 milyar 934 milyon 559 bin lirası borç verme olmak üzere 28 milyar 503 milyon 566 bin 764 lira 
ödeneğin 25 milyar 877 milyon 102 bin lirası kullanılmış olup Bakanlığımızın ödenek üstü herhangi 
bir harcaması olmamıştır. 

2023 yılı bütçemiz milletimizin bize emanetidir. Bütçemizi en verimli şekilde kullanacağımızı 
özellikle belirtmek istiyorum ve bütçemizin ülkemiz için şimdiden hayırlı olmasını diliyor, tüm değerli 
üyeleri saygıyla muhabbetle selamlıyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Değerli arkadaşlar, Sayın Bakanımıza kapsamlı sunumu için teşekkür ediyorum. 

Şimdi müzakerelere geçeceğiz. 

Çalışmalarımızın başında Komisyon olarak benimsediğimiz kurallar gereğince, öncelikle her 
gruptan, partiden bir arkadaşımıza grup sözcüsü olarak söz vereceğim ve yirmi dakika süre içinde 
görüşlerini ifade edecekler. Ardından şöyle bir usul izleyeceğim -baştan söyleyeyim- parti gruplarını 
dolaşarak söz vereceğim. Bir parti grubunda Komisyon üyemiz, herhangi bir arkadaşımız söz 
istememişse üye olmayan arkadaşlarımıza da söz vererek devam edeceğim, böylece bu müzakereleri 
tamamlayıp -akşam saatlerinde oluyor genelde- Sayın Bakanımıza burada yapılan eleştirilere, ifade 
edilen görüşlere, sorulara cevap vermesi için, sunumu için söz vereceğim. 

Bugün, bana gelen bilgiye göre, Cumhuriyet Halk Partisi Grubundan Sayın Emine Gülizar Emecan 
konuşacak, ardından HDP’den Sayın Dersim Dağ konuşacak, sonra İYİ Partiden Sayın Hüseyin Örs 
görüşlerini ifade edecek, daha sonra Milliyetçi Hareket Partisinden Sayın İsmail Faruk Aksu grubu 
adına konuşacak, en son AK PARTİ’den Sayın Uğur Aydemir görüşlerini ifade edecek. 

Şimdi Cumhuriyet Halk Partisinden Sayın Emine Gülizar Emecan’dan başlıyoruz. 

Buyurun.

Süreniz yirmi dakikadır.
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EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.
Sayın Bakan, sayın milletvekilleri, değerli bürokratlarımız, basınımızın değerli emekçileri; 

öncelikle, herkesi saygıyla selamlıyorum.
Bugün gençlerimizi, Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesini, sporumuzu konuşacağız. Sunumunuzu 

dinledik Sayın Bakan, teşekkür ediyoruz fakat farklı hiçbir şey duyamadık sunumunuzda, açıkçası 
heyecanınız da yoktu sunumunuz esnasında eskisi gibi; bunu da fark ettik.

Bütçenize bakacak olursak, 2023 için Gençlik ve Spor Bakanlığına ayrılan bütçe 66 milyar 544 
milyon TL, söylediğiniz gibi. Geçen sene 27,78 milyar TL olan bütçenin artış oranı yüzde 139 olmuş 
yani enflasyonun altında ezilmiş bir bütçeden bahsediyoruz aslında. 2021 yılı sonu itibarıyla Türkiye’de 
15-24 yaş arası grubundaki genç nüfusumuzun 12 milyon 971 bin 289 kişi olduğunu düşünürsek artan 
enflasyon ve döviz kurları altında ezilen gençlerimiz için de bu bütçe yeterli mi diye sormak istiyorum 
Bakanlığınızın çalışmaları kapsamında.

Şimdi, gençler bu ülkede yaşarken ne hissediyorlar? Beklentileri, umutları, hayalleri neler? 
Sorunları neler? Kendilerini güvende hissediyorlar mı? Aslında bunların da cevabını aramamız 
gerekiyor. Türkiye’de gençlerin yarısından fazlası mutlu değil Sayın Bakan. TÜİK verileriyle bakalım: 
TÜİK’in gençler arasında yaptığı Yaşam Memnuniyeti Araştırmasına göre, gençler her yıl gittikçe 
mutsuzlaşıyor. 18-24 yaş arası grubundaki genç nüfusta kendini mutlu olarak beyan edenlerin oranı 
2020 yılında yüzde 47,2’ken 2021 yılında bu oran yüzde 44,5’e gerilemiş. Gençlerin çoğunun, yüzde 
78’inin çalıştıkları işlerden memnun olduklarını ancak 2019 yılında gelirinden mutlu olan gençlerin 
oranının yüzde 43,4’ten 2021’de yüzde 39,7’ye gerilediğini görüyoruz.

Bir de Hafıza Merkezi ve KONDA’nın bu haftaki bir araştırmasını sizlerle paylaşmak istiyorum; 
gençlere yönelik bir araştırma yayınladılar. Araştırmaya göre, gençlerin yüzde 52’si son iki hafta içinde 
kendini hiç keyifli ve huzurlu hissetmediğini söylemiş. Evet, yakın tarihli bir veri. Ekonomiden de 
umutsuzlar gençlerimiz maalesef. Gençlerin yüzde 87’si önümüzdeki üç ay içinde ekonomik krizin 
büyüyeceğini, yüzde 84’ü üç ay içinde ekonomik açıdan hayatının daha zora gireceğini düşünüyor. 
Bunları biz söylemiyoruz Sayın Bakan; bunlar gençlerin sözleri, gençlerle yapılan araştırmalardan 
çıkan sonuçlar.

İşsizlik, cumhuriyet tarihinin zirvesinde maalesef; gençler işsizlikle boğuşuyorlar. Alınan yanlış 
ekonomik kararlar işsizliği ciddi anlamda tetikledi ve cumhuriyet tarihinin en yüksek seviyesine 
getirdi. AKP’nin 2023 hedefi, sizin 2023 hedefiniz işsizlikte yüzde 5 oranıydı. Bugün genç işsizliğinin 
oranının, TÜİK’in azaltılmış verileriyle bile, yüzde 18 olduğunu görüyoruz. Bu oran, genç erkeklerde 
yüzde 15,2; genç kadınlarda yüzde 23,3 olmuş. Kadınlarda gittikçe artıyor işsizlik oranı, pandemide 
başlamıştı bu süreç ve devam ediyor. DİSK-AR’a göre geniş tanımlı işsizlik oranı ise yüzde 41’lere 
ulaşmış durumda, dayanmış durumda.

Şimdi, Umberto Eco’nun bir tespiti var, bir sözü var: “Modern üniversiteler işsizlik sorununun 
saklandığı park alanlarıdır.” diyor. Özellikle de bizim gibi ülkelerin üniversiteleri işte tam da böyle 
Sayın Bakan. Üniversite mezunu gençlerin, evet, bir kısmı işsiz kalmıyor ama asgari ücrete mahkûm 
olarak iş bulabiliyorlar. Asgari ücrete yakın iş bulabilen üniversite mezunu gençlerin oranı yüzde 
40 ila 60 arasında. 7-8 milyon gencimiz ise çalışmaktan artık ümidini kesmiş, evde; ne okuyor ne 
iş arıyor. Ailesinin maddi imkânlarıyla yaşıyor bu gençler, 7-8 milyon genç olduğu tahmin ediliyor. 
Siz, Bakanlığınızın faaliyetleriyle bu gençlere gerçekten ulaşabildiğinize inanıyor musunuz? Bu 
sorunlar yumağı içinde işte gençler Türkiye’yi terk ediyorlar, kaçıyorlar ve uzun süredir beyin göçünü 
konuşuyoruz Sayın Bakan. Gençler yurt dışına gidiyorlar; yine TÜİK’in verileriyle ki son iki senedir 
uluslararası göç istatistiklerini açıklamıyor TÜİK; buna rağmen 2019’a bakıldığında Türkiye’de en 
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çok göç veren yaş aralığının 25-29 yaş aralığı olduğu görülüyor. Toplamda 330 bin 289 vatandaşımız 
ülkeyi terk etmiş, içlerinde 50.154’ünü 25-29 yaş grubu oluşturmakta. Şimdi, bu sayı tabii önümüzdeki 
bu yaşadığımız yıllarda katlanarak artıyor, bunlara doktorlarımız da eklendi, katlanarak artıyor, göç 
edenlerin büyük çoğunluğu da iyi eğitimli Türkiye Cumhuriyeti vatandaşları. Şimdi, neden gittiklerini 
Cumhuriyet Halk Partisinin Gençlik Politikaları Genel Başkan Yardımcılığının yapmış olduğu 
Beyin Göçü Çalıştayı Raporu’ndan bazı örneklerle paylaşmak istiyorum. Araştırma daha önce farklı 
deneyimlerle yurt dışında yaşayıp Türkiye’ye dönmüş Türkiye’de yaşıyor olmasına rağmen yurt 
dışına gitmeyi düşünen gençlerle ve 9 farklı ülkeden katılan gençlerle yapılmış Sayın Bakan, gençlere 
kulak verelim isterseniz, bu gençlere. “Neden yurt dışına taşınma kararı aldınız?” sorusuna örneğin, 
26 yaşında Fransa’da yaşayan bir erkek “Bir iş görüşmemi unutamıyorum. 2 yabancı dil istiyorlar, 
bende 3 dil var ama önerdikleri maaş asgari ücret. Ayrıca, size iş görüşmelerinde gelecekle ilgili de bir 
projeksiyon çizilmiyor.” demiş.

Yine, 27 yaşında Almanya’da yaşayan bir erkek “Gitme kararını aslında daha üniversite 
yıllarında vermiştim. Ülkedeki korku iklimi, ifade özgürlüğünün ortadan kalkmış olması, insan 
emeğinin değersizleştirilip kaynakların bir avuç insanın elinde tutulması beni bu kararı iten başlıca 
sebeplerdendir.” diyor. 

Yine, 28 yaşında Almanya’da yaşayan bir kadın “2017 yılında master yapıp dönerim diye gitmiştim, 
darbe girişiminden sonra tek adamlığa dönüşen sistemden ve ekonominin hâlinden ümidi kesip kalmaya 
karar verdim” diyor. Sayın Bakan, “Ne olursa dönersiniz?” sorusuna da “Orta vadede refah düzeyinin 
artma belirtilerini gözlemlersem ülkeme kesinlikle dönüş yaparım. Kendimi kıymetli hissedeceğim bir 
ortam oluşursa dönmeyi düşünebilirim. Güvenebileceğim bir adalet sistemi bulunduğuna inanırsam 
ve ülkemde siyaset, ekonomi ve eğitim alanlarında günden güne pozitif yönde gelişmeler olduğunu 
görürsem dönerim.” diyorlar. 

Sayın Bakan, gördüğünüz gibi göçün sebepleri beyin göçünün görünürdeki ve ilk akla gelen sebebi 
yurt dışındaki eğitim ve iş imkânları olsa da son dönemde yurt dışına göç eden yurttaşlarla ilgili yapılan 
araştırmalara göre bu göçün arkasında yatan asıl sebebin Türkiye’nin kötüleşen politik ve ekonomik 
durumu olduğu görülüyor. KONDA’nın araştırmasına devam edeceğim çünkü bu araştırmayı tamamlar 
nitelikte veriler var. Gençlerin yüzde 53’ü kendini ülkesinde bile yabancı hissediyor. Türkiye’de 
gençler en çok kadınların daha sonra da kendilerinin haklarının ihlal edildiğini düşünüyor. Gençlerin 
insan hakları savunucuları tarafından en çok savunulması gerektiğini düşündüğü haklar kategorisine ilk 
sırada kadınların eşitlik hakkının savunulması, ikinci sırada ise ifade özgürlüğü almış. Şimdi, gençlere 
göre bugün ülkenin hâlini tanımladıkları kavramlar; geçim sıkıntısı, yoksulluk, haksızlık, huzursuzluk, 
mutsuzluk, korku, baskı ve şiddet.

Sayın Bakan, gençlere kulak vermiyorsunuz. “Siz bu gençlerin ne kadarına ulaşabiliyor ve bu 
gençlere umut olabiliyorsunuz?” diye baktığımızda aslında çoğuna ulaşamadığınızı da görüyoruz. 
Şimdi, aslında, burada bir bakış açısı ve zihniyetle alakalı bu durum tamamen. Cumhurbaşkanı Erdoğan 
da bu arada gençleri sırf daha iyi arabaya binmek, daha iyi telefon alabilmek, sırf daha çok konsere 
gidebilmek için süfli yani aşağılık heveslerle başka ülkelerin kapısına gitmekle suçlayabildi; işte 
zihniyet, anlayışı bu. “Nereden nereye gelmişiz”e baktığımızda gençliğe bu ülkeyi emanet etmiş ve 
“Her şey unutulur, biz her şeyi gençliğe bırakacağız. O gençlik ki hiçbir şeyi unutmayacaktır, gelecek 
umudunun ışıklı çiçekleri onlardır.” diyen Ulu Önder’imiz Mustafa Kemal Atatürk’ten gençliğe daha iyi 
yaşam koşullarını layık görmeyen bir Cumhurbaşkanına gelmişiz Sayın Bakan. Böyle bir ortamda sizin 
Bakanlığınızın ne yapabileceğini düşünüyorsunuz? Sayın Genel Başkanımız Kemal Kılıçdaroğlu’nun 
Amerika Birleşik Devletleri’ne yaptığı ziyaret ve İngiltere’ye, arkasından Almanya’ya yapacağı 
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ziyaretler de aslında bu konularla yakından alakalı Sayın Bakan. Şimdi, yurt dışında bilim ve teknoloji 
üreten Türklerle yaptığı görüşmeler, bilim insanlarımızla yaptığı görüşmeler, gençlerle buluşmaları işte 
tam da bu tersine beyin göçünün sağlanmasının altyapı çalışmalarıdır. 

Biz, gençlerden umudumuzu kesmedik Sayın Bakan sizler gibi, onlar da bu ülkeden umutlarını 
kesmediler. Biz, iktidara geldiğimizde atacağımız adımlarla yurt dışına giden gençlerimizin ve parlak 
beyinlerimizin özgürce düşünebilecekleri ve üretebilecekleri, kendilerini güvende hissedebilecekleri 
bir Türkiye ortamını yaratacağız. Çünkü Türkiye’nin ikinci yüzyılda kalkınması öz kaynaklarına ve 
gelecek nesillerine ancak sahip çıkmasıyla mümkündür. 

Sayın Bakan, biraz da eğitimdeki öğrencilerin yurt sorunlarından bahsetmek istiyorum. Evet, 
öğrenci çok fakat yurt hâlâ yok. Kaç yıldır bu sorunu konuşuyoruz? Siz “Şu kadar yurt yaptık.” 
diyorsunuz, biz de yetmediğini söylüyoruz. Yine aynı şeyleri konuşacağız maalesef. Lise ve üniversite 
çağındaki gençlerimizin eğitimlerini sağlıklı ortamlarda sürdürmeleri için, sürdürebilmeleri için barınma 
sorunlarının çözümü bizim için çok önemli. Şehir dışında okuyan binlerce öğrenci üniversitelerinin 
bulunduğu şehirlere geldiler ve barınmaya dair birçok sıkıntıyla hâlâ boğuşuyorlar. Bu sıkıntıların en 
başında da ev kiralarının yüzde 50-60 oranlarında artmasından dolayı kiralama yapamıyor olmaları, 
devlet yurtlarındaki yetersizlik ve özel yurt ücretleri geliyor. Yükseköğretimde okumak için kayıt 
yaptıran toplam öğrenci sayısı 2021 yılı için 8 milyonun üzerinde. Bu öğrencilerin yarısından fazlasının 
il dışında okudukları tahmin ediliyor. Bu sayıyı aslında siz verirseniz çok seviniriz yani kendi şehrinde 
okuyan öğrenci sayısı ile kendi şehrinde okumayan öğrenci sayısı arasındaki fark, bunu biz de 
öğrenelim. Ama yarısı bile olsa devlet yurtları bu öğrencilerin bu sıkıntılarını hâlâ çözemiyor. 

2023 bütçe gerekçesindeki verilere göre “2022 yılında toplam 779 yurtta 825 bin yatak kapasitesiyle 
ev konforunda ve yüksek standartlarda barınma hizmeti verilmektedir.” diyorsunuz. Ev konforunu ve 
yatak sayısını bazaları artırarak, yurtları koğuşa çevirerek mi verdiniz diye sormak istiyorum. Bakın, 
hâlâ basına yansıyan böyle yurtlarla ilgili fotoğraflar var. Bu konuda sürekli açıklama yapıyorsunuz. 
Bakanlığınızın sayfasında da yeni yapılmış yurtların fotoğrafları var ama hâlâ böyle yurtlar var Kredi 
ve Yurtlar Kurumunda Sayın Bakan. Bunlarla lütfen ilgilenmenizi ve artık yatırımlarınızı bu yurtların 
yenilenmesine yapmanızı rica ediyoruz. 

Tabii, bu arada öğrencileri tarikat yurtlarına da mecbur bırakmaya devam ediyorsunuz. KYK 
yurtlarının yetersizliği çocuklarımızı, öğrencilerimizi –imkânı olanlar, özel yurtlara gidebiliyor ama 
imkânı olmayan yoksul ailelerin çocuklarını- dernek, vakıf yurtlarına itiyor. 2006 yılında 1.723 olan 
vakıf, dernek yurt sayısı sizlerin de iktidarınızın da desteğiyle 2021’de 3.331’e çıktı, neredeyse 2 katı 
bir artış. Bu yurtlar denetlenmiyor ve vahim sonuçlar yaşanıyor. 2021 Aralık ayında Antalya’da bir özel 
yurtta aşçı olarak çalışan İhsan Güney mutfakta sıkıştırdığı üniversite öğrencisi Mehmet Sami Tuğrul’u 
vahşice katletmişti. Bunu hâlâ Türkiye unutmadı Sayın Bakan ama bu yurtlara destek veriyorsunuz, 
denetlemiyorsunuz. 2018 öncesi İstanbul Büyükşehir Belediyesinin verdiği destekler ortada. Aşağı 
yukarı 852 milyonluk bütçe yansıdı ama bizim dönemimizde İstanbul Büyükşehir Belediyesinin yurt 
sayısını 2024’te 10 bin yatağa çıkarma hedefi var, bu yolda çalışıyor. İlk hedef de önümüzdeki yıl 5 bin 
yatağı tamamlamak. 

Sayın Bakan, önemli sorunlardan bir tanesi de uyuşturucuyla mücadele. Çocuklarımız 
zehirleniyorlar Sayın Bakan. Uyuşturucu kullanımı 11-12 yaşlarına indi. Aileler perişan ve çaresizler. 
Bakın, 2021 Türkiye Uyuşturucu ve Uyuşturucu Bağımlılığı İzleme Merkezinin araştırmasına göre 30 
yaş altı ölüm oranları yüzde 40,7. Sizin Bağımlılıkla Mücadele, Bağımlılığın Önlenmesi Programı’nızda 
bu mücadele için eğitim programlarına 7 milyon 866 bin TL bütçe ayrılmış. Bu bütçeniz de yine bütçe 
raporunuzda belirttiğiniz gibi ulaştığınız 60-70 bin genç sayısı da bağımlılıkla mücadele etmenize 
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yetmez Sayın Bakan çünkü dediğim gibi sorun çok derin ve büyük, acılı bir sorun. Uyuşturucuyla 
asıl kaynağında mücadele edilmesi gerekiyor ama etmiyorsunuz. Dün gece Sayın Genel Başkanımız 
bir videoyla bu konuya, uyuşturucuyla mücadeleye dikkat çekti. Yasal düzenlemelerle -ki bu konuda 
iktidarınızı çok uyarmamıza rağmen- ülkeye girmesine izin verilen kaynağı belirsiz kara paranın 
uyuşturucu kullanımının artmasında başımıza nasıl bir bela olduğunu Sayın Genel Başkanımız anlattı 
ama ne tesadüftür ki uyuşturucu baronlarıyla boy boy resimleri çıkan İçişleri Bakanınız Sayın Süleyman 
Soylu çok rahatsız olmuş ki anında Emniyet Genel Müdürlüğü ve Jandarma Genel Komutanlığı 
üzerinden Genel Başkanımız hakkında suç duyurusunda bulunmuş.

SALİH CORA (Trabzon) – Genel Başkanınız yalan konuşuyor.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Genel Başkan yalan söylemez, haddini bil!

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Ne diyorsun sen ya?

SALİH CORA (Trabzon) – Hamburgerciden aldığı sipariş…

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Haddini bil! Genel Başkan yalan söylemez.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sana bir şey söyleyeyim mi Sayın Cora; çok rahatsız 
oldun. Ve rahatsız olmakta çok haklı; rahatsız olmalı. Aslında hepiniz rahatsız olmalısınız bu durumdan, 
hepiniz; hepiniz rahatsız olmalısınız.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, hepiniz sırası gelince görüşlerinizi ifade edin.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sayın Başkan, sözünü geri alsın.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ne söyledi?

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – “Genel Başkan yalan söylüyor.” dedi.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Bak, sen Trabzon Vekilisin; ben geçen yıl Rize’nin 
Güneysu ilçesine gittim, Cumhurbaşkanının memleketi ve orada karşımıza çıkan vatandaşların bana 
ilettikleri ilk problem neydi biliyor musunuz? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye…

Değerli arkadaşlar…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – “Uyuşturucuyla başımız belada, lütfen bize yardım 
edin.” dediler. Sen git, önce o bölgendeki uyuşturucuyla mücadeleyle ilgili sorunlara bir bak.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Emine Hanım, bir saniye lütfen.

Değerli arkadaşlar…

(Uğultular)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye… Sayın Cora… 

Değerli arkadaşlar…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Bakın, sizin iktidarınız mücadeleyi “mış” gibi yapıyor, 
“mış” gibi, “mış” gibi yapıyor.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Emine Hanım, ilave edeceğim, söz.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Ama Pandoranın kutusu…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Emine Hanım, ilave edeceğim.

Bir müsaade ederseniz, bir şey söyleyeyim. Hani, burada bir hararet yükseldi.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bütün gruplardan rica ediyorum. Bütçe 
görüşmesindeyiz, tabii ki görüşlerimizi, eleştirilerimizi ifade edeceğiz ama genel başkanları hiçbirimiz 
tartışmayalım, her birimizin genel başkanı kendisi için kıymetli. Dolayısıyla, genel başkanlar üzerinden 
bir tartışma yapmak doğru değil.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sözünü geri alsın.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – “Yalan söylüyor.” dedi.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Biz kendi görüşlerimizi sırası geldikçe… İkinci söyleyeceğim…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan, “Yalan söylüyor.” dedi, sözünü geri 
alacak.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Her görüşmede yapıyor bunu.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye…

Sizden de çok söyleyen oluyor, “Yalan söyledi.” diyen. Emine Hanım, bu sadece bir kişinin sözü 
değil. Genel bir anlayış birliği oluşturalım yani bir anlayış birliği oluşturalım.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sözünü geri alsın Sayın Başkan, olmaz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İşte, onun için konuşuyorum ama Emine Hanım müsaade 
etmiyor. Bir müsaade ederseniz…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Genel Başkanımızla ilgili, bana söylemiyor, 
“Yalan…” Bana söylese tamam, hadi şey gösterelim…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yok, yok, size de söylemesin, kimseye yani…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Genel Başkanımızla ilgili “Yalan söylüyor.” 
dedi, sözünü geri alsın.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bakın, “yalan” sözü hakaret midir, değil 
midir, hukuken bilmiyorum; bir bakmak lazım. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sözünü geri alsın, düzeltsin.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Fakat şunu söylüyorum: En azından nezaketen söylenmemesi 
gereken bir söz.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan, biz söylediğimiz zaman müdahale 
ediliyordu.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir müsaade eder misiniz, tamamlayayım. Emine Hanım, bir 
müsaade edin.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Tamam Sayın Başkan.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Arkadaşlarımıza benim tavsiyem şu: Bir konunun gerçekle 
örtüşmediğini düşünebilirsiniz, bu gayet doğal bir şey. Buna “Yalan söylüyorsunuz.” ifadesi yerine, 
“Bu ifade doğruyla örtüşmüyor, doğru değildir. Bu, doğruyu yansıtan bir ifade değildir.” şeklinde ifade 
etmeniz daha doğru olur diye inanıyorum, nezaketen daha doğru olur diye inanıyorum. Hani, hukuken 
şeyi… Hani, nezaketen bunu hepimizin yapmasında fayda var diye düşünüyorum.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Bu ifadeyi düzeltmesini rica ediyoruz Salih Bey’den.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Evet.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun Salih Bey, size söz veriyorum, buyurun.
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SALİH CORA (Trabzon) – Değerli Başkanım, dün akşam Genel Başkanlarının yaptığı açıklamayı 
ben sosyal medyada takip ettim. Türkiye Cumhuriyeti tarihinin en büyük uyuşturucuyla mücadele 
dönemini yaşadığı bir süreçte ortaya attığı iddialar tamamen iftira boyutunda. Açık ve net bir şekilde 
yalan konuşmaktadır…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar…

SALİH CORA (Trabzon) – …ve uyuşturucu çetelerine, mafyaya cesaret vermektedir. Bu konuyu…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bak, Salih Bey, “Doğruyla örtüşmüyor, doğru değil.” diyebiliriz 
ama “yalan” ifadesini nezaketen kullanmamamız gerekir.

SALİH CORA (Trabzon) – Yalan konuşuyor.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Lütfen sözünüzü geri alın Sayın Cora.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bütün genel başkanların hukukunu korumamız lazım. Rica 
ediyorum…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sözünüzü geri alın.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – “Doğruyla örtüşmüyor.” demeniz daha doğru.

SALİH CORA (Trabzon) – Amerika’da hamburgerciden aldığı siparişle de ortaya çıkarmıştır.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sana düşmez cevap vermek.

SALİH CORA (Trabzon) – Amerika’da hamburgerciden...

(Uğultular)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Salih Bey, kusura bakmayın. Bakın, “yalan” kelimesini bu 
Plan ve Bütçe Komisyonunda kullanmayalım. “Doğruyla örtüşmüyor.” diyebilirsiniz, “Doğru değil.” 
diyebilirsiniz, gayet doğal ama “yalan” ifadesini düzeltelim lütfen.

SALİH CORA (Trabzon) – Uyuşturucu baronlarıyla, uyuşturucuyla en fazla mücadele eden AK 
PARTİ’ye atılmış bir iftira olarak değerlendiriyorum.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sana öyle geliyor, sana öyle geliyor!

SALİH CORA (Trabzon) – Ve bunu reddediyoruz, kabul etmiyoruz. 

Her şeyi ortaya koyabiliriz; bütün yapılan operasyonları, çökertilen çeteleri, cezaevlerindeki 
raporları ortaya koyabiliriz yani. (CHP sıralarından gürültüler)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, ben milletvekillerinin… (AK PARTİ ve CHP 
sıralarından gürültüler)

Bir saniye, bir saniye…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Uyuşturucuyla sokakta mücadele ediliyor, siz kaynağını 
kesmiyorsunuz, uyuşturucuyla mücadelenin kaynağında mücadele etmiyorsunuz.

SALİH CORA (Trabzon) – Ya, uyuşturucuyla mücadele bizim işimiz, biz bu mücadeleyi yapıyoruz.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – O kaynağı…

SALİH CORA (Trabzon) – Bu konuda sizden ders alacak değiliz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Cora, aynı şeyi…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sözünüz…
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SALİH CORA (Trabzon) – Siz, mafya liderlerinin dublörü konumuna dönüşmüşsünüz.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan…

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Bunun için mi söz verdiniz Sayın Başkan? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Siz “Söz verin.” dediniz söz verdim, “Söz verin.” dediniz, söz 
verdim, siz istediniz yani. Ne diyebilirim?

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Eleştiri yapsın diye mi söz verdiniz?

SALİH CORA (Trabzon) – Ve Genel Başkanınız kendilerine verilen rolü oynadı.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sözünü geri al!

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Bu nasıl düzeltme ya! Özrü kabahatinden büyük.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, “yalan” kelimesi hakaret olarak görülmüyor, 
hukuken görülmüyor.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Biz mahkeme değiliz Sayın Başkan.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ben görülmesi gerektiğini düşünüyorum ama hukuken böyle 
değil. Ama nezaketen kullanılmaması gereken bir kelime olduğunu tekrar vurgulamak istiyorum. 
Sizlerin takdiri ama ben, şunu söylüyorum: “Doğru değil.” diyebiliriz, “Bu, gerçekle hiçbir şekilde 
bağdaşmayan bir ifadedir.” diyebiliriz; aynı fikri çok daha nazik bir şekilde, kibar bir şekilde ifade 
edebiliriz. Bunu tercih etmenizi de tavsiye ediyorum ama tabii, benim milletvekillerine, hukuk dışında 
bir şeyi dikte edecek hakkım da yok, bir şey diyemiyorum.

Emine Hanım, sürenize ilave ediyorum, devam edin lütfen.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sedat Peker Trabzon’da çalışma yaptı unuttuk mu? Sedat Peker’in 
hizmetiyle seçildin, unuttun mu? 

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun lütfen.

Üç dakika ilave ediyorum.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Üç dakika ilave ediyorsunuz…

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sedat Peker’le kol kola girdiğin günleri unuttun mu?

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Başlayamıyorum ki.

SALİH CORA (Trabzon) – Kim girdi kol kola?

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sen! Trabzon’da…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, Emine Hanıma söz verdim, başlasın.

Lütfen…

SALİH CORA (Trabzon) – İspatlamayan şerefsizdir!

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Şerefsiz sensin!

SALİH CORA (Trabzon) – İspatlamayan şerefsizdir!

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan, Sayın Cora sürekli bunu yapıyor.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Cora, sıra size geldiğinde ifade edin lütfen.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Her bütçe görüşmesinde bunu yapıyor, lütfen buna 
müsamaha göstermeyin. Artık yeter!
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Defalarca uyardım, defalarca uyardım ama artık devam 
ettirmeyelim karşılıklı.

Siz, buyurun.

SALİH CORA (Trabzon) – Sayın Başkan, bir şeyi düzelteceğim.

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Başkan…

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Böyle bir şey olamaz Sayın Başkan.

SALİH CORA (Trabzon) – Bakın, Yıldırım Bey orada, ifadesinde…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Cora, sıra size geldiğinde konuşun. Söz verdim…

SALİH CORA (Trabzon) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Hayır, lütfen, sıra size geldiğinde lütfen.

Ama size söz verdim, tartışma daha bir alevlendi. Kusura bakmayın, böyle gidemeyiz yani.

SALİH CORA (Trabzon) – Başkanım, Yıldırım Bey oradaki ifadesinde… Şurayı kaçırıyoruz…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ne diyor? Ben duymadım doğrusu.

Buyurun.

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Böyle yaparsanız, böyle yönetirseniz devam edemez.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Başkanım, bu konuyu sonra tartışsınlar. Böyle bir usul 
yok.

SALİH CORA (Trabzon) – Başkanım, bakın, şurayı kaçırıyorsunuz…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Böyle bir usul yok Sayın Başkan.

SALİH CORA (Trabzon) – Başkanım, karşı taraf, muhalefet, iktidar partisine, Komisyonun birinci 
partisine açıkça hakaret edecek, iftiralarda bulunacak ve buna sessiz…

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sen başlattın!

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Ya, sen başlatmadın mı?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Siz de “iftira” dediniz zaten.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sen başlatmadın mı bunu?

SALİH CORA (Trabzon) – Başkanım, Yıldırım Bey ifadesinde şunu söylüyor…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bakacağım ben.

SALİH CORA (Trabzon) – Tutanaklara bakın, Yıldırım Bey ifadesinde diyor ki: “Sen, Trabzon’da 
Sedat Peker’le kol kola gezmedin mi?” 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Peki, baktıracağım.

SALİH CORA (Trabzon) – Bu, alçaklıktır, şerefsizliktir ya! (CHP sıralarından gürültüler)

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Senin yaptığın nedir?

Sayın Başkan…

SALİH CORA (Trabzon) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bütçeyi görüşüyoruz.

Sayın Cora, tutanaklara bakacağım ondan sonra. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Ama bakın…
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şu anda devam edeceğiz. Tutanakları isteyip bakacağım, ne 
dediğinize bakacağım.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sayın Başkan, tutanaklara bakmadan Salih Cora’ya söz verdiniz, 
bana da söz vermek durumundasınız.

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Evet Başkanım, doğru.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun size de söz veriyorum, buyurun.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Ama Yıldırım Beyefendi de direkt “Sen şerefsizsin.” dedi. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tamam, son kez söz veriyorum.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Salih Cora’nın, herhangi bir milletvekilinin herhangi bir siyasi 
partinin genel başkanına “yalancı” deme hakkı da yok, haddi de yok. Bu sözün geri alınmasını talep 
ettik ama Salih Cora bunu düzelteceği yerde, daha da ilerletti. 

Çok açık ve net; Sedat Peker’in açıklamaları, Trabzon’da seçim sürecinde Adalet ve Kalkınma 
Partisinin…

SALİH CORA (Trabzon) – Yalan söylüyorsun!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Farklı tartışmalara girmeyelim rica ediyorum, bütçeyi konuşuyoruz. Teşekkür ediyorum.

Tutanaklara tekrar baktıracağım.

Emine Hanım, lütfen devam edin.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan…

SALİH CORA (Trabzon) – Açık açık söylüyorum: Genel Başkanınız…

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Yalancı sensin! Yalan söyleyen sensin!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, artık yeter, kifayetimüzakere.

SALİH CORA (Trabzon) – Hamburgerciden sipariş…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, ara vermemi mi istiyorsunuz? Sayın Cora, 
Mehmet Bey…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Ya yeter artık!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Rica ederim, yeter artık gerçekten yeter yani. Bütçe konuşuyoruz.

Buyurun.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Yeter, yeter!

SALİH CORA (Trabzon) – Ama bakın…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sana yeter! 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar…

SALİH CORA (Trabzon) – Açık açık söylüyorum…

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sus artık ya, sus! Yeter!

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Her bütçede böyle yapıyor!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun Emine Hanım, devam edin.
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EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Bu konuyla ilgili son bir cümle söyleyip başka bir 
konuya geçeceğim. Bu, uyuşturucuyla nasıl bir mücadeledir ki sokakta mücadele ettikçe büyüyen bir 
sorun hâline geliyor. Nokta diyorum, Pandora’nın kutusu açılmıştır. 

Sayın Başkan, Sayın Bakan; biraz Sayıştay raporlarıyla ilgili bir konuya değineceğim konuşmamın 
devamında. Sayıştayda ciddi tespitler, bulgular var. Bunlardan bir tanesi -Sayın Bakan dinliyor 
musunuz- Bakanlık ile bir federasyon arasında yapılmış bir sözleşmeyle ilgili. Sayıştay raporu “… 
Federasyonu” yazmış ama ada paftasını verdiği için bu federasyonun İstanbul Beykoz Riva’daki Futbol 
Federasyonu olduğunu tabii ki biz kolaylıkla anlıyoruz.

Şimdi, Spor Genel Müdürlüğü ile federasyon arasında 27/8/2013 tarihli bir protokol imzalanmış. 
Bir arazi, bir hizmet binası yapım amacıyla 28/5/2039 tarihine kadar federasyona tahsis edilmiş. 
Bu tahsis 8/5/2020 tarihli Bakan oluruyla iptal edilmiş. Bu olura istinaden düzenlenen aynı tarihli 
protokolde taşınmazlar üzerinde federasyon tarafından yapılan tesislerin bedeli karşılığında Bakanlığa 
devri kararlaştırılmış. Şimdi, Sayın Bakan, bu bedel Bakanlık tarafından 5/3/2021 tarihi itibarıyla 
tamamen ödenmiş, üç ay içerisinde federasyon bu binayı, araziyi teslim etmesi gerekirken etmemiş. 
Federasyona 3 ayrı tarihte yazı yazılmış ama federasyon -bir zahmet- bunlara da cevap vermemiş, 
aradan geçen sürede tesisler devralınamamış. Peki, ne kadar para ödenmiş? Toplamda 176 milyon 
936 bin 447 lira. Şimdi, bu parayı o günkü kurdan hesaplayıp bugüne baktığımızda karşımıza 445 
milyar 735 milyon lira ödenen bir para çıkıyor. Şimdi, Sayın Bakan, şunu sormak istiyorum: Aradan 
geçen bu kadar sürede, bu kadar erken ve hızlı bir şekilde bu parayı federasyona ödeyip neden teslim 
alınmasıyla ilgili gerekli girişimlerde bulunmadınız? Eğer teslim almayacaksanız, 2039’a kadar bu 
tahsis zaten vardı, 2020 yılında neden bu tahsisi kaldırdınız ve hâlâ federasyona kullandırmaya devam 
ediyorsunuz, bunun arkasında ne var? Konuşmanızda da “Federasyonumuzun yanındayız, ona destek 
oluyoruz.” dediniz. Türkiye’de futbolun geldiği durum ortada. En fazla konuşulan spor dalı da futbol 
zaten. Altyapı yetersiz, her yıl bunu konuşuyoruz. Bakın “spor” diyoruz, “Sporcu… Gençlerin spora 
alıştırılması, kötü alışkanlıklarından uzaklaştırılması.” diyoruz farklı branşlarda…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Emine Hanım, süreniz doldu, üç dakika ilaveniz de doldu. 
Bitirebilirseniz…

Buyurun.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Tamam, o zaman bağlayayım sözümü Sayın Başkan.

Diğer branşlarda başarılarımızla övünüyoruz, kız voleybol takımlarımızla, basketbol takımlarımızla, 
diğer branşlarda madalya alanlarla ve emeği geçenlere teşekkür ediyoruz ama futbolda da… Yani 
Digiturk’ün bile anlaşmasının Cumhurbaşkanının oluruyla yapıldığı bir sektörden bahsediyoruz. 
Artık lütfen bu devletin kaynaklarını buralara aktarmayın. Ben de bir taraftarım ama futbolun geldiği 
noktadan hiçbir taraftarın memnun olmadığını da biliyoruz.

Bütçenizin hayırlı olmasını diliyorum.

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Şimdi, HDP Grubundan Sayın Dersim Dağ’a söz veriyorum, grup sözcüsü olarak.

Süreniz yirmi dakikadır.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Teşekkürler Sayın Başkan.

Tüm arkadaşları saygıyla selamlıyorum.
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Her yıl olduğu gibi bugün yine Gençlik ve Spor Bakanlığı tüm gençlerin sorunlarını görmezden 
geldi, güllük gülistanlık bir tablo çizdi sunumunu yaparken ama gerçekliğin bu olmadığını bizler 
çok iyi biliyoruz. Geçen yıl da aslında bahsetmiştik, bu yıl maalesef tekrar bahsetmek durumunda 
kalıyoruz. Geçen yıl da bir barınma sorunu vardı, bu yıl tekrar bir barınma sorunuyla karşı karşıya 
kaldık. Pandemiden sonra özellikle üniversite sınavında barajların kaldırılmasıyla beraber aslında 
neredeyse bütün üniversitelerdeki kontenjanların dolması ve buna karşılık yeterince Kredi Yurtlar 
Kurumunun olmamasından kaynaklı öğrenciler bu yıl da sokakta kaldı. Geçen yıl öğrenciler günlerce 
parklarda sabahladı, sokaklarda uyudu “Barınamıyoruz.” dedi. Bu yıl yine benzer bir durum yaşandı, 
öğrenciler yine Ankara’da, İzmir’de, İstanbul’da, Mersin’de, Adana’da, Antalya’da parklarda 
sabahladı “Bir çatımız yok, çatımız gökyüzü.” dedi. Bakan veya herhangi bir yetkili bir kez olsun 
dahi öğrencilerle bir görüşme gerçekleştirmedi, öğrencilerin bu sorununu görmezden geldi ama tüm 
bunlara rağmen, öğrenciler barınma sorununu dile getirmekten çekinmediler ve yine, bununla beraber 
“Barınamıyoruz.” diyen ve barınamadığı için, Kredi Yurtlar Kurumundan yer alamadığı için eğitimine 
ara vermek durumunda kalan onlarca öğrenci oldu. Özellikle genç kadınlar barınamadığı için, herhangi 
bir yurda yerleşemediği için ve bir ev kirasını ödeyemeyecek durumda olmasından kaynaklı eğitimine 
ara vermek durumunda kaldı. 

Elbette yurtların sorunu, Kredi ve Yurtlar Kurumunun yurtlarının sorunu bir tek bunlar değil. 
Kapasitenin artırıldığından bahsediliyor ama kapasitenin nasıl artırıldığını biz çok iyi biliyoruz. Kapasite 
bu şekilde arttırıldı; ranza sistemine geçildi, ranzalar kırıldı ve öğrenciler yerde yatmak durumunda kaldı. 
Yine, ranza sistemiyle donatılmış bir yurt, çalışma masası yok, dolaplar yok, öğrenciler böyle yurtlarda, 
böyle odalarda barınmak zorunda bırakıldı ve burada eğitiminin tamamlanması istendi öğrencilerden. 
Elbette ki Kredi ve Yurtlar Kurumunun tek sorunu sadece ranza sistemine geçilmesi değil. Şansa yurda 
yerleşmiş bir öğrenci tek tip yemek sistemiyle beslenmek zorunda kaldı ve aslında beslenemedi, aç 
kaldı. Öğrencilere bir akşam yemeğinde verilen yemek makarna ve aslında makarnanın içerisinde bir 
böcek. Yine, sabah kahvaltısında sadece 5 zeytin ile beyaz peynir ve bir ekmekle öğrenciler aslında 
sadece sokaklarda bırakılmadı, yurda yerleştirilen öğrenciler de aç bırakıldı aynı şekilde. 

Elbette, yemek sistemi sadece aç kalmayla da sınırlı değil. Ekim ayında dört farklı yurtta 
zehirlenme durumu yaşandı; Karabük Bahaddin Gazi KYK Erkek Öğrenci Yurdu’nda 130, Ankara 
Emine Şerif Hanım KYK Kız Öğrenci Yurdu’nda 21, Dersim Anadolu KYK Kız Öğrenci Yurdu’nda 12 
ve Gümüşhane Hacı Şaban Cengiz KYK Erkek Öğrenci Yurdu’nda 40 öğrenci yedikleri yemeklerden 
kaynaklı zehirlendiler. Tek tip yemek sistemi zaten öğrencileri açlığa mahkûm ederken aynı zamanda 
zehirlenmelerine de sebep oldu ve onlarca öğrenci KYK yurtlarında yedikleri yemeklerden dolayı 
zehirlendi. 

Yine, KYK yurdunda yaşayan, barınan öğrencilerin, aynı zamanda, tüm demokratik hakları da 
ellerinden alınmış olunuyor. Sayın Bakan, sunumunda seçilme yaşının 18’e indirildiğini söyledi. Evet, 
seçilme yaşı 18’e indirildi ama gençler siyasetten uzaklaştırılmaya çalışılıyor, gençler demokratik 
haklarından uzaklaştırılmaya çalışılıyor. Munzur Üniversitesi öğrencisi 6 kadın öğrenci “Gülistan Doku 
nerede?” eylemlerine katıldıkları için yurtlarından atıldılar, uzaklaştırıldılar. Akdeniz Üniversitesinden 
12 öğrencinin 9’u 8 Mart kutlamalarına katıldıkları için yurtlarından süresiz bir şekilde uzaklaştırıldılar, 
atıldılar. Üniversite okuyan gençler siyaset yapamayacak mı? Üniversite okuyan gençler en demokratik 
haklarını kullanamayacak mı? Yurtların koşullarının iyileştirilmesi için bir basın açıklaması 
düzenleyemeyecek mi? Böyle mi demokratik haklar sağlanıyor öğrenciler için? Buradan Bakanın bunu 
da cevaplamasını istiyoruz. Birçok öğrenci demokratik hakkını kullandığı için yurtlarından atılıyor ve 
bursları kesiliyor. 
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Öğrenciler barınamıyor. Verilen 850 lirayla geçinemiyor. 850 lira sadece ulaşıma dahi yeterli 
olmuyor birçok ilde ama bir de işin trajikomik bir yanı var; devlet tefeciliğe soyunuyor. Kredi olarak 
verdiği bursu, “burs” adı altında verdiği aslında krediyi faiziyle işsiz bıraktığı gençlerden 3 katı, 4 katı 
geri almak istiyor. Daha sonra, “Biz faizi sildik.” diyerek aslında 3 katı, 4 katı parayı öğrenciden almak 
istiyor. Daha sonra, müjdeyle “Biz faizi sildik.” diyerek gençlere müjde veriyor. Bu müjde, öğrencinin, 
gencin aklıyla dalga geçmektir. Faize bindireceksiniz ilk önce, daha sonra “Biz faizi sildik.” diye müjde 
vereceksiniz; böyle bir müjde olmaz. Müjde vermek istiyorsanız tüm öğrencileri ücretsiz bir şekilde 
KYK’lerde barındırın, tüm kredileri bursa çevirin. Bursu da öğrencilerin geçinebileceği bir miktarda 
belirleyin. 

Zaten öğrenciler işsiz. Bu ülkede 2 milyondan fazla üniversite mezunu genç işsiz. Aynı zamanda, 
her 4 gençten 3’ü iş bulamıyor. Öğrenciler çok zor koşullarda eğitim hayatını tamamlamaya çalışıyor, 
part-time işlerde çalışıyor, yurtlarda barınmaya zorlanıyor, zehirleniyor, aç kalıyor ama bunun 
sonucunda, mezun olduktan sonra da işsiz kalıyor. 

Bugün biz Türkiye’de yaşayan gençlere baktığımızda yüzde 70’i, yüzde 75’i bu ülkede yaşamak 
istemiyor çünkü işsiz, çünkü umutsuz, çünkü demokratik haklarını kullanamıyor, çünkü özgür bir ülke 
yok ve AKP iktidarı döneminde 20 bin genç intihar etti ve bu intiharların bir kısmı yurtlarda yaşayan 
öğrencilerdi. Sadece bir yıllık duruma baktığımızda, son bir yılda yurtlarda barınan ve intihar eden… 
(AK PARTİ sıralarından gürültüler) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, size söz verdiğimde cevap verebilirsiniz.

Bu arada da bilgiler alırsınız.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bu tabloya baktığımızda, aslında Bakanlığın gençler açısından 
kendini sorumlu hissetmediğini çok açık bir şekilde görüyoruz. 

Ben birkaç örnek vereceğim: 3 Aralık 2021’de Bingöl KYK Pir Ali Bey Kız Yurdu’nda kalan 
20 yaşındaki bir genç intihar etti. Akdeniz Üniversitesi KYK yurtlarında kalan 3 öğrenci şüpheli bir 
şekilde yaşamını yitirdi. (AK PARTİ sıralarından gürültüler)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar…

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bezm-i Âlem Valide Sultan Yurdu’nda Halil Gülcan…(AK PARTİ 
sıralarından gürültüler)

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Senin kardeşin diplomatı katletti ya!

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, sıra size geldiğinde görüşlerinizi ifade 
edersiniz.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – İsyan ediyorum ya!

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ben burada gençlerin sorunundan bahsediyorum, siz katlettiğiniz 
gençlerin hesabını verin, siz katlettiğiniz, aç bıraktığınız, sokakta bıraktığınız gençlerin hesabını verin. 
Bu gençlerin ne suçu var, aç bıraktığınız gençlerin ne suçu var?

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Burada yalan söylüyorsun, böyle bir şey olamaz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Aydemir, müsaade ederseniz… (AK PARTİ sıralarından 
gürültüler) 

Bir saniye…

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Böyle bir şey olur mu arkadaş!
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bütün grupların konuş…

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Bu diplomatın ne suçu var?

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Sen aç bıraktığın, sokakta bıraktığın gençlerden bahset, işsiz 
bıraktığın gençlerden bahset. (AK PARTİ sıralarından gürültüler) 

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Senin kardeşin diplomatı şehit etti.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Aydemir…

Değerli arkadaşlar…

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Senin iktidarında gençler bu ülkede yaşamak istemiyor, senin 
iktidarında gençler bu ülkede yaşamak istemiyor. (AK PARTİ sıralarından gürültüler)

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Sen yalancısın.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bir dinler misiniz. Ara mı vereyim? Bir 
yapmayın lütfen. Bir dinler misiniz değerli arkadaşlar.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – İsyan ediyorum ya! Böyle bir şey olamaz ya!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İbrahim Bey, rica ediyorum.

Değerli arkadaşlar, birbirimize… 

Farklı partilerle bir çalışma yapıyoruz. Burası hiçbir partinin grup salonu değil, bütün partiler 
burada. Bu partiler farklı partiler, farklı görüşleri olan partiler, farklı hassasiyetleri olan partiler, İç 
Tüzük’ümüzün genel çerçevesi içinde hepsi görüşlerini ifade edecekler. Bunu yapmak durumundayız. 
Burası Plan ve Bütçe Komisyonu. Hoşumuza gitsin gitmesin, katılalım katılmayalım, bütün fikirleri 
dinleyeceğiz. Sonuçta, söz geldiğinde herkes kendi fikrini ortaya koyacak, eleştirisini ortaya koyacak, 
bu çalışmayı yürüteceğiz. Dolayısıyla, sizden rica ediyorum, birbirimizin fikirlerine karşı biraz 
tahammüllü davranalım ama elbette İç Tüzük’ümüzün genel kuralları çerçevesinde. 

Devam edin lütfen. 

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Akdeniz Üniversitesi KYK yurtlarında kalan 3 öğrenci şüpheli 
bir şekilde yaşamını yitirdi. Bezm-i Âlem Valide Sultan Yurdu’nda Halil Gülcan, Elmalılı Hamdi 
Yazır Yurdu’nda Muhammet Emre Kandemir ve Muhammet Kaya isimli gençler hayatını kaybetti. 
Öğrencilerin can güvenliği Bakanlığınızın sorumluluğunda değil mi? Tek bir açıklama dahi yapılmadı 
bu öğrenciler katledildikten sonra, intihar ettikten sonra. (AK PARTİ sıralarından gürültüler)

SALİH CORA (Trabzon) – Katletmek sizin işiniz ya!

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Biz soru önergesi verdik. Verdiğimiz soru önergesinde cevabınız 
ne oldu, biliyor musunuz Sayın Bakan: “Olayla ilgili Antalya Cumhuriyet Başsavcılığı konuyla ilgili 
inceleme başlatılmıştır.” 

SALİH CORA (Trabzon) – Katletmek sizin işiniz!

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Bir dinleyin ya! Bu ne ya! Bu ne saygısızlık Başkan.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Peki, bu inceleme sonucu ne oldu? Kamuoyuna bu inceleme sonucu 
açıklandı mı? 

SALİH CORA (Trabzon) – Katletmek sizin işiniz!

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Bir sus ya! Bir sus!

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – KYK yurdunda barınan bu gençler hayatını kaybediyor, Bakanımız 
kamuoyuna… (AK PARTİ sıralarından gürültüler)
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, Bakanımız bunlara cevap verecektir mutlaka, 
cevabını verecektir, biraz sabır sabırlı olalım lütfen.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ve bununla beraber, ülkedeki gençlerin durumuna baktığımızda 
zaten durumun çok daha vahim olduğunu görüyoruz. Ülkede yüzde 75’in üzerinde bir oranda gençler 
Türkiye’de yaşamak istemediğini, geleceğini görmediğini, umutsuz olduğunu söylüyor. Ve her ilden 
nasıl oluyorsa gençler kaçak bir şekilde yurt dışına çıkıyor. Ağrı’ya bakıyoruz, işsizlik oranının yüzde 
70 olduğu, Türkiye’nin en yoksul kentlerinden olan Ağrı’da gençler ne hikmetse hiçbir sorun yaşamadan 
çok rahat bir şekilde kaçakçılarla yurt dışına çıkabiliyor, yurt dışına çıkıyor; Dersim’de durum yine aynı 
şekilde, Urfa’da durum yine aynı şekilde, Şırnak’ta durum aynı şekilde, İstanbul’da yaşayan gençlerde 
durum aynı şekilde. Yurt dışında yaşamak isteyen, geleceğini göremeyen gençler için bir politikanız, 
ayırdığınız bir bütçe var mı? Gençler umutsuz, gençler bu iktidarın politikalarından memnun değil, 
burada yaşamak istemiyor ama siz yaptığınız sunumda bununla ilgili tek bir söz kurmadınız. Gençlerin 
tek bir gerçek sorununa değinmediniz. 

Şimdi, bağımlılık gün geçtikçe artıyor. Uyuşturucu kullanımı 11-12 yaşa kadar düştü. 
“Politikalarımız var.” diyorsunuz, “Seminerler düzenliyoruz.” diyorsunuz; peki, bu madde bağımlılığı 
ülkeye nasıl geliyor? Nasıl bu kadar kolay satılıyor? Nasıl her köşe başında madde satılıyor?

SALİH CORA (Trabzon) – Sizin işiniz ya, sizin işiniz.

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Sizin işiniz sizin, baron… Senin işin.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Senin işin engellemek, senin işin madde bağımlılığını engellemek.

(AK PARTİ ve HDP sıraları arasında karşılıklı konuşmalar)

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Şakşakçıya bak, şakşakçıya!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar… Sayın Cora, karşılıklı konuşma usulümüz 
yok, sıra geldiğinde cevap verirsiniz. 

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Madde kullanımı 11-12 yaşına kadar düştü. İktidar sizsiniz, neden 
engellemiyorsunuz? Madde kullanımını, satışını neden engellemiyorsunuz?

SALİH CORA (Trabzon) – Sizin işiniz ya.

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Şakşakçısın, şakşakçı! Şakşakçıya bak hele!

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bu ülkede nasıl madde kullanımı yaşı 11-12’ye kadar düştü?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Cora, sıra size geldiğinde cevap verirsiniz ama karşılıklı 
konuşursak bitiremeyiz bu çalışmamızı, rica ediyorum.

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Herkese saldırıyor, amigo…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Başkan, Cora’yı sık sık…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ben herkesi uyarıyorum, herkesi uyarıyorum.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – AKP iktidarının işi, madde bağımlılığının, kullanılmasının 
yaygınlaştırılmasında rol oynamak. Neden engellemiyorsunuz?

(AK PARTİ ve HDP sıraları arasında karşılıklı konuşmalar)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşmayalım. Böyle bir usulümüz 
yok, sırası geldiğinde cevap verelim. 



30 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Okul önünde bu kadar rahat madde satılıyorken neden engellenmiyor? 
Her sokak başında uyuşturucu satılıyor, neden engellenmiyor, neden engellemiyorsunuz? Neden 
uyuşturucu satımını engellemiyorsunuz?

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, hatip “AK PARTİ’nin işi uyuşturucu bağımlığını 
artırmaktır.” diyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye.. Bir saniye… 

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Neden gençlerin yurt dışına kaçışını engellemiyorsunuz? Kaçakçılık 
nasıl oldu da bu ülkede bu kadar kolay yapılan bir…

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir saniye… Bir şey söyleyeceğim.

Sürenizi durduruyorum. 

“Uyuşturucu AK PARTİ’nin işidir.” gibi bir ifade kullandınız mı?

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Kullandı, kullandı.

ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Kullandı Sayın Başkan.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – “Artırmaktır…” diyor Sayın Başkanım.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – AK PARTİ’nin işi değil, “Engellemek AK PARTİ’nin işidir.”

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – “Engellemek işidir.” diyebilirsiniz elbette ama “Uyuşturucu AK 
PARTİ’nin işidir.” dediyseniz -ben tam duyamadım- bu hiçbir şekilde…

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, biz de bütçe görüşmelerinin huzurlu bir şekilde 
geçmesini istiyoruz, yalnız konuşmacı ısrarla hem hükûmetimizi hem Bakanımızı, Bakanlığımızı hem 
de Komisyonumuzu tahrik eden konuşmaya devam ediyor.

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Eleştirmesin mi?

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bu şekilde konuştuğu zaman, “Katletmek…” “AK PARTİ’nin 
işidir…” derken, bizim susmamızı beklemeyin Sayın Başkanım. Yani biz, sabahtan beri…

(AK PARTİ ve HDP sıraları arasında karşılıklı konuşmalar)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Müdahale ediyorum ben, gerektiği yerde müdahale ediyorum. 
Bu tutanaklara tekrar baktıracağım ama hiçbir partinin işi uyuşturucu olamaz. Hepimizin görevi 
engellemektir. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Lütfen, karşı tarafla tartışmaya girmeden, ikili diyaloglara 
girmeden sunumlarımızı yapalım.

Değerli arkadaşlar, herkesi sükûnete davet ediyorum. Lütfen, birbirimize hakaret etmeden, 
kişiselleştirmeden, İç Tüzük’ümüz gereği temiz bir dil kullanarak, hep birlikte bu sorumluluk içinde 
hareket ederek bu tartışmaları yürütelim. Bir bütçe tartışması yapıyoruz, herkes başka yerde gidip daha 
siyasi konuşmalar yapabilir. Burada bütçeye dönük sizlerden katkılarınızı, görüşlerinizi, eleştirilerinizi 
bekliyoruz.

Buyurun devam edin, sürenizi tamamlayın lütfen.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Açıkçası gençlerin sorunlarından bahsederken AKP iktidarının 
neden bu kadar tepki gösterdiğini de anlamıyoruz. Bağımlılık konusunda neden bu kadar…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şimdi, siz AK PARTİ Grubunu…



31 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

Lütfen, kendi konuşmanıza yoğunlaşın.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Biz madde kullanımını yaygınlaştıranları eleştiriyoruz, siz neden bu 
kadar tepki gösteriyorsunuz gerçekten bunu anlamakta zorlanıyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ama bakın, tartışmayı bitirmiyor Sayın Dağ.

Şimdi, siz AK PARTİ Grubuyla yine ikili diyaloğa giriyorsunuz, kendi konuşmanızı yapın, rica 
ediyorum.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ama bu şekilde olmaz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ama karşı tarafa soru sorarsanız oradan da tepki gelir.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Öyle olmaz, soru değil, ben eleştiremeyecek miyim?

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ya, eleştirin, eleştirmeyin demiyorum.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Tamam, bu tepki nedir? Bu tepki nedir?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Benim söylediğim şu: Karşılıklı diyaloga girmeyelim, kendi 
görüşünüzü söyleyin.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Karşılıklı diyaloga karşı taraf geçiyor.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Herkese söylüyorum.

Buyurun.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – O kız bir suçlamada bulunmuyor, bir eleştiride bulunuyor. 
Siz dersinizi alırsınız…

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Böyle bir eleştiri yok.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Eleştiriye cevap verirsiniz, eleştiriye cevap verirsiniz.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – 4-5 kişi en öne oturmuşsunuz, genç bir arkadaşımıza…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Lütfen görüş ve eleştirilerinizi ifade edin ama karşı tarafı muhatap 
alıp sorular sorarsanız oradan da cevaplar gelir, bitiremeyiz bu işi.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Başkan, manipüle ediyorlar, şiddet uyguluyorlar, 
mobbing uyguluyorlar.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Spor Bakanlığının bütçesini görüşüyoruz, bir genç konuşuyor ama 
bir gencin gençlerin sorununu söylemesine tahammülünüz yok, tahammül edemiyorlar. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Lütfen konuşmanıza geri dönün.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – İşte AKP iktidarının gençliğe bakışı tam da bu, gençliğe bakış tam 
da bu. (AK PARTİ sıralarından gürültüler)

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Başkan, ama olmaz ki böyle.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, Dirayet Hanım, sizler de lütfen yerinize geçin. 

Ben uyarıyorum, ben uyarıyorum, lütfen devam edin.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – AKP iktidarının gençlere bakışını burada bir kez daha gördük. AKP 
iktidarının gençlere bakışını bir kez daha gözler önüne serdiniz.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Eleştirmiyor, suçluyor, bunu yapamaz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Uğur Bey, rica ediyorum… Arkadaşlar böyle bitiremeyiz, lütfen.
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DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bir gencin konuşmasına, eleştirisini sunmasına dahi tahammülünüz 
yok.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Böyle bitiremeyiz, bitiremeyiz, lütfen.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bir gencin Bakanlığın bütçesini eleştirmesine, AKP iktidarını 
eleştirmesine dahi tahammülü yok.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bütün eleştiriler burada dile getiriliyor, rica ediyorum.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bunu bir kez daha görmüş olduk. Burada resmen gençlerin sorununu 
dile getiren genç bir kadın linç edilmek isteniyor.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Ne alakası var?

ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Bu ne ya! 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Kimse linç edilmez.

Lütfen buyurun, sözünüzü tamamlayın.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ve aslında söylediğimiz eleştirilere tek bir cevap da yok.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bakın, ben size söz veriyorum, siz ısrarla bu tartışmayı devam 
ettirmek istiyorsunuz. Lütfen kendi konunuza dönün.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Benim söylediğim eleştirilere her türlü cevap verebilirsiniz ama tek 
bir cevabınızın olmadığını da çok iyi biliyoruz.

Sizin AKP iktidarı döneminde 20 bin genç intihar etti, intihar. 20 bin genç intihar etti sizin 
iktidarınız döneminde. (AK PARTİ sıralarından gürültüler)

ABDULLAH NEJAT KOÇER (Gaziantep) – Ne alakası var, lafını bil, öyle konuş!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buna mutlaka cevap verirsiniz. Değerli arkadaşlar, ben ne 
diyebilirim? 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkan…

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Sayın Başkan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ne diyebilirim yani? Cevap verirsiniz, size söz verdiğimde cevap 
verirsiniz.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bu ülkedeki gençlerin yüzde 75’i sizin iktidarınızın olduğu ülkede 
yaşamak istemiyor. Türkiye’de yaşamak istemiyor, yurt dışına gitmek istiyor. Soruyoruz: Bu gençler 
kaçakçılıkla beraber nasıl yurt dışına çıkıyor?

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Yurt dışına gönderen sizsiniz. Yurt dışına gönderen sizsiniz.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Nasıl izin veriyorsunuz? Nasıl bu kadar rahat yurt dışına çıkabiliyor 
bu gençler, biz soruyoruz? Kaçakçılık nasıl bu kadar yaygınlaştı bu ülkede? Madde satışı nasıl bu 
kadar kolaylaştırıldı, bu kadar yaygınlaştırıldı ki 11 yaşındaki çocuk dahi madde bağımlısı hâline 
geldi? Okul önlerinde nasıl satılıyor? Denetim yok mu? Denetim varsa nasıl engellenemiyor? Gençlik 
ve Spor Bakanlığının burada gençlere dönük projelerinden bahsediyorsunuz, kaçı gerçekleştirildi? 
Gerçekleştirildiyse bu öğrenciler neden yurtsuz; neden barınamıyor; neden intihar ediyor; neden bu 
ülkede yaşamak istemiyor; neden madde bağımlısı hâline geliyor; neden suç oranı gün geçtikçe artıyor? 
Neden madde bağımlılığından sonra…

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Kardeşiniz neden Osman Köse’yi öldürdü?

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Bunun cevabı o değil.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Nilgün Hanım, rica ediyorum. Rica ediyorum, sıra geldiğinde siz 
görüşünüzü ifade edin.

SALİH CORA (Trabzon) – Bir genci neden öldürdü? 
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ya, söylediğimiz konularda cevap verin, eleştirdiğimiz konularda 

cevap verin. Benim eleştirilerime cevap verin, eleştirilerime cevap verecekseniz buna cevap verin. (AK 
PARTİ sıralarından gürültüler)

SALİH CORA (Trabzon) – Gençleri neden öldürüyorsunuz?
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ya, biraz sonra Uğur Bey’e söz vereceğim, Uğur Bey AK PARTİ 

adına bunları cevaplar. Rica ediyorum, karşılıklı konuşmayalım, bitiremeyiz bu şekilde.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Benim eleştirilerime cevap verin, eleştirilerime.
SALİH CORA (Trabzon) – Gençleri öldürenler gençleri savunamaz!
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Dağ, siz konunuza dönerseniz sevinirim.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – 7 milyon genç neden işsiz bu ülkede? 7 milyon genç neden işsiz?
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şimdi, kusura bakmayın da Sayın Dağ, siz de tam bu tartışmayı 

istiyorsunuz herhâlde, ben onu anlıyorum artık yani lütfen konunuza dönün.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ben sunumumu yapıyorum ama cevap veriyorlar. Hayır, niye cevap 

veriyor, böyle bir şey olmaz.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Konunuza dönün ama sürekli muhatap alıp böyle bir tartışmaya 

girmek istiyorsunuz, ben öyle anlıyorum.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Ne demek “girmek istiyorsunuz” ya? 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Konunuza dönün lütfen.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Uyarın o zaman grubu.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Uyardım ben ama siz defalarca aynı tartışmaya geri döndünüz, 

lütfen konunuza dönün.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Cevap veriyorlar, cevap veriyorlar Başkan. Hayır, ben burada 

sunumumu yapıyorum, neden cevap veriyorlar? Eleştirilerimi sunuyorum… 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun, lütfen devam edin.
DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Siz tahrik ediyorsunuz, provoke ediyorsunuz, neyin 

cevabını kime soruyorsunuz? Siz yüz yıllık Kürt sorununun üstünü…
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Eleştirilerinize devam edin, buyurun.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Kirli politikanıza rağmen gençler bu ülkede yaşamaya ve bu ülkede 

kendi geleceği için mücadele etmede ısrarcı. Sizin sokakta bıraktığınız, sizin aç bıraktığınız, sizin işsiz 
bıraktığınız, sizin intihara sürüklediğiniz gençler sizin bu iktidarınızı yerle bir edecek.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz dolmuştur, birkaç cümleyle toparlarsanız.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Toparlıyorum. 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun.
DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Yine bağlamından koparmadan konuşmamı bitirmek istiyorum. 

Mademki gerçekten gençleri düşünüyorsunuz, gençlerin geleceğini düşünüyorsunuz o zaman gelin, 
barınamayan ve beslenemeyen öğrencilere ücretsiz, insani barınma koşulu sağlayalım ve üniversite 
öğrencilerine ücretsiz sağlıklı beslenme sağlayalım. Eğitim hakkı kapsamında öğrencilere karşılıksız 
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burs verelim. Daha önce verilen kredi borçlarını silelim. Tüm kredi bursu alan öğrencilerin bursunu 
KYK bursuna dönüştürelim. Madde bağımlılığıyla mücadele etmek için özel bir bütçe ayıralım. 
Gençleri kaçırıp alıkoyan ve kendilerini kolluk kuvveti olarak tanıtan kimliği belirsiz kişilerle ilgili 
soruşturma başlatalım. Spor müsabakalarında ırkçılığın önüne geçebilecek çalışmalar yapalım. Genç 
işsizlerin istihdamına yönelik bütçe ayıralım. Amatör sporlara özel bir bütçe ayıralım. Sporda cinsiyetçi 
yaklaşım ve uygulamaları ortadan kaldıracak düzenlemeler yapalım.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, teşekkür ediyorum.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Bitiriyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun.

DERSİM DAĞ (Diyarbakır) – Genç yoksulluğu ortadan kaldıracak politikalar üretelim. O zaman 
bizler de sizin gerçekten gençler için çalıştığınıza inanalım ama bu bütçe gençliğin bütçesi asla değildir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Peki, teşekkürler, sağ olun.

Şimdi, İYİ Parti Grubu adına Sayın Hüseyin Örs, size söz veriyorum.

Buyurun, süreniz yirmi dakikadır.

HÜSEYİN ÖRS (Trabzon) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Plan ve Bütçe Komisyonu üyesi değerli milletvekili arkadaşlarım, hepinizi en derin saygılarımla 
selamlıyorum. Sayın Bakanım, Sayın Bakan Yardımcılarım, değerli bürokratlar; sizlere de hoş geldiniz 
diyorum. Görüşmekte olduğumuz bütçemizin vatanımıza, memleketimize, milletimize hayırlar 
getirmesi dileğiyle sözlerime başlıyorum.

Sayın Bakan, çok değerli arkadaşlar; Türkiye İstatistik Kurumunun verilerine göre, Türkiye’de 
toplam nüfusun yüzde 15,3’ünü genç nüfus oluşturmaktadır. Rakamlarla ifade edecek olursak 84 milyon 
860 bin olan nüfusumuzda 12 milyon 971 bin genç insanımız vardır. Bu genç nüfusumuzun yüzde 
51,3’ü erkek, yüzde 48,7’si de kadın nüfustan oluşmaktadır. Yine, TÜİK’in nüfus projeksiyonlarında 
şunları görüyoruz: Genç nüfus oranının 2025 yılında yüzde 14,3’e, 2030 yılında yüzde 14’e, 2040 
yılında yüzde 13,4’e -son bir rakam daha vereyim- 2060 yılında yüzde 11,8’e düşeceği öngörülmektedir, 
TÜİK’in projeksiyonları bunu söylüyor. Yine, TÜİK’in yaptığı 2021 yılı İstatistiklerle Gençlik 
araştırması sonuçlarına göre, genç nüfus oranının en yüksek ve en düşük olduğu illere bakacak olursak 
da şunu görüyoruz: Adrese dayalı nüfus kayıt sistemi sonuçlarına göre, 2021 yılında Türkiye’de genç 
nüfus oranının en yüksek olduğu il yüzde 22,8’le Hakkâri olurken Hakkâri’yi yüzde 22,1’le Şırnak ve 
yüzde 21,8’le Siirt izliyor. Genç nüfus oranının en düşük olduğu iller ise sırasıyla; yüzde 12,3’le Muğla, 
yüzde 12,7’yle Tunceli ve Balıkesir illerimizdir.

Sayın Bakanım, değerli arkadaşlar; bu girişten sonra şunları söylemek istiyorum: Değerli 
arkadaşlar, özellikle Covid-19 süreciyle başlayan ve giderek etkisini artıran ekonomik zorluklardan 
diğer tüm vatandaşlarımız etkilendiği gibi en çok da gençlerimiz etkilenmektedir. Gençler dünyanın 
imkânlarından tıpkı farklı ülkelerdeki akranları gibi faydalanmak istediklerinde, bu isteklerini çeşitli 
platformlarda dile getirmeye çalıştıklarında, seslerini duyurmaya kalktıklarında baskılanmakta, 
susturulmakta, olmadık hakaret ve yakıştırmalara maruz kalmaktadır arkadaşlar. Değerli arkadaşlar, 
gençlerin yaşadığı sorunlara ilişkin Türkiye Büyük Millet Meclisi çatısı altında birçok kez konuştuk, söz 
aldık, sorunları gündeme getirdik, iktidarın tüm vurdum duymazlığına rağmen bunu yapmaya devam 
ettik ve devam edeceğiz. Ayrıca, parti olarak soru ve araştırma önergeleriyle sorunların kaynağının 
tespiti ve çözümüne yönelik tedbirlerin alınması hususunda neler yapılması gerektiğini yine Türkiye 
Büyük Millet Meclisinin gündemine taşıdık ve taşımaya devam edeceğiz. 
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Burada yeri gelmişken İYİ Parti olarak gençlerle ilgili konularda vermiş olduğumuz bazı araştırma 
önergelerini de sizlerle paylaşmak istiyorum: Nisan 2022’de kız çocuklarının eğitimde desteklenmesi 
ve kadınların istihdam alanında karşılaştığı sorunların çözülmesine ve yapılması gerekenlere dair bir 
araştırma önergemiz var, Kasım 2021’de genç nüfus oranının azalmasının etkilerinin araştırılması ve 
bu azalmanın olası olumsuz etkilerinin önlenmesine yönelik bir araştırma önergemiz var, yine Aralık 
2020’de engelli sporcu bireylerin ve engelli spor kulüplerinin yerel yönetimler kanununda belirtilen 
ayni ve nakdî yardım desteğinden faydalanması için yapılması gerekenlerle ilgili vermiş olduğumuz 
bir önergemiz var, yine Aralık 2020’de, başta KPSS olmak üzere, ÖSYM tarafından yapılan sınavlara 
girerek mağduriyet yaşayan kişilerin tespit edilerek bu mağduriyetlerin giderilmesi amacıyla 
bir önergemiz var. Aralık 2020’de sürdürülebilir tarım politikaları oluşturmak için genç nesilleri 
tarımsal üretime yönlendirmek için yapılması gerekenlerle ilgili bir önergemiz var, Kasım 2018’de 
öğrenim kredisi kullanmış öğrencilerin geri ödemede yaşadıkları sorunların incelenerek bu sorunların 
çözümüne, araştırılmasına ilişkin Meclise araştırma talebinde bulunduk. Değerli arkadaşlar, burada 
vermiş olduğumuz önergeler içinden birkaçını saydım. 

Ayrıca, Genel Başkanımız Sayın Meral Akşener’in “Gençler için gençlerle beraber” diyerek 
başlattığı “tersine mentorluk” oturumlarımız var. Bu oturumlarda tamamen partisiz, tarafsız gençlerle 
Sayın Genel Başkanımız bir araya geliyor, gençlerin sesini şeffaf bir ortamda dinliyor, onların 
dertlerine kulak veriyor. Öznenin gençler olduğu, gençlerin derdinin konuşulduğu ve gençlerin 
derdinin duyurulduğu bu oturumlarda Genel Başkanımız gençlerin merak ettiği siyasi soruları tabii ki 
cevaplandırıyor fakat siyasi bir propaganda yapmıyor. 

80’li yıllardan itibaren apolitize edilmiş ve yalnızca “Geleceğimizin teminatısınız.” denilmiş 
ama fikirlerine itibar edilmemiş, hatta fikirleri sorulmamış, dolayısıyla kendini öteki olarak hissetmiş 
gençlerin samimiyetle dinlenmesi oldukça önemlidir arkadaşlar. 

Sayın Genel Başkanımız, bugüne kadar gençlerimizle 11 oturum gerçekleştirdi ve bu oturumları 
sosyal medya hesaplarından biz paylaştık. Bu oturumlarda gençlerimizin söylediklerinden bazı alıntıları, 
hazır Sayın Bakanımız ve değerli bürokratlar buradayken burada onlarla paylaşmak istiyorum. Sayın 
Bakanım, değerli arkadaşlar; gençlerimiz -onların orijinal cümleleriyle söylüyorum- diyorlar ki: “En 
iyi eğitimleri aldım ama karşılığını alamıyorum.” Bir diğeri diyor ki: “Her şeyin bana karşı olduğu bir 
düzende bir şeyler yapmaya çalışıyormuş gibi hissediyorum.” Biri diyor ki: “Biz, bir şeylerden koptuk 
ama ülke de bizi koparmak için elinden geleni yaptı.” Yine, biri diyor ki: “95 alan atanamazken 70 
alan biri atanıyor.” ve devam ediyor “Torpil övünme meselesi hâline geldi.” Bir gencimiz diyor ki: 
“Ülkede her gün, her saat, her dakika daha geriye götürüyor bizi.” Yine şöyle diyor gencimiz: “Türk 
olmaktan gurur duyan ama Türkiye’de yaşamaktan yorulmuş bir gençlik hâline geldik.” ve -bunu çok 
önemsedim ben- bir gencimizin ifadesi aynen şöyle: “Önüme bakmam için önce karnımdan kafamı 
kaldırmam gerekiyor.” “20 yaşımızda kırklandık.” diyor bu gençler, “Hayallerim hayal oldu.” diyor, 
“Günüm genelde iş aramakla geçiyor.” diyor gençler ve “Gelecek için bir umudum kalmadı.” diyor. 
Gençlerimizin konuşmalarından birçok cümleyi daha burada sizlerle paylaşabilirim ama sanırım son 
cümle her şeyin özeti oldu. Yani şöyle demişti gencimiz: “Gençlerin gelecek için umudu kalmadı.” 

Değerli arkadaşlar, Türkiye’nin ekonomiden adalete, eğitimden liyakate, güvenlikten barınmaya 
kadar temel sorunlarından en çok etkilenen kitle gençlerken bu konuları asıl muhataplarıyla yani 
gençlerle yeterince konuşulmuyor. Maalesef bu konular gençlerle konuşulmadığı gibi aynı zamanda 
gençler dinlemiyor da. Gençler hakkında bugün, her kafadan ayrı bir ses yükseliyor; yaşam tarzları, 
ilgi alanları, ne yapmaktan hoşlandıkları, hangi partiye oy verdikleri ya da hangi partiye oy verecekleri 
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herkesin dilinde ama “Gençler ne diyor? Hayata hangi anlamları yüklüyorlar? Gençler ne hissediyorlar?” 
bu soruların cevaplarına iktidar sahipleri önem vermiyorlar yani sizler bunlara önem vermiyorsunuz 
arkadaşlar. 

Bugün, gençler kendilerini özgür hissetmiyor, yurt dışında geleceğini arıyor, mesleğini yapabilmeyi 
ya da mesleğini daha iyi koşullarda yapmayı istiyor. Bugün, neredeyse gençlerin her biri gelecek kaygısı 
yaşıyor ya da daha iyi koşullarda bir hayat sürmek istiyor. Bu istekleri, talepleri dile getirdiklerinde de 
iktidar gücünü elinde bulunduranlar tarafından eleştiriliyorlar hatta -üzülerek söylüyorum bunu ama- 
hakarete maruz kalıyorlar ama neden gitmek istediklerini, kendi ülkelerinde hangi sorunlarla artık 
baş edemediklerini soran yok ve gençleri dinleyen yok. Üniversite serüvenine yeni başlayan ve KYK 
yurtlarında mücadele veren genç de umutsuz, üniversiteden mezun olan ve KYK kredisi borçlarıyla 
boğuşan genç de umutsuz. Öğretmenlik hayaliyle eğitimini sürdüren genç de mutsuz, mezun olduktan 
sonra uzun yıllardır atanamayan öğretmen adayı gencimiz de mutsuz arkadaşlar. Gençler kimi zaman 
“Yurt dışına gitmekten başka çaremiz mi var?” diyerek isyan ediyor, kimi zaman da “Bu vatanı biz 
olmasak kim koruyacak?” sözleriyle ülkesine olan bağlılıklarını açıklıkla dile getiriyor arkadaşlar, 
buna özellikle dikkat edelim. Gençlerin işsizliği, özellikle genç işsizlik ülkemizin kanayan yarasıdır. 
Üniversiteden mezun olan gençlerimiz yeni bir mücadeleyle karşı karşıya kalıyorlar arkadaşlar, iş bulma 
mücadelesi bu mücadele. 1 milyon 100 bin üniversiteli işsiz var ülkemizde. Üniversite mezunlarında 
ortalama işsizlik oranı yüzde 12,4 -resmî rakamları veriyorum burada- bunca zorluk içinde okuyan 
gençler eğitimini aldıkları alanlarda çalışamıyor, istemedikleri işlerde -onu da bulabilirlerse- çalışmak 
zorunda kalıyor arkadaşlar.

Yine, TÜİK verilerine göre 2022 yılı birinci çeyreğinde 15-24 yaş arası gençlerde işsizlik oranı 
erkeklerde yüzde 18,5 kadınlarda ise yüzde 26. Ağustos 2022’de, daha birkaç ay evvel 15-34 yaş 
arasında yapılan araştırmalarda 661 bin kişi iş bulma umudunu yitirdiği için, 624 bin kişi iş aramayı 
bıraktığı için, 72 bin kişi ise aradığı işi bulamadığı için iş gücüne katılmamıştır. Yine, Ağustos 2022’de 
734 bin üniversiteli genç işsiz, 1 milyon 215 bin üniversiteli ise iş gücü dışında kalmıştır. 518 bin kişi bir 
seneden uzun bir süredir iş aramaktadır; bu rakamları özellikle söylemek istedim arkadaşlar. Üniversite 
mezunlarının sayısındaki artış ve yaşanan göç kriziyle gençlerimiz kendi ülkelerinde çalışmak, üretmek 
ve kazanmakta zorlanmaktadırlar arkadaşlar. 

Değerli arkadaşlar, bir başka hususu da arz etmek isterim. Bulunduğumuz dönem itibarıyla 
hepimizin eli ayağı hâline gelmiş teknolojik aletler istikrarsız ekonomi sebebiyle erişimi zor, özellikle 
gençlerin erişimi zor ve edinimi neredeyse imkânsız hâle gelmiştir. Yetersiz altyapı imkânlarına ödenen 
ücretler öğrencilerin dünyadaki akranlarıyla yarışabilme ihtimalini zayıflatmakta, hatta sıfırlamaktadır. 
OECD ülkeleri arasında en yavaş interneti ülkemiz kullanmaktadır. İnternet fiyatları, internet kalitesi 
e-altyapı, e-güvenlik ve e-devlet hizmetleri karşılaştırılmış, tüm kategorileri kapsayan 2022 Dijital 
Hayat Kalitesi Endeksi’nde ülkemiz, Türkiye 117 ülke arasında 52’nci olmuştur arkadaşlar. İnternet 
fiyatında 45’inci sırada bulunan Türkiye, kullanıcılarına en ucuz interneti sunan İsrail’in 14 katı pahalı 
bir şekilde vatandaşlarımıza bu hizmeti vermektedir. Araştırmaya göre, Türkiye, hız, istikrar ve büyüme 
ölçütlerini dikkate alan internet kalitesinde de dünya ortalamasının yüzde 9 altında, 117 ülke arasında 
ise 69’uncu sıradadır. 

Değerli arkadaşlar, bu alanda dünya 1’incisi olan Şili’yi yakalayabilmesi için Türkiye’nin internet 
kalitesini yüzde 80 oranında iyileştirmesi gerekiyor. 

Değerli arkadaşlar, gençlerin yaşadığı sorunların çözümüne ilişkin İYİ Parti iktidarında 
uygulamaya koyacağımız bazı projelerden de bahsetmek istiyorum. Bunlardan ilki, İyi Yaşam Gelir 
Modeli’dir. Bu modelde hedef kitle, ilk aşamada 18-26 yaş aralığındaki tüm gençler ve medyan gelirin 
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yarısının altında kalan hanelerde yaşayan kadınlardır. Modelin amaç ve uygulamasını ve esaslarını da 
şöyle özetleyebilirim: İyi Yaşam Gelir Modeli, 18-26 yaş aralığındaki tüm gençler ve medyan gelirin 
yarısının altında kalan hanelerde yaşayan kadınlara düzenli olarak, herhangi bir şart aranmaksızın 
devlet tarafından nakit ödeme yapılmasıyla uygulanacak bir sosyal koruma sistemidir aslında. Modelin 
hedefleri ve potansiyel etkilerini de şöyle sıralayabilirim: İşte, bu yoksulluğu azaltacak, kişi başına geliri 
artıracak, teknolojik işsizliği ve etkilerini azaltacak, ekonomik özgürlüğe ihtiyacı olan kişilere örneğin, 
aile içi şiddet mağdurlarına ekonomik özgürlük sağlayacak, kişilerin düşük ücretli işlere muhtaç 
olmamalarını sağlayacak, kişilerin iş kurmak için risk almalarına imkân sağlayacak, kişilerin herhangi 
bir sanata, bilime ve kültüre yönelmesini sağlayacak, en önemlisi de köyden kente göçü büyük oranda 
azaltacaktır. Modeli nasıl finanse edeceğimizle ilgili de bir şey söyleyeyim: Bu model vergilerden, 
karbon vergilerinden ve kamudaki israfın azatılmasıyla elde edilen tasarruftan finanse edilecektir. 

Bir başka projemiz, Rüzgârgülü Projesi. Bu projede de hedef kitlemiz, devlet okullarında 
ilköğretim ve ortaöğretimde okuyan 15,1 milyon çocuğumuzdur. Rüzgârgülü, devlet okullarında 
ilköğretim ve ortaöğretimde okuyan 15,1 milyon çocuğa ücretsiz sabah kahvaltısı ve öğle yemeği 
verilmesini amaçlayan bir projedir; yarı merkezî, yarı iç kaynak kullanımlı model kapsamında Millî 
Eğitim Bakanlığı, Sağlık Bakanlığı ve İçişleri Bakanlığı; ana yürütücüler olarak il, ilçe belediye 
teşkilatlarıyla, belediyeler uygulayıcı kuruluşlar olarak yer alacaktır. Bu projeyle, bu proje sonunda 
öğrencilerimizin kazanmış oldukları bilgi ve becerileri değerlendiren PISA sıralamasında ülkemizin 
daha iyi yerlerde yer alması, yaklaşık 300 bin yeni istihdam sağlanması, yaratılması, bölgeler arası 
yoksulluk ve eşitsizliğin azaltılması, Türkiye genelinde yoksulluk oranının yüzde 1,6 azaltılarak 1,6 
milyon insanın yoksulluktan kurtulması amaçlarımızdan sadece birkaç tanesidir. 

Bir başka projemiz, güvenceli esnek istihdam modelidir. Burada da hedef kitlemiz başta kadınlar 
ve gençler olmak üzere tüm kısmi zamanlı çalışanlardır. Ülkemizde kısmi ya da yarı zamanlı çalışma 
modeli kayıt dışı çalışmayla âdeta eş anlamlı görülmektedir. DİSK ve TÜİK verilerine göre yarı 
zamanlı çalışan her 10 kişiden 8’i kayıt dışı istihdam edilmektedir arkadaşlar. Kısmi zamanlı çalışan 
kişiler hem güvencesiz hem de ekonomik ve sosyal haklara erişimleri olmadan çalışmaktadır. Bu 
sorunu çözmek için iş paylaşımı, telafi çalışması, kademeli emeklilik, kariyer izni gibi uygulamalar 
hayata geçirilecektir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

HÜSEYİN ÖRS (Trabzon) – Teşekkür ediyorum.

Bu modelle, kısmi zamanlı çalışanlar iş mevzuatında bulunan haklara erişebileceklerdir, kadın 
ve genç istihdamı artacaktır, çalışma süreleri esnek olacağından kişiler hem ailelerine hem de sosyal 
hayatlarına daha çok zaman ayırabileceklerdir, iş yerlerinde rekabet ve verimlilik artacaktır.

Bir dakika rica edebilir miyim, bir dakika.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son bir cümlenizi alalım.

Buyurun.

HÜSEYİN ÖRS (Trabzon) – Bir de KYK borcu olan gençlerimizi yakından ilgilendiren bir 
projeden bahsetmek istiyorum. KYK borçlarının toplum hizmet çalışmalarıyla ödenmesi projesi. Burada 
da hedef kitle KYK borcu olan gençlerimizdir. Hepimizin bildiği gibi KYK kredileri öğrencilerin 
ihtiyaçları için yeterli gelmemektedir. Öğrenciler yüksek faizlerden, ekonomik krizden ve yeterli iş 
imkânlarının olmamasından ötürü geri ödemede zorluklar yaşamaktadır. Bu sorunu çözmek için KYK 
borcu olan öğrencilerin borçlarının büyük kısmını topluma hizmet projelerine katılarak ödeme imkânı 
sağlanacaktır. 



38 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

İlave süre verdiğiniz için teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Rica ediyorum. 

HÜSEYİN ÖRS (Trabzon) – Heyetimizi saygılarımla selamlıyorum.

Teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkürler, sağ olun.

Sayın İsmail Faruk Aksu, Milliyetçi Hareket Partisi sözcüsü olarak buyurun lütfen.

İSMAİL FARUK AKSU (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Sayın Bakanım, Komisyonumuzun saygıdeğer üyeleri, değerli Bakan Yardımcıları, bürokratlar, 
basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Sayın Bakanım, kapsamlı sunumunuz için teşekkür ediyorum. Bakanlığınız bütçesinde bugün 
gençliği dolayısıyla geleceğimizi ve sporu müzakere ediyoruz. Bu vesileyle, cumhuriyetimizin 99’uncu 
yılını kutladığımız bugünlerde Atatürk’ün Türk istiklalini, Türk cumhuriyetini ilelebet muhafaza ve 
müdafaa etme görevini Türk gençliğine verdiğinin altını çizmek istiyorum. Atatürk’ün yetişecek 
çocuklarımıza “Türkiye’nin istiklaline, kendi benliğine ve millî ananelerimize düşman olan bütün 
unsurlarla mücadele etmek lüzumu öğretilmelidir.” şeklindeki öğüdü de gençlik politikalarımızın 
bu anlayış bütünlüğü içerisinde ele alınması gerektiğini ortaya koymaktadır. Gençlik, geleceğimizin 
ümidi, yarınlarımızın gerçeğidir. Biz kuşakları X, Y, Z kategorileriyle ele almıyor, gençliği harflerle 
tanımlamıyoruz. Milleti bir görüyoruz, adına “Türk milleti” diyoruz; gençliği bir değerlendiriyoruz, 
“Türk gençliği” diyoruz; millî hedeflerimizin daha yükseklere çıkarılmasının ve millî hedeflerimize 
ulaşılmasının gençler sayesinde mümkün olacağına inanıyoruz. Bu nedenle, gençlikten taviz vermemiz, 
gençliğin sorunlarına duyarsız kalmamız, onlara kulak tıkamamız ve hayatın kaotik şartlarında 
sahipsiz bırakmamız söz konusu olmayacaktır. Düşüncesi, siyasi ve ideolojik aidiyeti ne olursa olsun 
Türk gençliği bizim parlak yüzümüzdür. Bu kapsamda, gençlik sorunlarına yaklaşımımız ekonomik, 
toplumsal, kültürel ve psikolojik yönlerden bütünlük arz etmektedir. Hedefimiz, istihdam edilebilirliği 
yüksek, eğitimli, sağlıklı, vasıflı, yüksek ahlak ve seciye sahibi, Türk kültür ve değerlerini özümsemiş, 
evrensel düzeyde iddia ve sorumluluk sahibi, tarihine, kültürüne, medeniyetine, öz değerlerine 
bağlı, şahsiyetli olmayı insan olmanın ön şartı gören, peşin hükümlerinin tuzağından, ön yargıların 
prangalarından kurtulmuş, fikri hür, vicdanı hür, irfanı hür bir gençliktir. Aynı zamanda çağdaş 
gelişmeleri takip eden, Türkiye’yi muasır medeniyet seviyesinin üzerine çıkarma ülküsü doğrultusunda 
kendisini geliştiren bir gençlik yetiştirmektir. 

Sayın Bakanım, değerli milletvekilleri; 2022 yılında 27,8 milyar lira olan Bakanlığınız bütçesi 
yüzde 139 oranında arttırılarak 66,5 milyar liraya çıkarılmıştır. Bütçe gerekçesinde gençlik ve sporun 
geliştirilmesi ve desteklenmesi programlarının amacı; gençlerin güçlü yaşam becerilerine, insani ve 
millî değerlere sahip olarak yetişmelerinin, iktisadi ve sosyal hayata ve karar alma mekanizmalarına 
aktif katılımının sağlanması, sporun geliştirilmesi, sporda katılımın ve başarının arttırılması olarak 
belirtilmiştir. Cumhurbaşkanlığı yıllık programında da vurgulandığı üzere “Toplumun, araştıran, 
sorgulayan, yeniliğe ve gelişmeye açık, farklı bakış açılarıyla çözüm önerilerini geliştirebilme yönünü 
temsil eden gençlerin, ülkenin gelecek tasarımı ve kalkınma vizyonuna katkı sunan, aile hayatı başta 
olmak üzere içinde bulunduğu toplumun değerlerine, meselelerine ve çevreye duyarlı, nitelikli ve 
sağlıklı bir biçimde yetişmesi önem arz etmektedir.” denilmektedir. Bu açıdan, bütçeden ayrılacak 
payla gençliğe yapılacak yatırımın Türkiye’nin geleceği için yapılmış en önemli ve değerli yatırım 
olduğunu ifade etmek istiyorum. 
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Genel nüfus içerisinde en dinamik kesimi oluşturması nedeniyle stratejik bir öneme sahip olan 
gençlik, hayatın birçok alanında belirleyici bir role de sahiptir. Gençler, yakın geleceğin mimarı olarak 
siyasi, sosyal, ekonomik ve diğer alanlarda yarınlarımızı inşa edecek kitleyi oluşturmaktadır. Bu açıdan 
bakıldığında, Türk gençliğinin beklenti ve sorun alanlarının belirlenerek çözüm üretilebilmesinin hayati 
bir önem taşıdığı da açıktır. Ülkemiz genç nüfusu 2021 yıl sonu rakamlarına göre toplam nüfusun 
yaklaşık yüzde 15,3’ünü oluşturmakta, ortalaması yüzde 10,6 olan AB ülkeleri içerisinde en yüksek 
orana sahip bulunmaktadır. Sahip olduğumuz bu gücün ülkemizin kalkınması açısından bir fırsata 
dönüşebilmesi, başta eğitim olmak üzere gençliğe dönük sosyoekonomik politikaların sağlıklı bir 
zeminde oluşturulmasına bağlıdır. Nitekim Türkiye, sunumunuzda da ifade ettiğiniz gibi, problemlerini 
çözmeye, onları geleceğe hazırlamaya dönük önemli program ve projeler hayata geçirmiş, politikalar 
uygulamaya koymuştur. Kuşkusuz, gençlik politikaları Bakanlığınız görev alanıyla sınırlı değildir, 
farklı disiplinleri ve kurumları ilgilendiren bir bütünlüğe sahiptir. O sebeple, okuyan, çalışan, işsiz, 
engelli ve diğer gençlere yönelik politikaların bir bütünlük ve eş güdüm içinde uygulanması önem 
arz etmektedir. Eğitimde fırsat eşitliğinin sağlanması, genç istihdam oranının arttırılması, ülkemizin 
her yerinde nitelikli tüm kamu hizmetlerine gençlerimizin erişebilmesi, teknolojinin doğru kullanımı, 
gençliğin millî birlik şuuruna sahip olması, toplumsal aidiyet ve dayanışma duygusunun güçlendirilmesi, 
bağımlılıkla mücadele gibi alanlarda politika ve hizmetlerin geliştirilmesine yönelik çalışmalar bu 
kapsamda değerlendirilebilecektir. 

Gençlerimizin küresel değişim ve gelişmelerden bağımsız ele alınması mümkün değildir. 
Gençliğin eğilimleri, sorunları ve beklentileri, değişimin yarattığı yeni şartlar çerçevesinde geniş bir 
perspektifle okunmalı, geliştirilen çözümler ve geleceğe dair stratejik planlar bu bakış açısı göz ardı 
edilmeden ele alınmalıdır. Gençliğe yaklaşımın ekonomik, toplumsal kültürel ve psikolojik yönlerden 
bütünlük arz etmesi, gençliğin daha yakından tanınmasını ve yüksek potansiyel gücünün faydalı 
alanlara yönlendirilmesini mümkün hâle getirecektir. Bilindiği gibi salgın döneminden en çok etkilenen 
kesimlerden biri de gençler olmuştur. Dünyada genç işsizliği önemli ölçüde artmış, eğitim ve iş temelli 
öğrenme büyük ölçüde kesintiye uğramış ve birçok genç finansal, mekânsal ve ruhsal sorunlarla karşı 
karşıya kalmıştır. İstihdam verilerine göre, ülkemizde 15-24 yaş grubunu kapsayan genç nüfusta işsizlik 
oranı 2021 yılında yüzde 22,6 olmuş, 2022 Ağustos ayı itibarıyla ise yüzde 18’e gerilemiştir. Genç 
nüfustaki istihdam oranı da 2021 yılında yüzde 32,2 iken Ağustos ayında 39,3’e yükselmiştir. TÜİK 
verilerine göre, 15-24 yaş aralığında ne eğitimde ne istihdamda olan gençlerin oranı 2020 yılında yüzde 
28,4 iken 2021 yılında bu oran yüzde 24,7’ye gerilemiştir. 

Sağlıklı bir eğitim-istihdam ilişkisi kurulması, gençlerimizin hem ilgi, yetenek ve becerileri 
doğrultusunda eğitim almalarını hem de mezun olduğunda istihdamını kolaylaştıracaktır. 2022 yılı 
başında İŞKUR tarafından başlatılan Ne Eğitimde Ne İstihdamda Olan Gençler İçin İşgücü Piyasası 
Destek Programı projesi kapsamında iş gücü piyasası destekleriyle ne eğitimde ne istihdamda olan 
gençlerin istihdam edilebilirliklerinin ve iş gücüne katılımlarının artırılması yönünde çalışmalar 
yürütülmektedir. 

Salgının olumsuz etkileri azaldıkça eğitim alanında olumlu gelişmeler istatistiklere de yansımaktadır. 
Gençlerin boş zamanlarını değerlendirebilecekleri, kişisel yeteneklerini keşfedebilecekleri, çeşitli sosyal 
ve kültürel imkânlardan ve bilimsel bir anlayışla yürütülen rehberlik hizmetlerinden yararlanabilecekleri 
millî, ahlaki ve insani değerleri benimseyen ve geliştiren bir gençliğin yetiştirilmesi hedefiyle ücretsiz 
bir şekilde hizmet veren, her türlü konfor, teknolojik altyapı ve imkânları haiz gençlik merkezlerinin 
sayısının artması memnuniyet vericidir. Gençliğin aile, eğitim sistemi ve diğer yollarla vatanına, 
milletine bağlı, millî değerlerle donanımlı olarak yetişmeleri sağlanmalı, gençliği suça iten sebepler 
ortadan kaldırılarak suç işlemiş ve hüküm giymiş gençler topluma kazandırılmalıdır. Gençler, ilköğretim 
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ve ortaöğretim kademesindeki yönlendirme çerçevesinde ve yetenekleri ölçüsünde istedikleri bölümde 
yükseköğrenime devam etme imkânına kavuşturulmalı, aldıkları eğitimle çağın şartlarına, ekonomik 
ve sosyal hayata hazırlanabilmelidir. Ortaöğretim ve yükseköğretimde okuyan gençlerin burs ve kredi 
imkânları geliştirilerek çağdaş standartlarda barınma imkânları oluşturulmalı, hiçbir öğrenci açıkta 
bırakılmamalıdır. Bu alanda, öncülüğünüzde ciddi bir başarı sağlanmış ve yurt yatak kapasitesinde 
850 bin sayısına ulaşılmıştır. 2022 itibarıyla KYK yurtlarına 430.176 öğrenci başvuru yapmış ve bu 
başvuru yapan öğrencilerin yüzde 97’si yerleştirilmiştir. KYK yurtları, standartların ve sunulan hizmet 
kalitesinin yüksek olmasının yanı sıra, güvenli olması ve sunulan diğer imkânlar nedeniyle öğrenciler 
ve aileleri tarafından öncelikli olarak tercih edilmektedir. 

Komisyonumuzdan geçerek Meclis Genel Kurulunda görüşülmeye devam edilen kanun teklifi 
kapsamında gençlerimizin yükseköğrenim kredi borçlarına yönelik önemli bir düzenleme yapılmaktadır. 
Buna göre, öğrenim kredisi alan öğrencilerin borçlarını aldıkları anapara kadar ve faizsiz ödemelerine 
imkân sağlanmakta, öğrenim bitimini takip eden ikinci yıl sonunda başlamak üzere borçlarını kredi 
aldığı kadar sürede ödeme imkânı getirilmekte, borçlunun çalışmaması koşuluyla en fazla 3 defa olmak 
üzere erteleme talep edebilmesi sağlanmaktadır. Hâlen kredi almakta olan veya kredi borcunun ödeme 
zamanı henüz başlamamış öğrencilerimize öğrenim ve katkı kredisi olarak verilen tutarlara endeks 
hesaplanmaması, kredi geri ödemesi devam eden veya borçları vergi dairesine takip için bildirilmiş 
olan kişilere öğrenim ve katkı kredisi olarak verilen tutarlara ilave edilmiş olan endeks tutarlarının ise 
terkin edilmesi sağlanmıştır. Yapılan bu düzenlemenin, gençlerimizin üniversite sonrası yeni hayatlarına 
başlarken borç endişesi taşımamaları bakımından oldukça önemli olduğunu düşünüyor ve gençlerimiz 
için hayırlı olmasını diliyorum.

Bakanlık bütçesinin programlar itibarıyla önemli kalemlerinden biri de bağımlılıkla mücadeledir. 
Madde bağımlılığı, çocuklarımız ve gençlerimiz için ciddi bir sorundur. Şüphesiz, bu konuda önemli 
çalışmalar da yapılmaktadır. Bütçede Bağımlılıkla Mücadele Programı için ayrılan ödenek 3,9 milyon 
liradan 7,9 milyon liraya çıkarılmıştır. Bu alanda önleyici ve koruyucu faaliyetler kısmında ilgili 
kurumlar arasındaki eş güdüm çerçevesinde güvenlik birimleriyle koordinasyonla etkili ve sonuç alıcı 
kapsamlı programlar da devreye konulmalıdır. Sağlam bir kafaya ve imanlı bir kalbe sahip çalışkan 
bir gençliğin üstesinden gelemeyeceği hiçbir zorluğun olmayacağı inancındayız. Ufuk ötesini gören 
gençlerimiz inşallah düşünülmeyenleri düşünecekler, yapılmayanları yapmayı başaracaklar, ülkemizin 
güçlü yarınlarını hazırlayacaklardır.

Değerli milletvekilleri, Atatürk, Türkiye’yi muasır medeniyet seviyesinin üzerine çıkarma hedefi 
doğrultusunda spor faaliyetlerine de önem vermiş, hatta bu alanda yapılacak çalışmaları asli ve vatani 
bir görev addetmiştir. Türkiye, savaştan yeni çıkmış, parasal yönden ciddi bir sıkıntı içinde olduğu 
hâlde emperyalizme karşı zafer kazanmış olan genç Türkiye Cumhuriyeti’nin dünyanın en görkemli 
spor organizasyonuna katılmasının yalnız sportif açıdan değil politik bakımdan da büyük yararı olacağı 
düşüncesiyle, bizzat kendi onayıyla Türkiye’nin 1924 Paris Olimpiyatları’nda temsil edilmesini 
sağlamıştır. Kuşkusuz, sporda başarı kadar sevgi, ahlak, disiplin, azim ve gayret gibi erdemlerle 
toplumsal kaynaşmaya katkının ön plana çıkarılması gerekmektedir.

Her alanda sporcu yetiştirmek için gerekli fiziki, teknolojik ve insan gücü altyapısının 
oluşturulması ve çocuklarımızın mümkün olduğu kadar erken yaşlarda spora yönlendirilmesi millî spor 
politikamızın bir unsurunu oluşturmaktadır. Türkiye’yi temsil edecek sporcularımızın yetiştirilmesi ve 
sporcularımızın desteklenmesi Bakanlığınızın en önemli görevlerindendir. Türkiye’de son yıllarda tesis, 
araç gereç ve teknoloji anlamında önemli bir altyapı gelişimi sağlanmıştır, uluslararası düzeyde birçok 
branşta önemli sportif başarılar da elde edilmiştir. Bu vesileyle, katıldıkları uluslararası müsabakalarda 
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muhtelif branşlarda ülkemizi temsil eden, göğsümüzü kabartan, ay yıldızlı bayrağımızı dalgalandıran, 
bizleri gururlandıran tüm millî sporcularımızı yürekten kutluyorum; yetişmelerinde emeği geçenleri ve 
Bakanlığınızı tebrik ediyorum.

Bununla birlikte, Türk sporunu daha ileriye taşıyacak adımları atmamız da gerekmektedir. Bu 
kapsamda, sporun bir hayat tarzı hâline gelmesi, isteyen bütün vatandaşlarımızın spor faaliyetlerine 
erişebilmesi, uluslararası şampiyonalarda sürdürülebilir bir başarı düzeyinin yakalanması, sporun her 
dalında dünya çapında rekabet edebilen bir seviyeye ulaşılması bunlardan bazılarıdır. Temel amacı 
çocuklarımızı ve gençlerimizi her türlü zararlı alışkanlıklardan uzak tutmak, bedenen ve ruhen sağlıklı 
bir nesil olarak yetişmelerine katkı sağlamak, spora yönlendirmek suretiyle çocuklarımızı çeşitli sapkın 
akımlardan, bağımlılıktan kurtarmak, sosyal ilişkileri geliştirmek ve sporcu kaynağı oluşturmak olan 
Türk sporunu geliştirme projesiyle sporda sürdürülebilir atılım gerçekleştirilebilecektir. Bu kapsamda 
Bakanlığımızın “Sportif Yetenek Taraması ve Spora Yönlendirme Programı’nı MHP olarak -bizim de 
öngördüğümüz bir proje olarak- oldukça kıymetli bulduğumuzu belirtmek istiyorum.

Mahallî idarelerin spor alanındaki etkinliklerinin artırılması, spor kulüpleri ve federasyonlarının 
kapasitelerinin güçlendirilmesi ve spor turizmi başta olmak üzere dünya spor ekonomisindeki pazar 
payının artırılması da önem arz etmektedir.

Her branşta uluslararası spor organizasyonlarının ve olimpiyat oyunlarının ülkemizde 
düzenlenebilmesi için önemli yatırımlar yapılmış, birçok şampiyona da ülkemizde yapılmıştır. 
Türkiye’nin bu çerçevede yaptığı önemli ve başarılı organizasyonlar ülkemiz ve milletimiz adına 
gurur verici olmuştur. Bu yolla ülkemiz, sportif başarılar kadar sahip olduğu altyapı, tesis, insan gücü, 
organizasyon kapasitesi gibi alanlardaki başarılarını da tüm dünyaya gösterebilmektedir. Bu faaliyetlerin 
desteklenmesi çerçevesinde, Türk dünyası dostluk ve kardeşlik oyunları ile İslam ülkeleri oyunlarının 
spor yoluyla Türk ve İslam dünyasının dostluk ve kardeşliğini pekiştireceğini değerlendiriyoruz. 

Spor eğitiminin iyileştirilmesi, sporda etik kurallara uyumun artırılması, sporcu sağlığına yönelik 
hizmetlerin geliştirilmesinde kritik önem arz eden spor hekimi yetiştirilmesi, sportif mal ve hizmet 
üretiminde marka ve kalite konumlarında AR-GE çalışmalarına ağırlık verilmesi, sporun bir yaşam 
tarzı olarak benimsetilerek geniş kitlelere yaygınlaştırılması ve bütünüyle kurumsal hâle gelmiş bir 
sistem olma konusunun gelişim ihtiyacı devam etmektedir. Bu kapsamda, 26 Nisan 2022 tarihide 7405 
sayılı Spor Kulüpleri ve Spor Federasyonları Kanunu’yla önemli bir adım atılarak Türk sporu kurumsal 
bir yapıya kavuşturulmuş, istismar unsurları ortadan kaldırılmış, spor ahlakını öne çıkaran, başarıyı 
ödüllendiren bir anlayışla kulüplerin yapılanması sağlanmıştır. İnanıyoruz ki yapılan önemli spor 
tesisleri ve diğer altyapılar sayesinde etkili bir yönlendirme ve yetiştirmeyle Türk sporcuları başarıdan 
başarıya koşmaya devam edeceklerdir. 

Bu düşüncelerle, gayretli çalışmalarınız için tekrar sizi tebrik ediyor, bütçenizin hayırlı olmasını 
diliyorum.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Teşekkür ederim Sayın Aksu.

Söz sırası Adalet ve Kalkınma Partisinden Sayın Uğur Aydemir’de.

Sayın Aydemir, buyurun lütfen.

Süreniz yirmi dakika.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Çok Kıymetli Bakanım, çok değerli milletvekili arkadaşlarım, çok değerli kurum müdürlerimiz, 
basınımızın değerli temsilcileri; ben de hepinizi saygıyla sevgiyle, muhabbetle selamlıyorum.
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Gençlik ve Spor Bakanlığımızın bütçesinin her kuruşunun milletimize, Bakanlığımıza, ülkemize 
hayırlı olmasını, her kuruşun bereketli olmasını Cenab-ı Allah’tan niyaz ederek sözlerime başlamak 
istiyorum.

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; hepimizin malumu olduğu üzere, yerli ve millî otomobilimiz, 
akıllı cihazımız Togg 29 Ekimde, cumhuriyetimizin kuruluşunun 99’uncu yıl dönümünde 
Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan tarafından seri üretim bandından indirildi. Başta, 
bu eseri ülkemize kazandıran, vesile olan, büyük bir irade ortaya koyan Sayın Cumhurbaşkanımıza 
ve emeği geçen herkese çok teşekkür ediyorum. Yeni Türkiye Yüzyılı’na, Allah’a hamdolsun, Togg’la 
girdik. 

Değerli arkadaşlar, Gençlik ve Spor Bakanlığı bizim hem bugünümüzü hem de geleceğimizi inşa 
eden bir bakanlıktır. Bu yüzden Bakanlığımızın 85 milyon vatandaşımız için gerçekten çok önemli bir 
Bakanlık olduğunu düşünüyorum. Gençlerimizi hayata en iyi şekilde hazırlamak hepimizin görevi, 
bunun bilincinde olmamız lazım. Gerçi her bütçe önemli, her bakanlık bütçesi önemli ve her yaptığımız 
işte çok önemli gördüğüm bir konuya değinmek istiyorum. Bugün Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesini 
masaya yatırıyoruz, iş kolları için de önemli, özel sektör için de kamu için de. Hangi alana bakarsanız 
bakın, bir bütçe kıyaslaması yaparken, muhasebe yaparken, kendi muhasebemizi yaparken bir düne, 
bugüne bakmamız lazım yani dün neydi Gençlik ve Spor Bakanlığı, bugün ne oldu. Biz 2002’ye göre 
kıyaslıyoruz genelde icraatlarımızı. Ben, mesela, Gençlik ve Spor Bakanlığı ne zaman kuruldu diye 
sormak istiyorum arkadaşlarımıza. Hani gençliğe nasıl bakıyoruz, gençliğe ne kadar önem veriyoruz? 
Cumhurbaşkanımız gençliğe ne kadar değer veriyor diye kendi kendime sorduğumda… Gençlik ve 
Spor Bakanlığı ne zaman kuruldu? Belki de hiçbirimizin aklına gelmiyor bunu sormak. Gençlik ve 
Spor Bakanlığı, daha önce bir bakanlığa bağlı “Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü” adı altında “Kredi 
ve Yurtlar Kurumu” adı altında hizmet verirken 2011 yılında Bakanlığımız kuruldu. Bakanlığı kuran ve 
gençlere bu kadar önem veren Cumhurbaşkanımıza tekrar, bir daha teşekkür etmek istiyorum. 

Biz, gençlerimizi yetiştirirken millî değerlere sahip bir birey olarak yetişmeleri için aileden 
başlayan ve okullarımızda devam eden eğitimleri bütünüyle çok önemsiyoruz. Bizler gençlerimizin 
hamurunu öyle bir yoğurmalıyız ki onlar da geleceğimizi iyi bir şekilde inşa edebilsinler. Çağı kapatıp 
yeni bir çağ açan Fatih Sultan Mehmet Han, Manisa’da geçirdiği on üç yıllık çocukluk ve gençlik 
devresinde aldığı eğitimle büyük fetihlerin hayalini kurmuş ve o ruhla da büyük zaferleri kazanmıştır. 
İşte, bizler de Fatih Sultan Mehmet Han’ın torunları olarak ecdadını tanıyan, millî, ahlaki ve kültürel 
değerlerini önemseyen, benimseyen, koruyan ve geliştiren, geniş ufuklu, azimli, donanımlı ve çalışkan 
gençler yetiştirmek istiyoruz. Yarın öbür gün babasına “moruk” anasına “kocakarı” diyen gençler 
değil, yarın öbür gün annesine “Anneciğim ayağını kaldır, öpeyim; cennetin kokusunu duyuyorum.” 
diyen gençler yetiştirmek istiyoruz. Bunun içindir ki AK PARTİ hükûmetlerimiz, beşerî sermayenin 
önemini bilerek cumhuriyet tarihinde gençlik politikalarını en üst noktaya çıkarmış en başarılı siyasi 
harekettir. Bunun içindir ki gençlerimizin daha iyi şartlarda spor yapmaları, kendilerini geliştirmeleri 
ve iyi bir altyapı eğitimi alabilmeleri için ülkemizin her yerinde stadyumlar, yüzme havuzları, futbol 
sahaları, gençlik merkezleri, spor salonları, atletizm pistleri inşa ettik. Hani “altyapı” diyoruz ya; dün 
Türkiye’deki spor altyapısı neydi, bugün Türkiye’nin spor altyapısı ne?

Bugün Bakanımız hakikaten -ben kendisine bir kez daha teşekkür ediyorum- öyle bir güzel sunum 
yaptı ki yani ben konuşmamı kitapçıktan mı yapayım tekrar, kendi hazırladığımla mı devam edeyim 
diye çelişki yaşadım. Dolayısıyla, çok doyurucu bir sunum, çok güzel bir sunum, en detayına kadar 
hazırlanmış ve yaptıklarının anca bir kısmını anlatabilen bir sunumdu. Dolayısıyla sunumundan dolayı 
-ve icraatlarına zaten teşekkür edeceğiz- kendisine bir kez daha teşekkür ediyorum.
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Ülkemizin en önemli teknoloji festivali olan TEKNOFEST’i hayata geçirerek gençlerimizin 
hayallerini gerçeğe dönüştürme imkânı sağladık. Gençlik merkezleri projemizi ortaya koyduk. 
Gençlik merkezlerimizde yürütülen faaliyetlerin karar alma, hazırlık ve gerçekleştirme süreçlerinde 
de gençlerimiz bizzat kendileri yer almaktadır. Hatta bir adımı daha Sayın Bakanım da anlattı; “kendi 
bütçeni kendin yap” düzeyine kadar gençlerimizin kendi fikirlerine değer verdik, onları hayatın içerisine 
çektik. Bunlar tabii ki bizim için çok önemli ama birileri bunları değersizleştirmeye çalışabilir, onları 
da milletimize havale ediyorum. 2002 yılında sadece 16 gençlik merkezi sayımız varken 2022 yılında 
bu sayıyı 420’ye kadar çıkardık.

Gençlerimiz için çok önemli olan gençlik merkezlerimizde farklı projeler yürütülmektedir. Espor 
Eğitim Projesi, Gençler Bakanlığında Projesi, Vizyon Kulübü Projesi, Gencin Doğa ile Uyum Projesi, 
Deneyap Teknoloji Atölyeleri Projesi… Biz Bir Takımız Projesi çok önemli değerli arkadaşlar; gençlerin 
takım olma, birlikte hareket etme, beraber hareket etme duygularını geliştirmelerini sağlıyoruz. Çalışan 
ve Üreten Gençler Projesi’ni Sanayi Bakanlığımızla birlikte hayata geçirdik. Yani hatta ve hatta -Sayın 
Bakanım, çok detaya girmek istemiyorum- Bakanımızın sunumunda da vardı, kırsaldaki gençlerimize 
“kendi işini kendin yap” projeleriyle de devam eden birçok projemiz var. 

Benim önemsediğim önemli projelerden bir tanesi de Gençlik Kampları Projesi. Değerli 
arkadaşlar, proje kapsamında gençlerimize 54 kamp tesisinde kendilerini geliştirme ve birbirleriyle 
kaynaşma imkânı sunduk. Yani gençlik kamplarımızın sayısı arttı, dolayısıyla dağa çıkan gençlerimizin 
sayısı azaldı, terörist kamplarına giden gençlerimizin sayısı minimize edildi, neredeyse sıfıra kadar 
indirdik. Dolayısıyla bundan rahatsız olanlar, rahatsız olan terörist gruplar, rahatsız olan birileri artık 
dağa çıkmayan her genci kendi kafa yapısında, onlara göre intihar etmiş gençlik olarak da düşünüyor 
olabilirler. Gençlerimiz, Allah’a çok şükür, bizim kendi gençlik kamplarımızda, Bakanlığımızın gençlik 
kamplarında yeni bir hayata başlıyorlar, kendi hayallerini kuruyorlar, kendi hayallerini geliştirme 
imkânını, Allah’a hamdolsun, çok rahat bir şekilde görüyorlar.

Gençlik ve Spor Bakanlığımız tarafından farklı branşlarda sporu ülkemizin her tarafına yaymak 
amacıyla da birçok proje yürütülmektedir. Bunlardan Sayın Bakanım da bahsetti; Yüzme Bilmeyen 
Kalmasın Projesi... Evet, değerli arkadaşlar, kitapçıkta var -sayfa sayfa arkadaşlarımız incelerlerse- 
altyapı nereden nereye gelmiş. Olimpik, yarı olimpik, çelik konstrüksiyon yüzme havuzlarımızı 
vatandaşlarımızla buluşturduk. Yetmedi, değerli arkadaşlar, ülkemizin dört bir yanında, yüzme 
havuzlarına ilave olarak da ihtiyaç olan bölgelerde 395 tane portatif havuzu vatandaşlarımızla 
buluşturduk. Bu altyapının nereden nereye geldiğini -hepimiz aynı yaşlardayız- çok iyi, net bir 
şekilde görüyoruz. Sayın Bakanım sunumunu yaparken, sporda geldiğimiz noktayı ifade ederken 
futbol topundan da bahsetti “Top da yoktu, şu da yoktu, bu da yoktu.” diye, hakikaten böyle laf attılar. 
Arkadaşlar, sporla uğraştınız mı bilmiyorum; ben futbol oynayan birisiyim, dünün spor sahalarının nasıl 
olduğunu, futbol topu bulabiliyor muyduk bulamıyor muyduk, plastik topla mı oynuyorduk; nerelerden 
geldiğimizi, Türkiye’nin nereye geldiğini gördüğümüzde gurur duymamız lazım. Kıyaslayalım, 
muhasebesini yapalım, mukayese yapalım; tabii ki eleştiriye açığız, daha güzel olsun diyoruz, onun için 
çalışıyoruz zaten “Durmak yok, yola devam.” diye onun için diyoruz. Evet, spor tesislerinin nereden 
nereye geldiğini hep birlikte çok net bir şekilde görürüz; yalnız eleştirmek için de eleştirmiş olmayalım. 

Bunun yanı sıra, 10 Bin Pota Projesi; 10 bin potayla 81 ilimizde basketbola olan ilgiyi artırarak 
yeni “Dev Adamlar” yetiştirmek istiyoruz. 
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Sportif Yetenek Taraması Projesi’yle de her yıl 1,3 milyon öğrencinin yeteneğini keşfediyoruz. Bu 
öğrencilerimizi yeteneklerine göre branşlara yönlendiriyoruz. Bunlar önceden var mıydı arkadaşlar? 
Bunların hiçbir tanesi yoktu. Daha, beden eğitimi öğretmenleriyle alakalı istihdam oluşturma, gençlerle 
onları buluşturma gibi şeylere çok girmek istemiyorum, on dakikam kaldı, bunları hızlı hızlı geçmek 
istiyorum. 

Yani altyapıya önem vermek, spora önem vermek, sporcuya önem vermek, gence önem vermek 
sayesinde ne oldu? Dünya ve Avrupa şampiyonlarında, uluslararası birçok müsabakada farklı branşlarda 
önemli başarılar elde ettik, hepimizin göğsü kabardı. Örneğin, millî okçumuz Mete Gazoz, göğsümüz 
kabarmıyor mu? İşte, Spor Bakan Yardımcımız Hamza Yerlikaya da millî güreşçimiz. Güreşte Rıza 
Kayaalp, Taha Akgül… Hangi birini saysak başarılardan? Bunlar bizim göğsümüzü kabartıyor, birer 
vatandaş olarak göğsümüzü kabartıyor. Ha, bunlardan ızdırap duyan var mıdır, bunlara sevinmeyen 
var mıdır? Mutlaka olacak. 85 milyonuz, arada bir iki tane de bunlardan hazımsızlık duyanlar olabilir, 
Türkiye’nin gelişmesini istemeyenler olabilir, yine birileriyle beraber, Türkiye’ye diz çöktürmek 
isteyenlerle birlik olup, beraber olup bunlardan haz duymak istemeyenler olabilir. Mesela, bizim, 
Manisa Akhisarlı millî jimnastikçimiz Ayşe Begüm Onbaşı, hepinizin gurur duyması lazım, hepimizin 
gurur duyması lazım. Çocukluğunu biliyorum, 6-7 yaşından beri sporcumuzu tanıyorum, geldiği 
noktaya kadar nasıl elinden tuttuk, ona nasıl imkânlar sağladık, Sayın Bakanımız onun elinden nasıl 
tuttu, başarılı olsun diye neler yaptı, hangi süreçlerden geçti; bizzat yaşayan bir kardeşinizim. Daha 
fazla bu detaylara girmek istemiyorum. Neden? Çünkü sekiz dakikam kaldı. 

Eğitime geçmek istiyorum buradan. Gençlerimize sportif alanda sağladığımız yatırım ve projelerin 
yanı sıra, eğitim alanında da kazanımlar sağladık. Öncelikle, eğitimde biz fırsat eşitliği sağladık değerli 
arkadaşlar. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – 20 bin köy okulunu kapattınız. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Köy okullarını kapattınız, okula gidemiyor çocuklar.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yani bugün baktığımızda, fırsat eşitliği dediğimizde okul 
öncesinden başlayarak üniversitede kılık kıyafetine kadar yani öğrencilerimizin okul kapılarından geri 
döndüğü, giremediği… Her şeyi net bir şekilde hepiniz biliyorsunuz ama anlamak istemiyorsunuz diye 
düşünüyorum değerli arkadaşlar. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Sen vatandaşa anlat onu!

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Şeker, lütfen müdahale etmeyin. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Doğruları söylüyoruz.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Rica ediyorum, lütfen…

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Kaldı ki gençlerde seçilme yaşını 18’e kim indirdi? Arkadaşlarımız 
Cumhurbaşkanımızın gençlere bakışını, önem vermediğini ifade eden bazı cümleler kullandılar. 
Seçilme yaşını 18’e kim indirdi, hangi parti indirdi, hangi iktidar indirdi? Ne zaman değişiklik oldu? 
Siyasette onlar da artık birer lider olsunlar, Türkiye’ye yön versinler diyerek “Fatih İstanbul’u 18 
yaşında fethettiyse bizim gencimiz de 18 yaşında seçilsin.” diyen hangi lider? Arkadaşlar, bunları 
unutmayacağız, bunları hatırlayacağız. 

Yani biz gençlerimizi alfabetik sıraya göre değil, gençlerimizin, çocuklarımızın doğumundan 
ölümüne kadar her daim onların yanındayız, gençlerimize sahip çıkıyoruz ki bu ülke yarın Almanya’yla, 
Fransa’yla, Amerika’yla rekabet edebilsin. Yani TEKNOFEST gençliğini yetiştiriyoruz Allah’ın izniyle, 
bununla gurur duymamız lazım. Bilimle uğraşan gençlerimizin elinden tutarak onların içindeki cevheri 
ortaya çıkarıyoruz. Bunun sayesinde ne oluyor? İHA’larımızı üretiyoruz, SİHA’larımızı üretiyoruz, 
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ATAK helikopterlerimizi üretiyoruz, millî piyade tüfeğimizi yapıyoruz. Artık, talep eden değil talep 
edilen konuma gelen bir Türkiye’den bahsediyoruz değerli arkadaşlar, bunlarla gurur duymamız lazım 
yani savunma sanayimizi söylüyoruz, işte, millî otomobilimizi söyledik, yarın öbür gün Allah’ın izniyle 
TEKNOFEST kuşağımız, gençlerimiz uçan arabaları da burada yapacaklar. “Bu yüzyıl, Türkiye Yüzyılı 
olacak.” derken sadece Türkiye için bir yüzyıl olarak düşünmeyin bunu, tabii ki geçtiğimiz yüzyıl da 
Türkiye yüzyılı, temellerini attık, şimdi artık temellerden çıktık, Türkiye’nin görünen yüzü olmaya 
başladık hamdolsun; dünyada artık Türkiye Yüzyılı olacak, dünyada; Türkiye’de değil, dünyada 
Türkiye konuşulacak değerli arkadaşlar. Bu öz güvenle gençlerimizi yetiştiriyoruz, siz de ülkenize 
güvenin, sizler de bu ülkenin, bu milletin evlatlarının bunu başaracak güçte olduğunu rahatlıkla kabul 
edin, görün ve söylemlerinizde bunları kullanın artık. 

Değerli arkadaşlar, gençlerimize her alanda sağladığımız imkânlarla -mesela burs, kredi ve yurt 
sisteminde- fırsat eşitliği sağladık. Değerli arkadaşlar, örneğin üniversitede biz harçları kaldırdık. 
Yani bunu kim başardı? Üniversiteye giden kim? Gençlik. Harçları kaldıran kim? AK PARTİ 
hükûmetleri. Kredi ve yurtlar alanında yaptığımız çalışmalarla ülkemizi Avrupa’nın en fazla sayıda 
kamu yükseköğrenim öğrenci yurtlarına ve yatağına sahip ülkesi hâline getirdik. Şimdi, Sayın Bakanım 
söyledi, 36 tane ülkenin nüfusundan daha fazla yurt imkânı sağladık, işte “Efendim, gençlerimiz 
barınamıyor.” “Gençlerimizin barınma ihtiyaçları var.” diyoruz; ya, o zaman Bakanımızı dinleseydiniz 
yani ben bir daha tekrarlamak istemiyorum, Bakanım en ayrıntısına kadar girdi. Yurtları beş yılda 
koğuş sisteminden otel konforuna getiren hangi iktidar? AK PARTİ iktidarı. Hangi Bakanlık? Sayın 
Spor Bakanımız, hemşehrim, kıymetli, değerli ağabeyimiz. Sayın Bakanımız, kapasiteyi soralım, 
“Yerleştirmede yüzde 97 kapasiteye ulaştık.” diyor, ne anlıyorsunuz bundan siz? Hani “Barınamıyor.” 
diyorsunuz ya, Sayın Bakanımız diyor ki: “Biz yurtlara yerleştirmede yüzde 97 kapasitesine ulaştık.” 
Sayın Bakanım bunu söylerken ne anlıyorsunuz siz, çok merak ediyorum, nasıl “Yerleşmedi.” diyorsunuz 
hâlâ? “Yüzde 97 yerleştirdik.” diyen Bakanımıza kalkıp da konuşmada “Biz barınma ihtiyaçlarını 
yurtlarda sağlayamıyoruz.” derken yüzde 3’lük öğrenci kesimini düşündüğün için söylüyorsan o zaman 
hak veriyorum, tamam; yüzde 3’te başarısız olduk, yüzde 97’yi başardık. Bunu mu eleştiriyorsunuz 
yoksa Bakanımızı mı dinlemiyorsunuz? İşte, milletvekilisiniz, gidin yurtları bir gezin, hangi ortamlarda 
kalıyor gençlerimiz, onlara hangi imkânları sağlamışız.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Beraber gidelim yurtlara. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Biz onların içerisindeyiz zaten, her zaman gideriz. 

Bakınız, yatak kapasitesinde nereden nereye geldiğimizi zaten Sayın Bakanım açıkladı.

Yurt ücretlerine geldiğimizde; Türkiye’deki enflasyondan bahsettik, dolarla çarpıyorsunuz, dolara 
bölüyorsunuz; e, salgın döneminde yurt ücretlerine zam yapmadık, üç yıldan beri de zam yapmıyoruz, 
çocuklarımızın yanındayız, her gencimizin yanındayız, zam yapmıyoruz onlara; üç sene önce hangi 
paraya kalıyorsa yurtta, yine aynı anlayışla kalmaya devam ediyor. Sosyal devlet olma anlayışımızla 
ne yaptık? Şehit eşi ve çocuklarına, gazi ve gazi çocuklarına, anne ve babası vefat etmiş 25 yaşını 
geçmemiş öğrencilerimize, devlet koruması alanında kalan çocuklarımıza kucak açmışız. E, teşekkür 
etmeyecek miyiz şimdi burada? (CHP ve HDP sıralarından gürültüler) Laf atmayın bana da Bakana 
dönün, teşekkür edin. Sayın Bakanım, Allah razı olsun, bu bir başarıdır, başarı hikâyesidir; bu, 
Türkiye’nin geldiği noktayı gösteriyor her alanda. 

Efendim, neymiş “Yurtlarda barınma sorunu var…” Ya, hangi sorundan bahsediyorsunuz? 
Yurtlarda barınma sorunu var, öğrencileri tabii ki yurttan atacağız, terörist faaliyetlere katılanlar olursa 
gözünün yaşına bakmayacağız, değil yurttan atmak, onları yargıya çıkaracağız, yargının önünde hesap 
verecekler, eğer suçları sabitse de hapse girecekler; bu kadar belli. (HDP sıralarından gürültüler) Bu 
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ülkeyi, 85 milyonu bölmek isteyen kim varsa, bu ülkenin dönen tekerine çomak sokmak isteyen kim 
varsa, bu ülkenin bürokratlarını kim şehit ettiyse, hangi şerefsiz şehit ediyorsa onları yakalayıp hesaba 
çekmek, yargıya çıkarmak bizim boynumuzun borcu. Kimin, Cumhur İttifakı’nın mı? Hayır, bu vatanı, 
Türkiye Cumhuriyeti’ni seven “Bayrak inmesin.” diyen herkesin görevi. “Efendim, ben burada ses 
çıkarmayayım, nasıl olsa Cumhur İttifakı çıkarıyor.” diyenlere de burada serzenişte bulunuyorum, 
hepinizin görevi burada seslenmek, serzenişte bulunmak. 

Üniversite gençleri siyaset yapsın diye önünü açıyoruz, biz “Siyasetsiz olmaz.” diyoruz, üniversite 
gençliğinin değil bütün gençlerin önünü açıyoruz siyasete girsinler diyoruz. 18 yaşına seçilme yaşını 
biz indirdik ama siyaset yaparken siyasetten anlayış terör faaliyetleriyse buna biz göz yumamayız, 
kusura bakmayın. Türkiye artık kendi İHA’sını yapan, SİHA’sını yapan, kimin hangi adım attığını, 
kimlerden emir aldığını, kimlerin maşası olduğunu da çok iyi bildiği için öyle adım atacaklara da fırsat 
vermiyoruz Allah’a hamdolsun. (HDP sıralarından gürültüler) 

Bir de şu var efendim: “Gençler intihar ediyor.” falan filan… Arkadaşlar, gençlerimize güvenin, 
gençlerimize güvenin.

ALİ ŞEKER (İstanbul) – “Falan filan” nedir ya?
YILDIRIM KAYA (Ankara) – Nasıl “falan, filan” dersiniz ya?
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bana laf yetiştireceğine dön sağına da bu ülkeyi bölmek isteyenlere 

bir laf at; bak, dön sağa!
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, sıra geldiğinde görüşlerinizi ifade edersiniz, 

rica ediyorum. Herkes tahammül edip birbirini dinleyecek, rica ediyorum.
ALİ ŞEKER (İstanbul) – Onların hayatı “falan, filan” değil.
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi, en son yaptığınız düzenlemeyle de -Komisyon üyesi 

arkadaşlarıma teşekkür ediyorum- Kredi ve Yurtlarda öğrencilerimiz artık… Bakınız, burs ve krediye 
kaç bin öğrenci müracaat ederse etsin…

ALİ ŞEKER (İstanbul) – İntihar ediyor gençler, intihar!
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bakın, çok önemli, dinleyin arkadaşlar.
Sayın Başkanım…
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, özellikle Komisyonumuzu teşrif eden 

arkadaşlarımız; burada bir usulümüz var, bütçe görüşüyoruz, Genel Kurul değil burası. Biraz daha 
sakin bir şekilde, söz sırası geldikçe fikirlerimizi ifade edelim, rica ediyorum.

Buyurun.
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi “Gençlerimiz intihar ediyor.” derken dönün sağınıza, 

solunuza da 8 yaşında, 9 yaşında, 10 yaşında çocuğun eline silah verip de dağa götürüp de çocukları 
tehdit ederek kaçırıp da onları teröristsel faaliyetlere katılmaya zorlayanlara bir çift sözünüz olsun ya! 
Lanet olsun onlara, onları destekleyenlere de lanet olsun!

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Bunun cevabı bu mu şimdi?
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Evet, evet.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.
UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, sözcülere beş dakika süre veriyordunuz, 

biliyorsunuz.



47 

1 . 11 . 2022 T: 8 O: 1

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yok, onu ilk başta veriyorduk, öyle bir şey yok sözcülere. Bir 
miktar, hani, söz tamamlama süresi veriyoruz sadece.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şimdi, torba yasayla beraber, geçtiğimiz günlerde -Sayın Bakanım, 
çok teşekkür ediyoruz- öğrenim kredisine, bursuna kim müracaat ettiyse tamamına çıkıyor değerli 
arkadaşlarım, hiç kimseyi ayırt etmiyoruz. Burs çıkan da var, kredi çıkan da var. Burslar zaten 
karşılıksız. “Burslardaki faizleri kaldırın.” diyenler oldu. Ya, biraz çalışarak gelin derslerinize. Burslar 
karşılıksızdır, onlarda faiz olmaz; o öğrenciler onu almışlardır, analarının ak sütü gibi harcayacaklar.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Aydemir, toparlarsanız sevinirim birkaç cümleyle.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Krediyle alakalı da Sayın Başkanım, artık bundan sonra 
“Öğrencilerimiz 2 katı, 3 katı filan faiz ödüyor; şu, bu.” değil; endeksi kaldırdık; ne aldı, onu geri 
ödeyecek. Bu imkânı sağlayan kim? Allah’a hamdolsun, Cumhurbaşkanlığı hükûmet sistemi ve gençlerin 
yanında olduğunu, öğrencinin yanında olduğunu her daim ifade eden Sayın Cumhurbaşkanımız ve beş 
yıldan beri de her şeyiyle gecesini gündüzüne katan Sayın Bakanım, sporu ve altyapısını, yurtları hangi 
noktadan aldı, nereye getirdi… Çalışmasıyla da âdeta Avrupa’yı, dünyayı örnek alan bir Bakanımız, 
kendisine de huzurlarınızda çok teşekkür ediyorum. Allah gücünü, gayretini artırsın, Allah sağlık versin.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bütün Gençlik ve Spor Bakanlığı çalışanlarımıza, bütün Genel 
Müdürlerimize… Hepsiyle bire bir konuşuyorum, tanışıyorum. Gece gündüz çalışıyorlar. Allah 
hepinizden razı olsun diyorum. Bütçemizdeki her kuruş bereketli olsun. Tekrar bütçemiz hayırlı ve 
uğurlu olsun.

Teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, bir şeyi düzelteyim, hani, belki başka 
arkadaşların da zihninde öyle kalmıştır. Geneli üzerinde konuşurken grup sözcülerimize hepsine eşit 
olmak kaydıyla beşer dakika ilave süre verdik ama bakanlık görüşmelerinde zaten üyeler on dakika, 
grup sözcüleri yirmi dakika; on dakika ilave süre kullanıyorlar. Dolayısıyla, beş dakika daha ilave süre 
diye bir kuralımız yok. O sadece geneliyle ilgili istisnai bir uygulamamızdır. Onu ifade etmiş olayım.

Grup sözcüleri tamamladılar. Şimdi Komisyon üyelerimize söz vereceğim öncelikle. Sayın Bülent 
Kuşoğlu, ardından Sayın Nilgün Ök… 

Sayın Bülent Kuşoğlu’ndan başlıyorum. 

Süreniz on dakikadır.

Buyurun lütfen.

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakanım, Değerli Bakan Yardımcıları, değerli bürokratlar, 
değerli basın mensupları; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Sayın Bakanım, genellikle bütçeyle ilgili konuşmalar yapılıyor. Siz de sunumunuzda 2023 
bütçesiyle ilgili, faaliyetlerinizle ilgili bilgi verdiniz, kesin hesaba hiç girmediniz. Kesin hesap önemli 
bir konu. Biliyorsunuz, 2021 yılının kesin hesabını da denetliyoruz aynı zamanda, çok önemli. 2021 
yılında 28 milyar liralık ödenek öngörülmüş, 25 milyar lira harcamışsınız; sadece Bakanlık olarak 
25 milyar harcamanız var ve bununla ilgili olarak, Sayıştay raporuna dayalı olarak bazı konuları 
tutanaklara aldırmak, bilginize de sunmak istiyorum. Son bölümde bunlarla ilgili cevap verebilirseniz 
çok memnun olacağım.
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Şimdi, sizin ağırlıklı olarak kesin hesapla ilgili açıklamalarınız yok. Ancak hemen her yıl Sayıştay 
raporunda ihaleyle ilgili Bakanlık olarak çok fazla -biraz sonra belirteceğim- usulsüzlükleriniz var, çok 
fazla. Onun haricinde ödemelerle ilgili ya da tahsilatlarla ilgili usulsüzlükleriniz var. Onun haricinde 
geniş yetkileriniz var, kulüplere tahsisat yapmakla, gelir ayırmakla ilgili, bunlarla ilgili de önemli 
hatalarınız var Sayın Bakanım, bunların düzelmesi gerekir. Mesela bunları düzeltmek için öncelikle iç 
kontrol sisteminde bir düzenleme yapmak lazım. Ya, 2018’den beri her sene bu konu tenkit ediliyor. İç 
kontrol sistemini 2019’da kurmuşsunuz, şu anda 60 kadro var, 16’sı dolu galiba. Geçen sene, yazdığına 
göre, 40 kadro varmış; bakın, 40 kadronun 18’i yani daha fazla iç kontrol denetmeni varmış; bu sene 
kadro artmış, iç kontrol denetmeni tam tersine 16’ya düşmüş. Neden böyle, neden bu konuya, iç 
kontrol sistemine yeterince ağırlık verilmiyor, neden iç kontrol sistemi bu kadar çok fazla sorun varken, 
sıkıntı varken düzenlenmiyor? Beden Terbiyesinin geçmişte -bürokratlara sorabilirsiniz, tabii, hepsi 
hatırlamaz ama- böyle çok namlı, güzel, iyi çalışan bir teftiş kurulu vardı ve Bakanlıktaki usulsüzlükler 
de bu kadar fazla değildi. İç kontrolün önemli olduğunu, bu konuyla ilgili çalışma yapmanız gerektiğini 
tekrar hatırlatıyorum Sayın Bakanım. 

Onun haricinde muhasebe sistemiyle ilgili bu senenin Sayıştay raporunda önemli bulgular var. 
Bakın, diyor ki... Muhasebe sistemi merkez ve taşra olarak ayrılır mı Sayın Bakanım? Muhasebe 
sistemini merkez ve taşra olarak ayırmışsınız. Hiçbir şirkette, hiçbir yerde, böyle bir ayrım söz konusu 
olmaz ama siz il ve ilçe müdürlüklerinin mali iş ve işlemlerinin Bakanlığın muhasebe sistemi dışında 
yürütülmesini; bütçe, kesin hesap ve mali tablolara dâhil edilmemesini getirmişsiniz Sayıştay raporu 
böyle diyor. Şimdi, bununla ilgili de tabii ki her sene soruluyor ancak benzeri cevaplar alınıyor. 
Arkadaşlar, bürokrasi verdiği cevapta -mali iş ve işlemler- “İl ve ilçe müdürlüklerinin mali iş ve 
işlemleri 5018 sayılı Kamu Mali Yönetim ve Kontrol Kanunu’na tabi değildir.” demiş. E, neye tabidir o 
zaman? “Ama biz yine de ona paralel iş yaptık.” denmiş. E, 5018’e tabi, nasıl olur başka. Yani yapılan 
iş ve işlemlerin devlette, kamuda muhakkak bir kanuna, hukuka dayalı olması lazım. Arkadaşlar diyor 
ki Sayıştay’a verdikleri cevapta: “5018’e tabi değil.” Neye tabi o zaman? Arkadaşların bu konuda cevap 
verebilmesi lazım. 

Yine, özel gelirler ve özel ödemeleriniz var. Kamu Elektronik Ödeme Sistemi (KEÖS) dışında 
açılan hesaplar kullanılmaya devam ediyor. Bakın, “Bulgu 2” bu. Dolayısıyla da özel gelirlerin eksik 
yer alması söz konusu oluyor. Merkez muhasebe biriminin KEÖS uygulaması dışında açılan hesapları 
kapatması gerekirken Hazine ve Maliye Bakanlığından KAF’tan yazılı olarak soruluyor “Kapatın.” 
deniyor ama ona uygun işlem yapmıyor. Yani hem soruyor hem cevap alınıyor hem de ona uygun 
işlem yapılmıyor ve bu şekilde 2,5 milyar Türk lirası farklılık bulunuyor hesaplar arasında. Bu Strateji 
Geliştirme Başkanlığı adına açılmış banka hesabına yatırılan tutarlar ile merkez muhasebe birimi 
arasındaki gelir kaydı farklılığı 2,5 milyarı bulmuş Sayın Bakanım. Şimdi, diyeceksiniz ki: “Bunlarla 
ilgili bir kurum zararı yoktur, kamu zararı yoktur.” Ancak bir özel şirketimiz olsa, onda bu farklılıklar 
olsa bunu söyleyebilir miyiz? Bunlar önemli konular tabii ki yani belki kamu zararı yoktur ama bunların 
incelenmesi de lazım. Aslında inceletmeniz lazım; kamu zararı var mıdır yok mudur, bu usulsüzlüğün 
sebebi nedir, neden yıllardan beri bu şekilde devam ediyor; bunların bilinmesi lazım, bunların bir 
sorumlusu olmazı lazım, bunların bir şekilde düzeltilebilmesi lazım Sayın Bakanım. 

Özel gelirlerin tek hazine kurumlar hesabı dışında bırakılması… Bu tek hazine hesabı önemliydi; 
tüm meblağların bir araya getirilmesi, toplanması konusu. Buradan kanun çıktı bu konuyla ilgili, bizim 
itirazlarımız da vardı ama sonuç olarak çıktı ama buna siz uymuyorsunuz en başta. 
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Tahsilat amacıyla kullanılması gereken banka hesabındaki gelir kaydı yapılmayan tutarlar üzerinden 
birtakım ödemelerde bulunuluyor yani tahsilat amacıyla kullanılması gereken banka hesabından bir de 
ödeme yapılıyor, tam tersi. Bu tür eleştirileri var Sayıştayın. 

Onun haricinde, tahsis edilen bina ticari olarak kullanılıyor ve başkasına kiralanıyor hem de 
Ankara’da bu söz konusu… Diğer bulgular arasında 1’inci bulgu bu Sayın Bakanım. 

Bulgu 4 ve 5 de önemli. Sürem azalıyor, onun için böyle sadece bulguları geçiyorum. 

Ve Bakanlık olarak yıllardır ihale mevzuatına aykırı işler yapıyorsunuz. 7, 12, 13, 14’üncü bulgular 
da çok önemli, hatta şöyle bir ifade vardı: “Parçalara bölünerek doğrudan temin yöntemiyle alımlar 
yapılıyor.” Bunlar tek tek Sayıştay raporunda belirtilmiş. Bunların, bu usulsüzlüklerin yapılmaması 
lazım Sayın Bakan çünkü bunlar başka türlü sorunlara, sıkıntılara da sebep olabilir. 

Onun haricinde, kulüpler arasında ayrımcılık yapılıyor. Bulgu 9’da bu var. Kulüpler arasında, spor 
kulüpleri arasında ayrımcılık yapılıyor. 

Bulgu 16’da yurtlarla ilgili istismarlardan bahsediliyor. O da önemli, yurtların ticari olarak 
işletilmesiyle ilgili şeyler var. 

Şimdi, yalnız, bunu söylerken şu artan yatak kapasitesiyle ilgili bir durumu dikkatinize sunmak 
istiyorum. Geçen yıl dediniz ki: “742.780 yatak kapasitesi, 779 yurt binamız var.” Bu sene 850 bin 
yatak kapasitesi, 800 öğrenci yurdu var yani 107.220 ilave yatak söz konusu, 21 bina artışı söz konusu 
buna göre. Şimdi, 107 bin ilave yatak kapasitesi söz konusuysa 21 yurtta, her yurdun 5.105 kişilik yatak 
kapasitesinin olması lazım. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – 2021’de yurt başına yatak sayısı 953’müş, 2022’de, bu yıl 
1.062’ye çıkmış yani orada bir sıkıştırma söz konusu. Bununla yurtlardaki yatak kapasitesi artırılmak 
istenirken ferahlıkla ilgili de bir sorun oluştu mu bilmiyorum ancak duyumumuza göre mesela 
Ankara’da birçok yurt okullardan çok uzak yerlerde hizmet veriyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Kuşoğlu, süreniz tamamlandı, toparlarsanız birkaç 
cümleyle… 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Okullar ile yurtlar arasında epey bir mesafe var ve burada da 
yurtlarda yatak kapasitesinin sıkıştırılması söz konusu. 

Bir de sürem tamamlanmadan… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz tamamlandı, geçti. Toparlarsanız… 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Başkanım özür dilerim, bitiriyorum. 

Ankara’daki 2022 ve 2023 yatırımlarınızı öğrenmek isterim. Bu konuda bir hazırlık yaptırırsanız 
memnun olurum. 

Bütçelerinizin hayırlı olmasını diliyorum.

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 

Sayın Nilgün Ök, buyurun. 

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 
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Çok değerli Bakanım, Bakan Yardımcılarım, çok değerli bürokratlar, değerli basın mensupları, 
Plan ve Bütçe Komisyonumuzun üyeleri, milletvekili arkadaşlarım; ben de sizi sevgi ve saygıyla 
selamlıyorum. Bakanlığımızın bütçesinin gençlerimize, sporcularımıza hayırlı olmasını temenni 
ediyorum. 

Tabii, ben konuşmamın büyük bir çoğunluğunu Bakanlık bütçesiyle ilgili çalışmıştım ama bugün 
sabahleyin HDP’li Vekil Dersim Dağ’ın sözleri üzerine konuşmamın içeriğini değiştirmek istiyorum. 
Gerçekten, bugün sabahleyin konuşmalarında “Gençleri, bizi katlediyorsunuz.” demesi… Daha 
doğrusu, gençleri öldürenlerin gençleri savunamayacağını düşünüyorum ve bizim aklımızla alay 
ettiklerini düşünüyorum. Ve kaldı ki, uyuşturucu ticaretinde ciddi anlamda onların, PKK’nın, iş birliği 
içerisinde olduğu bir şekilde, uyuşturucuyla ilgili de bizi yargılamasını ve AK PARTİ hükûmetlerini 
bundan suçlamasını anlamsız buluyorum. 

Hemen size bununla ilgili uluslararası alandaki tespitler ve raporları ben buraya not düşmek 
istiyorum. Bakın, Paris Kriminoloji Enstitüsünün Terörizm ve Politik Şiddet Raporu’nda, Avrupa’da 
uyuşturucu bağlantılı suçlardan yakalanan Türk vatandaşlarının çoğunluğunun PKK militanı olduğu ve 
bu örgütle sıkı bağı bulunduğu ifade ediliyor. Yine bir başka raporda, Europol tarafından yayınlanan 
Avrupa Terörizm Durumu ve Trendleri Raporu’nda PKK gibi ayrılıkçı terör örgütlerinin finansman 
sağlamak amacıyla uyuşturucu ve insan kaçakçılığı suçlarıyla uğraştığı belirtiliyor. Yine, Kara Paranın 
Aklanmasının Önlenmesine İlişkin Mali Eylem Görev Gücü (FATF) raporuna göre PKK’nın yasa 
dışı uyuşturucu trafiğinden gelir elde ettiği ve uyuşturucunun Türkiye üzerinden Avrupa pazarına 
ulaştırmasıyla ilgili vergi alındığı belirtiliyor. Yine, Der Spiegel dergisi Almanya’da -bölücü- PKK 
terör örgütünün Almanya’da 8 ile 12 yaş arasındaki çocuklara sokaklarda uyuşturucu sattırarak bu 
paraları örgüte aldıklarının haberini yayınlıyor. Yine, Europol tarafından, 2013 yılında Terörizm 
Durumu ve Trend Raporu’na göre de PKK’nın terörist faaliyetlerini finanse etmek amacıyla uyuşturucu 
kaçakçılığına dâhil olduğu belirlenmiş. Yine, Birleşmiş Milletlerin Dünya Uyuşturucu Raporu’nda 
“Balkan rotasının bazı bölgelerinde organize suçların işlendiği yerler ile terörizm faaliyetlerin 
yaşandığı yerler örtüşmektedir. PKK’nın uyuşturucu ticaretine dâhil olması bazı üyelerin Avrupa’da 
eroin kaçakçılığı suçundan tutuklanmasıyla daha da gözler önüne serilmiştir.” deniliyor. Yine, Almanya 
Başsavcılığı Avrupa’da yakalanan uyuşturucunun yüzde 80’inin PKK’yla bağlantısı olduğunu öne 
sürüyor. Yine, Avrupa’nın, PKK’nın Avrupa’daki…

ALİ ŞEKER (İstanbul) – PKK…

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Siz bunun nesine itiraz ediyorsunuz ki? Sizinle ilgili bir şey mi 
söylüyorum? Raporları okuyayım; dinleyin, dinleyin…

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Seninle ne alaka…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, size sıra geldiğinde…

NİLGÜN ÖK (Denizli) – CHP’li bir vekil niye rahatsız oluyor, ben anlamıyorum.

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Siz yönetiyorsunuz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Böyle bir usulümüz yok bakın, böyle bir usulümüz yok.

Nilgün Hanım, devam edin siz.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Şemdin Sakık, yakalanan birçok PKK terör örgütü mensubu örgütün 
Bekaa Vadisi’nde Kuzey Irak’ta uyuşturucu imal ettiğini ve Avrupa’da pazarladığını itiraf etmiştir.

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Siz yakalayacaksınız uyuşturucuyu.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Siz konuşurken birisi böyle laf atsa hoşunuza gidiyor mu, gider 
mi? Rica ediyorum, yapmayın.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Yine, bakın, Amerika Birleşik Devletleri Hazine Bakanlığının özel olarak 
belirlemiş olduğu uyuşturucu kaçakçısı ilanında PKK üst düzey yöneticilerinden Murat Karayılan, 
Ali Rıza Altun, Zübeyir Aydar, Cemil Bayık, Duran Kalkan, Remzi Kartal, Sabri Ok gibi isimler yer 
almıştır; bunlar uluslararası raporlarda.

Şimdi, bu kadar, PKK’yla bunların böyle bir iş birliği olduğu bir süreçte, burada, sabahleyin 
HDP’li bir vekil, üstelik 2 kardeşi de PKK’da, üstelik kardeşinin bir tanesi de bizim Erbil’deki Türk 
diplomatımızı şehit eden… 

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Kendinize bakın, bakanınızın kardeşi FETÖ’cü. 

NİLGÜN ÖK (Denizli) – O Türk diplomat da 28 yaşındaydı, gençti. Osman Köse’yi şehit etti, hiç 
kimse de ağzını açıp bir bir kelime bile etmedi. Bizim aklımızla alay edemezsiniz, gerçekten gerçekçi 
değilsiniz.

RIDVAN TURAN (Mersin) – Masumiyet karinesi diye bir şey var.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Bizim politika…

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Hadi bakalım, gelelim başka bir rapora: PKK’nın dağa kaldırdığı 
kadınların yüzde 79’u 15 ile 22 yaş aralığında bir uluslararası rapora göre ve bu kadınların yüzde 55’i 
kandırılarak çıkarılıyor. İşin daha vahimi ne? Dağa çıkarıldığı ilk haftada tecavüze uğruyor.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Gençliği niye konuşmuyorsunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sırası geldiğinde herkes fikirlerini ifade edecek, lütfen.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Hiç bunlarla ilgili… 

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Siz de gençlik konuşun.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Gençlik konuşuyorum, gençlerden konuşuyorum. Ama niye rahatsız 
oluyorsunuz? Gençlerden konuşuyoruz. Bunlar gençler ama bunlara hiçbir şey söyleyemiyorsunuz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Herkes sırası geldiğinde fikrini ifade edecek, karşılıklı 
konuşmayalım lütfen. 

Buyurun.

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Evet, ben dolayısıyla bu konuda hiçbir şekilde… 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Şehit edilen gençler gençten sayılmıyor mu?

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Ayrıca şunu da söylemek istiyorum: Evet, uyuşturucu, cidden hepimizin… 
Yani 1 kişi bile olsa, 1 gencimiz bile bundan etkilense içimiz yanar ama bununla da ilgili gerçekten… 
Gerçi bunu İçişleri Bakanlığı bütçesinde görüşürüz ama Narkotimler oluşturulmuş durumda. Bakın, 
kurulduğu günden 2022 yılının Eylül ayına kadar olaylara müdahale sayısını söylüyorum: 307.721 
olaya da Narkotimler müdahale etmiştir. 

Evet, gençlerimiz, Sayın Bakanım, bizim için önemli. Gençlerimizle ilgili spordan sanata -bugün 
sunumunuzda da gördük- genç terimli birçok proje hayata geçirmişsiniz, ben de gerçekten bu projeleri 
çok önemsiyorum. Özellikle Damla Gönüllülük Hareketi’ni çok önemsiyorum; orada gençlerin empati 
yapabilmesi, sosyal gönüllülükle hayata farklı bir açıdan bakması çok önemli. 

Yine, biliyorsunuz, Seyahatsever Projesi’yle yurtlarımızı 18-30 yaş arasındaki gençlere açtınız; 
bu anlamda -bugün sunumunuzda söylediniz- 150 bin genç Türkiye’yi gezdi. Gençlerimize gezerek 
kültürel ve aynı zamanda vizyoner olarak katkı sağladığını, önemli bir proje olduğunu düşünüyorum.
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Tabii, hükûmetlerimiz döneminde Bakanlığımızın da gençlerle ilgili birçok çalışma yaptığını 
biliyorum. Özellikle, gençlerimizin teknolojiye hızlı ve uygun şartlarda ulaşımı için birçok altyapı ve 
olanakları sağladık. 

Gençlerimiz, olimpiyatlar dâhil olmak üzere, birçok uluslararası organizasyondan sayısız başarıyla 
dönüyor. Ülkemiz de çok önemli organizasyonlara ev sahipliği yapıyor, bugün sunumunuzda söylediniz. 
Özellikle Japonya’nın başkenti Tokyo’da düzenlenen 32. Yaz Olimpiyat Oyunları’nda ülkemiz 50 kadın 
sporcuyla -bu anlamda da çok mutluyuz- temsil edildi. Oyunlarda 1 altın, 1 gümüş, 3 bronz; toplamda 
5 madalya elde ettik. Bu madalyaları şöyle çok önemsiyorum: Bunun öncesinde yani tüm tarihimizdeki 
kadın sporcularda -gençlerde baktığımızda- madalya sayımız 6’ydı bu olimpiyatlarda. 

Gelinen noktayı anlatmak için biz “TEKNOFEST Gençliği” diyoruz. Birçok program ve projeyle 
gençlerimizin kendilerini geliştirmeleri için fırsatlar sunulmuş durumda. Bu noktada, 2023 yılındaki 
Gençlik ve Spor Bakanlığımızın yatırımları, gençlik ve spor hizmetlerine ayrılan bütçe kaynağı 2022 
yılına göre yüzde 109 oranında artırılmış durumda. 

Ayrıca, yükseköğretimde öğrencilerimizin faydalandığı yurt-yatak kapasitesi de 2002 yılında 
182.258 iken 2022 yılı Eylül başında 825 bin sayısına ulaştırılmış durumda; bu alanda da yüzde 353’lük 
bir artış sağlanmıştır. Yine, bu dönemde üniversiteye başlayan gençlerimizden başvuru yapanların 3 
fazda, yüzde 97 oranında yerleştirilmesini çok önemli buluyorum yani bu şu anlama geliyor: Başvuru 
yapan 100 öğrenciden 97’sinin başvurusu kabul edilmiş. Ayrıca, yurt fiyatlarında da artış yok, minimum 
250 lira, maksimum 450 civarında oldu ve zam yapılmadı; bu da gençlerimiz için ciddi anlamda, çok 
büyük bir katkı. Şimdi, biliyorsunuz, bu dönemde yurtlarda kalan öğrencilere verdiğimiz destek de 2,5 
katına çıktı, 1.800 lira olarak gerçekleşti; ben, bunun da çok ciddi bir destek olduğunu düşünüyorum. 
Sayın Bakanım, “ücretsiz sandviç ve al götür uygulaması” dediniz, bu da çok güzel yani bir şekilde geç 
kalan öğrencimiz istediği takdirde alınıp götürülerek faydalanabiliyor. 

Tabii, öğrencilerimize verilen burs miktarlarında lisans öğrencilerinde 850 lira, yüksek lisans 
öğrencilerinde 1.700 lira, doktara öğrencilerimizde 2.550 lira olarak düzenleme yaptık. 

Yine, gençlere yeni ufuklar açan gençlik merkezlerinin sayısında ciddi artışlar yapıldı, 2002 yılında 
bu oran 9 iken bugün bu oran 419’a ulaşmış durumda. Gerçekten gençler bu gençlik merkezlerine 
giderek hem kültürel faaliyetlere katılıyorlar hem de sportif faaliyetlere katılıyorlar, aynı zamanda 
gençlerin sportif yetenek taraması da buralarda yapılıyor. Ben, bu anlamda da bunun çok kıymetli 
olduğunu düşünüyorum; Sayın Bakanım bundan dolayı da sizlere çok teşekkür etmek istiyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz...

NİLGÜN ÖK (Denizli) – Evet, ben sözlerimi tamamlamadan önce, biz... Tabii ki gençlerimizin 
her alanda başarılı olmaları bizim her zaman gururumuzdur. Bugüne kadar Bakanlık olarak yapılan 
projeleri de görüyoruz, tek tek hayata geçtiğini de görüyoruz. İnanın, Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 
köylere kadar yaptığı halı sahalar, potalar; hepsinin çok kıymetli olduğuna inanıyorum. Ben 2023 yılı 
bütçesinin gençlerimize ve Bakanlığımıza hayırlı ve uğurlu olmasını temenni ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, değerli arkadaşlar, ara vereceğim ama Süleyman Bey’le 
bir konuşmuştuk, ona söz verip sonra bir yemek arası vereceğim, daha sonra kaldığımız yerden devam 
edeceğiz. 

Dirayet Dilan Taşdemir Hanım’ın bir söz talebi var, yemekten hemen sonra kendisinden başlayarak 
müzakerelere devam edeceğiz.

Şimdi, Süleyman Girgin Bey’e söz veriyorum.

Buyurun.
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SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) – Teşekkürler.
Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, basınımız ve personelimiz, değerli emekçiler; 

hepinizi saygıyla selamlıyorum.
Gençlik ve Spor Bakanlığı nüfusumuzun aşağı yukarı dörtte 1’inin, gençlerimizin sorunlarıyla 

doğrudan muhatap olan bir bakanlık; sorumluluğu da bu derece büyük. Evet, gençlerimizin barınmadan 
burslara, işsizlikten beslenmeye gibi bir dizi maddi sorunu var, bunlara geleceğim. Bu sorunların hepsi 
“kamucu” anlayışla, kaynakların gençlerimize aktarılmasıyla çözülebilecek nitelikte sorunlar. İlk 
sandıkta iktidarı devraldığımızda bu konularda neler yapacağımızı da tek tek söyleyeceğim. Gençlere 
reva gördüğünüz sadece ekonomik olarak kötü şartlar değil. Bir sorun var ki o sorun yirmi yıllık AKP 
iktidarının gençlerimizin dünyasında yarattığı yıkıma işaret ediyor ve baş edilmesi gerçekten zor bir 
sorun.

Sayın Bakan, gençlerimizin büyük çoğunluğu gelecekten umudunu kesmiş durumda; bunun 
temelinde de mevcut siyasi rejimin özgürlüklere, demokrasiye, farklı yaşam tarzlarına karşı tutumu yer 
alıyor. Gençlerimiz, bu ülkede kendi hayatlarına bir değer verildiğini, alın teriyle, onuruyla çalıştıkları 
zaman bir yere gelebileceklerini düşünmüyorlar maalesef. Bakın, böyle söylediğimizde çok afaki bir 
şeyden, kişiden kişiye değişen bir ruh hâlinden bahsediyoruz sanılabilir ancak gerçekler öyle değil.

Büyük romancı Amin Maalouf “Her insanın gitmeye hakkı vardır; onu kalmak için ikna etmesi 
gereken ülkesidir.” der. Sorun, göç edende değil şartlardadır. İktidar, ülkeyi büyük bir yoksulluk 
çemberine ve antidemokratik otoriter bir yola soktuğu için yeni mezun gençlerimiz daha iyi şartlar, daha 
geniş özgürlük ortamı, demokrasi için göç ediyorlar. Göç edemeyen gençler büyük bir çaresizlikle de 
umutsuzluğa savruluyor. Tersine beyin göçüyle yurt dışına giden gençlerimize kucak açacak politikalar 
oluşturmak bizim boynumuzun borcudur ancak bu da iktidarın çapını çoktan aşıyor maalesef. 

Sormak istiyorum Sayın Bakan: Ne bekliyordunuz? “Tweet” attı diye tutuklananlar olunca 
gençlerin alkışlamasını mı beklerdiniz? Konser yasaklarının gençleri sevindireceğini mi düşündünüz? 
Yeni işe başlayan üniversite mezunu bir gencin kaç yıl çalışırsa bir araba alabileceğini, asgari ücretle 
çalışan gençlerin ise hiç araba bile alamayacağını hesapladınız mı? Gençlere sunabileceğimiz en 
önemli şeyin eşit ve özgür bir toplumun parçası olma hissi olduğunu ıskaladınız. Gençlerin elinden 
bu toplumun yurttaşları olarak demokratik mücadeleyle istediklerini değiştirebilecekleri, haksızlıklara 
karşı demokratik protesto haklarını kullanabilecekleri hissini coplarla, gözaltılarla aldınız. İşte, bu 
nedenle, ilk sandıkta gençlerin oyuyla Türkiye siyasi tarihinin zamanı dolmuş bir iktidarı olarak 
anılacaksınız. 

Değerli milletvekilleri, gençlerimizin umudunun yitimine sebep olan en temel sorunlardan biri 
işsizlik. Türkiye’de genç işsizliği dünya ortalamalarından yüksektir. Bugün geniş tanımlı genç işsiz 
sayısı 2,3 milyondur; her 4 gençten 1’i ne eğitimde ne de istihdamdadır. Türkiye’de zaten yüksek 
olan genç işsizliği oranları salgın döneminde daha da arttı. Covid-19 döneminin iş gücü piyasalarında 
yarattığı tahribattan gençler daha fazla etkilendi. Salgın döneminde gençler iş gücü piyasasından daha 
hızlı çekildi; işi olmayan milyonlarca genç ya iş aramayı bıraktı ya da iş gücü piyasasına girişlerini 
geciktirdi. İş aramaktan vazgeçen, iş bulmaktan ümidini kesen ve iş gücü dışına çıkan gençlerde hem 
dar hem geniş tanımlı işsizlik oranı artmaya devam etti. TÜİK 2022 birinci çeyrek verilerine göre, 
gençlerde dar tanımlı işsizlik oranı yüzde 21 iken DİSK-AR tarafından TÜİK verilerinden hareketle 
hesaplanan geniş tanımlı işsizlik oranı yüzde 41’dir.

Yüksek öğrenim mezunu gençler asgari ücret ve civarında ücret alıyor. Gençlerin birçoğu iş 
bulamazken yükseköğrenim mezunu gençlerin giriş ücretleri ise asgari ücret civarında kalmaktadır. 
Tıp fakültesi mezunları dışında bir fakülteden mezun olan gençlerin çok büyük bir bölümü asgari 
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ücret civarında bir ücretle çalışıyor. Mühendislik fakültesinden mezun gençlerden asgari ücrete yakın 
bir ücretle işe başlayanların oranı yüzde 40-50 dolayında; sosyal bilimler, iktisadi ve idari bilimler 
mezunlarında bu oran yüzde 60’larda seyretmekte; islami bilimler mezunlarında asgari ücret civarında 
bir ücretle işe başlayanların oranı yüzde 18 dolayında. Gençlerin güvenceli işlerde çalışmaları için 
üniversite mezunu olmalarının yetmediği görülmektedir. 

Değerli milletvekilleri; öncelikle barınma hakkı, eğitim hakkı gibi temel bir hak ve barınma 
hakkının, eğitim hakkının güvence altına alındığı gibi güvence altına alınması gerektiği bir ortamdayız. 
Gençler için geniş tabiriyle sağlıklı, güvenceli, nitelikli bir üniversite hayatından bahsedecek isek 
bunun temelleri her şeyden önce güçlü kamusal hizmet ve yatırımlarda aranmalıdır. 10 milyona 
yaklaşan öğrenci sayısının bulunduğu ülkemizde toplam KYK yurdu sayısı 850 bin öğrencinin barınma 
ihtiyacını karşılayabilecek kapasitede; buna karşılık yurtların koşulları her geçen gün kötüleşmekte. 
KYK yurtlarının kapasitesini arttırma gibi görünen, esasında bir istif politikası üzerinden kontenjan 
artırmak olan uygulamalar 2021-2022 eğitim öğretim yılında 8 kişiye varan odalarla sonuçlandı. 
Öğrencilere sunulan yemeklerin sabit menü uygulamasıyla tek tipe indirilmesi, öğünlerin porsiyonlarının 
küçültülmesi ve besin değerlerinin düşürülmesi yeterli ve sağlıklı beslenmeyi temel bir ihtiyaç hâlinden 
çıkarıp bir lükse dönüştürüyor. 

İstanbul, Ankara, İzmir gibi büyük şehirlerde özel yurt ücretleri ise ortalama 6-7 bin liradan, 
merkezî ilçelerde 1+1 dairenin kiraları 8-10 bin liradan başlıyor. Ayda 850 lira KYK bursu ya da 
kredisi alarak geçinmeye çalışan öğrenciler için bu tutarları ödemek hayalin de ötesinde. Tüm bu 
imkânlardan yoksun olan öğrencilerin mahkûm edildiği son seçenek ise cemaat ve tarikat yurtları. 
Ailelerin maddi imkânsızlıkları yüzünden devlet yurdu dışında seçeneği olmayan ve kendilerine yurt 
çıkmayan öğrencilerin bir kısmı bu yurtlara yönelmektedir. Yoksul ailelerin çocukları ise… Neredeyse 
tek alternatif hâline gelen tarikat yurtlarının sayısı 2006’da 1.723 iken 2021 yılı itibarıyla yüzde 93 
artışla 3.331’e çıktı. Cemaatlere ait olan ve herhangi bir resmî kaydı olmaksızın kaçak faaliyet yürüten 
yurtların sayısına yönelik kesin bir veri bulunmazken merdiven altı tabir edilen bu yurtların sayısının 
binlerle ifade edilebilir bir düzeyde olduğunu görüyoruz. 

Değerli milletvekilleri, biliyorsunuz, bu bütçe iktidarı uğurladığımız bir bütçe. İlk seçimde gençleri 
kucaklayacak kamucu politikaları hayata geçirmek için iktidara geleceğiz halkımızın teveccühüyle. 
Cumhuriyet Halk Partisi iktidarında genç istihdamın atılımı vizyonuyla Gençlik Garantisi Programı’nı 
uygulayacağız. Gençlik Garantisi Programı’na göre otuz yaş altı yükseköğrenim mezunu gençler 
istihdam, işsizlik desteği, eğitime devam ve ücretli staj seçeneklerinden birinden yararlanacaklar. 
Aynı zamanda tüm organize sanayi bölgelerinde iş garantili yatılı teknoloji liseleri açılacak. Teknoloji 
liselerinde üç yılını tamamlayan gençler devletten sigorta primi desteği alarak ücretli staj görecekler. 
Eğitime devam etmek isteyenler ise kendi alanlarında eğitim almak kaydıyla puan avantajına sahip 
olacaklar. YÖK kaldırılacak; üniversiteler mali, idari ve bilimsel özerkliğe kavuşacak; rektörlük 
seçimleri geri gelecek.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) – Bitiriyorum Başkanım. 

Üniversite bileşenleri rektörlük seçimlerinde temsil edileceklerdir. Eğitim sistemi paydaşlarla 
birlikte baştan aşağı değiştirilerek nitelikli, bilimsel ve erişebilir bir eğitim anlayışı benimsenecek; 
kamuda mülakat kaldırılarak liyakat ilkesi hayata geçirilecek. 

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 
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Değerli arkadaşlar, kaldığımız yerden görüşmelerimize devam etmek üzere saat 14.15’e kadar ara 
veriyorum. 

Kapanma Saati: 13.35
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İKİNCİ OTURUM

Açılma Saati: 14.20

BAŞKAN: Cevdet YILMAZ (Bingöl)

BAŞKAN VEKİLİ: İsmail Faruk AKSU (İstanbul)

SÖZCÜ: Abdullah Nejat KOÇER (Gaziantep)

KÂTİP: Şirin ÜNAL (İstanbul)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, 8’inci Birleşimin İkinci Oturumunu açıyorum.

Gençlik ve Spor Bakanlığı 2023 bütçesi ve 2021 yılı kesin hesabı üzerindeki müzakerelerimize 
devam edeceğiz. 

Bu arada, gençleri görüyoruz Bakanımızın yanında. Onlara da Komisyonumuza hoş geldiniz 
diyorum. Bugün gençleri konuşuyoruz. 

En son Sayın Dirayet Dilan Taşdemir’de kalmıştık. Kendisine söz vereceğim. 

Komisyon üyemiz olarak süresi on dakikadır. 

Buyurun lütfen.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Teşekkür ederim Başkan. 

Ben de herkesi saygıyla selamlıyorum. Başarılar diliyorum. 

Sabah, Gençlik Meclisi Sözcümüz Dersim Dağ Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesi üzerine bir 
konuşma yaptı, gençlerin sorunlarını ifade etti, bir genç arkadaşımız olarak gençlikten doğru bu salonda 
konuşan tek kişiydi ama maalesef, bir gencin dilinden sorunları dinlemek yerine, anlamlandırmak 
yerine, önerilerini dikkate almak yerine arkadaşımıza ciddi bir tahammülsüzlük gösterildi, çok 
saldırgan bir üsluba maruz kaldı. Biz bütün bu saldırganlığın neden yapıldığını elbette biliyoruz. “Bu 
salonda gençliğin sorunları, Türkiye’nin sorunları konuşulmasın, bir şekilde manipüle edilsin” anlayışı 
çok hâkim. Ondan kaynaklı, özellikle konudan uzaklaştırmaya çalışan bir yaklaşım söz konusu ama biz 
ısrarla konudan, gündemden uzaklaşmamaya, gençlerin sorunlarını, sıkıntılarını burada paylaşmaya 
çalışacağız. 

Sabahki sunumda Sayın Bakan Türkiye’nin yeni yüzyılının gençlerin omzunda yükseleceğini 
söyledi. Aslında, bu ifade son dönemde iktidar cephesinde çokça kullanılan bir söylem. Ama şunu 
ifade etmek istiyorum ki bu yüzyılı omuzlayacak gençleri özne kılan bir gençlik politikası söz konusu 
değil. Yine, 2023 bütçesinde gençlerin toplumsal, kültürel, ekonomik sorunlarının çözümüne ilişkin 
bir yaklaşım söz konusu değil. Zaten bu sürece gençleri de bir özne olarak, aktör olarak dâhil eden, 
önerilerini, görüşlerini alan bir yaklaşım söz konusu değil. Bütçede de bu çok açık ve net görülüyor. 

Yine, Sayın Bakan konuşmasında, tabii, çok toz pembe bir tablo çizdi, güzel hayallerden söz 
etti. Evet, hayaller böyle olabilir ama gençlerin yaşadığı sorunlara, gençlerin problemlerine inip 
baktığımızda aslında gerçekliğin bambaşka olduğunu söyleyebiliriz. Mesela gerçeklik nedir? Bakın, 
yapılan araştırmalarda, Türkiye’de gençlerin mutluluk, öz güven, geleceğe umutla bakma gibi 
endekslerinde sürekli bir düşüş yaşandığı tespit ediliyor. Her 2 gençten 1 tanesinin hayatından memnun 
olmadığı açığa çıkmış. Yine, maddi durumundan memnun olan gençlerin oranına yüzde 47. Bu rakam 
2017’de yüzde 60’lardaymış ama her geçen gün, aslında hayatından memnun olmayan, yaşamından 
memnun olmayan gençlerde bir artış söz konusu. Yine, gençlerin yüzde 66’sı aldığı eğitimden memnun 
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değil, yüzde 47’si elektrik ve su faturasını bile ödeyemiyor, yüzde 31’iyse tanıdıklarından destek alıyor 
ya da borç alarak yaşamını idame ettirmek durumunda kalıyor. İmkânı olması durumunda ise yurt 
dışına gitmek isteyen gençlerin sayısı neredeyse yüzde 70’lerin üzerinde. 

Şimdi, ülkenin her yerinde yoksulluk, işsizlikle boğuşuyor gençler, bu ülkede hayallerini 
gerçekleştiremeyeceklerini düşünüyorlar, yarına dair umutları zayıf; yani istatistikler aslında bize 
bunu söylüyor. İş bulamıyorlar, atanamıyorlar, özgürce düşüncelerini ifade edemiyorlar. Kendi 
potansiyellerini gerçekleştirebilecekleri imkânlarda da hem bölgeler arasında hem de gençler arasında 
ciddi bir eşitsizlik var. Bütün bu imkânlardan da bütün gençler eşit faydalanamıyor. 

Şimdi, toplam 209 üniversite açıldığını sık sık söylüyor iktidarın temsilcileri “Her ilde bir üniversite 
açtık.” deniliyor, aslında bunu büyük bir başarı olarak da sunuyorlar. Evet, gençler bu üniversitelere 
gitmek için çok emek veriyor, çok ter döküyor; bazen sorular çalınıyor, bazen sınavlar iptal ediliyor 
ama bir şekilde gençler bu üniversitelere girmeyi başarabiliyorlar. Peki, ne oluyor mezun olduktan 
sonra? Mezun olduktan sonra da atanamayan bir işsiz genç gerçekliği açığa çıkıyor. Gençler, yandaş ve 
torpil bulamadıklarında bir iş sahibi olacaklarına inanmıyorlar; bunun için, aslında, iş aramaktan bile 
vazgeçiyorlar. Yani öyle bir duruma gelindi ki diplomalı işsizler ordusu oluştu ülkede. 

Gençler kendilerine çizilen sınırları ve biçilen kalıpları reddettiklerinde ise hedef alınıyorlar. 
Gençlerin örgütlü mücadeleleri bu ülkede suçmuş gibi algılanıyor, bir suç potansiyeli gibi örgütlü 
mücadeleye bakılıyor. Daha demokratik, özgür ve barış içinde yaşamak isteyen, bunun için örgütlenen, 
siyasi faaliyetlerde bulunan gençler ise ya tutuklanıyor ya şiddete maruz kalıyor ya engelleniyor, 
yasaklanıyor ki bundan kaynaklı cezaevinde olan onlarca genç var. 

Yine, gençlerin son dönemlerde katıldıkları konserler, gençlik festivalleri, bahar şenlikleri 
yasaklanıyor; sanatsal, kültürel etkinlikler de iktidarın belirlediği sınırlarda ya da onun düşüncesine 
uymuyorsa bu bir şekilde yasaklanıyor. Tüm bu yasaklamalar ve baskılarda elbette ki sabahleyin 
Gençlik Meclisi Sözcümüz Dersim Dağ’a yönelik saldırgan tutuma diğer Gençlik Meclisi üyelerimiz de 
maalesef maruz kalıyor. Dokuz ay içerisinde HDP Gençlik Meclisinde faaliyet yürüten, çalışma yürüten 
arkadaşlarımızdan 55’i gözaltına alındı, bunlardan 21 arkadaşımız tutuklandı. Şimdi, biliyorum, hani 
buna hazır bir cevap var; işte, yine suçlu ilan edecekler, terörize edilecekler ama hak aramak, mevcut 
iktidarın politikalarına karşı çıkmak, başka bir dünya tahayyülünde bulunmak zaten suç, sizin terörist 
olmanız için yetiyor. Bakın, “Barınamıyorum, barınamıyoruz.” dediklerinde de terörist oluyorlar, 
“Yurtta yemek pahalı.” dediklerinde de terörist oluyorlar; ana dilde eğitim istediklerinde, daha 
demokratik bir ülkede barış istediklerinde de terörist oluyorlar; “İşsizim.” dediklerinde de “Yoksulum.” 
dediklerinde de “Açım.” dediklerinde de benzer bir süreci maalesef gençler yaşıyor. 

Diğer arkadaşlarım da ifade etti, hani seçim bölgem Ağrı’da daha çok gündem olduğu için Ağrı’daki 
bu yurt dışına giden gençlerin sorunlarıyla ilgili de birkaç şey söylemek istiyorum. Yani herkes “Neden 
gidiyorlar, neden gençler memleketini terk ediyor?” diye sorular soruyor, bu kamuoyunda da çokça 
tartışıldı. Evet, vekili olduğum Ağrı’da gerçekten ciddi bir genç nüfusunun yurt dışına gidişi söz konusu. 
Tabii, gençler hani bu son dönemlerde yurt dışına işte, Amerika’ya, Meksika’ya gittiği için çok gündem 
oldu ama zaten Ağrılı gençler, yaşamlarının büyük bir çoğunluğunu zaten Ağrı’da yaşamıyorlar; büyük 
bir çoğunluğu daha çok metropollerde, büyükşehirlerde, inşaatlarda vasıfsız ve güvencesiz işlerde 
çalışıyorlar. Her yıl onlarca genç inşaatlarda, iş cinayetlerinde yaşamını yitiriyor. Ama buralarda da 
yine, hani ülkede yaşanan ekonomik kriz, yoksulluk bir şekilde bu gençleri daha fazla etkiledi; onun 
için şimdi büyükşehirlerde de artık iş bulma imkânları, olanakları kalmadığı için bu sefer yurt dışına 
gitme eğilimi güçlendi. Yani 10-15 bin dolara yakın para… Aslında hani gençlerin ailelerinin böyle bir 
parası yok; daha çok borç etmek zorunda kalıyorlar, tefecilerden para alıyorlar, mevcut olan mülklerini 
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varlıklarını satıyorlar ve çocuklarını bir şekilde yurt dışına gönderiyorlar. Bunlar içerisinde sadece işsiz 
gençler yok; aslında atanamayan öğretmenler var, doktorlar var, hemşireler var, avukatlar var yani 
çeşitli meslek gruplarından da kişiler yurt dışına gitmek zorunda kalıyor. 

Şimdi, neden gidiyorlar? Çünkü yani ben bire bir tanıdığım, gideceğini söyleyen, Ağrı’da 
tanıştığım gençler oldu. Bir kere bu ülkeye dair umutları yok, eşit yurttaş olarak görüleceklerine dair 
umutları yok; kalırlarsa bu yoksullukla mücadele edileceği, bunun üstesinden gelineceği konusunda 
bir güven duygusu yaşamıyorlar. Yine, yandaş olmadıkları için, mevcut iktidarın politikalarına 
katılmadıkları için, desteklemedikleri için kendilerine alan açılacağını düşünmüyorlar. Yine, mevcut 
yoksulluğun bir kadermiş gibi onlara reva görüldüğüne, bunu değiştirmek için bir adım atılmadığına 
inanıyorlar. Yine, politik tercihlerinden dolayı, dillerinden dolayı, kültürlerinden dolayı, kimliklerinden 
dolayı ötekileştirildiklerini biliyorlar; buna yönelik ciddi bir saldırıya maruz kalıyorlar. Onun için de bu 
yaşadıkları topraklardan, sevdiklerinden, ailelerinden kilometrelerce uzağa -tercih ederek- yurt dışına 
gidiyorlar, oralarda da çok zor koşullarda, zor şartlarda çalışıyorlar. 

Şimdi, gençlikle ilgili keşke daha fazla genç burada olmuş olabilseydi, kendi sorunlarını, 
yaşadıklarını ifade etseydi, sadece politikacıların böyle renklendirdikleri söylemlere sıkıştırmasaydı, 
kendi gerçekliklerini kendileri anlatabilselerdi. Biz gençliğin hani… Bu ülkede hep “gençlik 
gelecektir” bilmem ne, üzerinde bir sürü şey söyleniyor ama aslında, gençlik, gelecekten ziyade bizim 
bugünümüzdür ve bugün gençlerin ne yaşadığını, nasıl yaşadığını, sorun etmek durumundayız, bununla 
ilgili tartışmalar yürütmek zorundayız.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Sporla ilgili de birkaç şey vardı Başkan, herhâlde zaman 
kalmadı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Onu da artık diğer arkadaşlara bırakırsanız. 

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Dolayısıyla hani gençlere bizim bırakabileceğimiz daha 
demokratik, adil, eşit, gençlerin özgürce potansiyellerini gerçekleştirebileceği bir ülke olmalıdır. Bu 
iktidar, gençler arasında da ayrımcılık yapıyor, ötekileştiriyor, kutuplaştırıyor; dolayısıyla gençlerin 
sorunlarını çözecek bir perspektife de sahip değil. Yani yüzyıldan söz ediliyor ama geride bıraktığımız 
yüzyılın paradigmasıyla sorunlara yaklaşıyor, o açıdan bir çözüm bulacaklarını da düşünmüyorum. 

Teşekkürler. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Sayın Bekaroğlu salonda. Aslında bugün dikkat ettim, gerçekten ilk söz talebinde bulunan 
Sayın Bekaroğlu oldu, dün dikkat etmemiştim. Ben de kendisine ilk sözü verme zevkini tatmak için 
sabırsızlıkla bekliyordum ama sırası gelince baktım salonda yok, o zevki tadamadım. Şimdi, kendisine 
söz vereceğim. 

Buyurun lütfen. 

MEHMET BEKAROĞLU (İstanbul) – Evet, teşekkür ederim Sayın Başkanım.

Sayın Bakan, değerli arkadaşlar; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesini konuşuyoruz. 

Önce unutmamak için bir sorum var, Sayın Bakan, Spor Toto Teşkilatıyla ilgili Sayıştay raporunda 
böyle bir eleştiri bu sene yok; geçen sene tartışmıştık, niçin yönetim kurulu kararları yok, yönetim 
kurulu üyeleri ne kararları aldı? Çünkü Sayıştay sizden, Bakanlıktan istemişti ya da o Spor Toto Teşkilat 
Başkanlığından istemişti, verilmemişti. Bu sene hiçbir bulgu yok. Oysa şimdi bütçeye bakıyoruz, geçen 
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sene, 2021 yılında -kesin hesapta- 25 milyar sizin bütçeniz varken 113 milyar da Spor Toto Teşkilat 
Başkanlığından gelen parayı kullanmışsınız. Bu sene 66,5 milyar Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçesi 
var -bulamadık yani belki de vardır, bizim gözümüzden kaçtı- Spor Toto Teşkilat Başkanlığından 
ne geliyor? Ya 25 milyara 113 milyardı 2021 yılında; şimdi 66 milyar liraya, ne kadar Spor Toto 
Başkanlığından geliyor? Büyük bir para bu yani Bakanlık bütçesinin çok çok üstünde bir para ama 
onunla ilgili hiçbir bulgu yok, Sayıştay da bir şey bulamıyor; bu çok manidar, ne dersiniz, bilemiyorum. 

Değerli arkadaşlarım, şimdi, bu konuyla ilgili de sorular filan yönelttik ama biz çok cevap 
alamadık. Şimdi, Türkiye’de gençleri konuşuyoruz ve geçen günlerde Sayın Cumhurbaşkanının 
söylemiş olduğu bir cümle gündemde kaldı yani hâlâ duruyor. Dedi ki: “Böyle süfli -yani aşağılık, 
basit- amaçlarla daha fazla telefon, daha imaj bu sebepten dolayı yurt dışına gidenler falan…” diye. 
Yani bir Cumhurbaşkanının… İşte ülkeyi temsil ediyor mu? Hele hele bu yıl “İşte herkese kucak açtık.” 
diyen bir Cumhurbaşkanının ağzından böyle bir söz çıkması anlaşılır gibi değil. Niye gidiyor Sayın 
Bakanım bunlar? Bunları araştıracaksınız. 

Bakın, toz pembe bir tablo sundunuz. İşsizlikten hiç söz etmediniz yani gençlerdeki işsizlikten 
hiç söz etmediniz. İşte, üniversite öğrencilerinin derdinden söz etmediniz, uyuşturucudan hiç söz 
etmediniz; sizin konunuz değil, bal gibi konunuz bunlar Sayın Bakanım. Bakın, işte, Türkiye’de geçen 
sene yüzde 22,5 olan genç işsizlik bu sene yüzde 18 falan ama geniş tabanlıya falan baktığınız zaman 
yüzde 24,7; büyük bir rakam, 4 gençten 1’i. Bu rakamlar, hele hele üniversite mezunlarında çok ciddi 
problem. Sayın Bakanım, sizin Hükûmetiniz, Sayın Cumhurbaşkanı “Her tarafa üniversite açtık, her 
yerde 1, 2, 3, 5 üniversite…” diye bununla övünüyor. Mezun olanlardan haberiniz var mı Sayın Bakan? 
Bakın, mezun olanlardan bir hemşehrim, işte Anadolu’daki bir ilde -ortalama bir ildir- mezun olacak 
çocuk, bir AR-GE’de staj yapacak, “Arıyorum, aramadığım firma kalmadı, ‘Almıyoruz.’ diyor, ‘ODTÜ 
var mı? İTÜ var mı? Almıyoruz o üniversiteden.’” diyor. Yani bizim millî firmalarımız, kendileriyle 
övündüğümüz firmalarımız bile Türk çocuklarını staja kabul etmiyor, böyle bir durum var; bunlardan 
hiç söz etmiyorsunuz. İşiniz rakam, rakamla bozmuşsunuz işte; büyük rakamlar, en büyüğü filan… 
Nitelik ne nitelik, içerik ne? 

Bakın, Türkiye’de işte siz geldiğiniz zaman sanıyorum 7-8 tane psikoloji bölümü varmış, 122 tane 
üniversitede psikoloji bölümü var; ya, geçen sefer de söyledim, hoca falan yok oralarda. Bakın, bir tane 
ilde üniversite var; bir tane sosyoloji mezunu, diğer iki tane üç tane derse ilahiyat mezunu arkadaşlar 
giriyor, liseden geliyorlar bunlar da. İlahiyatta işte din sosyolojisi okumuş, o kadar. Ya, bunları da 
söylemeniz gerekiyor, kabul etmeniz gerekiyor ki bunlara da çare bulunabilsin değerli arkadaşlarım.

Bakın, üniversite gençliğindeki işsizlik çok ciddi. Artık Türkiye’de “üniversiteden mezun ev 
gençliği” diye bir kavram türettiler, ev gençliği. Ne işte ne üniversitede ne eğitimde ne bir şeyde, 
babasından da para almaya utanıyor, evden dışarı çıkmıyor çocuk; böyle bir tabloyla karşı karşıyayız. 
Sayın Bakanım, yurt dışına niye gidiyor çocuklar? Yahu yurt dışına bunun için gidiyor çocuklar. Ya bu 
çok insani bir şey bu ya; nasıl bu süfli, aşağılık şey olabilir ya, nasıl bu hain olarak ilan edilebilir ya? 
Bunu anlayabiliyor musunuz arkadaşlar yani iktidar partisi milletvekillerine söylüyorum, bu nasıl bir 
laf? 

Sayın Bakanım, şans oyunları, Spor Toto Teşkilat Başkanlığından aldığınız parayı kullanıyorsunuz, 
spor salonları açıyorsunuz, yatırımlar yapıyorsunuz, belediyelere veriyorsunuz. O da nasıl dağılıyor 
falan hiç göremiyoruz ki tartışalım yani ne kadar AKP’li belediyeye verdiniz, ne kadar diğer partili 
belediyelere ne verdiniz, onları göremiyoruz; her neyse. Şans oyunlarının durumu nedir Türkiye’de 
biliyor musunuz Sayın Bakanım? Ne kadar insan bu şeyle ilgileniyor, Türkiye’de ne kadar genç? Sayın 
Bakanım, sizin zamanınızda her yer yerde mantar gibi bitti. 2 tane, 3 tane şans oyunu vardı, Spor 
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Toto, Millî Piyango falan vardı; şimdi isimlerini unuttum ben yani Toto, Loto, İddaa, On Numara, 
Sayısal, Şans Topu, süper top, Kazı Kazan, bugün kazan, yarın kazan… Yahu Türkiye’de bilmiyorum 
kaç tane, 50 tane at yarışı var, çocuklar harıl harıl bakkallardan at yarışı oynuyor, sizin zamanınızda 
oluyor bunlar. Ya nas yok mu Sayın Bakanım, nas, nas? Ne diyor nas Sayın Bakanım, kumara ne diyor, 
çocuklarımızın kumara kurban edilmesine ne diyor Sayın Bakanım, bu konularla ilgili bir şeyiniz var 
mı? Bu şeylere tanınan, Millî Piyango satıldıktan sonra Demirörenlere tanınan avantajlar, verginin, 
KDV’nin kaldırılması, daha sonra sözleşmelerin değiştirilmesi, alınacak hasılat hesaplamalarının firma 
lehine düzeltilmesiyle ilgili ne diyor? Nedir bunlar, kimin paraları gidiyor oralara Sayın Bakanım? 
Biraz da bunlardan söz etseniz olmaz mıydı Sayın Bakan? Bakın, 2017’de rahmetli Güngör Uras’ın 
bir yazısında buldum “14,5 milyar hasılat var şans oyunlarında” diyor, ondan sonra bakıyorum hiçbir 
yerde, devletin hiçbir rakamında bulamıyorum; yok, yok, ne kadar para geliyor belli değil. Bilmiyoruz, 
bilmemiz gerekiyor biz milletvekilleri olarak milleti temsil edenlerle ilgili. En büyük problemlerden bir 
tanesi şans oyunları. Bir de yasa dışı bahis falan… Ne yapıyorsunuz yasa dışı bahislerle Sayın Bakanın? 
Yasal içine alıyorsunuz bu bahisleri, geçen sefer de işte okullarda mokullarda ya da nerede çekiliyor, 
bilmiyorum, piyangoları yasa çerçevesine aldınız şu anda görüşülen yasalardan bir tanesine. 

En önemli probleme geliyorum şu anda, bugün de tartışılan uyuşturucu. Bu ülkede Sayın 
Bakanım -ben psikiyatri uzmanıyım, hayatım bunlarla geçti- kaç tane demiş Sayın Cumhurbaşkanının 
programında? 136 tane merkez var demiş, AMATEM benzeri merkez var demiş, uyuşturucu tedavisini 
yapan merkez. Ya, her gün -size de ulaşıyordur, size de geliyordur iktidar partisi milletvekilleri- 10 
kişi arıyor, “AMATEM’e giremiyorum, çocuğum perişan.” Sayın Bakanım, bağımsız araştırmalar var 
-yani tabii kesin rakamlar söylemek çok zordur- 4 milyon insan uyuşturucu kullanıyor Sayın Bakanım. 
Sokakta ya hiç biraz çekinir, eder, sokağa düşmüş, sokağa; ona söylüyorum, size söylemiyorum; asıl 
sokak, onunla ilgili bir problem var. Sayın Bakanım “Bin tane şey yakaladık.” diyor İçişleri Bakanı 
bugün, “Bin tane sadece uyuşturucuyla uğraşan mafya, suç örgütü çökerttik.” diyor. Ya, bin tane 
sadece uyuşturucuyla uğraşan suç örgütü varsa Türkiye’de kaç bin tane suç örgütü vardır, böyle bir şey 
olabilir mi ya? Bitmiş o zaman Türkiye, gerçekten bitmiş. Ya, okulların önünde 2 tane, 3 tane torbacı 
yakalamakla olmaz; bu iş yukarıdan çözülüyor. Kimse kusura bakmasın, kızmasın; şu fotoğrafın hesabı 
sorulmadan gençlerimizi uyuşturuculardan kurtaramayız. Burada Türkiye’nin en önemli uyuşturucu 
baronlarıyla bir İçişleri Bakanı duruyor ve bu fotoğrafın hesabı verilmemiştir. Sayın Cumhurbaşkanının 
yanına bunu kim getirdi ve bu fotoğrafı çektirdi? Bir başka fotoğraf, bunu kim getirdi? SBK, bu adam, 
Türkiye’yle ilgili en çok uyuşturucu parası, kara para aklayan adam olarak tarihe geçmiştir. Şu anda 
Amerika da istiyor, Türkiye de istiyor “Avusturya’dan kime gelecek?” diye konuşuluyor. Bunlarla yani 
bu uyuşturucuyla ilgili insanlar çok perişan, metamfetaminle ilgili büyük bir yıkım var. Yani sağlıkla 
ilgili, siyasal, toplumsal, ahlaki… Gidiyor ve fakir çocukları gidiyor;10 liraya kafayı bulabiliyorlar, 
10 liraya, o kadar ucuz ve en fakir semtlerdedir, en gariban semtlerdedir. Sayın Bakanım, gitmiyor mu 
oraya anlatmış olduğun bu kadar spor salonları, kuruluşlar, gençlik merkezleri hiç o gençlere gidemiyor 
mu? Biraz da oraları niye görmüyorsunuz? Niye onları konuşmuyoruz? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniye.

MEHMET BEKAROĞLU (İstanbul) – Niye daha evvel gelip milletvekilleriyle bu konuları 
tartışmıyorsunuz? 

Bitireceğim. Son saniyeler mi dedin?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, son on dört saniye.

MEHMET BEKAROĞLU (İstanbul) – Birkaç cümle daha söyleyeyim. 



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 2

61 

Bakın “dindar nesil” falan diye bir iddianız da vardı. Kardeşim, bütün bunlardan sonra nasıl bir 
nesil? Bakın, bu uyuşturucularla ilgili yapılan araştırmada ailelerin muhafazakâr olması, olmaması; 
çocuğun işte, şu okulda ya da bu okulda okumasının hiçbir etkisi yok Sayın Bakanım. Bu araştırmaları 
siz görmüşsünüzdür. İmam-hatipte okuyan da ailesi dindar olan da olmayan da hepsini etkiliyor yani 
büyük bir bela. Şu anda 4 milyon, 4 milyon Sayın Bakanım! Bunlarla ilgili bir şey yapmadıktan sonra 
“Biz dindar nesil yetiştiriyoruz, şu kadar imam-hatip okulu açtık.” 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum Sayın Bekaroğlu.

MEHMET BEKAROĞLU (İstanbul) – Bunların hiç kimseye bir faydası olmayacaktır değerli 
arkadaşlar. Ve maalesef, sizin zamanınızda muhafazakâr insanların çocuklarıyla ilgili köşe yazarları 
işte, ateizm, deizim bunları konuşuyorlar, bunları yazıyorlar, çiziyorlar; bunları muhafazakâr köşe 
yazarları yazıp çiziyor bunları.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. Sağ olun.

Şimdi, İYİ Parti grubundan Sayın Durmuş Yılmaz Bey’e söz veriyorum.

Buyurun lütfen. 

Süreniz on dakikadır.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.

Değerli milletvekili arkadaşlarım, Sayın Bakanım, değerli bürokratlar, basınımızın değerli 
mensupları; ben de diğer arkadaşlarım gibi hepinizi saygıyla selamlıyorum. Ve 2023 yılı bütçemizin 
ülkemize hayırlı olmasını diliyorum. 

Sayın Bakanım, çok güzel bir broşür hazırlamışsınız, renkli ve kuşe kâğıda; çok da pahalı 
olduğunu zannediyorum ve içinde de çok sayı var, rakamlardan türetilmiş sayı var, çok sayı olması 
bu sunumun, bu dokümanın çok kıymetli olduğunu ifade etmiyor. Biz sürekli söylüyoruz -ben kendi 
hesabıma söylüyorum- siz ve sizin yerinizde oturan diğer Bakan arkadaşlarımızın da son dört yıldır 
söylediği gibi biz söyleyeceğimizi söylüyoruz, siz de söyleyeceklerinizi söylüyorsunuz ve dolayısıyla 
da ortak bir yerde buluşmadan tekrar gelecek seneye ayrılıp gidiyoruz. Ben yine inandıklarımı, doğru 
bulduklarımı söyleyeceğim ama bu, sizin için bir şey ifade etmeyecek, bunun da farkındayım. Emin 
olun bunun içerisinde analiz yok, bunun içinde tahlil yok, bunun içinde terkip yok. Bu, bir propaganda 
broşürü ve siyasetçi için de… Bu sizin tercihiniz, böyle bir yolu seçmekte siz de haklısınız, sonuç 
itibarıyla siyasetçi de propaganda yapar. Ama bütçeyi görüşürken biz size 2021 yılında 22,8 milyar 
dolar harcama yetkisi vermişiz, siz bunu 25,8 olarak 3 milyar TL aşmışsınız. Biz isterdi ki burada bu 
parayı nerede, nasıl kullandınız? Evet, bir sürü rakam var; şu grup var, bu grup var, turizmde, spor 
turizmi vesaire bunların hepsi var fakat analitik olarak bu paranın… Bu bir girdi, bunun çıktısı nedir? 
Mesela son yirmi yılı alıp kendi döneminizde veyahut da daha önceki beğenmediğiniz “eski Türkiye” 
dediğiniz o dönemde bu işlere tahsis edilen paranın sonucundaki çıktı neydi? Örneğin uluslararası 
müsabakalarda tahsis edilen parayla o eski dönemde kaç altın aldık, kaç gümüş aldık, kaç bronz aldık 
ve sporu topluma nasıl yaydık; harcanan para ile bunun arasında bir korelasyon, biz sebep sonuç ilişkisi 
var mı? Bunları bize gösterseydiniz, biz de derdik ki: “Böyle bir şey varmış, bu para az. Biz eğer 
uluslararası camiada Türkiye’nin adını duyurmak istiyorsak bu parayı arttıralım.” sizin ödeneğinizi 
arttırırdık ama burada böyle bir analiz, tahlil, terkip bir şey yok. Dediğim gibi bu, baştan sona çok 
pahalı bir propaganda broşürü ve bunu da ayıplamıyorum çünkü siyasetçi sonuç itibarıyla haklı olarak 
oy peşindedir ve bunu da topluma -satışa- sunar, alıcısı da varsa siz de oyunuzu alırsınız. Ama biz, Plan 
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ve Bütçe Komisyonu üyesi olarak size tahsis ettiğimiz paranın, 85 milyonu arkamıza alarak bunun 
nasıl harcandığını ve buradan nasıl bir çıktı sağlandığını, bunun verimliliğinin ne olduğunu sormak, 
öğrenmek ve bunu da kamuoyuyla paylaşmak istiyoruz ama maalesef burada böyle bir şey yok.

Yine, biz size bu sene, 2022 bütçesinde 27,7 milyar dolar tahsis etmişiz, şu anda 20’sini 
harcamışsınız, sonuçta bakalım ne ortaya çıkacak? Yine limit aşımı olacak mı? 2023 bütçesinde de 66 
milyarlık bir artış söz konusu. Aslında nominal rakamlara baktığımızda önemli artışlar var. Demek ki 
Türkiye’de sporla ilgili birtakım faaliyetler var, bu faaliyetler finansman gerektiriyor ve dolayısıyla da 
biz bunu size vermiş ve bu işi, öngördüğünüz işleri yapabilmenizi sağlamış gibi görünüyorsunuz ama 
aslında böyle bir şey söz konusu değil, bu tamamen enflasyonun ortaya çıkardığı bir nominal artış, reel 
bir artış söz konusu değil. Dolayısıyla, sizin uygulamada bu parayı harcayarak 2021 yılında veya 2022 
yılında, bu sene yapacağınız faaliyetlerden daha fazla bir faaliyet yapabilmenizi sağlayacak bir ödenek 
söz konusu değil. 

Onun dışında yöntem olarak yine aynı yere geliyoruz. Mesela siz diyorsunuz ki: “2022’de 
yalnız 190 adet ve 182 bin kapasiteye sahip yurtları yirmi bir senede sadece büyütmekle kalmadık, 
aynı zamanda eski yurtları yıkarak tamamen modernize ettik.” Yani yirmi bir senede 190’dan 182… 
Bunun, bu rakamın hiçbir ekonomik anlamı yok, burada bir analiz yok. Burada bir tespit var, bir olgu 
var, olguyu bana söylüyorsun. 2002 yılında nüfus kaçtı ve o zamanki nüfusa göre millî gelir neydi 
ve onun karşılığında 190 adet yaptınız, şu anda nüfus kaç ve o nüfusun ürettiği millî gelir ne, onun 
karşılığında 182 bin kapasiteye çıkararak ne yaptınız? Artı mı yaptınız, eksi mi yaptınız? Böyle bir 
değerlendirme yok ki. Bunun hiçbir ekonomik, istatistiki anlamı yok bu rakamın. Diğer sayfalarda da 
aynı şeyi söylüyorsunuz. Mesela yurtlara yerleştirmelerle ilgili olarak. Eylül ayında diyorsunuz ki ilk 
fazda yerleştirme yüzde 80’di, eylül ayının sonunda 2’nci fazda yüzde 92’ye, ekim ayının sonunda da 
3’üncü fazda 97’ye... Bu rakamlar ne ifade ediyor? Yani siz ne yaptınız da eylülden ekimin sonuna 
kadar üç değerlendirmede -affedersin- Türkiye’deki yurtların, plastik bir şey gibi üflediniz de kapasitesi 
mi genişledi de içeriye yatak, yorgan, karyola koydunuz da insanları yerleştirdiniz, ne yaptınız? Ha, 
demek ki ortada bir kapasite var, bu kapasiteyi zorladınız, kaliteyi düşürdünüz, 3 yatak konulacak yere 
4 yatak, 5 yatak konulacak yere 10 yatak koydunuz, kapasiteyi artırdınız. Kötü bir şey mi yaptınız? 
Sonuç itibarıyla kötü bir şey değil, sokakta kalacağına 2 kişi daha fazla kalsın, elbette bu iyi bir şey. 
Fakat bunu söylerken burada sabahtan beri bütün arkadaşlar kelime harcadılar, nefes tükettiler, aynı 
şeyi söylediler. Bunu bu şekilde yazmak yerine “Şu kadar metrekarede 4 yatak vardı, o metrekareye 2 
yatak daha ilave ettik.” diye bunu yazmanız size ne zarar verirdi? Türk toplumunun bunu bilmesinin 
ne zararı var? Bunu böyle yazsanız daha iyi olmaz mıydı? Yani lastik gibiydi o şeyler, plastik hava 
üfleyerek binalar genişlemiyor.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Yurtta…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanımız sonunda bütün bunlara cevap verecektir Uğur 
Bey, not alınıyordur, siz müsaade edin lütfen.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) - Onun dışında yani öyle bir şeye, noktaya geldik ki Sayın 
Başkan bu sizin için de önemli. Biz, şu anda Genel Kurulda görüşülmekte olan o yasada öğrencilerin 
kredilerinin faizlerinin affıyla ilgili bir düzenleme yaptık. Sayın Cumhurbaşkanı Yardımcısı geldi, 
burada -45 sayfalık- bütçenin geneli üzerinde bir sunum yaptı. Mesela Cumhurbaşkanı Yardımcısının 
yaptığı sunumda 45 sayfanın içerisinde ihracatı konuştuk, ticaret açığını konuştuk, ödemeler dengesi 
açığını konuştuk fakat vallahi ve billahi 45 sayfanın içerisinin hiçbir yerinde “ithalat” lafı geçmiyor. 
Sayın Başkan, ithalatı anlatmadan, cari açığı, dış ticaret açığını açıklayabilir misiniz? Yok. Siz de yeni 
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bir literatür getiriyorsunuz, diyorsunuz ki: “Enflasyon farkı uygulanacak.” Bunun adı faiz ya, faizi 
affediyorsunuz. Bunu topluma söylemenin ne zararı var? Kanunda da “enflasyon endeksi” denildi. Niye 
bu terimler yerli yerinde kullanılmıyor?

MEHMET BEKAROĞLU (İstanbul) – Nas var nas. Nas var da ondan söylemiyorlar.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Niye? Yani faizin adını söylememekle... Üstelik enflasyon 
endekslemesi de değil bu, siz enflasyon kadar faiz almadınız, onun altında düşük bir faiz aldınız ama 
daha yüksek; enflasyona göre alsaydınız şu anda hiç kimse bunun altından kalkamazdı. Niye bunları 
doğru dürüst söyleyip de vatandaşla iletişim kurmuyorsunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bunları Maliye ve Ticaret Bakanlığı bütçelerinde konuşuruz 
inşallah.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Efendim, sizin göreviniz bu. Bunları ikaz edin, bu kelimeleri 
kullansınlar. Biz burada seyirci değiliz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bu Bakanlık değil de hani Maliye ve Ticaret Bakanlığıyla ilgili, 
onu söylüyoruz.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Biz burada seyirci değiliz. Biz millet adına burada konuşuyoruz 
ve dolayısıyla, milletin bunu bilmesi gerekiyor.

Neyse, son kırk beş saniyem kaldı. Yapılmak istenilen şeyi -burada utanılacak bir şey yok- neyse 
doğru dürüst söyleyin, siyasetçi olarak tercihiniz var; “Biz bunu böyle tercih ettik, böyle kullandık, 
parayı böyle harcadık.” deyin ama üstü kapalı olarak buraya binbir türlü rakam yazıp… Sonuçta girdinin 
ne olduğunu söylüyorsun ama çıktığının ne olduğunu söylemiyorsun. Biz size 5 milyar TL fazla para 
versek siz önümüzdeki on yılda Türkiye’deki olimpiyatlarda, uluslararası yarışmalarda alınan altın, 
gümüş, bronz madalyaları yüzde kaç artırabilirsiniz? Var mı elinizde böyle bir hesap? Çıktısı var mı 
bunun? Biz sizden bunu istiyoruz. Lütfen bunları yapın.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz bitmiştir Sayın Yılmaz.

Teşekkür ediyorum.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şimdi, Cumhuriyet Halk Partisinden Sayın Kamil Okyay Sındır, 
sonra HDP’den Sayın Rıdvan Turan’la devam edeceğiz.

Kamil Bey, buyurun lütfen.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sayın Başkan, değerli milletvekilleri, Sayın Bakanım ve 
Bakanlığımızın değerli bürokratları, basınımızın değerli temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Şimdi, öncelikle, Sayın Bakanın sunuşundan başlayayım. Sunuşunuzda maalesef, Atatürk’ün 
kelimesini duymadım. Oysa Anayasa’mızın “Gençlik ve spor” başlığı altında “Gençliğin korunması” 
alt başlığını teşkil eden 58’inci maddesini hatırlatmak isterim. Anayasa’mız der ki: “Devlet, istiklal 
ve Cumhuriyetimizin emanet edildiği gençlerin müsbet ilmin ışığında, Atatürk ilke ve inkılâpları 
doğrultusunda ve Devletin ülkesi ve milletiyle bölünmez bütünlüğünü ortadan kaldırmayı amaç edinen 
görüşlere karşı yetişme ve gelişmelerini sağlayıcı tedbirleri alır. Devlet, gençleri alkol düşkünlüğünden, 
uyuşturucu maddelerden, suçluluk, kumar ve benzeri kötü alışkanlıklardan ve cehaletten korumak için 
gerekli tedbirleri alır.” Bu sözüme biraz sonra tekrar geleceğim.

Sayın Bakan, bütçenizi inceledim; 2019’dan 2023’e kadar merkezî yönetim bütçesi içerisindeki 
payında sürekli düşüş var. 2019’da yüzde 1,714’müş, 1,63’e düşmüş, sonra 1,69’a biraz çıkar gibi 
olmuş; 2022’de 1,59’muş, ek bütçede beş kuruş verilmeden -sıfır ek bütçeden gelenle- 0,98 oluyor 
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2022’de bunun karşılığı, 2023’te de şu anda 1,49’sunuz yani yıllar itibarıyla en düşük durumda. 
Şimdi, bütçenizdeki artış oranları ise 2019’dan 2020’ye yüzde 8,1; 2020’den 2021’e 28,35; 2021’den 
2022’ye 21,5; 2022’den 2023’e 139,5 ama merkezî yönetim bütçesindeki artış oranının da hep altında 
kalmışsınız. 2019-2020’de merkezî yönetimde yüzde 14; siz yüzde 8 artış; 2021’de yüzde 22,9; sizde 
biraz fazlalık var 2022’de yüzde 30,1; siz 21,5 ve 2023’ün bütçesinde yüzde 155,3’lük bir artış varken 
sizde yüzde 139,5. Yani sürekli eriyen bir bütçeniz var.

Şimdi, Sayın Bakan, bütçenizde Bağımlılıkla Mücadele Programı’nıza da baktım. Bu anlamda, 
2023 yılı bütçenizde 7 milyon 866 bin TL bir bütçe var ki 4 milyar 741 milyon 364 bin içerisinde 
bağımlılıkla mücadele bütçenizin sizin kendi bütçeniz içerisindeki oranı -yüzde değil- binde 1,66. Tabii, 
dolayısıyla, Gençlik ve Spor Bakanlığının bağımlılıkla mücadele konusundaki yaklaşımını bu bütçe 
zaten ortaya koyuyor yani buna “bağımlılıkla mücadele” demek de yanlış bu durumda, “bağımlılığa 
göz yumma bütçesi” denebilir çünkü bunun içerisinde bağımlılıkla mücadele falan söz konusu değil. 
Sunuşunuzda -bize sunulan- bu konudaki sözleriniz içerisinde ben bu konuda bir şey de göremedim, 
cüzi de olsa koyduğunuz bu programa dair birkaç sözünüz mutlaka olmalı. Yani Bakanlığımızın 
bağımlılıkla mücadele konusunda bir şey yaptığını söylemek çok zor. Bu Bakanlığınız programındaki 
başlangıç ödeneğine oranla bağımlılıkla mücadele bütçeniz, 2023 yılında başlangıç ödeneğine göre 
-binde değil- on binde 1,18. 

Şimdi, AMATEM, toplam 704 yatak kapasiteli AMATEM’in kapasitesinin de yetersiz kalmasının 
bağımlılık batağına ayna tuttuğunu söylüyor. Emniyet Genel Müdürlüğünün Türkiye Uyuşturucu 
Raporu’na göre, Türkiye’deki uyuşturucu olayı sayısı 2021 yılında 2020 yılına oranla yüzde 35 artmış. 
2020’de yatarak tedavi gören kişi sayısı 9.824 iken 2021’de bu sayı 12.954’e ulaşmış yani bağımlılığın 
ne kadar arttığını gösteriyor. 

Bakın, Sayın Genel Başkanımız bugün grup konuşmasında da ifade etti. Emniyet Genel Müdürlüğü 
Narkotik Suçlarla Mücadele Daire Başkanlığının raporunu “web” sayfasında hepiniz bulabilirsiniz. Bu 
rapor “METAMFETAMİN; Türkiye ve Dünyadaki Durumu” başlığı altında bir rapor. Metamfetamin 
kullanımının 2019’a göre bu yılın ilk yedi ayı itibarıyla 9 kat arttığını gösteriyor. Uyuşturucu kullanım 
yaşı 10 yaşına kadar düşmüş. 2020 ve 2021 yıllarında bu madde 81 ilimizde görülmüş, 2021 yılında 
yakalanan metamfetamin miktarı 5.528 kilogram iken bu yılın ilk yedi ayı içerisinde bu değer 8.600 
kilograma, 8,6 tona çıkmış. Avrupa’nın tamamında bu değer 2020 yılı itibarıyla 2.200 yani Avrupa’nın 
tamamında görülen metamfetaminin 4 katı bizde ilk yedi ayda görülmüş. Şimdi, buna karşı bir şey 
yapmak lazım, siz Gençlik ve Spor Bakanlığısınız, bağımlılıkla mücadele etmek durumundasınız. 
Bunu, böyle geçiştirici bir bütçeyle, kendi bütçeniz içerisindeki on binde 1’lik payıyla bu konuda 
bir şey başarmanız mümkün değil. 2021 yılında doğrudan madde bağlantılı 270 ölüm olayının yüzde 
46,3’ü metamfetamin kaynaklı. Yani gerçekten Türkiye bu konuda şu anda uyuşturucu baronlarının 
kol gezdiği bir ülke durumuna gelmiş iken sizin de mutlaka yapmanız gereken bir şeyler var ve bu 
bütçenizde bunu maalesef göremiyoruz. Genç işsizliğin Temmuz 2022 itibarıyla yüzde 19,1 olduğu bir 
ülkede sizin yapmanız gerekenler olduğunu düşünüyorum. 

Türkiye Gençlik Araştırması’nın 2021’de elde edilen verilerine göre, gençlerin yüzde 62,8’i 
Türkiye’nin geleceğini iyi görmediklerini belirtiyor. Gençler arasında Türkiye’nin geleceğinden 
tamamen umutsuz olduklarını söyleyenlerin oranı ise yüzde 35,2. Bu çerçevede, katılımcıların önemli 
bir kısmı da -bu ankete, bu araştırmaya, Türkiye Gençlik Araştırması’na göre-yüzde 72,9’u fırsat 
verildiği takdirde başka bir ülkede yaşamak istediklerini belirtmişler. Yargıya güven yüzde 11,9 çıkmış 
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bu araştırmada. Türkiye’de yaşanan sorunların sorumlusu olarak iktidar ve muhalefetiyle birlikte tüm 
politikacıların yüzde 38,9 olduğunu, 2’nci sırada da Cumhurbaşkanının yüzde 34,6’yla olduğunu 
göstermiş gençler. 

Sayın Bakanım, bir Bakanlıksınız ki… Ben bunu Millî Eğitim Bakanlığında da eleştirmiştim 
zamanında. Millî Eğitim Bakanlığının asli görevi, Anayasa’mıza göre yetiştirmekle mükellef olduğu 
gençlerimize, çocuklarımıza kanunların, yasaların emrettiği şekilde gereken her türlü eğitim desteğini 
vermektir ama Bakanlık “değerler eğitimi” diyerek bu işi kendi üzerinden başka vakıflara verme 
eğilimindeydi. Sizin de görüyoruz ki… Türkiye Gençlik Vakfı (TÜGVA), İzmir Gençlik ve Spor İl 
Müdürlüğünün de onayıyla, ilçe spor il müdürlükleriyle sporcu arama tarama faaliyetlerini yürütmek 
amacıyla protokol yapmış. Bu kapsamda gerekli kolaylığın sağlanmasını talep etmiş TÜGVA. 
Menemen İlçe Kaymakamlığına yaptığı başvuruyla sportif faaliyetler için ilçemiz okullarında görevli 
antrenörlerimiz tarafından yapılacak olan sporcu öğrenci arama tarama faaliyetlerine izin verilmesini 
istemiş, güzel de izinlerini almış. Dolayısıyla TÜGVA İzmir’deki okullarda faaliyet yürütüyor. Bununla 
ilgili velilerden de şikâyet aldığımızı söyleyebilirim. Bu ve benzeri çalışmaları devletin hesap verebilir, 
incelenebilir, şeffaf olan kurumlar aracılığıyla yapmasını bekler iken pedagojik formasyonu dahi var 
olup olmadığı belli olmayanların, çocuklarla çalışma konusunda birikimi, donanımı olmayanların okul 
ikliminde bulunması hepimizde tedirginlik yaratıyor. 

Tabii, bütün bunların yanı sıra bütçenizle ilgili bir de performans programınızda birkaç konu var, 
onlara da kısaca değineyim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – O zaman bunu geçiyorum ama…

Mesela gönüllülük faaliyetlerine katılan genç sayısını 2022’de 39.525 planlamışsınız; 2021’de 
gerçekleşen 24.272, 2023’te 7.200’ü hedeflemişsiniz. Niye bu kadar düşürüyorsunuz bu gönüllü 
faaliyetlere katılımı, bunu da sizden öğrenmek isterim. 

Tekrar, bütçenin, gençliğimize, geleceğimiz olan gençlerimize ve Bakanlığınız bünyesinde 
yaptığınız faaliyetlerde başarılı ve hayırlı olmasını diliyorum. 

Teşekkür ederim Başkanım.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Rıdvan Turan, buyurun lütfen. 

Süreniz on dakikadır. 

RIDVAN TURAN (Mersin) - Teşekkürler Sayın Başkan. 

Termodinamiğin yasalarından bir tanesidir “Hiçbir şey yoktan var olmaz, vardan da yok olmaz.” 
diye. Edilen laflar da yok olmuyor ya da olmayan laflar da gaipten gelmiyor. 

Şimdi, siyasette ben mümkün mertebe müzakere yanlısı bir insanım; bunu -aşağı yukarı- buradaki, 
görevime başladığımdan beri Plan ve Bütçe Komisyonu üyeleri görmüştür fakat sabahtan bu yana 
çeşitli biçimlerde süren tartışmalar benim en sonunda canımı burnuma getirdi ve bir cevap verme 
ihtiyacını hissettim. 

Şimdi, öğleden önce, AKP sıralarından bir vekil CHP’yle yaptığı polemikte “Siz bize ne itiraz 
ediyorsunuz? Sağınızdaki bölücülere bakın.” dedi bizi kastederek. Şimdi, arkadaşlar, biz hakaret 
etmeyi, küfretmeyi bilmiyor değiliz; ben bayağı biliyorum bunları ama bunu yapmıyorsak bu bizim 
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siyasi üslubumuzdan ve tarzımızdandır. Ben bunların hepsini uygun biçimde cevaplayabilirim ama 
biz böyle bir dil kuracaksak ve bu Meclis bundan sonra ilanihaye böyle gidecekse bu Komisyonun 
barışının tehlikeye gireceğini söylemek isterim, bu uygun bir şey değildir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Hiçbirimiz öyle yapmayalım, hepimiz üslubu korumakta 
sorumluyuz.

RIDVAN TURAN (Mersin) – Başkan, araya girme lütfen, kurban olayım, gözünü seveyim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yanlış yapan varsa da bundan elbette dönmeli, düzeltmeli.

RIDVAN TURAN (Mersin) – Bakın, istersiniz tutanakları, ona göre devam edersiniz ama benim 
sistematiğimi lütfen bozmayın.

Buna ilişkin cevap veremediğimizden değildir. Mesela ben diyebilirim ki: “Bu, ahlaksızcadır, 
etik dışıdır! Bu sensin! Sen FETÖ’yle bilmem ne yaptın! Sen FETÖ’cüsün.” Bunların hepsini 
diyebilirim ama demiyorum, dikkat edin. Bu, siyasi adapla ilişkili bir meseledir. O sebeple karşıdaki 
arkadaşlarımızın bize yönelik bütün bu salvolarının cevapsız kalmayacağını bilmelerinde mebzul 
miktarda fayda var ama benim uygun gördüğüm bir şey olmadığını da tekrar söyleyeyim. 

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Rıdvan Hocam, kiminle ilgili konuşuyorsun? Uğur mu?

RIDVAN TURAN (Mersin) – Ardından, diğer bir vekil arkadaşımız dedi ki: “Ben konuşmamın 
sistematiğini değiştirdim. PKK Avrupa’da şunu yapmış, bunu yapmış, onu yapmış. Uyuşturucu şu…” 
Bilmem ne, falan filan. kurban olayım yani git, bak, Kandil’in yolunu biliyorsunuz, nasıl gidildiğini de 
biliyorsunuz; gidin, oradakilerle konuşun. Bizimle niye konuşuyorsunuz bunu ya? Bak, bizimle bunu 
konuşmayın. Siz bizimle bunu konuşmayın ama biz mesela, Süleyman Soylu’nun yanındaki baronları 
kiminle konuşalım? İddiaları, Yalıkavak Marina’yı biz kiminle konuşalım? Benim seçim bölgeme, 
Mersin’e gelen tonlarca uyuşturucuyu, kokaini, muz kolilerinin arasına saklanmış olanları ve bunun 
hangi menzile varacağını bildiği hâlde bilgi vermeyenleri biz kiminle konuşalım? Bizi PKK falan 
yönetmiyor arkadaşlar, biz Türkiye Cumhuriyeti devletinin altındayız, burada bu hükümler geçerli ve 
bizi yönetenler Cumhur İttifakı’dır. Biz, tabii ki eleştirilerimizi oraya yönelik yapacağız. Bizim her 
yaptığımız eleştiriyi ve her yaptığımız itirazı muhayyel bir terör kavramının arkasına saklamak ne işe 
yarıyor? Ha, yapabiliriz, böyle de gidebiliriz ama şunu açık söyleyeyim: Yani bu üslubun bu memlekete 
tırnak ucu kadar bir faydası olmaz, bu bir kör dövüşüdür, bu bir kör dövüşüdür, buradan mantıki ve 
anlamlı bir sonuç çıkmaz. O nedenle herkes ettiği lafın anlamına varsın, ettiği lafı kulağıyla duysun. 
Zannetmesin ki biz küfür ve hakareti hiç bilmiyoruz, bunları hiç anlamıyoruz. Biz bunlardan anlıyoruz 
ama siyasi üslubumuz ve nezaketimiz gereği bunları serdetmeyi doğru bulmuyoruz. Bu bir kenarda 
dursun, gerekirse daha sonra bu konuda çok uzun konuşabilirim. 

Şimdi gelelim Bakanlık meselesine. Değerli arkadaşlar, Sayın Bakan konuştu, iyi de konuştu yani 
epey uzun konuştu ve okuyarak, aynı zamanda konuşarak devam ettiği için epey zaman aldı ama ben 
Norveç gençlik bakanı konuşmuş gibi hissettim bütün bu konuşmalar içerisinde. Çünkü bu memlekette 
gençliğe ilişkin aslında bir bakandan benim kişisel olarak beklentim şudur, bakan der ki: “Ya, biz şunu 
yapamıyoruz kardeşim. Gelin muhalefetle beraber yapalım.” Baş göz üstüne ya, neyse beraber yapalım 
ama dün Tarım Bakanı konuştu memleket dört dörtlük, bugün Gençlik Bakanı konuştu memleket dört 
dörtlük. 

Arkadaşlar, bu memlekette ciddi bir genç israfı sorunu var. Bakın, ben tıp doktoruyum, kendi 
fakültemden mezun olmuş gençleri takip ediyorum. Bizim 89 girişliler olarak böyle bir şeyimiz var, 
bakıyoruz kim ne yapıyor diye. Bizim fakültedeki çocukların çoğu bu memleketi terk ediyor. Niye 
yapıyor acaba bunları? Yani bu süfli bilmem neler sebebiyle yapılan şeyler midir? Ya, bir Cumhurbaşkanı 
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kendi vatandaşına bu kadar hakaretamiz davranabilir mi? Niye biliyor musunuz? Çünkü bu memlekette 
kendisine ilişkin gelecek göremiyor. Gençlik, Bakanın anlattığı gibi havada asılı bir kategori değil, 
gençliğin ayakları var ve bu gençlerin ayakları sınıfsal bir zemine basıyor. “Gençlik” dediğiniz şey 
bir kategori olarak… Çok uzun yıllar gençlik mücadelesi vermiş, hani gençken -o zaman saçlarım 
yerindeydi tabii- uzun yıllar gençlik mücadelesi vermiş birisi olarak söylüyorum, gençlik, sınıfsal, 
ulusal ve cinsel olarak bir kimlik edinme sürecidir. Siz öyle bir gençlik tahayyülünde bulunuyorsunuz 
ki spor, güzel aktiviteler, şunlar bunlar…

Bu memlekette genç işçiler en ağır iş kollarında çalışıyorlar ve bunlarda iş kazası oranı ortalamanın 
çok üstünde. Buna ilişkin Sayın Bakan, herhangi bir çalışmanız var mı ya? Bu insanlar, bu gençler patır 
patır ölüyor çünkü gençte şöyle bir şey var: “Bana bir şey olmaz.” duygusu var. İş sağlığı güvenliği 
ilkeleri yeterince uygulanmadığından dolayı bu insanlar patır patır ölüyorlar. Köylü gençlik diye bir şey 
kaldı mı Sayın Bakan? Köyde üretim yapan yaş 55’tir ya şu anda. Kendi köyümden biliyorum, köyün 
gençlerinin hepsi Batı’ya geldi, Batı’da enformal sektörde, orada, burada çalışıyorlar. Şimdi, köylü 
gençlik diye bir şeyi konuşmak gerekmiyor mu? Bu çocuklar, köyde kalanlar evlenemiyor bile yani 
orada var olan durumlardan kaynaklı olarak. 

Üniversiteli gençler… Üniversiteli gençler inanılmaz bir ideolojik baskı altında. Ya, bırakın 
şu üniversiteli gençliğin yakasını. Dedi ki sabah buradaki vekillerden birisi: “İşte, terörle iltisaklı 
olan…” Bir dakika, “terörle iltisaklı” ne demek? Sen böyle uzaktan bakınca iltisaklı olup olmadığını 
anlayabiliyor musun? “Yargı kararı” diye bir şey var mı? Bu memlekette çok sayıda genç sırf sosyalist 
olduğu için, sırf bir sosyalist gençlik hareketinin üyesi olduğundan dolayı yurtlarından atıldılar, öğrenim 
hakları ellerinden alındı. Burada bir yargı kararı var mı? Yok. Ama gelmişiz, günün sonunda diyoruz ki: 
“Gençler için biz şunu yapıyoruz, bunu yapıyoruz.” 

Gençlerin durumu şöyledir: Arkadaşlar, Türkiye, bugün, sayenizde Dünya Sefalet Endeksi’nin 
başına yerleşti. Şu anda Türkiye, Dünya Sefalet Endeksi’nde enflasyon oranı, artı, işsizlik açısından 
bir numarada; arkamızda Arjantin nal topluyor, çok çok gerimizde. Şimdi, bu memleketi bu kadar 
yoksullaştırmışken ve bu kadar muhtaç hâle getirmişken gençlerin konfor sahibi olduğunu, gençlerin 
çok iyi olduğunu anlatmak lafügüzaftan başka bir şey değildir; daha ağır laflar var da etmiyorum; 
böyledir yani boş bir laftır bu, boş bir laftır! Ülkede inanılmaz bir yoksullaşma var. İnanılmaz bir 
yoksullaşmanın neticesinde genç olmayanlar, bütün gelecek kaygılarını, bütün üretim planlarını, bütün 
israflarını hep gençler üzerinden realize ediyorlar. Bu memlekette tasfiye olan, yok edilen bir şey varsa 
onlar tam da gençlerdir.

Ben geçen bir gençle konuştum. Almanca kurs almış, gidiyor Almanya’ya. “Gitme, bizim burada 
ihtiyacımız var.” dedim. “Ağabey, sen ‘Gitme.’ diyorsun bana. Sen bana bu memleket için gelecekte ne 
vadediyorsun? Bir tek adam iktidarı var. Ben genetik alanında çalışıyorum, genetik ve mikrobiyoloji 
alanında çalışıyorum. Bana Evrim Teorisi’ni yasaklayan bir anlayış var. Ben bu alanda çalışamıyorum, 
sen bana ne söylüyorsun!” dedi. “Vallahi, düzelecek, düzelecek.” dedim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Son yirmi saniyeniz.

RIDVAN TURAN (Mersin) - Daha başka bir şey söyleyemiyorum.

Ama günün sonunda şunları ifade etmek gerekiyor: Yani bu böyle tozpembe bir alan değil, bu 
alan genç işsizliğiyle, gençlerin potansiyel olarak bir suç unsuru olarak görülmesiyle, devletin gençlere 
verdiği desteğin her an adım adım azalmasıyla, kendi gencini “dindar” ve “kindar” yani tarikatların 
ve cemaatlerin yurtlarında gençlik üretimine dönük bir planlamanın dışında ne yazık ki bir şeyle karşı 
karşıya değiliz ve bundan çok üzgünüz.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.

III.- OTURUM BAŞKANLARININ KONUŞMALARI

1.- Komisyon Başkanı Cevdet Yılmaz’ın, Komisyonun 31 Ekim 2022 günkü toplantısında 
Erzurum’la ilgili olarak yaşanan bir tartışmaya ilişkin açıklaması

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Değerli arkadaşlar, devam edeceğiz ama dün yaşanan bir 
tartışmayı noktalamak üzere 2 arkadaşımıza şimdi söz vereceğim. Erzurum’dan 2 değerli vekilimiz, 
2’si de Komisyonumuzun üyesi.

Sayın Cinisli, Erzurum’da bir barajın daha önce açıldığını, resmî olarak tekrar açıldığını ifade 
etti; yanlış hatırlamıyorsam böyle bir iddiada bulundu. O anda İbrahim Aydemir Bey salonda değildi, 
dolayısıyla hemen cevap veremedi. Daha sonra, İbrahim Bey geldi, buna cevap verdi, bu sefer de 
Sayın Cinisli yoktu. Dolayısıyla, ikisinin bir arada olduğu bir ortamda bu tartışmayı kısa ifadelerle 
sonlandırabilirsek… Çünkü bugünün konusu değil, dün yaşanan bir tartışmaydı, konumuza dönmemiz 
gerekiyor.

Önce Sayın Cinisli’ye süre veriyorum.

İki dakika söz veriyorum.

Buyurun lütfen.

IV.- AÇIKLAMALAR

1.- Erzurum Milletvekili Muhammet Naci Cinisli’nin, Komisyonun 31 Ekim 2022 günkü 
toplantısında Erzurum’la ilgili olarak yaşanan bir tartışmaya ilişkin açıklaması

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) - Sayın Başkanım, ben o konu kapandı diye notlarımı 
da kaldırdım. Maalesef üzüldüm ben çünkü kendi insanıma söz söylemeye hakikaten kıyamam. Ben 
normalde hiçbir Erzurum Milletvekiline hiçbir sebep yokken bir laf atmayı bile kendime yediremem, 
aksine her birini kürsüye çıkarken alkışlayan da bir insanım parti gözetmeksizin.

Ben dün bir konuşma yaptım, burada da kimseyi itham etmedim. Fakat, şunu kabul ediyorum: 
Ben bir hata yapmışım. Sayın milletvekilleri o toplantıda yoklarmış, evet. Ben Erzurum’da propaganda 
amaçlı yapılan bir sözü doğru kabul etmiştim, o bakımdan bu sözü araştırdım ben de; doğru olmadığını 
kabul ediyorum. Fakat, benim o sözüme “Doğru değil bu, hata!” deneceğine “Yalan konuşuyor!” 
“Erzurum cahili!” gibi sözler -arkamdan hem de- söylenmesine üzüldüm.

Bir de ben orada bir Alvar Barajı’ndan bahsettim. Bu Alvar Barajı on beş senedir aşağı yukarı 
sözü verilen baraj. Bu sözün verildiği yalan değil fakat bir itiraf niteliğinde Sayın İbrahim Aydemir 
-tutanaklardan okudum ki bulamıyorum şu anda, keşke bulabilsem- diyor ki: “İki sene önce, bunun şeyi 
2017’de başladı.” Vah, vah, vah! Yani özrü kabahatinden büyük. Millet onu on beş sene önce başladı 
zannediyor. Ödenek daha yeni çıkmış. İbrahim Bey bunu da burada itiraf ediyor, diyor ki: “2017 yılında 
Veysel Eroğlu Bakanımıza grup toplantısında Sayın Cumhurbaşkanımız...”

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yeni tartışmaları mümkün olduğunca açmadan dünkü konuyu 
bir toparlayalım.

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Onun için benim üzüntüm, benim arkamdan 
“Erzurum cahili” ve “Yalan söylüyor.” demesi. Ben hiçbir hemşehrime, hiçbir milletvekiline -bırakın 
hemşehrimi, hiçbir milletvekiline- arkasından da yüzüne de böyle bir şey söylemem. Ayrıca, çok dikenli 
eleştirileri en yumuşak üslupla yapmaya gayret ettiğimi sizler de hep bilirsiniz. Bu konunun Plan ve 
Bütçe Komisyonunun gündemine gelmesinden bile hicap duyarım. Ben bu konu aramızda konuşuldu, 
kapandı diye kabul etmiştim. 



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 2

69 

İlginiz için çok teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Estağfurullah. 

Buyurun İbrahim Bey. 

Yeni tartışmalara girmeden toparlayalım.

2.- Erzurum Milletvekili İbrahim Aydemir’in, Komisyonun 31 Ekim 2022 günkü toplantısında 
Erzurum’la ilgili olarak yaşanan bir tartışmaya ilişkin açıklaması

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Tabii ki.

Ben de her konuşmamda Naci Bey’e değer verdiğimi ifade ediyorum, altını çiziyorum ancak şu 
Plan ve Bütçe Komisyonu zemininde Erzurum meselelerini çok fazla dile getiriyor. Ne demişim ben? 
Bir mevzu dile getirilmiş -Sayın Cumhurbaşkanımızla da ilintilendirilerek- “Cumhurbaşkanımız söz 
veriyor, yapmıyor.” anlamında. Ardından da bir örnek verilmiş. 

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Parti liderlerini eleştirmem genel olarak.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Yok, gayet tabii ki eleştireceksin kardeşim, ben ona bir şey 
söylemiyorum; siyaseten tenkitlere hep saygıyla yaklaştık kim yaparsa yapsın ama “Erzurum cahili” 
ifadesini nerede kullanmışım? “Yalancı” dememişim, ifadene “yalan” demişim. Hakikatle uzaktan 
yakından ilgisi yok Naci Bey söylediklerinin, ben bunlara vurgu yaptım. Kaldı ki şunu yaptım, 
Başkanım mutlaka hak verecektir: Sizi saatlerce burada bekledim ki dönesiniz, gelmediniz.

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Başkandan izin isteyerek bir parti programına 
katıldım.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Doğrudur, ben bahsettim ama yine de dönebilirsiniz diye bekledi 
İbrahim Bey. 

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Naci Bey, sonuna kadar sizi bekledim ki yüz yüze konuşalım, 
sonuna kadar bekledim. Sonra Bakan Bey de cevap verdi.

Yalnız “Erzurum cahili” ifadesini -ya, burada da söylemişim ben “Naci Bey’i bekledim sonuna 
kadar.” diye bile not var- şunun için söylüyorum: Şimdi, Alvar Barajı’na dönük öyle notlar düşmüşsünüz 
ki kardeşim, yok bunlar. Ben 2011 yılında milletvekili adayı idim, Alvar’da bizden talep şuydu: Bir 
cesametli gölet, sonra biz bunu baraja evirdik ve geldiğimiz noktada öyle bir sıkıntılı hâl yaşandı ki 
-biz karar verdik baraj yapmaya- sonra zeminde problem çıktı ve 2017’de grup toplantısında Alvar’dan 
muhtar ve heyet gelmişti, onların yanında Cumhurbaşkanımız Bakana hemen talimat verdi, “Yapın.” 
dedi. 2018’in Şubatında da biz “vira bismillah” dedik. Ardından geldiğimiz süreç... On beş, on altı yıl 
diyorsun. Benim Erzurum cehaletinden kastım geçmişini bilmemek, süreci bilmemek yoksa benim 
seni aşağılamak hiç aklımdan geçmez. Tam tersi biz Erzurum’a da Erzurumluya da bütün milletimize 
değer veriyoruz. Burada bir muaheze, aşağılayıcı tarz bana ne kazandırır? Olur mu böyle bir şey? 
Sizden benim ricam şudur güzel kardeşim... Mesela, ben aradım, Devlet Su İşleri Bölge Müdürümüze 
dedim ki: “Ya, nedir bu?” Hemen bana notları gönderdi konuştum, o notlardan konuştum ben. Siz de 
pekâlâ bunu yapabilirsiniz yahut benimle de istişare edebilirsiniz. Ben ara ara yapıyorum, gidiyorum 
“Abdüllatif Bey, böyle bir şey var mı?” diyorum, ardından konuşmayı inşa ediyorum. Böyle yaparsak 
birbirimizi de kırmamış oluruz. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Ben eğer senin yüreğinde kırıcı bir iz bıraktıysam kusura 
bakma diyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. Gayet güzel olgun konuşmalar oldu.
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II.- KANUN TEKLİFLERİ VE DİĞER İŞLER (Devam)

A) KANUN TEKLİFLERİ (Devam)

1.- 2023 Yılı Merkezi Yönetim Bütçe Kanunu Teklifi (1/286) ve 2021 Yılı Merkezi Yönetim Kesin 
Hesap Kanunu Teklifi (1/285) ile Sayıştay tezkereleri (Devam)

a) Gençlik ve Spor Bakanlığı(Devam)

b) Spor Toto Teşkilat Başkanlığı(Devam)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şimdi konumuza geri döneceğiz. 

Milliyetçi Hareket Partisinden Sayın Ramazan Kaşlı hazırsa ona söz verebilirim. 

Buyurun lütfen. 

Süreniz beş dakikadır.

RAMAZAN KAŞLI (Aksaray) – Teşekkür ederim.

Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, Kıymetli Komisyon üyeleri, Sayın Bakan Yardımcılarım, değerli 
bürokratlarımız ve basınımızın saygın temsilcileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Öncelikle, Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesinin vatanımıza ve milletimize hayırlı olmasını temenni 
ediyorum. Spor, insanlık tarihinin başlangıcından bugüne uzanan toplumsal yaşantımızın vazgeçilmez 
bir ögesi haline gelmiş, toplumların göz ardı edemeyeceği ve vazgeçemeyeceği evrensel anlamda 
bütünleştirici bir aktivitedir. Şunu özellikle belirtmek gerekir ki spor, partiler üstüdür. Bizler ülkemizin 
sahip olduğu bu büyük potansiyelin gelecek yıllara en güzel şekilde aktarılması ve çocuklarımızın, 
gençlerimizin bugünlerini en iyi şekilde değerlendirilmelerini sağlamayı temel hedef olarak belirtmek 
zorundayız. Küresel bir tehdit hâline gelen teknoloji bağımlılığı ve madde bağımlılığının genel anlamda 
önüne geçilmesinde sporun teşvik edilmesi büyük önemi haizdir. 

Sayın Bakanım, 429 bin nüfusa sahip Aksaray ilimizin 138 binini 25 yaş altı gençler oluşturmaktadır. 
Bu yüksek genç potansiyel nüfusuna sahip Aksaray ilimizde bir toplum ve kitle sporu olarak icra edilen 
futbol müsabakaları Aksaray’ımıza uygun olmayan bir stadyumda oynanmaktadır. Bu stadyum ne yazık 
ki şehrimizin bu anlamda beklentisinin çok çok altındadır ve şehir stadı niteliklerini taşımamaktadır. 
Türkiye Futbol Federasyonu 3. Lig’de mücadele eden 68 Yeni Aksaray Belediye Spor’umuz çok güçlü 
ve dinamik bir seyirci potansiyeline sahiptir, bütün deplasman maçlarına giden seyircimiz mevcuttur. 
Ancak stadyumun kale arkası tribünlerinin mevcut olmaması, şeref tribünü ve diğer tribünlerin ise 
ihtiyaca uygun olmaması futbolumuzun ayrılmaz bir parçası olan taraftarın seyir konforunu da ciddi 
anlamda düşürmektedir.

Sayın Bakanım, şehrimizin potansiyeli göz önünde bulundurulduğunda 15 bin kişilik doluluk 
kapasitesiyle futbol müsabakalarına oynayabilme potansiyelimiz varken maalesef mevcut koşullardan 
dolayı takımımız ortalama 3 bin seyirci kapasitesiyle oynamaktadır. Aksaray’ımız Hasan Dağı 
eteklerinde uluslararası Yamaç Paraşütü Mesafe Türkiye Şampiyonası’na ev sahipliği yapan bayanlar 
süper ligi olan Sultanlar Ligi’nde mücadele eden Kuzeyboru voleybol takımına sahip Aksaray’ımıza 
ulusal ve uluslararası organizasyonlara ev sahipliği yapabilecek imkân ve kabiliyetlere sahip bir 
stadyum kazandırılması hâlinde Kapadokya’nın ana giriş kapısı, kültür, doğa ve sağlık turizminin en 
önemli noktalarından olan şehrimiz ülkemizi dünya çapında temsil etme gücüne erişecektir. Başta 
atletizm olmak üzere boks, karate, wushu, masa tenisi ve diğer benzeri birçok bireysel spor başarılarının 
yapılmasına da imkân sağlayacaktır.
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Ayrıca, şehrimizde yerli ve yabancı sanatçıların ağırlanabileceği konserler ve festivallerle Aksaray 
halkının sosyokültürel anlamda kalkınmasına katkı sağlayacağı gibi yeni iş alanlarının oluşması 
istihdam oranını da artıracaktır. Aksaray ilimiz için Aksaray-Konya yolu üzerinde Yapılcan mevkisinde 
bulunan toplam 126 bin metrekare dönümlük arazinin stadyum yapımına uygun olduğu tespit edilerek 
tahsis işlemlerinin yapıldığını bilmekteyiz. Bu nedenle, ivedilikle Aksaray’ımıza uluslararası futbol 
müsabakalarına uygun, Karaman ve Afyon stadyumlarına benzer bir stadyum, yeni bir futbol stadyumu 
yapılmasını Aksaray’ımız ve Aksaraylı hemşehrilerimiz adına talep etmekteyiz. 

Sözlerime son verirken liderimiz Sayın Devlet Bahçeli Bey’in ifadesiyle, 1923’ten 2023’e 
dünya Türklüğünün ümidi, Türk-İslam dünyasının geleceği cumhuriyetimizin 100’üncü yılı bütçesi 
kapsamında Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesinin hayırlı olmasını temenni ediyor, saygılar sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. Vakti tasarruflu kullandığınız için ayrıca 
teşekkür ediyorum.

Şimdi, bir sıralama okuyacağım, ona göre arkadaşlarımız hazırlanabilir. Naci Bey, kusura 
bakmayın, ben şey konuşunca atladım sizi, tekrar dönüyorum, bu bütçe üzerinde söz hakkı vereceğim 
size şimdi. Daha sonra AK PARTİ’den Sayın Bekir Kuvvet Erim’e, sonra şu an itibarıyla CHP’den, 
üyelerimizden bir talep olmadığı için Sayın Yıldırım Kaya’ya söz vereceğim.

Şimdi, Sayın Cinisli’ye söz veriyorum.

Buyurun lütfen.

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Çok teşekkür ederim Sayın Başkanım.

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri, Sayın Bakan, çok kıymetli genç kardeşlerim; sizler de hoş 
geldiniz. Çok kıymetli bürokrat arkadaşlarımız, sayın basın mensupları; sizleri saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakan Yardımcılarını unuttum, kusura bakmayın, arkaya geçmişler, sizleri de saygıyla 
selamlıyorum.

Sayın Bakanım, bütçeniz hayırlı olsun. Her ne kadar biz bütçenin büyüklüğünü yeterli görmesek 
de geçen sene de artırılması için önerge vermiştik, bu sene de özellikle gençlerin ihtiyaçlarını da 
karşılayabilmeniz için bütçenin yeterli olmadığını düşünüyorum. Ayrıca, başka bir sebep daha var: 
Bütçenin geneli geçen seneye göre, enflasyonun da katkılarıyla tabii, yüzde 155 artmışken sizin 
bütçeniz yüzde 139 artmış, genel artışın da altında kalmış. O bakımdan, biz, yine, bütçenizin artırılması 
için önerge vereceğiz. Bundan önce çok kıymetli görüşler dinledik ve siz de farkındasınız ki sorunlar 
spordan ziyade gençlik üzerinde yoğunlaştı. Gençliğin hakikaten çok ciddi sorunları oluştu son 
yıllarda. Burada pek çok sorunun bir sebebi var, en başta -bunu hep söylüyoruz- bu nepotizm meselesi, 
kayırmacılık meselesi. Gençlerimizin vatandaşlık hislerini zayıflattı maalesef, yurt dışına kaçışların 
da bir sebebi bu yani üniversite sonrası oluşan rekabet ortamında gençler kendilerine yer olmadığını 
düşünmeye başladılar. Bunun da nedeni biraz, biraz değil, çok fazlasıyla particilik taassubundan 
kaynaklanan kayırmadan ileri geliyor. Bunu hakikaten önlememiz lazım yani bu particilik işini artık 
bir bölücülük hâlinden çıkarmamız lazım. Gençler hepimizin gençleri, bütün gençler ilk başta Türkiye 
Cumhuriyeti devleti vatandaşları, partilere gelene kadar çok daha farklı özellikleri var. 

Bunun yanında son senelerde -bu, 1980 ihtilalinden sonra başladı ama ihtilal sonrası olanlar bir 
türlü normale dönemedi- AK PARTİ döneminde bu uygulamalar daha da çok kullanılır hâle geldi ve 
gençlerin siyasetten uzak durmaları, ülkeyle ilgili düşünce oluşturamamaları, geliştirememeleri büyük 
bir sorun. Şimdi bana diyeceksiniz ki “Biz, seçilme yaşını 18’e indirdik.” Bu değil benim kastettiğim, 
seçilme yaşının 18’e indirilmesi, seçme yaşının işte belli bir yaşta olmasından kastetmiyorum, o 
bir işin şeklî tarafı. Önemli olan gençlerin düşüncelerini geliştirmeleri ve bu düşüncelerin geniş bir 



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 2

72 

tabanda ülkenin siyasetine, ülkenin geleceğine de bir ışık tutabilmesi, hatta itiraz edebilme haklarının 
olması. Bakın, 1916’da kurulmuş çok kadim bir kurum var Türkiye’de, Millî Türk Talebe Birliği; çok 
önemli düşünceler oradan çıkmış, çok önemli düşünce insanları oradan çıkmış, çok önemli siyasetçiler 
yetiştirmiş. Bugün de burada belki Millî Türk Talebe Birliği Millî Türk Talebe Birliği olduğu zamandan 
son kalan insanlar aramızda bulunuyorlar evet. Fakat bugün Millî Türk Talebe Birliğinin… Millî Türk 
Talebe Birliği bir gençlik örgütü değil mi Sayın Bakan, çok kadim bir gençlik örgütü diyorum -1916’da 
kurulmuş- Türkiye’nin en eski iki kurumundan biri. Bunun başında şu anda bir AK PARTİ Milletvekili 
var, 50’li yaşlarına merdiven dayamış bir AK PARTİ’li Milletvekili arkadaşımız bu Millî Türk Talebe 
Birliği, Talebe Birliği gençlik örgütünün Genel Başkanı; ben seçildiğimden beri böyle, bundan öncesi 
de muhtemelen vardır. Şimdi bu nereye sığar, ben bunu anlayamıyorum. Bunu lütfen AK PARTİ’li 
arkadaşlarımız da bir düşünsünler, bunun doğru mu yanlış olduğunu onların da dikkatlerine sunalım, 
vakit çok çabuk geçiyor. Bu beyin göçü hakikaten çok çok önemli, bu bizim hepimizin çok önemli bir 
yarası. 

Yaşlanıyoruz Değerli Bakanım, çok ciddi bir yaşlanma sürecine girdik ve bizim bu yaşlanmamız 
şu açıdan da çok sıkıntılı: Batılı gelişmiş ülkeler gelişmişliklerini tamamladıktan sonra yaşlanmaya 
başladılar, insan gücü ihtiyacı o kadar kalmamıştı. Fakat biz gelişmişliğimizi daha tamamlayamadan, 
önümüzde daha çok yol varken yaşlanmaya başladık ve bu bizim gelişmemizin de önünde çok büyük 
bir engel. Kaliteli insan yapımızı, kaliteli beyin gücünü biz, nüfusumuz artarak ve onları eğiterek ancak 
elde edebiliriz fakat biz çok hızla yaşlanmaya başladık.

İşsizlik rakamlarına girmeyeceğim, işsizlikte arkadaşlarımız çok doğru rakamlar verdiler, hakikaten 
çok ciddi bir işsizlikle karşı karşıyayız ve işsiz gençlerin oranı yüzde 21 açıklanıyor ama bu, doğru bir 
rakam değil yani TÜİK rakamları, şu bu alınarak bu rakamlara varılıyor, hakikaten işsizlik oranları 
bana kalırsa yüzde 30’lardadır. Şu anda bu pek çok farklı soruna da sebep oluyor, başta uyuşturucu 
meselesine ki biraz sonra bu konuya da geleceğim. 

Gençlerimizin bir başka sorunu da kariyerlerine çok ciddi bir borç yüküyle başlıyorlar, KYK 
borçlarıyla başlıyorlar. KYK’nin bu borç yükünün nispeten hafiflemesi için geçtiğimiz hafta Plan 
ve Bütçe Komisyonunda bir teklif kabul edildi, daha yasalaşmadı, siz “Yasalaştı.” dediniz ama daha 
yasalaşmadı, Genel Kurulda kabul edilmedi. İyidir, doğru bir davranış, doğru bir yaklaşım ama çok 
geç çünkü bakın bir hikâye ben size anlatayım. Erzurumlu bir genç kardeşim bundan bir sene önce 
beni aradı “Vekilim, ben iş bulamıyorum ve çok ciddi de borcum var ve bu diploma benim işime artık 
yaramıyor. Diplomayı geri vereyim, yırtsın atsınlar, borcumu silsinler.” dedi. Gençler -hakikaten bir 
gerçek hikâyeden bahsediyorum- böyle bir psikolojide şu anda hayatlarını devam ettirmeye çalışıyorlar. 
Bizim KYK’lerle ilgili daha insani, daha sosyal çözümlerimiz ve tekliflerimiz var, inşallah iktidara 
geldiğimizde bunları yapacağız. Hüseyin Bey de kısmen bahsetti ama bu KYK borçlarını parayla değil 
de sosyal hizmetlerle ödetme yoluna gideceğiz. Mesela, bir iki saat boyunca bir sosyal sorumluluk 
projesinde çalışmak suretiyle, çocuklara satranç öğretmek suretiyle, oyuncak toplama kampanyalarında 
bu gençleri çalıştırmak suretiyle, yaşlanmış vatandaşlarımızı huzurevinde ziyaret edip, onlarla sohbet 
edip, onlara belki kitap okuyup, onların dertlerini dinlemek suretiyle, barınaktaki hayvanlarla ilgilenmek 
suretiyle orada geçirdikleri zamanı fiyatlandırarak bu borçları ödemelerini sağlayacağız.

Spora gelirsek ben sporda üst sporlardan ziyade altyapıya daha çok önem veriyorum. Ben de 
evladına altyapıda spor yaptırmış bir veli olarak gördüm ki Türkiye’de bir “spor için spor” bir de “skor 
için spor” var. Burada çok da kıymetli bir üst düzey sporcumuz da var. Bu altyapılarda “skor için spor” 
yaptırdığımız zaman Sayın Bakanım, çocukları harcıyoruz, onların psikolojisini de yıpratıyoruz ve 18-
19 yaşına gelen genç… Benim oğlum öyle oldu, altyapı manasında üst düzey denebilecek basketbol 
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oynadı ve bu kazanma baskısından 18-19 yaşında spordan, basketboldan nefret eder hâle geldi. Hâlbuki 
bizim onları kazanmamız lazım, çocukları kazanmamız lazım, maç kazanmaları önemli değil ve ileride 
onların uluslararası manada üst düzey sporcular olması lazım. Altyapılarda şampiyonalarda birincilik 
almalarının bana kalırsa hiçbir kıymeti yok, onların asıl üstyapılarda kendilerini gösterecek derecede 
kendilerini yetiştirmeleri lazım ve onları yetiştirenleri de bizim belki yetiştirmemiz lazım. Altyapılarda 
benim gördüğüm bir başka sorun da spor hayatında çok başarılı olamamış bazı sporcu kardeşlerimizi 
sırf iş alanı açmak için altyapılarda onları konumlandırıyoruz ve onlar, bazen veya çoğu zaman oralarda, 
kendilerinin yapamadığından dolayı biraz da acıları olduğu için o acıyı çocuklardan da çıkarabiliyorlar 
-bak Saffet kardeşim gülüyor- ki bu yanlış bir tespit değil.

İbrahim Bey izin verirse biraz Erzurum’dan bahsetmek istiyorum. Geçen sefer de geçen sene 
de bahsettiğim 29 Kasım 2014’te söz verilen kapalı spor salonunu biz istiyoruz Sayın Bakan, siz 
yapmazsanız Allah’ın izniyle biz yapacağız. Stadyum yine aynı şekilde, stadyum böylesine soğuk bir 
şehirde üstü kapalı bir stadyum… Çok farklı farklı şehirlerde harika stadyumlar görüyorum, buna da 
biz imrenerek bakıyoruz.

Yine 2 şampiyona geçirmiş, 2 şampiyona yaşamış atlama kulelerimiz var. Bu, hakikaten 
Erzurum’un da bir simgesi oldu Paris’in Eyfel Kulesi gibi. Bizim de Erzurum’un atlama kuleleri var; 
çok güzel süsleniyor, ışıklandırılıyor, hakikaten çok güzel manzara fakat bir işe yaramıyor çünkü bu 
2 şampiyonadan sonra -ki çok eskide kaldı- ondan sonra orada herhangi bir şampiyona olmadı. Bir 
şampiyon sporcumuz var, Arda kardeşimiz, o bile atlayamadı, Millî Takım orada kamp yapamıyor. Şu 
anda tekrar, 4’üncü defa neredeyse yıkılmış gibi tadilata girdi. Bunun akıbeti nedir? Bu hatalı inşaatın 
hesabı sorulmayacak mı? Bunu merak ediyorum. Erzurum’da yine… Ha bu arada bu atlama kulesinde 
bir organizasyon yapıldı bundan iki sene önce -tam pandemi öncesi veya pandemi sırasında mı tam 
hatırlayamıyorum- AK PARTİ Palandöken İlçe Başkanlığı orada güzel bir kongre yaptı, Erzurum 
manzaralı güzel bir kongre yaptı. Onun dışında da hiçbir faaliyet yok. Bu da millî servettir, bunun da 
değerlendirilmesini rica ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – On saniyeniz kaldı.

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Yine Erzurum’da amatör sporlar yapılmaktadır. 
Buz hokeyi takımlarımız var çok başarılı, onlara da malzeme desteği, ulaşım desteği yapılmasını rica 
ediyorum.

Sizleri saygıyla selamlıyorum.

Teşekkür ederim Sayın Başkan.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum.

Şimdi Sayın Bekir Kuvvet Erim’e söz veriyorum AK PARTİ Grubundan.

Buyurun lütfen Bekir Bey.

BEKİR KUVVET ERİM (Aydın) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Sayın Başkan, Kıymetli Plan ve Bütçe Komisyonu üyeleri, kıymetli misafir milletvekillerimiz, 
Sayın Bakanım, Bakan Yardımcılarım, kıymetli bürokratlar ve çok kıymetli basın mensupları; hepinizi 
saygıyla selamlıyorum.

Sayın Bakanım, son yirmi yıldan bu yana Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan 
liderliğinde milletimizin hasretle beklediği temel hizmet alanlarında eğitimden sağlığa, güvenlikten 
adalete, ulaşımdan enerjiye, sanayiden sosyal desteklere tüm başlıklarda eşi benzeri görülmemiş 
yatırımlar gerçekleştirdik. Bu hizmet serüvenimizde gençlerimizi ve sporcularımızı da hep ön planda 
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tuttuk. Gençlik ve spor alanındaki atılımlarımız, hizmet ve faaliyetlerimiz neticesinde gençlerimizi ve 
sporcularımızı her şeyin çok hızlı değiştiği bir geleceğe hazırlamak için bütün imkânlarımızı seferber 
ettik. Gençlerimizin güçlü, güvenli, ülkesinin hukukuna, itibarına ve evrensel insani değerlere sahip 
çıkan nesiller olmasını her zaman istedik, istiyoruz. Gençlerimizi gelişen ve değişen dünyada fırsat 
eşitliği ilkesi doğrultusunda yeni imkânlarla buluşturuyor ve daha donanımlı hâle getiriyoruz. Bu 
noktada her gencimize kucak açan 420 tane gençlik merkezimiz, onların hak ettiği her türlü konfor, 
teknolojik altyapı ve imkânlara erişebilmesi için ücretsiz internet hizmeti vermektedir. Bu tesislerimiz, 
gençlerimizin serbest zamanlarını verimli değerlendirmelerine yardımcı olmak, onları sosyal, kültürel, 
sanatsal, bilimsel ve sportif faaliyetlere yönlendirmek, gelişimlerine katkıda bulunmak, rehberlik ve 
danışmanlık yapmak, her türlü zararlı alışkanlıklara ve bağımlılıklara karşı bilinçlendirmek, önleyici ve 
koruyucu faaliyetler yürütmek amacıyla faaliyetler, tarihî ve kültürel geziler düzenleyen merkezlerdir. 

Üniversite öğrencilerimizin günümüzün gereklerine uygun, konforlu ortamlarda, güven ve huzur 
içerisinde barınmasını sağlıyoruz. Yurtlarımızda öğrencilerimizin sağlıklı ve dengeli beslenmeleri, 
sosyal, kültürel ve sportif yönden gelişmeleri için gerekli olan her türlü imkânı sunuyoruz. 
Öğrencilerimizin ders dışı zamanlarını en iyi şekilde değerlendirmesini sağlamak, millî, manevi, 
sosyal, kültürel, bedensel ve ruhsal, zihinsel ve akademik yönden gelişimlerine destek olmak, birlik 
ve beraberlik duygularını pekiştirmek, dostluk ve kardeşlik bağlarını güçlendirmek, bağımlılık, kötü 
alışkanlıklar ve olumsuz davranışlardan korumak amacıyla tamamen gönüllülük esasına göre eğitim, 
sosyal, kültürel ve sportif faaliyetler gerçekleştirilmektedir. Dünya üzerinde yatak, elektrik, su, ısınma, 
internet, temizlik, sabah akşam yemek, güvenlik, spor ve sosyal faaliyetler imkânlarını tek kalemde 
öğrenciye sağlayan ikinci bir devlet yurdu altyapısı bulunmamaktadır. Hizmet kalitesinde geldiğimiz 
noktanın sayısal verilerle ifade edildiğinde çok daha anlamlı olacağını düşünüyorum. Bakanlığımız 
81 il ve 254 ilçede 800 yurt, 850 bin yatak kapasitesiyle hizmet vermektedir. Yurt kapasitemizi her 
geçen gün artırmak için çalışmalarımıza yedi gün yirmi dört saat esasıyla devam ediyoruz. Bu sene 
yurtlarımızda sağladığımız beslenme yardımını günlük 25 liradan 60 lira seviyesine yükselttik. Ayrıca, 
toplamda 1.800 Türk lirası olarak uygulanan yardımla gençlerimiz kaliteli yemek hizmetine ulaşmaya 
devam edecek. 

Sayın Bakanım, kıymetli milletvekilleri; 2016 yılı itibarıyla ülkemizin 2023 hedefleri doğrultusunda 
bilişimde tüketen değil, üreten nesillerin yetişmesi için Gençlik Hizmetleri Genel Müdürlüğüne bağlı 81 
ilimizdeki gençlik merkezlerimizde Kod Adı 2023 Projesi gerçekleştirilmektedir. Kod Adı 2023 Projesi 
kapsamında gençlerimize algoritma, “web” ve mobil uygulama geliştirme, elektronik insansız hava 
aracı yapımı ve kullanımı ile robotik eğitimleri verilmektedir. Ayrıca, millî yazılımların önemi, erken 
yaşta kodlama eğitimi, dijital bilgi güvenliği, siber saldırılar, etkili sosyal medya yönetimi ve dijital 
pazarlama üzerine seminer programları da gerçekleştirilmektedir. Bu projemizle, gençlerimizin aktif 
katılımıyla dünyadaki bilimsel ve teknolojik gelişmelerin yakından takip edilmesi ve bu çalışmalara 
gençlerin ilgi duyup katılmalarının sağlanması amaçlanmaktadır. 2022 yılı Ocak-Ekim ayları arasında 
gerçekleştirilen 7 bin faaliyete 16 bini aşkın gencimiz katılmıştır. Gençlerimizin serbest zamanlarını 
verimli değerlendirmelerini sağlamak, gençlerimize gelişimleri için her türlü katkıyı sunmak, öz güven 
duygusu ve planlı yaşam alışkanlığı kazanımına destek olmak, millî, manevi, etik ve insani değerler 
konusunda farkındalığı artırmak amacıyla düzenlenen gençlik kamplarımız devam etmektedir, 54 kamp 
tesisinde gençlerimize kendilerini geliştirme ve birbirleriyle kaynaşma imkânı sunulmaktadır. 

Sayın Bakanım, değerli milletvekilleri; cumhuriyetini, demokrasisini ve istiklalini hisseden, 
bilgili, donanımlı, inançlı nesiller için ülkemizin imkân ve kaynaklarını en iyi ve en doğru şekilde 
kullanıyoruz, bu güzel gençliğe layık olmaya çalışıyoruz. Geleceği kazanmak istiyorsak o geleceğin 
getireceği şartlara karşı donanımını tamamlamış, bilgili, üretken, analiz kabiliyeti olan, öz güven sahibi 
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gençler yetiştirmek zorundayız. Onların büyük enerji ve dinamizmini köreltecek hangi engel varsa 
yollarından kaldırmakla mükellefiz. Biz gençlerimizin büyük potansiyeline güveniyor, bu ülke için 
yapacaklarına samimiyetle inanıyoruz; onlara bu düşüncelerle sahip çıkıyor, hizmet ediyoruz. Sayın 
Cumhurbaşkanımızın da ifade ettiği gibi, inşallah bu yüzyıl Türkiye Yüzyılı, gençlerin yüzyılı olacak.

Sözlerime son verirken Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 yılı bütçesinin gençlerimize, 
sporcularımıza, devletimize ve milletimize hayırlı olmasını temenni ediyor, hepinizi saygıyla 
selamlıyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum Bekir Bey. Vakti tasarruflu kullanımınız 
için ayrıca teşekkür ediyorum. 

Şimdi, Sayın Yıldırım Kaya… 

Yalnız, şöyle bir durum var, onu bir izah edeyim: Bu görüşmelere başlamadan önce bütün parti 
grup sözcüleriyle bir araya gelip bütçe sürecindeki kurallarımızı istişare ettik ve ilk gün bir oylama 
yaptık, kuralları oyladık. Her parti grubunun üye sayısının 2 katı kadar üyemiz olmayan arkadaşımızın 
da gelip konuşması konusunda bir kuralımız var. Şimdi onu bugün aşmış durumda; başka partiler değil, 
sadece Cumhuriyet Halk Partisinde maalesef sayı belirlenen oranın üzerine çıkmış durumda. Ya bazı 
arkadaşlarımıza diyeceğiz ki “Siz konuşmayın. Kusura bakmayın.” veya herkesten birer dakika alıp, 
dörder dakikaya düşürüp daha fazla arkadaşımıza söz vereceğiz. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Bekir Bey beş dakikasını kullanmadı dolayısıyla… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yok. Şöyle: Geçen sene o vardı, bu sene o kural da kalktı; artık 
süre devretme kuralı da yok. Şimdi, yanlış anlamayın, isim vermek istemiyorum ama bütün partiler bu 
durumda gelip bana doğal olarak şikâyet ediyorlar, diyorlar ki: “Biz bu kurala uyuyoruz.” Dört dakika 
söz vereceğim. 

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Sayın Başkan, senede bir kez oluyor bütçe.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Olabilir. Ama bir kuralımız var, ne yapabilirim yani? Bir kural 
koyduk, oyladık, Komisyonumuz bu kuralı kabul etti. Şimdi ben bir esneklik gösteriyorum aslında 
daha fazla arkadaşımız konuşsun diye. Toplamda, bakarsanız, yine diğer partilere göre daha fazla 
süre kullanmış olacaksınız. Yani bu adaletli mi, değil mi; o ayrı bir tartışma konusu. Ama daha fazla 
arkadaşımız konuşsun diye böyle bir kural koymak zorundayım. Ya böleyim -parti grubunuz- siz 
konuşmayın, arkadaşlar elesinler, desinler ki: “Bu arkadaşlarımız konuşmayacak.” O zaman beşer 
dakika söz verelim veya dört dakikayla yetinmek durumundasınız. Ama dört dakika hiç az bir süre 
değil; inanın, iyi kullanırsanız birçok fikir ifade edilebilir.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Bakın, geçti; üç dakikayı siz kullandınız.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ama o kuralı uygulamak zorundayız. Biz bir ay çalışıyoruz 
burada, sadece bugün değil, kuralı bozarsak her gün bozmamız gerekir. Ben, takdir edersiniz ki Başkan 
olarak kuralı uygulamak zorundayım. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Kaç kişi var?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – 20 kişi var. Yani yapamam ben böyle bir şey, diğer partilere 
adaletsizlik yapmış olurum; eminim siz de bunu istemezsiniz yani diğer partilere adaletsizlik olsun 
istemezsiniz. Durum bu şekilde. Dolayısıyla dörder dakika söz vereceğim. 

SERKAN TOPAL (Hatay) – Sayın Başkanım, bakın, diğer partilerdeki milletvekili arkadaşlarımız 
geliyorsa buraya, konuşsunlar ama biz sabahtan beri buradayız, konuşmak isteyenler…
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İşte “Konuşmayın.” demiyorum ama bir vakit bütçemiz var 
bizim, onu adaletle dağıtmak zorundayız. Yine siz daha fazla konuşmuş oluyorsunuz, onu söyleyeyim; 
toplamda, bakarsanız, hesabını yapabilirim. Ama kusura bakmayın, şimdi kural koyup çiğnemek… 
Biz, hepimiz kural koyan bir kurumun mensuplarıyız yani burası yasa yapan, kural koyan bir kurum 
dolayısıyla kuralsız çalışmamız da mümkün değil. Kuralları da oyladık, kabul ettik, istişare ettik; bu 
kurallara uymak durumundayız. Hepinizin hassasiyetini istiyorum. Dört dakika… 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Başkanım, devam edelim beşer dakikayla, kontenjan geldiği zaman 
da… Olmayan feragat etmek durumunda yani kuralınız varsa. Ama şu an için böyle bir… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ama arkadaş belli yani. 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Burada yok şu anda, belki gelmeyecek.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Burada yok ama. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Hani, ne denir? “Perşembenin gelişi çarşambadan belli.” diye… 
Arkadaşlarımız isim yazdırdılar, ben bunu görmemezlikten gelemem ki. Ha “Alıp eleyelim.” diyorsanız 
Sibel Hanım, buyurun. 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Biz devam edelim.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sayın Başkan, beş dakika değil de dört dakika falan…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Kamil Bey, o zaman alın, eleyin “Arkadaşlarımızdan şunlar 
konuşmasın.” deyin, yapmayayım ben böyle bir uygulama..

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Niye diyeyim öyle bir şey?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ama ben ne yapayım? Siz bana bir yol gösterin. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Söz isteyen bir milletvekiline “Vermiyorum.” diyemezsiniz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Diyebilirsiniz, kural koyduk burada, 2 katı kadar… Genel 
Kurulda da burada da kurallarımız var Kamil Bey, biz kuralsız bir kurum değiliz, İç Tüzük’ümüz var; 
oyladık, bu kuralı kabul ettik. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – “Kimse konuşmasın.” diye kural koyup karar almış olsaydık 
bizim…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ya rica ediyorum yani istişare ettik, bir kural koyduk; size ayrı 
bir uygulama yapmıyorum, bütün partilere neyse aynısını yapıyoruz, başka farklı bir uygulamamız 
yok. Ve inanın -ben isim vermek istemiyorum- gelip arkadaşlarımız şikâyet ediyorlar “Sen Başkan 
olarak adaletsiz davranıyorsun.” diyorlar dolayısıyla ben de uymak zorundayım. Dolayısıyla ya 
isterseniz atlayalım arkadaşımızı -siz takdir edin- ya alın bu listeyi, deyin ki: “Bu arkadaşlarımız 
konuşmayacaklar.” O zaman beş dakika uygulayayım veya dört dakika uygulayacağım; başka çarem 
yok. 

SERKAN TOPAL (Hatay) – Sayın Başkan, kaç kişi konuşacak bizden?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – 20 kişi. 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Hayır, kontenjan ne kadar? Kontenjandan bahsediyor.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – 14.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – 14 kişi?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Tamam, 14’e kadar beşer dakika kullanalım.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Olur mu öyle şey Sibel Hanım, kusura bakmayın da yani 
aklımızla hani… 

14’ten sonra ne yapacağım ben? Nasıl çıkacağım işin içinden?

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Beş dakikadır tartışıyoruz, birer dakika daha verseniz sıkıntı 
kalmayacaktı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Olabilir ama bir ay çalışacağız. Kuralları korumak için gerekirse 
bir saat tartışacağız ama bir kural koyduysak o kuralı uygulamak durumundayız. Anlayışınızı 
bekliyorum.

Atlayayım mı, devam eder misiniz? 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Şöyle bir şey, takdir tabii ki de sizin ama…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Belki eleyeceklerdir. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Ben aynı zamanda bu komisyonun yani Millî Eğitim, Gençlik ve 
Spor Komisyonumuzun Cumhuriyet Halk Partisi Grubu Başkanıyım. Şimdi, şu kadar…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Başkalarına emsal teşkil etmemek şartıyla eğer Komisyon Grup 
Başkanıysanız bir miktar tolere ederiz, eyvallah, tamam.

Buyurun.

Dört dakika süre verelim ama tolere edeceğim.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlarım, 
değerli Bakanlık bürokratları; öncelikle bütçemizin hayırlı uğurlu olmasını diliyorum.

Şunun altını çizmek istiyorum, Sayın Bakan konuşmasında da söyledi: Spor Yasası oy birliğiyle 
çıktı bu Meclisten. Çünkü öncesinde ortak akıl işletildi, çalıştaylar yapıldı ve daha sonra da Mecliste 
birbirini dinleyen, önerilere de katkı sunan, katkıya da açık olan bir çalışma yaptık. 

Şimdi, Türkiye’nin baş belası olan, gençliğin baş belası olan uyuşturucu belası ve Türkiye 
uyuşturucu baronlarının at oynattıkları bir çiftlik hâline döndü. Buradan Sayın Bakana ve Bakanlığa 
önerim şudur: Gelin, uyuşturucuyla mücadele çalıştayı yapalım. Tüm siyasi partiler bu çalıştaya 
hazırlansınlar. Gençlik ve Spor Bakanlığı bünyesinde uyuşturucuyla mücadele çalıştayını önümüze bir 
iş olarak koyalım. Eğer bunları yapmazsak uyuşturucu baronlarına gençlerimizi teslim etmiş olacağız. 
Buna asla hiç kimsenin gönlü razı olmaz. Buna izin vermek de mümkün değil.

Şimdi, bugün bir haber aldık, Bursa’nın Nilüfer ilçesinde Emir Sultan Erkek Öğrenci Yurdunda 
Yozgatlı bir kardeşimiz -İngilizce öğretmenliği 2’nci sınıfta okuyor- önce bileklerini kesiyor, müdahale 
edilmiyor, daha sonra da intihar ediyor. Özel yurtlarda bu durum çok fazla sayıda yaşanıyor. Kamusal 
yurtta, Bakanlığın yurtlarında bu duruma çok fazla rastlamadığımız açık. Bunun nedeni şudur: Yurtların 
denetimi. Yurtlar denetimsiz; vakıf yurtları, dernek yurtları, tarikat yurtları denetim dışında olduğu 
müddetçe gençlerimizin bir bir hayatını kaybettiğini görüyoruz. 

Bugün, 1 Kasım saltanata son verilişinin 100’üncü yıl dönümü. Bugün harf devrimini 
gerçekleştirişimizin 94’üncü yılı. Harf devriminin yapıldığı ve saltanatın kaldırıldığı günde bizim 
gençliğe, cumhuriyete, cumhuriyetin geleceğine sahip çıkmamız gerekiyor. Biz Bakanlığımızın 
bütçesini daha önceleri hep eleştirdik, dedik ki: Bu bütçe yetersiz, bu bütçe sorunları çözmekte mahir 
değil. Gelin bu bütçeyi artıralım dedik geçen yıl, bizi dinlemediniz, ek bütçe geldi, şimdi ek bütçe de 
yetmiyor. Dolayısıyla, bütçedeki rakamları eleştirmek yerine bizim iktidarımızda bizim yapacaklarımızı 
anlatmak istiyorum. 
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Gençliğin barınma ve beslenme sorunu bir yıl içerisinde çözülecek. Hani Bakanlık diyor ya: 
“Barınma sorunlarını çözdük.” Bizim belediyelerimizin çözdüğü kadar, bizim belediyelerimizin 
beslenmeye verdiği katkı kadar Bakanlık bu soruna katkı sunsa sanırım bunların tümü çözülürdü. 
Sınırsız internet ağının olduğu, 2 kişilik odaların olduğu, kütüphanesinin ve spor salonlarının olduğu 
yurtları yapmak bizim boynumuzun borcu. Biz öğrenciye, kredi değil, burs vereceğiz. Hani, Adalet ve 
Kalkınma Partisi Genel Başkanı Sayın Recep Tayyip Erdoğan diyor ya: “45 liracık veriliyordu.” Bakın, 
o 45 liracıkla bir çeyrek altın alınıyordu, üzerine de 18 lira parası artıyordu. Bugün 850 lirayla sadece 1 
gram altın alabiliyor, sizin verdiğiniz bursla. Bu sorunu çözmek de bizim boynumuzun borcu. 

SALİH CORA (Trabzon) – Önceden niye yapmadınız?

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Şimdi, amatör sporcuların, amatör antrenörlerin, amatör spor 
kulüplerinin Futbol Federasyonuna üyelik talepleri var. 

SALİH CORA (Trabzon) – Altına göre niye hesap yapıyorsun?

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Sen hesabını yap.

Sayın Bakanım, Ankara başkent. Ankara’da 2 tane stadyum yıktınız, Cebeci Stadyumu ile 19 
Mayıs Stadyumu. 19 Mayıs Stadyumu’nun temeli yeni atıldı. Allah aşkına söyler misiniz; Ankaragücü, 
Gençlerbirliği ve amatör spor kulüplerinin her birinin yetiştiği 19 Mayıs Stadyumu’nun temeli neden 
bu sene atıldı, niye bu süreye kadar bu temel atılmadı? Niye yıktınız, niye yapmıyorsunuz? Adalet 
ve Kalkınma Partisi yıkmakla meşhur ama biz yapmakla meşhur bir siyasal iktidarı mutlaka hayata 
geçireceğiz.

Yatılı fen ve Anadolu liselerinde yurtlar vardı. Bu yurtlardan İstanbul başta olmak üzere birçok 
okul yurdu kapatıldı ve bu okul yurtları vakıflara devredildi. Devletin yurdunu vakıflara devrederek 
bu sorunu çözemezsiniz. Bir an önce yapılması gereken iş, öğrencinin barınma, beslenme ve burs 
sorununu çözmektir. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Son, bitiriyorum.

Bunu da Adalet ve Kalkınma Partisinin yapma şansı yoktur. Bunu yapacak olan, yedi ay sonra 
iktidara gelecek olan Millet İttifakı’nın kendisidir.

Şimdiden yolumuz açık olsun, size de güle güle diyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler, sağ olun.

Değerli arkadaşlar, şimdi yeni bir liste okuyacağım arkadaşlarımızın hazırlanması bakımından. 
Yine üyelerimize öncelik vererek ama grupta üye talep etmemişse üye olmayanlara da söz vererek 
devam edeceğiz. 

MHP Grubundan Tamer Osmanağaoğlu, AK PARTİ Grubundan İbrahim Aydın, CHP Grubundan 
Mustafa Adıgüzel ve İbrahim Kaboğlu –peş peşe verebilirim çünkü daha kısa- sonra HDP Grubundan 
Ömer Öcalan şeklinde bir sıralamayla gideceğiz. 

Tamer Osmanağaoğlu, buyurun lütfen.

TAMER OSMANAĞAOĞLU (İzmir) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Sayın Bakanım, kıymetli Komisyon üyeleri, değerli basın mensupları, Gençlik ve Spor 
Bakanlığımızın saygıdeğer bürokratları; hepinizi saygılarımla selamlıyorum. 
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Sözlerimin başında, takdirlerin en büyüğünü hak eden, Türk gençliğinin neler başarabileceğini 
gösteren, katıldıkları uluslararası turnuvalarda kazandıkları madalyalarla Türk milletinin göğsünü 
kabartan kardeşlerimizi hürmetlerimi sunarak tebrik ediyorum. Alkışların en coşkulusunu, tebriklerin 
en harikasını hak eden 2022 Dünya Şampiyonu Ampute Futbol Millî Takımı’mızın her bir mensubunu 
alınlarından öpüyor, teknik heyetini ayrıca kutluyorum. Gayretleri Türk milletini onurlandırmış, 
başarıları Türk milletinin iftihar kaynağı olmuş, inançları Türk milletine ilham kaynağı olmuştur. 

Necip Fazıl Kısakürek’in “Bir gençlik, bir gençlik, bir gençlik / ‘Zaman bendedir ve mekân 
bana emanettir.’ şuurunda bir gençlik” diyerek tarif ettiği, Ömer Seyfettin’in “Uyanınız, galebe için 
düşmanlarınızı tanımak lazımdır.” çağrısının muhatabı, vatan şairimiz Mehmet Akif’in “Yaşayan 
görecektir, Türkiye ve Türklük ölmeyecektir.” sözlerini söylerken sırtını dayadığı dağ, liderimiz Sayın 
Devlet Bahçeli’nin “Tarihine, kültürüne, medeniyetine, öz değerlerine, inançlarına ve ruh yapısına 
sımsıkı bağlı; erdemli, enerjik ve sorumluluk sahibi bir gençlik.” sözlerinin öznesi Türk gençliği 
her zaman iftihar kaynağımız olmuş, her dem umut çeşmemizdir. Gençlerimizin sorunlarına çözüm 
olabilmek, taleplerini karşılamak en ulvi sorumluluklarımız arasında, reddedilemez görevlilerimiz 
arasında yer almalıdır, almaktadır da. Bu minvalde, Gençlik ve Spor Bakanımızın nezdinde 
Bakanlığımızın tüm bürokratlarına, il müdürlüklerimiz dâhil Bakanlığımızın taşra teşkilatlarına 
gençlerimizle bütünleşmelerinden, onlara sağlam temeller üzerine inşa edilen bir gelecek bırakmak 
için gerçekleştirdikleri çalışmalarından dolayı teşekkürlerimi sunuyorum. Özellikle üniversite 
öğrencilerimizin barınma sorunlarının çözümü için kısa zamanda önemli adımlar atılması memnuniyet 
vericidir. 

Seçim bölgem İzmir’de de bu bağlamda atılan adımlar dikkate değerdir. Mevcut KYK yurtlarının 
kapasitelerinin artırılmasının yanında İzmir’imizde kiralama yöntemiyle 728 ve 500 kişilik 2 
yurdun hizmete açılması, her biri 500 kişilik olan 2 yurdun satın alınarak gençlerimizin bu yurtlara 
yerleştirilmesi, Bergama’da yapımı biten 500 kişilik öğrenci yurdunun hizmete girmesi, devletimizin 
barınma sorunuyla ilgili uğraşlarının ciddiyetini göstermektedir. Bu ciddiyetin sonucunda ne mutlu 
ki İzmir’de yurt talebinde bulunan, yerleşemeyen hiçbir öğrencimizin kalmadığını da büyük bir 
memnuniyetle öğrendim. 

Öte yandan, öğrencilerimizin daha rahat ortamlarda barınmalarını sağlamak için Urla’da 
AFAD’la gerçekleştirilen ortak projeyle çok kısa sürede yapılan 1.000 kişilik yurdun haftaya teslim 
edilecek olması, FETÖ terör örgütünün milletimizin duygularını sömürerek elde ettiği ve devletimiz 
tarafından el konularak bakım ve onarıma alınan 500 kişilik 2 yurdun bir hafta içinde teslim edilecek 
olması, Buca’da 450 kişilik yeni yurt sürecinin ihale aşamasına gelmesi, Ege Üniversitesinde 4 bin 
kişi kapasiteli yurt inşaatının yüzde 60’lar seviyesine varması ve seneye hizmete girecek olması çok 
sevindirici gelişmelerdir. Hâlihazırda ihtiyacı olan Aliağa, Ödemiş, Torbalı, Selçuk ilçelerimize beşer 
yüz kişilik, Menemen Bakırçay Üniversitesi için 2 bin kişilik, Kiraz ilçemiz içinse en az 250 kişilik yurt 
ihtiyacı olduğu tespitlerimiz arasında yer almaktadır. Bu ilçelerimizin beklentilerini de takdirlerinize 
bildirmek isterim. 

Sayın Bakanım, kıymetli milletvekilleri; gençlerimizin sosyalleşmesi ve sağlıklı bir sosyal hayat 
yaşayabilmeleri için gerekli gördüğüm gençlik merkezleriyle ilgili gelişmeler de iç açıcıdır. Alsancak 
Stadyumu için prestij bir gençlik merkezinin yapılarak açılması İzmir’imiz için önemlidir. Ayrancılar, 
Menderes, Ödemiş Gençlik Merkezleri hizmete girmiştir. Sayın Bakanım, şahsınızın açılışını yaptığı 
Kınık Gençlik Merkezi ise Kınık ilçemizde yaşayan gençlerimizi oldukça sevindirmiştir. İnşallah, 
kısa süre sonra bitmesini arzu ettiğimiz Karşıyaka Gençlik Merkezi’nin açılışını da teşriflerinizle 
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ve coşkuyla gerçekleştireceğinizi umuyoruz. Bergama, Dikili, Menemen, Çiğli, Çeşme, Kemalpaşa, 
Kiraz, Beydağ, Torbalı ve Tire ilçelerimizde ise gençlik merkezi olmadığını hatırlatmak istiyorum. Bu 
vesileyle, gençlerimizin beklentisini de bizzat sizlere bildirmek istiyorum. 

Yine, Dikili, Çiğli, Seferihisar, Balçova ve Torbalı ilçelerimizde spor salonlarının yıkılarak, yerine 
daha modern ve kullanıma uygun salonların inşa edilerek hizmete sunulması ilçe sakinlerinin en büyük 
beklentileri arasında yer almaktadır. Özellikle, Seferihisar ilçemizde spor salonunun acilen yıkılarak 
yerine yenisinin yapılması çok önem arz etmektedir. Aliağa ilçemizin spor salonuyla ilgili ihtiyacının 
Bakanlığımızın bilgisi dâhilinde olduğuna ve gerekenin yapılacağına olan inancımın tam olduğunu da 
ifade etmek isterim. 

Uluslararası turnuvalarda ülkemize birçok madalya kazandıran branşlardan biri de güreştir. 22 
antrenörümüzün olduğu İzmir’in merkezinde daha geniş bir salon ihtiyacı olduğu da gözlemlerimizin 
arasında yer almaktadır. 

Sayın Bakanım, futbol, yediden yetmişe vatandaşlarımızın sosyal hayatının bir parçası hâline 
gelmiştir. Elbette geleceği önem arz eden bu branşla ilgili çok kıymetli milletvekillerimiz çok değerli 
fikirlerini de önümüzdeki zaman diliminde paylaşacaktır. Ancak, İzmir gibi Türk futboluna damga 
vuran takımlarımızın yer aldığı bir ilde altyapı çalışmalarının önemine dikkatlerinizi çekmek isterim. 
Ödemiş, Menderes, Güzelbahçe, Karaburun, Asarlık futbol sahalarının yapımı tamamlanarak hizmete 
girdiğini biliyoruz, bunun için sizlere ve emeği geçenlere İzmirli hemşehrilerimiz ve gençlerimiz adına 
teşekkür ediyorum. Bunun yanında Halilbeyli, Ayrancılar, Seferihisar, Şehit Osman Koç ve Bayındır 
futbol sahalarımızın yapımının da en kısa sürede bitirilerek hizmete gireceğine de inanıyoruz. 

Diğer yandan Kemalpaşa ve Ödemiş ilçelerimizin futbol sahalarının ve stadyumlarının ciddi 
bir bakım ve onarıma tabi tutulması gerektiği Milliyetçi Hareket Partisi Kemalpaşa ve Ödemiş İlçe 
Başkanlığımız tarafından şahsımıza iletilmiştir. 

Sayın Bakanım, İzmir’imize Bakanlığınızın gösterdiği hassasiyetin farkındayız. Tüm Türkiye’de, 
her il ve ilçemizde tip proje uygulamasıyla yüzme havuzu yapılmış veya yapılmaktadır. Halkapınar 
Yüzme Havuzu ihalesinin 219 milyon TL’yle tamamlandığını ve yüklenici firmaya yer teslim edildiğini 
de öğrenmiş bulunuyoruz. Yıkım kararı alınarak yenisinin yapılması için yeni proje çalışmasının 
başlatıldığı Alsancak Yüzme Havuzu’nun yıkımının yapılıp yeni projenin onaylanması da beklentilerimiz 
arasındadır. İzmir’imiz için ilk etapta en az 5 adet havuz sözünüzü bugün burada sizlerden de duymak 
isteriz. İzmirli hemşehrilerimizi ve gençlerimizi de bu duyacağımız haber ziyadesiyle mutlu edecektir. 

Sözlerime son verirken 29 Ekim günü 11.35 sularında Yeşilbağlar Mahallesi’nde bulunan 300 
kişilik yurtta üst katlardan bahçeye sigara izmaritinin atılması sebebiyle çıktığı düşünülen yangından 
etkilenen ve ayakta tedavisi tamamlanarak taburcu edilen 8 öğrencimize de geçmiş olsun dileklerimi 
iletiyorum ve Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçemizin Türk gençliğine hayırlı olmasını diliyor, teşekkür 
ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 

Sayın İbrahim Aydın, buyurun lütfen. 

İBRAHİM AYDIN (Antalya) – Teşekkür ediyorum Başkanım. 

Sayın Başkanım, değerli Bakanım, çok kıymetli gençlerimiz, saygıdeğer Komisyon üyeleri ve 
milletvekili arkadaşlarım, çok kıymetli bürokratlar ve basınımızın seçkin temsilcileri; hepinizi sevgi ve 
saygıyla selamlıyorum. 
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Gençlerin kendilerine ait olduğunu hissettikleri ve ihtiyaç duydukları her türlü desteğin devlet 
eliyle kendilerine sunulduğu gençlik merkezlerimiz fırsat eşitliği ilkesiyle her bir gencin sorumluluğunu 
taşımaktadır. Bu noktada da herkese kucak açan gençlik merkezlerimiz, gençliğin hak ettiği her türlü 
konfor, teknolojik altyapı ve imkânları haiz olacak şekilde, ayrım yapmaksızın tüm gençlerimize 
ücretsiz bir şekilde hizmet vermektedir. Sayıları her geçen gün artan gençlik merkezlerimiz gençlerin 
ihtiyaç ve talepleri doğrultusunda faaliyet ve hizmetlerini de her geçen gün genişletmektedir. Gençlik 
ve Spor Bakanlığı, uyguladığı politika ve faaliyetlerle, ülkemizin gençliğinin, günün gereklerine uyum 
sağlayabilen, geleceğin meydan okumalarına karşı hazırlıklı, yenilikçi ve rekabetçi bireyler olarak 
topluma kazandırılmasını hedeflemektedir. Bu hedef doğrultusunda Bakanlık, yerelde gerçekleştirdiği 
faaliyetleri il ve ilçelerde hizmet veren gençlik merkezleri aracılığıyla yürütmektedir. 

Manavgat Gençlik Merkezi 2019 yılında hizmete girdi Sayın Bakanım. 2021 yılında tarihin en 
büyük orman yangınları olan Manavgat ilçemizde bu merkezi hem koordinasyon merkezi olarak 
kullandık hem de orada gönüllü gençler ve gönüllü liderler çok iyi çalıştılar, hem yangın anında hem 
daha sonra fidan dikiminde. Onun için sizlere çok teşekkür ediyorum. 

Sayın Başkan, kıymetli milletvekilleri; Gençlik ve Spor Bakanlığı 2022 yılını “Gençlik Katılım 
Yılı” olarak ilan etmiş ve bu kapsamda 81 ilimizde gençlerin Bakanlığı yerinde görerek fikir, beklenti 
ve taleplerini bire bir Bakanlık bürokratlarına iletebilmeleri, aynı zamanda da bilgi alıp görüş ve 
önerilerini ifade edebilecekleri bir proje olarak hayata geçirilmiştir. 

Kültür ve Turizm Bakanlığı ortaklığında yürütülmüş bir proje olan Müzekart Genç Ne Sever 
(GNS) 1/7/2022-1/10/2022 tarihleri arasında hayata geçmiş, Türkiye’de 300’den fazla müze ve ören 
yerinde geçerli olan dijital kartı 18-25 yaş arası gençler ücretsiz olarak edinmişlerdir. Projenin amacı, 
18-25 yaş arası gençlerin yaz tatili süresince Türkiye’de bulunan müze ve ören yerlerini gezip görerek 
kültür, sanat ve tarihi keşfetmelerine olanak sağlamakdır. Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olan 18-25 
yaş arası tüm gençler Müzekart GNS dijital kart sahibi olabilmektedir ve bu kartlar sayesinde de… 
Proje temmuz, ağustos eylül aylarında uygulanmıştır ve bu projeden 305 bin genç faydalanmıştır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; gençlik kampları, gençlerimizin serbest zamanlarını verimli 
değerlendirmelerini sağlamak, gençlerimize gelişmeleri için her türlü katkıyı sunmak, öz güven duygusu 
ve planlı yaşam alışkanlığı kazanımına destek olmak, gençlerin millî, manevi, etik ve insani değerler 
konusunda farkındalığını artırmak amacıyla düzenlenen organizasyonlardır. 54 kamp tesisinde gençlere 
kendilerini geliştirme ve birbirleriyle kaynaşma imkânı sunulmuştur. Gençlik kamplarına katılan 
gençlerin ulaşım, konaklama ve yemek ihtiyaçları Bakanlık kanalıyla karşılanmaktadır. Ayrıca, kampa 
katılan gençlere, kamp dönemi boyunca seyahat ve sağlık sigortası da yapılmaktadır. Ayrıca, şehit ve 
gazi yakını olan gençler, başvuruları hâlinde gençlik kamplarına öncelikli olarak kabul edilmektedir. 
2022 yılında gençlik kamplarımızdan yararlanan genç sayımızın 182 bin olması hedeflenmektedir. Her 
yıl tesis sayısı ve yararlanan genç sayısı artmakta, birlikte yapılan faaliyetler de çeşitlendirilmektedir. 

Sayın Başkan, kıymetli milletvekilleri; Gençlik ve Spor Bakanlığı tarafından her yıl Yükseköğretim 
Kurumları Sınavı’nda ilk 100’e girmiş başarılı öğrencilere verilen İlk 100 Bursu’nun ismi, Bakanlıkça 
markalanarak prestijli hâle getirilmesi ve kamuoyunda bilinirliğinin artırılması amacıyla Cahit Arf 
Başarı Bursu olarak değiştirilmiştir. Cahit Arf Başarı Bursu Yükseköğretim Kurumları Sınavı’na 
girerek öğrenci başarı sıralamasında bütün puan türlerinde ilk 100’e giren öğrencilere Gençlik ve Spor 
Bakanlığı tarafından verilen bir burstur. Cahit Arf Başarı Bursu’yla markalanan İlk 100 Bursu’ndan bu 
yıl 44 farklı şehirden 264 gencimiz yararlanmaktadır. 2021 yılında planlanmış, 2022 yılında faaliyete 
geçirilmiştir. 2022-2023 öğretim yılında 24 spor federasyonundan 101 millî sporcumuz 24 vakıf 
üniversitesine yerleşerek yüzde 100 burslu okuma imkânı kazanmıştır. 24/10/2022 tarihi itibarıyla 2022-
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2023 eğitim ve öğretim yılında ilkokul kademesinde 1, ortaokul kademesinde 39, lise kademesinde 334 
ve özel öğretim kademesinde 1 sporcu öğrenci olmak üzere 375 sporcu öğrencimiz eğitim bursuyla 
okumaya hak kazanmıştır. 

Sayın Başkanım, kıymetli milletvekilleri; dünya üzerinde, yatak, elektrik, su, ısınma, internet, 
temizlik, sabah akşam yemek, güvenlik, spor ve sosyal faaliyetler imkânlarını tek kalemde öğrenciye 
sağlayan ikinci bir devlet yurdu altyapısı bulunmamaktadır. Türkiye Cumhuriyeti devleti dünyanın 
en kapsamlı ve kapasitesi en yüksek yurt sistemini yönetmektedir. Bugün daha fazla öğrenciye, 
daha konforlu, daha güzel ve daha verimli bir yurt hayatı sunulmaktadır. Maddi imkânlardan yoksun 
yükseköğrenim öğrencilerini desteklemek amacıyla kurulan Kredi ve Yurtlar Genel Müdürlüğü 
öğrencilere sunduğu barınma hizmetine ilişkin yıllar içinde yaşanan değişimi dikkatlere sunmak 
amacıyla hazırlanmıştır. 1961 Anayasası’nın 50’nci maddesinde yer alan “Devlet maddi imkânlardan 
yoksun başarılı öğrencilere en yüksek öğrenim derecelerine kadar çıkmalarını sağlamak amacıyla 
burslar ve başka yollarla gerekli yardımları yapar.” hükmü gereği Kredi ve Yurtlar Genel Müdürlüğü 
kurulmuş ve bu görevler Kredi ve Yurtlar Genel Müdürlüğüne verilmiştir. Örgün eğitim veren herhangi 
bir yükseköğrenim kurumuna kayıtlı öğrenciler her yıl belirlenen tarihlerde yurt başvurusunda bulunur, 
öğrencilerin verdiği bilgiler farklı devlet kurumları aracılığıyla sorgulanarak değerlendirilir ve yurt 
hakkı kazanan öğrenciler ilan edilir. Projeye Türkiye genelinde ve Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nde 
öğrenim gören tüm öğrenciler başvurabilmektedir. Başvurular her yıl Genel Müdürlük tarafından 
belirlenen ve ilan edilen tarihler arasında alınmaktadır, boş kontenjan olan illerde başvurular yıl boyu 
alınmaktadır. 

Yurtlarımızda barınan öğrencilerimizin yeterli ve dengeli beslenmeleri için 2022-2023 öğrenim 
döneminde “günün menüsü” sistemine geçilmiş olup tüm yurtlarımızda yurtların açılış tarihlerinden 
itibaren uygulanmaya başlanmıştır. Katkı bedeli 2022-2023 öğretim döneminde kahvaltı için 20 TL 
ve akşam yemeği için 40 TL olmak üzere toplam 60 TL olarak belirlenmiştir. Bakanlığımıza bağlı 
yurtlarda kesin kayıtlı olarak barınan öğrenciler ve 2022-2023 öğretim döneminde yükseköğretim 
kurumuna kayıtlı, örgün eğitim gören misafir olarak yurtlarımızda barınan öğrenciler de beslenme 
katkısından yararlanmaktadır. Öğrencilerimiz yurtların hizmete açılış tarihinden itibaren 2022-2023 
öğretim dönemi sonuna kadar beslenme hizmetlerinden faydalanmaktadır. 

Maddi imkânlardan yoksun yükseköğrenim öğrencilerini desteklemek amacıyla kurulan kurum, 
zamanla bu misyonunu genişleterek “Hiçbir öğrenci açıkta kalmayacak.” parolasıyla ailesinin 
bulunduğu şehirden farklı bir şehirde yükseköğrenim gören ve yurt için başvuran tüm öğrencilere 
barınma hizmeti sunma misyonunu benimsemiş, bu amaçla yurt ve yatak kapasitelerini arttırma yoluna 
gitmiştir. Bu çerçevede, 2002 yılında 75 il, 57 ilçede 190 yurt 182.288 kapasiteyle hizmet verirken 2022 
yılında 18 Ekim itibarıyla 81 il, 256 ilçe ve 5’i de Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti’nde olmak üzere 800 
yurtta 850 bin kapasiteye ulaşılmıştır. 

Sayın Başkan, kıymetli milletvekilleri; seçim bölgem Antalya’da 2002 yılına kadar yapılmış olan 
yurt sayısı sadece 1 tane olup ve 2.764 öğrenci kapasitesi var iken bugün öğrencilerimize ve gençlerimize 
verilen değerlerle yurt sayımız 14’e çıkmış ve bugün itibarıyla 21.084’e ulaşmıştır. Yurt başvurularında 
aşağıda yer alan gruplar öncelikle barınma hakkına sahiptir: Şehit eşi ve çocukları, şehidin çocuğu 
yoksa bekâr kardeşleri ile gazi ve gazi çocukları, yüzde 40 ve üzerinde engelli olan öğrenciler, lise 
ve denge öğrenimlerini Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanlığına bağlı yetiştirme gruplarında barınarak 
tamamlayanlar, devlet korunması altında olan öğrenciler, lise ve dengi öğretimlerini Darüşşafaka 
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Lisesinde tamamlayanlar, Bakanlık tarafından yurtlarda barınmada öncelikli olacak millî sporcu 
belgesine sahip sporculara ilişkin belirlenen kriterleri taşıyanlar, gönüllü güvenlik korucusu olarak 
çalışanlar.

Bu duygu ve düşüncelerle, Gençlik ve Spor Bakanlığı 2023 yılı bütçesinin hayırlara vesile olmasını 
diliyor, yüce heyetinizi saygıyla selamlıyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum İbrahim Bey. 

Şimdi, CHP Grubundan Sayın Mustafa Adıgüzel. 

Buyurun lütfen.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Evet, değerli arkadaşlarım, merhabalar. 

Sayın Bakan, hoş geldiniz. 

Sayın Bakan, sunumunuzu dinledik. “AKP’den önce neler yoktu?” ironisini yeni bir boyuta 
evirdiniz. “AKP’den önce buzdolabı, çamaşır makinası, fırın…”dan sonra şimdi de “Futbol topu da 
bulunamıyordu.” demeye getirdiniz. Zaten bu millet topu televizyonda gördü, televizyon gelmişti ama 
futbol topu henüz gelmemişti. 

Şimdi, Spor Bakanlığı ve özellikle Spor Toto Teşkilatlarından ne kadar paranın nereye aktardığıyla 
ilgili daha önce defaatle soru sorduk fakat bunlara doğru dürüst bir yanıt alamadık, cevaplar hep taca 
çıktı. İşte burada birçok soru önergesi var fakat hiçbirine doğru dürüst cevap verilmedi, “Bu miktarlar 
ve harcama tutarları kamuya açıktır.” şeklinde bir cevap verildi. Şimdi, Sayıştay ne diyor? İl ve ilçe 
müdürlerinin mali iş ve işlemlerinin Bakanlık muhasebe sisteminin dışında tutulduğunu söylüyor. 
Gençlik ve Spor il müdürlükleri 3289 sayılı Kanun’la özel bütçeli kurumlar kapsamına alınmış, ayrıca, 
geçici 10’uncu maddeyle de denetleme dışında bırakılmış. Şimdi, il ve ilçelerde durum böyle, peki, 
Bakanlıkta durum ne? Bakanlıkta da durum aynı. Önce şu tespiti yapalım: Geçen yıl Spor Bakanlığının 
bütçesi 28 milyar TL iken Spor Toto Teşkilatı tam 117 milyar -4 katı- bütçe yapmış ve bütün harcamalar 
da -maksatlı harcamalar- özellikle buradan yapılıyor. Peki, geçen yıl bakalım ne yapılmış? Şimdi, 
Sayıştay raporlarında Spor Totodan genel müdürlük payı olarak aktarılan toplam 7 milyar 751 milyon 
281 bin lira, bunun 5 milyar 211 bin 380 lirası tahakkuk etmiş ancak 2,5 milyar lirası kayıt altında değil 
-yani cetvel de burada- bir yıl dönmüş, mali yıl kapanmış ama 2,5 milyarın nerede olduğu belli değil. 
Yani hem ilçe ve il müdürlükleri hem de Bakanlık merkez hesaplarında bir kayıt dışılık ve kontrol dışı 
alanlar var. Şimdi soruyorum: Bu paraları nerede kullanıyorsunuz? Biz sürekli soruyoruz: “Bu ödemeler 
hangi vakıf, cemaat ve derneklere yapıldı?” Detay yok, zaten Sayıştay raporlarında da yok; daha önceki 
Sayıştay raporlarında Spor Toto Teşkilatına yapılan harcamalarla ilgili detaylar varken bu yıl yok. 
Ben size söyleyeyim durum nedir: 31 Mart seçimlerinde tüm büyükşehirleri kaybedip vakıf, dernek 
ve cemaatlerin -var ya hani, AK PARTİ’nin arka bahçesi olarak kullandığı TÜGVA, TÜRGEV, İlim 
Yayma, Cihannüma- muslukları kesildi, şimdi bu işleri Spor Bakanlığı merkez ve taşra teşkilatlarıyla, 
özellikle de Spor Toto Teşkilat Başkanlığı üzerinden yürütüyorsunuz. Bu sporun siyasetüstü, şüpheden 
uzak görünümü iyi bir kamuflaj. Hatta şöyle bir mevzuat çalışması da yapmışsınız: Sayın Bakan 
2018’de Spor Bakanı olduğunda, Spor Toto Teşkilat Başkanıydı, buradan ayrıldıktan sonra tekrar Spor 
Toto Teşkilatını kullanabilmek maksadıyla özel mevzuat çıkarıldı 2019’da ve Yönetim Kurulu Başkanı 
yapıldı. Şimdi hem Spor Bakanlığını yönetiyor hem de Spor Toto Teşkilat Başkanlığındaki kaynakları 
yönetiyor. 

Şimdi -tabii, zamanım biraz az- siz bu şekilde TÜGVA, TÜRGEV, Ensarla meşgul olurken, 
gençler de maalesef esrarla meşgul olmaya başladı. Dağıttığınız kitapçığı 2 defa inceledim, bizzat bu 
kitapçığın bir sayfasında bile madde bağımlılığıyla ilgili herhangi bir açıklama yok; sadece son satırda, 
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bir cetvelde bir şey söylenmiş. Sayın Bakan konuşmasında da madde bağımlılığından bahsetmedi, 
halbuki Türkiye’de şu anda gençler… Metamfetaminde çevre ülkelerden katbekat fazla ve özellikle 
de ekstazide -şurada cetvelde görüldüğü üzere- ABD’den sonra dünya 2’ncisi durumundadır. Madde 
bağımlılığına gençlikle ilgili bir Bakanlığın eğilmemesi, sadece ve sadece 7 milyon liralık bir ödenek 
ayırması da enteresandır; bu, Spor Bakanlığı bütçesinin on binde 1’i arkadaşlar, on binde 1’inden 
bahsediyoruz. 

Bir de bahis bağımlılığı var. Bir çalışmanız var mı? Mesela Spor Toto’da geçen yıl 4,5 milyar lira 
reklam yapmışsınız yani gençlerimize bahis ve kumar oynamanın reklamını yapan bir Bakanlık, madde 
bağımlılığı ve bahis bağımlılığıyla ilgili herhangi bir çalışma yapmamış. 

Şimdi, yurtlarda bir yatak sayısı tartışması var; enteresan, tutarsız rakamlar var. Ben, geçen 
yılki tutanakları inceledim. Geçen yıl Sayın Bakan demiş ki arkadaşlar: “779 yurdumuz var, 742.780 
kapasitemiz var.” Bu yılsa hem kitapçıkta hem de sözlerinde “800 yurt, 850 bin kapasite.” 21 yurt açıp 
108 bin yatak artışı yaptığınıza göre bu, yurt başına 5 binin üzerinde yapıyor. Yani biz bazı yurtların 
büyük kapasitede olduğunu biliyoruz, bunları anlatmayın ama yaptığınız, açtığınız her yurdun; siz 21 
yurdun da 5 binin üzerinde…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Toparlarsanız sevinirim, aştınız sürenizi.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Hemen bitiriyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir iki cümle, lütfen. 

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Bu yurtların hangilerinin kaç kapasiteli olduğunu açık açık 
yazarsanız bu tartışma biter. 

Yine bu kitapçıkta, Cumhurbaşkanımızın 105 yeni yurt açıp 225 bin kapasite sağladığını 
söylüyorsunuz. Burada da yurt ortalaması 2.200 kişiye çıkıyor yani sizin açtığınız yurtlar 5 bin 
kapasiteli, Sayın Cumhurbaşkanının açtığı yurtlar 2.200.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Bari büyük yurtları Sayın Cumhurbaşkanına açtırsaydınız.

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler.

Sayın Serkan Topal, süreniz dört dakikadır.

Buyurun lütfen.

SERKAN TOPAL (Hatay) – Evet, teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 

Sayın Bakan, değerli milletvekili arkadaşlarım; hepinize saygılarımı sunuyorum. 

Tabii, hakikaten “gençlik” dediğimiz zaman akla askerler geliyor; “gençlik” dediğimiz zaman akla 
doktorlar, hemşireler, öğrenciler geliyor; “gençlik” dediğimiz zaman akla üniversite geliyor. Gençlik 
demek devlet demek, gençlik demek gelecek demek, beka demek; hakikaten gençlik denince bizim 
geleceğimiz demek ancak gerçekten de bir milletvekili olarak en çok gençlerden telefon alıyoruz 
arkadaşlar. Neden? Özellikle yurt konusunda çok ciddi anlamda sıkıntılar var, yurtlarla ilgili… Evet, 
yapıldı, rakamlar artırıldı ancak hâlâ mağdur olan öğrenci arkadaşlarımız var. Ben ve birçok öğrenci 
bu konuda özellikle Sayın Bakanımızdan bir çözüm bulmasını bekliyoruz; öğrenciler çünkü “Özellikle 
bu konuyu mutlaka dile getirin.” dediler. Şimdi, öğrenci yaklaşık 40-50 kilometre uzakta başka bir 
ilçede okuyor, onun yurdu başka bir ilçede. Özellikle bu durumlara çözüm bulunabilirse öğrencilerin 
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de sorunları çözülmüş olabilir çünkü gerçekten böyle, ciddi anlamda öğrenciler mağdur. Hatta dilekçe 
veriyorlar ama dilekçeye bazen yanıt alamıyorlar YURTKUR Müdürlüğünden. Yani bu konuda 
öğrencilerin mağduriyetinin giderilmesi gerektiğini düşünüyoruz. 

Şimdi, yine, amatör kulüplerle ilgili… Bu konuda kulüp başkanları “Gerçekten, biz yeterince 
destek alamıyoruz.” diyorlar. Bu konuda yine Sayın Bakanımızdan özellikle amatör kulüplerle ilgili bir 
çalışma yapılmasını talep ediyoruz. 

Yine, Sayın Adıgüzel, gerçekten çok önemli bir noktaya değindi; gerçekten de gençlerimizin 
çoğu şu anda uyuşturucu kullanıyor ve bu konuda bir şekilde bu gençlerimizi bu bataklıktan nasıl 
kurtarabiliriz? Bu bataklıktan kurtarabilmek adına bir proje geliştirilmesi gerekiyor. Yine, bu konuda 
Bakanlıktan bir girişim bekliyoruz.

Sayın Bakanım, Hatay’a da değinmek istiyorum. Evet, Hatay’da stadyum yapıldı; biz orada da 
teşekkür etmiştik. Yine, birkaç ilçemizle ilgili, özellikle 4-5 ilçeyle ilgili mini anlamda statlar olabilir, 
bu konuda onları talep edeceğiz. Yazılı anlamda ben size göndereceğim 3-4 ilçemizle ilgili. Karaçay 
bucağıyla ilgili de umarım en kısa sürede tamamlanır. Bu konuyla ilgili de size teşekkür edeceğiz.

Ben bütün milletvekili arkadaşlarıma teşekkür ediyorum, saygılarımı sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. Vakti verimli kullandığınız için ayrıca 
teşekkür ediyorum.

Şimdi, HDP’den Ömer Öcalan’a söz vereceğim ama bir liste daha ilan edeyim, arkadaşlarımızın 
hazırlanması bakımından yeni bir tur ilan edeyim. Türkiye İşçi Partisinden Barış Atay Mengüllüoğlu, 
daha sonra MHP’den Baki Şimşek, AK PARTİ’den Ekrem Çelebi, CHP’den Ömer Fethi Gürer ve 
Aydın Özer, sonra yine HDP’den Şevin Coşkun şeklinde bir sıralamayla gideceğiz.

Şimdi, HDP’den Ömer Bey’e söz veriyorum.

Buyurun.

Süreniz beş dakikadır.

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Sayın Bakan, değerli arkadaşlar; ben Amedspor’la başlayayım. Bunu açık bir şekilde sormakta 
fayda var: Amedspor, 2. Lig Beyaz Grup’ta oynuyor, aynı zamanda Urfa’yla bir çekişme içerisindeler, 
büyük bir mücadeleye de ev sahipliği yapıyor. Afyon’da şu yaşananlarla ilgili acaba Sayın Bakan ne 
der, ne yorum yapar? Yorum yapması gerekiyor çünkü. Amedspor hem sahada hem dışarıda bir lince 
maruz kalıyor. Amedspor hem isminden dolayı hem durduğu nokta itibarıyla birçok şeyden mahrum 
bırakılıyor, ötekileştiriliyor ve bir hedef hâline getiriliyor. Şimdi, Afyonspor’un oyuncularını ziyaret 
eden Afyon İl Jandarma Komutanı Yılmaz Kırgel “Gönlümüz sizlerle. Sizin işiniz futbol oynamak, 
siz de onu gerçekten güzel yapıyorsunuz; geri kalanını bize bırakın…” “Geri kalanı” nedir acaba, bu 
“geri kalanı”nı bir dinlemekte fayda var. “Gerçekten Afyon’un sizin kazanmanıza ihtiyacı var, hele 
hele Mersin’de yaşanan eylemden sonra. Gönlümden geçeni söylüyorum, şöyle 5-0 eze eze yenerseniz 
buradan onları göndeririz.” beyanlarında bulunmuştur. Şimdi, bunun neresinden tutarsanız tutun, hangi 
yorumu yaparsanız yapın, bu kabul edilebilir bir durum değildir. Amedspor da bu ülkenin bir takımıdır, 
Türkiye Futbol Federasyonunun 2. Lig’inde Beyaz Grup’ta şu an maç eksiğiyle 2’nci sıradadır. Şimdi, 
bu ayrımcılığa karşı, bu hedef göstermeye karşı bir söz söylemek lazım, bir cümle kurmak lazım. 

Bakınız, Amedspor’un aynı zamanda üç yıldır deplasmanda taraftar yasağı var Sayın Bakan, buna 
bir el atmak lazım. Böyle mi bütünleştirecek, böyle mi birleştirecek? Bu, sadece söylemle olmuyor, 
lafla olmuyor; buna bir çözüm getirmekte fayda var. Bakınız, Amedspor’a düşmanlık yaparak ya da 
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karşısında durarak ya da Amedspor’u linç ederek, hedef hâline getirerek bir sonuç almanın mantıklı bir 
gerekçesi yoktur. Bakınız, bu ülkede birçok deplasmana da gidiyor Amedspor, sahada hangi pankartlar 
asıldığını, hangi sloganlar atıldığını, nasıl hedef hâline getirildiğini siz çok iyi bilmektesiniz. Tabii ki 
biz buradan Amedspor’a da Urfaspor’a da Beyaz Grup’ta bulunan tüm takımlara başarılar diliyoruz 
ama Amedspor’un karşısına tüm takımları çıkararak tüm deplasmanlarda linç kültürünü geliştirmek 
mantıklı bir şey değildir. 

Bursaspor’la da içeride bir maçı oldu, her sahada yaşanan olaylardır, ufak tefek şeyler yaşandı; tabii 
ki bunları da tasvip etmiyoruz ama siyasette, toplumsal alanda, sporda, kültürde, sanatta böyle ayrımcı 
bakış açısıyla, karşıtlaştırarak bu işi çözemezsiniz. Biz tabii ki Amedspor’un yanındayız, Amedspor’un 
da bu sene şampiyon olacağına inanıyoruz. Zaten birçok zorluk çıkarılıyor. Orada, oynadığı saha kiraya 
veriliyor; temizliği, bakımı Amedspor’un sırtına yüklenmiş. Amedspor’a bu Futbol Federasyonu sahip 
çıkmayacak da kim sahip çıkacak? İsmi değiştirilmesi için birçok baskı yapıldı -o dönemin valisi- 
Amedspor’a ismini değiştirmesi karşılığında yardım yapacağını söyleyen bir mülki idari amirliği vardı; 
başaramadı, şimdi de bu yöntemlerle. Bu yöntemleri biz kabul etmiyoruz, karşısındayız. Bu bir. 

Sporla ilgili birçok sorunlar vardır. Amatör kulüpler vardır. Bazı amatör kulüplere, hayali takımlara 
nasıl paralar aktarıldığını Sayıştay raporlarına bakarsanız görürsünüz. 

Diğer bir konu, önemli bir konu, buna değinmek lazım, bugün de gündem, hem sosyal medyada 
hem siyasi partiler arasında konuşuluyor; madde bağımlılığı. Sayın Bakan, bu ülkenin sorunudur; 
muhalefetiyle, iktidarıyla tüm partilerin sorunudur. Ama bu belgede bahsedilmiyor. Burada güzel 
renkler var, bir sürü faaliyetten bahsetmişsiniz ama maddeyle nasıl mücadele edileceği, bu kadar bir 
merkez hâline gelen alanda gençlerimizin bu bağımlılığından nasıl kurtarılacağına dönük bir projeniz 
var mı? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız. 

ÖMER ÖCALAN (Şanlıurfa) – Sadece demagoji, sadece demagoji, onun dışında bir şey yok. Biz 
tabii ki öneriyoruz, gençlerin tüm sorunlarında iktidar da muhalefetle bütünleşmelidir, bu maddeye 
karşı ortak bir noktada yer almalıdır. Tabii ki bu yaşananların tamamından da İçişleri Bakanlığı 
sorumludur. İşi başka yere atmayın, İçişleri Bakanı bu ülkenin bakanıysa maddeden de esrardan da her 
şeyden sorumludur. 

Saygılar. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Şimdi, Barış Atay Mengüllüoğlu, Türkiye İşçi Partisinden.

Buyurunuz lütfen. 

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Teşekkür ederim.

Bakan Bey, bu milletvekilliği çok ilginç bir şey. Benim ilk dönemim, sürekli deneyimliyorum. 
Şahsen, Barış Atay Mengüllüoğlu olarak, bir birey olarak normalde karşımdakine bir şeyi bir kere 
anlatıyorum, anlıyorsa anlaşabiliyoruz, anlamıyorsa ikinci bir kez tekrar etme gereği duymuyorum. 
Ama milletvekili olunca her birinize ayrı ayrı bir şeyi defalarca anlatmak gerekiyor hakikaten. Geçen 
sene karşılıklı yine böyle bir iletişimimiz oldu. Bugün sizi de dinledim. Bütçe içerisinde kullanılmak 
üzere birçok şeyle övündünüz; büyümeyle, gelişmeyle, akademik çalışmalarla vesaireyle. Bütçe 
sunumu da burada, inceledim de; geçen seneki bütçe sunumunun aynısı. Tasarımdan kaçmak mı denir 
artık, aynısını niye getirdiniz bilmiyorum. Sadece rakamlarda bazı değişiklikler var. 
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Bizde de rakamlar var tabii. 773 yurdunuz varmış daha önce, devletin 773 KYK yurdu. Siz 850 
dediniz. Bir yıl içerisinde sadece 7 yurt yapmışsınız, 7 yurt. Bu yurtların zaten neredeyse tamamına 
yakınında cemaatlerle, tarikatlarla ortak çalışıldığını defalarca dile getirdik. Bu sayısıyla övündüğünüz 
yurtların kapasitesi 750 bin, siz 850 bin dediniz ama sanırım hâlihazırda yapmaya çalıştıklarınızı da 
katarak söylediniz. Bakın, yurtların sayısından öte bir şey söyleyeyim. Çok akıllıca buldum bu arada 
verdiğiniz istatistikleri. Mesela, birçok ülkeden örnek verdiniz. İşte, yüzde 10 yerleştirme var, yüzde 
12 var, yüzde 11 var vesaire. Bizde yüzde 97 var. Çok akıllıca, niye biliyor musunuz? Çünkü herkesin 
toplam yerleştirme oranlarını söylerken siz ilk başvuruda yerleştirme oranlarınızı veriyorsunuz. 
Aslında, toplamda, bizim de yerleştirme oranımız yüzde 9,5. Hiçbir farkı yok; 8,5 milyon öğrencinin 
olduğu bir ülkede 750 bin kişiyi yerleştirebiliyorsunuz yurtlara ve yurtların hâli de tam olarak bu. 5 
metrekare odada 8 kişi yaşayabiliyorsanız “Öğrencilere yurt sağlıyoruz.” diyebilirsiniz açıkçası. (AK 
PARTİ sıralarından gürültüler)

Bakın, aynı zamanda, beslenme desteği verdiğinizi söylüyorsunuz. Ya, “Üniversite öğrencilerini 
besleyebiliyoruz.” diye övünmek inanılmaz bir şey. Geçen yıl 650 lira veriyorsunuz diye “Vav, ne kadar 
büyük para veriyorsunuz!” diye burada gerçekte sarkastik bir yorum yaptım. Yüzde 186 enflasyon 
var, sizin oranlarınızla bile yüzde 100’e yaklaşmış, verdiğiniz zam 200 lira, 850 lira veriyorsunuz. 
Yahu, aileleri para veremeyen çocuklara 850 lira veriyorsunuz; buradan yurdu ya da evi ödemesini 
bekliyorsunuz, ulaşımını karşılamasını bekliyorsunuz, beslenmesini bekliyorsunuz; bunların hepsini 
bekliyorsunuz. Yurtlarda mesela, örnekler var: İşte, Burdur Kız Öğrenci Yurdu’nda 5 metrekarede 8 kişi 
yaşıyor. Başka bir yurtta sadece 1 dilim peynir, 6 tane zeytin. Vallahi, siz doyuyorsanız ne mutlu size. 
Doymadığınızı, doymadığımızı hepimiz biliyoruz ama öğrenciye reva gördüğünüz bu. Bu sırada sizin 
Genel Başkanınız günde 18 milyon lira para harcıyor, 18 milyon lira! Siz öğrencilere 850 lira verdiğiniz 
için burada övünüyorsunuz; güzel, bir şey de diyemiyorum artık gerçekten buna. 

Kadın sporcuların artışıyla ilgili övündünüz, çok doğal, kadın sporcularımızın artması çok önemli. 
Kadın sporcuların artışıyla övünen bir iktidar varken iktidara yakın bir kalem -muteberdir kendisi sizler 
için- İhsan Şenocak’ın sözlerini okudunuz mu? Bununla ilgili tepki verdiniz mi? Çok övündüğünüz 
Türkiye Kadın Voleybol Millî Takımı’yla ilgili söylediklerini burada okuyorum: “İslam’ın kızı! Sen 
oyun alanlarının değil imanın, iffetin ahlakın, hayânın, edebin sultanısın. Sen burnunu göstermekten 
utanan anaların evladısın. Ekranlara ve sakallı ağabeylerinin popüler kültürün kurbanlarına ‘sultan’ 
demesine aldanmayasın! Umudumuz da duamız da sensin.” Siz buna tepki gösterdiniz mi? Yanınızdaki 
kadın arkadaşlar tepki gösterdi mi? Kadın sporcuların artması yeter mi böyle gazetecileriniz varken 
sizin iktidarınızda? 

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Adam düşüncesini söylemiş.

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Düşüncesi mi? Senin Bakanın kadın sporcuların 
artmasıyla övünüyor. 

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – “PKK sizi tükürüğüyle boğar.” denildiğinde tepki koydun mu?

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Tarikat yurtlarında Enes Kâra’ların intiharının 
hesabını vermediniz, Burak Oğraş’ın staj sırasında öldürülmesinin hesabını vermediniz, Taha 
Öztürk’lerin hesabını vermediniz. Bakın, bugün meslek liseleri ile üniversitelerde stajı zorunlu 
tutuyorsunuz, öğrencilerin staj paralarını karşılamalarını bekliyorsunuz. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, Sayın Atay, lütfen tamamlar mısınız? 
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BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Şu an yeni yaptığınız protokolle lise öğrencilerini 
A101’lerde çalıştırıyorsunuz. Ya, sözün özü, gerçekten, bir şeyinizi takdir edeceğim, yalnız açık 
hava sporları, doğa sporlarıyla ilgili herhâlde öğrencileri hazırlamak için yurt odalarında akrep 
falan görünüyor ve hazırlık olabilir ya da kişiler gelişimine yardımcı olmak için protein desteği için 
yemeklerde böcek çıkıyor. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, Sayın Atay…

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Tam size yakışır bir şey. (Gürültüler)

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı)

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Bu konuşmaları daha sonra…

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Ya, sen… (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, arkadaşlar, müdahale etmeyin lütfen.

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Her şeye bir konuşma be! (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Söz sırası Milliyetçi Hareket Partisinden…

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Konuştuğumuz beş dakika, beş dakika konuşurken 
20 kişi konuşuyor. Yeter ya! (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Atay, Komisyonun insicamını 
bozacak hareketler yapmayın. 

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Ya, oraya söyleyin. (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER - Böyle ama böyle bir usul yok, böyle 
masaya masaya vurmak, böyle bir usul yok, burada milletvekillerine yakışan bir hâlde olmak lazım. 
(Gürültüler)

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Ha, yakışan bu mu?

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER - Hayır, hayır, lütfen. 

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Yakışan bu mu? (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER - Öyle bir şeye gerek yok, hayır. 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Konuşuyorsun, çıkıp gidiyorsun ondan sonra.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Arkadaşlar, müsaade edin. Ben hepinize 
söz vereceğim.

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Beş dakika konuşmaktan başka ne yaptın?

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Laf atarsan cevaplarını buradan alırsın. Laf 
atmayacaksın, ben Bakanla konuşuyorum laf atmayacaksın. (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Arkadaşlar, müsaade edin. 

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Konuşuyorsun, çıkıp gidiyorsun ya!

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi, müsaade edin. 

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Ben Gençlik ve Spor Bakanıyla konuşuyorum ya! 
(Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Bir dakika arkadaşlar, bir saniye.

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Başka mesain yok ya!

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Özellikle karar aldık Sayın Başkan. 
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BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Ben Bakanı dinledim.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Bir dakika arkadaşlar, sükûnet lütfen.

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Çıkıp gidecek.

SALİH CORA (Trabzon) – Ülkede Gençlik ve Spor Bakanı…

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Salih çok boş konuşuyorsun, vallahi boş 
konuşuyorsun. Her defasında… (Gürültüler) 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, değerli arkadaşlar, Bütçe 
Komisyonumuzun insicamını bozacak hareketlerden kaçınmanızı rica ediyorum. 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Meclisteki mesaine göre konuşma hakkın beş saniye.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Böyle masaya vurmak, bağırmak Bütçe 
Komisyonuna yakışmaz.

BARIŞ ATAY MENGÜLLÜOĞLU (Hatay) – Geri aldım. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Tamam, evet, geri aldı Sayın Atay. 

Sayın Baki Şimşek, söz sırası sizde, buyurun. 

Süreniz beş dakika. 

BAKİ ŞİMŞEK (Mersin) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 

Sayın Bakanım, öncelikle bütçenizin hayırlı uğurlu olmasını temenni ediyorum, başarılar 
diliyorum. 

Kim ne söylerse söylesin Gençlik Spor Bakanlığı, bu yıl özellikle Kredi Yurtlarla ilgili yapmış 
olduğu çalışmalarda çok başarılı olmuştur. Geçtiğimiz yıl öğrenci velilerimizden, öğrencilerimizden 
milletvekili olarak bizlere 100 tane “yurda yerleşemedim” talebi geliyorsa bu yıl bu sayı 5’lere, 10’lara 
düşmüştür. Ben burada emeği geçen Bakanlığımızın her bir personeline, yurt olmayan yerlerde gerek 
yurt kiralama yöntemiyle, otel kiralama yöntemiyle veya misafirhaneler aracılığıyla öğrencilerimizin 
özellikle kayıt döneminde sorunlarını çözen ve öğrencilerimizin yurtlara yerleştirilmesini sağlayan 
Bakanlığımızın her bir personeline, sayın valilerimize, belediye başkanlarımıza ben teşekkür 
ediyorum. Ayrıca, yine, öğrencilerimiz adına kullanılan öğrenim kredisiyle ilgili faizlerin silinmesi de 
öğrencilerimiz ve velilerimiz adına olumlu olmuştur. 

Sayın Bakanım, tabii, ben kendi seçim bölgem Mersin’le alakalı olarak çok sayıda öğrenci yurdu 
burada milletimizin hizmetine, öğrencilerimizin hizmetine sunuldu. Tarsus, kendi adına üniversite olan 
Türkiye’de nadir ilçelerden bir tanesi. Burada genelde kiralama yoluyla yurtlar açıldı, bu yıl da talebi 
karşılıyoruz ama Tarsus’ta vatandaşlarımızın beklentisi mutlaka kampüsün içerisine en az 2 tane kız 
ve erkek öğrenci yurtları dâhil olmak üzere mutlaka yeni yurtların yapılması ve kiralama sisteminden 
zaman içerisinde kurtulunması tabii. 

Bir de gençlerimizle alakalı olarak -tabii, her yıl bütçe görüşmeleri sırasında burada tartışıyoruz, 
konuşuyoruz ama- ilkokuldan başlamak üzere mutlaka öğrencilerimize düzenli spor alışkanlığı 
kazandıracak hamleyi artık yapmanın zamanının geldiğini düşünüyorum ben. Yani haftada bir saat, 
iki saat beden eğitimi dersiyle gençlerimize düzenli spor yapma alışkanlığı kazandırma şansımız 
yok. Bununla ilgili haftada en az üç gün, dört gün olacak şekilde, her gün ilkokuldan başlamak 
üzere lise bitimine kadar çocuklara mecburi beden eğitimi dersinin konulması, sporda yetenekleri 
olanların o alanlara yönlendirilmesi, sağlıklı bir nesil yetiştirilmesi ve gençliğimizin de özellikle kötü 
alışkanlıklardan kurtarılması için bir seferberlik ilan edilmesi gerektiğini düşünüyorum. 
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Uyuşturucuyla ilgili gerçekten bir seferberlik ilan edilmeli, Gençlik Spor Bakanlığı, Milli 
Eğitim Bakanlığı, televizyon kanalları, basın ve üzerine düşen herkes, aileler, gerçekten bu işe el 
atmalılar. Sadece geçtiğimiz hafta içerisinde iki tane aile beni arayarak bu metanfetamin denilen, ateş 
buz denilen, kristal buz ya da met ismiyle kullanılan uyuşturucudan dolayı kendi ailelerinde bunu 
kullananlar olduğunu, bunların tedavi edilmesiyle ilgili bizden destek istediler. Ailelerin ısrarı üzerine 
biz de bunları Emniyetimize, adli mercilere söyleyerek bunların tedavisine yardımcı olmaya çalıştık. 
Gerçekten toplumda bu noktada ciddi bir sıkıntı var. Ben uyuşturucuyla mücadelede Emniyetimizin 
yaptığı operasyonları son derece başarılı buluyorum. Türkiye gerçekten bu konuda çok büyük mücadele 
veriyor. Ben emeği geçen herkese teşekkür ediyorum ama sadece Emniyetin çalışmasıyla sonuç almamız 
mümkün değil. Burada özellikle televizyon kanallarına çok büyük görev düşüyor. Bununla ilgili 
mutlaka gerekirse yasal zorunluluk çıkartılmalı, her gün eğitici olarak televizyonlarda uyuşturucunun 
kötülüğüyle ilgili çocukları, gençleri, aileleri bilinçlendirecek, bu ortamlardan uzaklaştıracak hamleler 
mutlaka yapılmalıdır ve basında verilen haberler de mutlaka farklı bir şekilde… Yani, belki bunu da 
şimdi yine bazı arkadaşlarımız “Yine sansür mü istiyorsunuz?” gibi veya farklı noktalara çekmek 
isteyecekler ama her haberin televizyonda bir haber olarak yayınlanması bence doğru değil. Yani kötü 
olan bir şeyin topluma örnek olması; intihar gibi, uyuşturucu gibi bunların televizyonlarda haber olarak 
yayınlanmasının ben topluma da kötü örnek olduğu düşüncesindeyim ve bunların televizyonlarda ve 
basında gerekirse haber olarak da yayınlanmasının mutlaka önüne geçilmelidir. 

Yine, Tarsus, Türkiye’nin 350 bin nüfuslu en büyük müstakil ilçesi. Tarsus Şehir Stadı’nın mutlaka 
-kapalı spor salonu da dâhil- yıkılıp tribünleri dâhil yeniden yapılması, 350 bin nüfuslu kente yakışan 
bir stadyumun yapılması, Gençlik ve Spor Bakanlığının mutlaka 2023-2024 yılı hedefleri arasına 
konulmalıdır. Tarsus Stadı, yetmiş yıllık bir stadyumdur ve bugün ihtiyacı karşılayamamaktadır. Tarsus 
İdman Yurdu da 2.Lig’de mücadele eden, cumhuriyetle yaşıt yüz yıllık bir kulüptür, Türkiye’nin nadide 
kulüplerinden bir tanesidir. 

Yine Silifke Şehir Stadı’mız da -Silifke de Mersin’in tarihî ilçelerinden bir tanesidir- bugün talepleri 
karşılayamamaktadır. Bu 2 stadyumun, Silifke ve Tarsus şehir stadyumlarının mutlaka yıkılarak yerine 
yenilerinin yapılması…

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Şimşek, lütfen toparlar mısınız? 

BAKİ ŞİMŞEK (Mersin) – Buralar tamiratla, bakımla, restorasyonla düzeltilebilecek durumda 
değildir çünkü tribün artık teknik ömrünü doldurmuştur ve mutlaka sıfırdan buraya -yeri de çok 
uygundur- yeni bir stadyum yapılmalıdır. 

Ben, bütçenin hayırlı uğurlu olmasını temenni ediyorum. Başarılar diliyor, saygılarımı, sevgilerimi 
sunuyorum. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Teşekkür ederim Sayın Şimşek. 

Söz sırası, Adalet ve Kalkınma Partisinden Sayın Ekrem Çelebi’de.

Sayın Çelebi, buyurun lütfen. 

Süreniz on dakika.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Çok teşekkür ediyorum Değerli Başkanım. 

Saygıdeğer Başkanım, çok Değerli Bakanım, Plan ve Bütçe Komisyonumuzun çok değerli üyeleri, 
çok değerli basın mensuplarımız, çok değerli Gençlik ve Spor Bakanlığımızın bürokratları; ben de 2023 
yılının bütçesinin hayırlara vesile olmasını diliyorum. Bu vesileyle hepinize saygılar sunuyorum. 
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Değerli milletvekilleri, tabii, saat onda başlayan bir Komisyonumuz var ve biz saat ondan itibaren 
buradayız. Konuşmama başlamadan önce bir iki tane hususu özellikle belirtmek istiyorum. Şimdi 
sabahtan beri konuşan konuşmacılarımız var, bunlar bizim milletvekillerimiz ama her şeyden önce 
Türkiye Büyük Millet Meclisinin seçilmiş parlamenterlerisiniz, milletvekillerisiniz, kendi ilinizin ve 
kendi devletinizin medarıiftiharısınız ve aynı zamanda rol modelsiniz. Ama sanki bu taraf, devleti 
savunuyor, diğer taraf sanki devlet hiçbir şey yapmamış gibi AK PARTİ iktidarları geldiği günden beri 
hiçbir şey…

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Hükûmet, Hükûmet, devleti karıştırmayın. Burada devleti 
karıştırmayın, Hükûmet.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bir dakika, bir dakika, Hocam, bak ben seni dinledim.
Devlet şudur: İktidarları söylüyorum ama şöyle…
KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Hükûmeti eleştiriyoruz, böyle bir şey yok.
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bir dakika, şöyle, beni bir dinler misiniz Hocam? Dün sizin Genel 

Başkanınız bir şey açıkladı, ne yaptı? Devletin kolluk kuvvetine karşı bir suçlamada bulundu. 
Bugün sabahtan beri söylüyorsunuz karşı tarafa, kim karşı tarafta oturuyor? Bu devletin Bakanı.
KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Devlete bir şey yok.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, arkadaşlar, müdahale etmeyin.
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Dolayısıyla şunu söyleyeyim…
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Hatibe müdahale etmeyin. Arkadaşlar, 

lütfen…
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Biz bu devleti sokakta bulmadık değerli arkadaşlar.
KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Hükûmeti eleştiriyoruz.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın milletvekilleri…
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Bir, şudur, Hükûmeti eleştireceğiz, ülkemizi eleştireceğiz ama her 

şeyden önce bizim bu devlete sahip çıkmamız lazım. Şimdi, mesele şurada… (CHP sıralarından 
gürültüler)

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi…
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Özellikle biz…
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi, bir dakikanızı rica ediyorum, 

bir saniye.
Arkadaşlar, Kamil Bey, değerli arkadaşlar; bu şekilde yapamayız bunu.
KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sayın Başkanım, böyle bir şey değil yani.
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Genel Başkanın öyle bir ifadesi yok ki, Hükûmet dedi.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Hayır, bir dakika, siz hiç kimsenin fikrine 

hürmet etmeyip böyle şey yaparsanız olmaz, ben yönetemem o zaman burayı, lütfen. Tamam, sıra size 
geldiğinde…

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Hayır, ben konuşmamı yaptım.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Arkadaşlar konuşmuşsa da tamam, siz 

yaptıysanız bir başka arkadaşınız konuşacak.
KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Devleti eleştirmiyoruz diyoruz.
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OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Yok, lütfen, bunu keselim burada.

Sayın Çelebi, buyurun, ilave süre vereceğim size.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Sayın Başkanım, teşekkür ediyorum.

Süremi de ilave ederseniz sevinirim. 

Şimdi, sabah özellikle bakın “beyin göçü, korku iklimi, güvensizlik, tek adamlık, dönüşemeyen 
sistem, kendimi kıymetli hissedersem dönerim, Türkiye’nin kötüleşen ekonomik ve politika durumu, 
ifade özgürlüğü Cumhurbaşkanını eleştirmek…” 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Bunların hiçbirisini söylemedim.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Bakın, bir dakika, bir dakika, Hocam, bak ben sizi dinledim, her gün 
buradayız, sıkıntı yok ya; bak, yine söyleyeyim sana. Özellikle devletle ilgili değerli arkadaşlar, bakın, 
ben şimdi bir iki şey okuyayım hemen size de. Şimdi, bir konuşmacı “AK PARTİ iktidarının işi madde 
kullanılmasının yaygınlaştırılmasında rol oynamak.” Ya, böyle bir ifade olur mu ya? 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – İroni bu.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – İroni mi bu?

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Arkadaşlar, arkadaşlar, bunu karşılıklı 
yapamayız. Kamil Bey, lütfen dinler misiniz?

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ben bu ironiyi size takdim ediyorum, ironi diyorsanız ben teessüf 
derim, ben size onu söyleyeyim.

SALİH CORA (Trabzon) – Cenaze arabasında uyuşturucu madde taşıyorsunuz.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - İki…

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Ekrem Bey, karşılıklı yapmayalım, siz 
Komisyona hitap edin lütfen.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Tamam Hocam.

Bir de “Söylediğim eleştirilere her türlü cevap verebilirsiniz ama tek bir cevabınızın olmadığını da 
çok iyi biliyorsunuz. Sizin AKP iktidarı döneminde 20 bin genç intihar etti.” 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Ne var bunda?

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Değerli kardeşlerim, bakın, devletin resmî rakamları, KYK yurtlarında 
2021-2022 içerisinde intihar eden 24 kişi. 2021 yılında 18-23 yaş arası otopsi yapılmış 345 kişi, bunun 
içinde ne var biliyor musunuz? Bunun içinde intihar eden var, kaza yapan var, herhangi bir şekliyle 
vefat eden var, otopsiye giden toplam sayı. Şudur: Ben biraz önce de söyledim, bakın saygıdeğer 
milletvekillerimiz, biz farklı partilerden olabiliriz ama hepimizin beslendiği tek bir yer var; bu devletin 
toprağı, bu devletin bayrağı ve bu devletin Parlamentosu, lütfen.

Biraz önce arkadaşlar konuşuyordu ya daha AK PARTİ hükûmetlerinden önce -bakın, ben Ağrı 
Milletvekiliyim- kimse bir tane kaset dinleyemiyordu ya Kürtçeden. Siz şu anda çıkıyorsunuz bangır 
bangır Türkiye’nin 81 ilinde istediğiniz dilde propaganda yapabiliyorsunuz. 

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) – Lütuf mu yani şimdi, olması gereken zaten.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Bir dakika ama bir şey daha arz edeceğim. Bir dakika ama bir şey daha 
arz edeceğim değerli arkadaşlar. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Devlet adına konuşmayın.
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EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Şimdi arkadaşlardan bir tanesi şunu söyledi, dedi ki: “Sayın 
Cumhurbaşkanı kimseyle görüşmüyor, iletişimi yok.” Bakın Ankara Kütüphane Söyleyişleri 14/4/2021, 
Gençlik Kolları Sekizinci Dönem MYK toplantıları, en uzun iftar sofraları, Kuzey Kıbrıs gençlik 
buluşmaları, E-spor turnuvası. Bakın kaç kişi, kaç program var biliyor musunuz? 26 program. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Hangi gençlik kolları?

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Şimdi elinizi vicdanınıza koyun, size bir şey söyleyeyim değerli 
arkadaşlar. Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan’dan önce kaç cumhurbaşkanı gençlerle 
buluşmasını yapabiliyordu? Biz Cuma günü TOGG’daydık, bakın Bursa’daydık, sağcısı solcusu herkes 
oradaydı, istisnasız ve herkese davetiye gitti. Bakın, devletin harcıdır Recep Tayyip Erdoğan ve AK 
PARTİ. Lütfen klasik bir ideolojiye saplanmayın, sizden özellikle rica ediyorum. 

Bir Togg’u bulduğunuz zaman Togg’la sizin iftihar etmeniz lazım. Bakın, Togg’a baktığınız zaman 
iftihar etmeniz lazım. İHA’ları, SİHA’ları teknolojik anlamda… Ya, yıllarca siz “AKM’yi yıkıyorsunuz, 
oraya farklı bir şey, cami yapacaksınız” dediniz. Bakın, şu anda Türkiye Cumhuriyeti’nin medarıiftiharı 
ve orada her türlü faaliyetler gösterime giriyor. 

Şimdi, yine bir arkadaşımız şunu söyledi, dedi ki: “Bir tek adam liderliği.” Eğer bir tek adam liderliği 
olsaydı böyle olmazdı. Bakın, siz burada istediğiniz her şeyi konuşabiliyorsunuz. Evrim Teorisi… 
“Gençleri suçlu olarak görüyorsunuz, kendi gençliğinizi kindar ve dindar olarak görüyorsunuz.” 

Değerli arkadaşlar, ben AK PARTİ milletvekiliyim, biz kendi gençliğimizi Asım’ın nesli olarak 
görüyoruz. Siz kendi evladınızı farklı bir yerde görebilirsiniz ama ben kendi evladımı Fatih Sultan 
Mehmet gibi, Yavuz Sultan Selim gibi, Atatürk gibi, Recep Tayyip Erdoğan gibi…

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – “Benim gençliğim, sizin gençliğiniz” diye siz ayırıyorsunuz. 

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ben bunlar gibi yetişmesini istiyorum ama sizin özgürlüğünüz, sizin 
bakışınız farklıysa o sizin tercihiniz.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Ayrımcılığı siz yapıyorsunuz. 

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Biz Ulubatlı Hasan’lar gibi bu ülkeyi koruyoruz ve aslanlar gibi de bu 
ülke gelişiyor.

Şimdi, biraz önce yine arkadaşlar söyledi. Bakın, değerli milletvekilleri, KYK yurtlarıyla ilgili 
olarak birkaç tane örnek vermek istiyorum. KYK kredi ve burs miktarları lisans öğrencileri için 850, 
yüksek lisans öğrencileri için 1.700, doktora öğrencileri için 2.550’ye yükseltildi. KYK yurtlarında 
kalanlar için bakın, beslenme yardımı 570 TL’den 750 TL’ye, KYK yurtlarındaki internet kotası 16 
gigabayttan 32 gigabayta çıkarıldı. Yoklama kaçağı ve bakaya kalan yaklaşık 550 bin genç için bedelli 
askerlik imkânından faydalanma yolu açıldı.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Bak, Erdoğan ne dedi?

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Bir dakika.

Sayın Adıgüzel, bakın, mütemadiyen…

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Bak, senin gençliğin, benim gençliğim yok. Sayın Erdoğan daha 
dün “Karşımızda düşmanlar var.” dedi.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Bir dakika, beni dinler misiniz, beni dinler 
misiniz Sayın Adıgüzel, lütfen. 

Şimdi, hangi hatip konuşursa konuşsun sürekli müdahalede bulunuyorsunuz. Ben dikkatle 
dinliyorum, kişisel bir şey olmamakla birlikte…



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 2

94 

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Doğru konuşsun o zaman Sayın Başkan.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Siz kimsenin doğru konuşup 

konuşmayacağına karar veremezsiniz. 
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – “Sizin gençliğiniz.” diyemez.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Eleştirmediği sürece, size karşı bir şeyde 

bulunmadığı sürece… Siz sürekli… Bakın, Plan ve Bütçe Komisyonunun usulü bu değil, arkadaşlarımız 
biliyor. Siz sürekli müdahalede buluyorsunuz. Lütfen yeter artık ya! Lütfen!

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Bizim gençliğimizi kategorize edemez. 
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Efendim, arkadaşlarınız cevap verirler.
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Erdoğan…
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sizin şahsınıza yönelik bir şey yapılmıyor 

ki burada. 
Bakın, yine aynı şeyi yapıyorsunuz. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Müsaade eder misiniz, bak, konuşma hakkı benim, ben susuyorum. 
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Adıgüzel, bakın, bu tutumunuz 

doğru değil, lütfen.
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Emine Hanım, sayın vekilinize siz bir şey söyleyin.
OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi, ek süre vereceğim, devam 

edin. Lütfen karşılıklı şekilde değil, Komisyona hitap edin.
Buyurun. 
EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Tamam, teşekkür ediyorum Başkanım.
Değerli milletvekilleri, bizim hükümetlerimiz döneminde, bakın, yaz tatili boyunca 81 ilin 

tamamında belirlenen KYK yurtlarında gençlerimiz ücretsiz olarak konakladı. TOKİ, konut noktasında 
ilk defa biz gençlere kontenjan ayırdık. Yine KYK kredi ödemelerinde faizler silindi. Şu anda biz Plan 
ve Bütçe Komisyonunda görüştük. Ben de bugün orada nöbetçiyim, bugün eğer ikinci bölüme gelirse 
konuşmam var, bakın oradayız. Dolayısıyla AK PARTİ Hükûmetleri geldiği günden bugüne kadar hep 
yeni vizyon, yeni projeler özellikle gençlerimize ilişkin projelere girişti. 

Bakın, bir şey daha söyleyeyim, biraz önce de söyledim, değerli arkadaşlar, ben Ağrı Milletvekiliyim, 
bakın sadece dün tarımda 114 trilyon lira biz seracılıkta bir yatırım yaptık. 168 milyon dolar… Bakın, 
biz 20 ton altın; 3,5 ton gümüş gördük oralarda. 

Şimdi, birçok arkadaş diyor ya: “Siz bir şey yapmıyorsunuz, etmiyorsunuz.” Ya, keşke bu devlet 
teröre herhangi bir tane kurşun atmasaydı da o paraların bütünü 1986’lardan beri bu devletin bütçesine 
girseydi. Arkadaşlar, ilk önce şapkanızı alın kendi önünüze bırakın. Amed’le ilgili bu devletin, kimsenin, 
bu toplumun bir sıkıntısı yok. Kürtçeyle kimsenin bir sıkıntısı yok.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi, ek süre veriyorum, lütfen 
toparlayın.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ama mesele şurada hep mazeret, hep algı ve hep iftira.
Bakın, ben size bir şey söyleyeyim, Togg 29 Ekim 2022, AKM’nin açılışı 29 Ekim 2021, İstanbul 

Havaalanı’nın açılışı 29 Ekim 2018, Marmaray’ın açılışı 29 Ekim 2013. Değerli milletvekilleri, AK 
PARTİ’nin yapmış olduğu en büyük açılımlardan bir tanesi bakın, yıllar yılıdır hiçbir Diyarbakır 
annesi gidip de dışarıda HDP’nin kapısında veya farklı bir yerde kendi çocuğunu bekleyemiyordu. 
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Bakın, şu anda onlarca insan; dağdan, onlarca insan teröristlerin içerisinden çıktı, geldi, kendi evlerine 
girdi. Bunların bütününü gerçekleştiren AK PARTİ ve Recep Tayyip Erdoğan’ın kendi kadrolarıdır, 
işte, bu kadrolar da bugün buradadır. Onun için benim sizlerden ricam bir şey söylediğiniz zaman 
10 kere düşünüverin, bakın, bunun önü ve sonu nereye gidiyor? Dolayısıyla, özellikle AK PARTİ 
hükûmetlerinin getirdiği düşüncelerden bir tanesi bakın, TEKNOFEST’ler. Ya, bizden önce Allah 
aşkına gençlere TEKNOFEST konusunda, dijitalleşme konusunda kim yardım ediyordu? Yani şu anda 
KYK yurtlarına baktığınızda ya beş yıldızlı otel gibi ya. Bir gün gelin Ağrı’ya. Bakın, Ağrı’da 2007 
yılına kadar 1 tane eğitim enstitüsü vardı. 

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Sayın Başkan, biraz torpilli süre verdiniz.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) - Allah razı olsun, bunu demeniz lazım ya Sayın Cumhurbaşkanımıza 
ve AK PARTİ hükûmetlerine. Biz, bakın, geçen gün gittik, rektörlerimizle birlikte açılışını yaptık, beş 
yıldızlı otel ve 1 öğrencimiz dışarıda kalmıyor. Şimdiye kadar belki 50 kere Bakanla konuştuk. Allah 
razı olsun, bakın, Sayın Bakan geldiği günden bugüne kadar…

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Çelebi süreniz bitmek üzere lütfen 
toparlayın.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Başkanım, bir dakikanızı istirham edeyim.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Süreniz bitiyor, toparlayın lütfen.

 EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – 24’üncü Dönemde biz beraber Gençlik ve Spor Bakanlığında çalıştık, 
devlet adamlığını ve devlete bugünkü yapmış olduğu hizmetlerden dolayı herhangi bir güreşte, 
tekvandoda veya farklı unsurlarda ta sahneye kadar iniyor ve oradaki gençleri motive ediyor. Bakan 
dediğiniz böyle olur. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Teşekkür ediyorum.

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Ben 2023 yılı bütçesini hayırlara vesile olmasını diliyor, bu vesileyle 
hepinize saygılar sunuyorum. 

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER - Teşekkür ederim Sayın Çelebi. 

Evet, Sayın Emecan…

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Bize yarım dakika süre vermiyorsunuz, iki dakika süre verdiniz 
ya.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Efendim?

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – İki dakika süre verdin.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER - Anlamadım Sayın Şener.

ORHAN YEGİN (Ankara) – Hatibin konuşmasına müdahale olduğu için iki dakika…

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Efendim, siz yoktunuz burada, bazı 
müdahaleler oldu. Ben durdurdum, konuştum, konuştuğum için ek süre verdim.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Bize müdahale olduğunda durdurduğunuzu falan hiç görmedim.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Herkesin huzurunda yaptık. Siz yoktunuz, 
siz sonradan geldiniz, onun için farkına…

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Fark etmez, ben şimdiye kadar hiç bizim müdahaleleri 
durdurduğunuzu görmedim.
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OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Efendim ben söz aldığım için durdurdum. 
Hatibi susturdum, Komisyonda bazı şeyler oldu, siz yoktunuz onun için. Yani ek süre konusunda bir 
sıkıntı yok, arkadaşlarınız burada hepsi şahit.

Söz sırası Cumhuriyet Halk Partisinde Sayın Ömer Fethi Gürer’de.

Sayın Gürer, buyurun.

Süreniz beş dakika…

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) – Teşekkürler Sayın Başkan.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Pardon! Dört dakika efendim, özür 
dilerim.

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) - Verdiğinizi geri almayın Başkan, olsun kalsın ya.

Teşekkürler Sayın Başkan.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Buyurun.

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) - Sayın Bakan, süremiz sınırlı, o nedenle sizin bir saatlik 
sunumunuzu tek tek irdeleme olanağımız yok. Sizin anlattığınız gençlik ile bizim alanlarda, köyde, 
kasabada görüştüğümüz gençlik arasında dağlar kadar fark var. Sayın Bakan, üniversitelerin 
yaygınlaştığını anlattınız da o üniversiteden mezun 2 milyona yakın gencin işsizliğine hiç değinmediniz. 
O gençlerin durumu size yansımıyor mu? Gençler yurt dışında iş arıyor, çocuk işçiliği almış başını 
gidiyor, çocuk yaşında çalışmak zorunda kaldığı süreçte iş cinayetlerinde yitirilen gençlerden haberdar 
değil misiniz? Ya da madde bağımlılığıyla köylere kadar inen uyuşturucu belasının gençleri nasıl 
sarmaladığından bilginiz yok mu? 

Sayın Bakan, “Yirmi yıl önce maalesef pek çok eksiklik vardı. Sporda tesis yoktu, imkân yoktu, 
antrenör yoktu, yeteri kadar bırakın sahaları, kortları, pistleri, salonları, statları pek çok vilayetimizde 
bir futbol topu dahi çok değerliydi, uluslararası başarı için sporcu çıkaramıyorduk, branşlarda ülkemizi 
temsil edecek sporcu bulamıyorduk.” dediniz. Sizden önce olanları tümden yok saydınız. Cumhuriyetin 
ilk yıllarından bu yana kamu kuruluşlarının sportif faaliyetlerinden belki haberdar değilsiniz ama o 
yıllarda her okulda basketbol ve voleybol sahaları ve başta güreş alanlarında sportif başarıları oluşturan 
altyapı vardı. O süreçlere haksızlık ediyorsunuz, yok sayıyorsunuz. Gazanfer Bilge, Yaşar Doğu, 
Ahmet Ayık, Mahmut Atalay, Mehmet Yurdadön, Veli Ballı, Mehmet Terzi, Can Bartu, Şükrü Gülesin, 
Metin Oktay, Lefter, Celal Sandal, Cemal Kamacı, Erman Kunter, Nasuh Mahruki’nin kim olduğunu 
hiç mi duymadınız? Ülkemiz spor tarihinden bu kadar mı uzaksınız? Dağcılıktan tenise, güreşten 
maratona, basketboldan futbola efsane olmuş onlarca isim vardı. O yıllarda ülke nüfusu bugünün de 
yarısı kadardı. Sayın Bakan, “Yirmi yıl önce maalesef pek çok eksiklik vardı. Sporda tesis yoktu, 
imkân yoktu, antrenör yoktu yeteri kadar.” diyorsunuz da UEFA Kupası’nı… 1999-2000 sezonunda 
şampiyonun Galatasaray olduğundan da mı haberiniz yok?

Sayın Bakan, sizden önce bir futbol takımının neredeyse tamamı yerli oyunculardan oluşuyordu, 
sizin döneminizde ise 8 yabancı futbolcuyla takımlarımız sahaya çıkıyor. Tamamı yerli ve millî olan 
oyunculardan oluşan takımımız da ne yazık ki yok. Süper Lig’de ve 1. Lig’de 300’ün üzerinde yabancı 
futbolcu oynadığı için Millî Takım’a da Avrupa’dan yetiştirilen gençler gelip top oynuyor, ülkemizde 
84 milyondan Millî Takım’da oynayacak oyuncu da bulamıyorsunuz. O kadar tesis var da neden bu 
başarılar ortada yok?
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Sayın Bakan, “81 ilde köylere kadar, mahallelere kadar spor tesisleri var.” dediniz. Niğde 
olarak mahalleden vazgeçtik, 5 bin kişilik stadımızı yıktınız. Belki yapılış tarihini bilmeyebilirsiniz, 
1970 yılında 5 Şubat Stadyumu inşa edilmiş, 1987 yılında genişletilmişti, siz yıkıp “Beş yüz günde 
yapacağız.” dediniz; yapacağınız 7 bin kişilik stadı beş yüz gün bitti, yeniden ihale ettiniz. Size bir 
soru önergesi verdim, önergede diyorsunuz ki: “İnşaat devam ediyor.” Altında imzanız var. İnşaattan 
vazgeçtik, temeli dahi atılmadı, beş yüz gün geçti.

Profesyonel Niğde Anadolu Spor statsız kaldı, ligden düştü.

Bor ilçesinde sentetik yüzeyli atletizm pisti, açık ve kapalı tenis kortu ve sentetik çim yüzeyli 
futbol sahası ve çok amaçlı prefabrik spor salonunun yapılacağı açıklandıktan bu yana bir yıl geçti, bu 
konuda bir adım atılmadı.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Evet, Sayın Gürer, lütfen tamamlar 
mısınız?

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) – Niğde’de kapalı spor salonunu yıktınız ancak yenisi bir yıldır 
yapılmadı.

Bir de spor kulüplerine yardımdan söz ediyorsunuz, dün Niğde Anadolu Kulübü’nü ziyaret ettim; 
bırakın yardımı, antrenmanda içecek su için sponsor arıyorlar. Engelliler Spor Takımı farklı illere 
gittiğinde konaklamalarını biz karşılıyoruz.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Sayın Gürer, teşekkür ediyorum.

ÖMER FETHİ GÜRER (Niğde) – Bunun gibi amatör takımlara da Anadolu’nun profesyonel 
takımlarına da yeterli desteği vermiyorsunuz.

Süremiz bu kadar, anlatacağımız çok.

Teşekkür ediyorum Başkanım.

OTURUM BAŞKANI ABDULLAH NEJAT KOÇER – Teşekkür ederim.

Sayın Aydın Özer? Yok.

Halkların Demokratik Partisinden Sayın Şevin Coşkun, buyurun.

Süreniz beş dakika.

ŞEVİN COŞKUN (Muş) – Teşekkürler Sayın Başkan.

Sayın Bakan, değerli Komisyon üyeleri; hepiniz selamlıyorum.

Evet, iktidar bu yıl da hazırladığı bütçe teklifinde, halkların, emekçilerin, yoksulların, işsizlerin 
ve gençlerin taleplerini bir kenara bırakmıştır. Artan enflasyona, işsizliğe, yoksulluğa karşı gençlerin 
talepleri dikkate alınmamıştır. İktidar bu teklifte de değişim ve dönüşümde toplumun dinamiği olan 
gençleri süslü cümlelerle geçiştirerek işsizlik, yoksulluk ve belirsizlik üçgenine itmektedir. Öğrencilerin 
sorunlarına çözüm üretememektedir. Yaşanan sorunlar karşısında, TÜİK’in verilerine göre, öğrencilerin 
sadece yüzde 40’ı almış olduğu eğitimden memnun olduğunu söylemektedir. Öğrenciler eğitim ve 
barınma gibi temel haklarının erişiminde ciddi zorluklar yaşamaktadır. Bu öğrencilerin beslenme, 
barınma gibi sorunlarının çözüme kavuşturulması sizin Bakanlığınızın da sorumluluğundadır. 
Bakanlık, bu bütçe teklifinde de her ne kadar gençlerin yaşam kalitesini artırmayı hedeflediğini iddia 
etse de KYK yurtlarındaki kötü fiziki koşulların devam ediyor olması ve öğrencilere verilen KYK burs, 
kredi miktarı bunun aksini göstermektedir. 8 milyonun üzerinde üniversite öğrencisi bulunurken KYK 
yurtlarının kapasitesi yaklaşık 800 bindir. Bakan bugün yaptığı konuşma kapsamında 2002’den beri 
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yurtların kapasitesini artırdıklarını söyledi ancak son bir yıldaki bu kapasite artışının nasıl olduğuna 
dair açıklayıcı bir beyanı olmadı. Yani kapasite artışı yeni yurtların yapılmasıyla değil, öğrencilerin 
odalarına yeni ranzalar atılmasıyla yani istif yöntemiyle yapılmıştır.

KYK yurtlarında öğrencilerin maruz kaldığı bir diğer sorun ise yemeklerin sağlıksız, yetersiz 
olması ve bu nedenle de yaşanan gıda zehirlenmeleridir. 16 Ekim 2022’de, Gümüşhane Torul’da Hacı 
Şaban Cengiz KYK Erkek Yurdu’nda 40 öğrenci, 18 Ekimde Dersim’de KYK Anadolu Kız Öğrenci 
Yurdu’nda 12, 21 Ekim’de Karabük Safranbolu Bahaddin Gazi KYK Yurdu’nda 35 öğrenci yemekten 
zehirlenmiş ve hastaneye başvurmuştur.

Ayrıca, seçim bölgem Muş’ta bulunan KYK Sultan Alparslan Kız Öğrenci Yurdu’nda yaşanan su 
sorunu hâlâ giderilmemiştir, hâlâ taşıma su yöntemiyle bu yurda su verilmektedir ve bu öğrencilerin 
ulaşım sorunu da devam etmektedir.

Bakanlığın öğrencilere verdiği KYK bursu ve kredi ise artan fiyatlar karşısında temel ihtiyaçları 
bile karşılayamamaktadır. TÜİK verilerine göre, 2021 yılının başlarında enflasyon yüzde 14 iken 
öğrencilere verilen KYK burs kredi miktarı 650 TL’ydi. 2022 Eylül ayında TÜİK verilerine göre, yüzde 
84,4; ENAG’ın ise yüzde 186 olarak açıkladığı enflasyon dikkate alınmadan KYK burs kredilerine 
yüzde 30 artış yapılarak 850 TL olarak belirlenmiştir. Bu anlayışta olan iktidar, getireceği bu bütçe 
teklifinde de gençlerin taleplerini ne ölçüde dikkate almış olabilir ki? Gençlerin taleplerini hiçe sayan 
bu teklifi yeterli bulmuyor ve kabul etmiyoruz. 

Binbir zorlukla üniversiteden mezun olan gençler işsiz ve umutsuzdur. TÜİK’in Temmuz 2021 
verilerine göre, üniversiteden mezun olan gençlerin yüzde 12,4’ü işsizdir. DİSK-AR’ın 2021 verilerine 
göre ise üniversite mezunu her 10 gençten 4’ünün işsiz olduğu ve yükseköğretim mezunu gençlerde 
işsizlik oranı ise yüzde 35,1 olarak belirtilmektedir. TÜİK verilerine göre, 2005’te 277 bin olan işsiz 
yükseköğretim mezunu sayısı, 2022’de 1 milyon 30 bine yükselmiştir. Üniversite mezunu gençler ucuz 
iş gücü olarak merdiven altı fabrikalarda, mevsimlik tarım alanlarında kötü koşullarda çalıştırılmakta 
ve emekleri sömürülmektedir. TÜİK’in 2021 verilerine göre, ülke nüfusunun yüzde 15,3’ünü oluşturan 
15-24 yaş grubundaki gençlerin yüzde 19,1’i işsizdir; aynı verilere göre, 18-24 yaş grubundaki gençlerin 
yüzde 53,5’i kendini mutlu görmemektedir. Gençlik ve Spor Bakanlığının gençlerin bu işsizliğinde ve 
mutsuzluğundaki payı yadsınamaz. İsminde “gençlik” kelimesi bulunan bu Bakanlığın bile istihdamda 
gençlere yer vermediğini bünyesinde olan personel tablosundan görebiliyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız. 

ŞEVİN COŞKUN (Muş) – Tamamlayacağım Başkan.

2022 yılında, Bakanlığın bünyesindeki 65.884 personelin sadece 1.806’sı 18-25 yaş arası grubunda 
yer alıyor ve üçte 2’si ise 36 yaş ve üstüdür. 

Evet, TÜİK’in 2021 verilerine göre, genç nüfusun en yüksek olduğu 3 kent Hakkâri, Şırnak, Siirt’ 
iken 5’inci sırada Ağrı, Muş, Van ve Bitlis illeri takip etmektedir. Özellikle, bölge illerinde gençlerin 
karşı karşıya olduğu sorunlardan biri de işsizlik ve yoksulluğun yanında, HDP Gençlik Meclisimize 
yönelik sürekli yapılan gözaltı ve operasyonlardır. Gençler evlerinde, sokaklarda, iş yerlerinde kolluğa 
bağlı güçler tarafından kaçırılıyor, işkenceye maruz kalıyor ve ajanlık dayatılıyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sürenizi aştınız, son bir cümle alayım.

ŞEVİN COŞKUN (Muş) – Birkaç cümle söyleyeceğim, bitiriyorum Başkan.
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Sadece Batman’da, 2022 yılının ilk üç ayında kaçırılma, ifadeye zorlanma ve ajanlık dayatması 
gibi nedenlerle 6 kişi İHD’ye başvurmuştur. Gençlik Meclisimiz, bölgedeki ciddi anlamda artış 
gösteren madde bağımlılığına karşı -benzer bir konuda da- önemli mücadeleler yürütmektedir. Ağrı 
Doğubayazıt’ta madde bağımlılığına karşı yapılan eylemlere polis müdahale etmiş ve çok sayıda kişiyi 
gözaltına almıştır.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, teşekkür ediyorum, çok aştınız sürenizi.

Sağ olun.

ŞEVİN COŞKUN (Muş) – İktidar bu mücadeleyi her ne kadar kriminalize etmiş olsa da bu kirlilik 
ile kirliliğin önünü açanlarla mücadele etmeye devam edeceğiz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, şimdi, AK PARTİ’den Sayın Hasan Çilez’e 
söz veriyorum.

Süreniz beş dakikadır.

Lütfen buyurun.

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Çok teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Zatıalinizi ve tüm Komisyon üyelerimizi, kıymetli Gençlik ve Spor Bakanımızı, değerli 
bürokratlarımızı ve tüm vekillerimizi saygıyla selamlıyorum. Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 
yılı bütçe görüşmeleri başladı, inşallah, hayırlı ve bereketli olur.

Evet, biraz önce -tabii, konuşmamda yoktu ama- “Gençlik kamplaştırılıyor ve ötekileştiriliyor.” 
diye bazı sözler duydum. Bunu yapanlar kimler diye baktığımızda, dezenformasyonla, yalanla 
gençliğimizi zehirleyenlerdir bunlar. “X, Y, Z kuşağı” diye yapılan bir sosyolojik çalışmayı, gençlerimizi 
ailelerinden koparmak için kullananlar var. “X” “Y” “Z”yi matematikte bilinmez ifadeler için kullanırız. 
Evlatlarımızı anne babalarına bilinmez yaparak aile bağlarını koparmak, toplumsal bir felakete giden 
yolun en önemli unsurlarındandır. Kamplaşma ve kutuplaşmayı aile içinde başlatanlar “Z kuşağı” diye 
gençlerimizi ebeveynlerinden koparmaya çalışanlardır. Aile kurumuna hep birlikte sahip çıkmak ve 
korumak en önemli görevimizdir. Aile bizim en önemli kurumumuzdur, yavrularımız geleceğimizdir.

Ülkemizi emanet edeceğimiz asil Türk gençliği için, Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip 
Erdoğan’ın liderliğinde, eğitimden spora her alanda büyük yatırımlar ve atılımlar yapıyoruz. Sayın 
Bakanımız 2023 yılı bütçe sunumunu yaptılar ve kitapçıkta da bunların hepsi var; tek tek bu yatırımlara, 
bu rakamlara burada vaktim kısıtlı olduğu için girmem doğru olmayacak. 

İktidarlarımız döneminde KYK yurtlarımız, gençlik merkezlerimiz, yüzme havuzlarımız, spor 
tesislerimiz, ülkemizin her yanında âdeta baharda açan çiçekler gibi bir bir hizmete alınmıştır. 

Gençliğinde spor yapan bir kardeşiniz olarak Amasya’nın Merzifon ilçesinde yaşıyordum. Ben 
ortaokula başladığımda on yıldır bitmeyen bir kapalı spor salonumuz vardı. O dönem basketbol 
oynamaya başladım ve kapalı spor salonunun bitmesini büyük bir heyecanla bekledim ancak benim 
ortaokul ve lise altı yıllık eğitimim bitti, kapalı spor salonu da ancak ondan sonra bitti. Hedefimiz 
de kapalı spor salonunda cam potaların olduğu bir salonda basketbol oynayabilmekti ama salon 
bittiğinde içeriye girdik, baktık ki cam pota yok, büyük bir hayal kırıklığı. Üniversiteyi kazandım ve 
Atatürk Üniversitesinde eğitim hayatıma başladım. Orada de hem basketbol hem hentbol oynadım 
ama üniversitemizde kapalı spor salonu o süreçte yeni bitirilmişti, üç dört yıllık bir salondu ancak 
orada da “scoreboard”umuz yoktu. 1995 ve 1996 yıllarında -Sayın Bakanım, burası çok önemli, bütün 
bakanlarımıza anlatıyorum, yaptığınız işlerin de ne kadar büyük olduğunu bilmeniz açısından önemli- 
eğitim sezonunda, üniversitemizin 2 tane fakültesi basketbol maçı yaparak “scoreboard” açılışı yaptık 
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biz. Sayın rektörümüz, o dönemki rektörümüz geldi, biz öğrenciler kapalı spor salonundayız ve büyük 
bir heyecanla o “scoreboard”u açtık ama bugün şunu söyleyeyim: O “scoreboard”ların hepsi bizim 
Amasya’mızda üretiliyor; isteyen, ihtiyacı olan yere de rahatlıkla gönderebiliriz. “Scoreboard” açılışı 
yapan ve bundan büyük heyecan duyan bir toplumdan, bugün ilinde istediği yere, istediği spor sahasını 
yaptırabilen bir milletvekili olarak sizlerle gurur duyuyorum Sayın Bakanım. Amasya’mızın istediğimiz 
hangi spor yatırımı varsa Sayın Bakanımız ve değerli Bakanlık bürokratlarımız bunların hepsine pozitif 
ve olumlu cevap verdiler; bunlar için hepsine teşekkür ediyorum. Hatta bu işi öyle bir noktaya getirdik 
ki kıymetli milletvekillerimiz, köylerimizde halı sahalar yaptırıyoruz, basketbol ve voleybol sahalarını 
da çok rahat bir şekilde yaptırıyoruz. Hizmetlerimiz şehirden köylere kadar ulaşmaya başladı. Bu da 
ülkemizin spor yatırımlarında nerede olduğunun bence en önemli göstergesi olmuştur. 

Ben, özellikle, bu projelerimizin gerçekleşmesinde bizleri hiçbir zaman geri çevirmeyen Sayın 
Spor Bakanımıza ve Bakanlık bürokratlarımıza çok teşekkür ediyorum. 

2023 yılı bütçemizin -inşallah Komisyonumuzdan geçecek- vatanımıza, milletimize hayırlı 
olmasını diliyor, hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Sağ olun.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum. 

MHP Grubundan Sayın Hayati Arkaz, buyurun. 

Süreniz beş dakikadır. 

HAYATİ ARKAZ (İstanbul) - Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. 

Gençlik ve Spor Bakanlığımızın çalışmalarını takdirle takip ediyoruz. Kendilerini ve emeği geçen 
herkesi kutluyorum, tebrik ediyorum. 

Bir hekim olarak “Spor, sağlıktır.” diyorum. Spor, toplumların göz ardı edemeyeceği, kesintiye 
uğratamayacağı ve vazgeçemeyeceği evrensel, bütünleştirici bir aktivitedir. Spora yapılan yatırım, 
geleceğe yapılan yatırımdır. Sağlıklı toplumlar oluşturabilmek için, sağlık giderlerini azaltabilmek için 
her yaştan vatandaşımızı spora özendirici tedbirler almamız gerekmektedir. Gençliğimizi spor yoluyla 
alkol, sigara ve uyuşturucu gibi kötü alışkanlıklardan uzak tutarak korumalıyız. Ülkemizin bu konudaki 
hassasiyeti cumhuriyetin ilk kurulduğu günlerden bu zamana kadar üzerine koyarak gelişmektedir. Gerek 
gençlere yönelik gerekse spor faaliyetlerine yönelik atılan adımlarla, Türkiye, gençlik ve spor alanında 
ciddi bir başarı kaydetmiştir. Öğrencilerimize sağlanan yurt ve kredi imkânlarının genişletilebilmesi 
eğitim alanındaki ilerleyişi daha sağlıklı bir noktaya taşımıştır. Üniversite öğrencilerimizin borçlarının 
silinen faizleri, genç kardeşlerimizin omuzlarından büyük bir yükü kaldırmıştır. Her şehre, her ilçeye 
kapalı spor salonları yapılmıştır; rekreasyon alanları, koşu parkurları, futbol sahaları ve yüzme havuzları 
inşa edilmiştir; her spor branşına uygun altyapı tesisler oluşturulmuştur. 

Milliyetçi Hareket Partisi ülke için yapılan her olumlu projenin destekleyicisi ve tamamlayıcısıdır 
diyor, heyetinizi saygıyla selamlıyorum. 

Çok teşekkür ederim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 

İYİ Partiden epeydir söz alan olmadı. 

Sayın Orhan Çakırlar, İYİ Parti…

Buyurun.

ORHAN ÇAKIRLAR (Edirne) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 
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Sayın Bakan, kıymetli milletvekilleri, değerli bürokratlar; hepinizi selamlıyorum. 

Bugün Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesi görüşmelerini yapmaktayız. Öncelikle bütçenin ülkemize 
ve milletimize hayırlı olmasını diliyorum. 

1950 yılından beri faaliyet gösteren Edirne 25 Kasım Stadı’nın, yetmiş iki yıldır faaliyet gösteren 
bu stadın ne zaman yenileneceğini, yerinde mi başka bir yere mi naklolacağını Edirneli seyirciler, 
sporseverler merakla beklemektedirler. Eğer bu bir an önce planlanırsa Edirne için büyük bir hizmet 
etmiş olursunuz. 

Asıl önemli olan, bundan sonra çok önemsediğimiz, Edirnelilerin de dünyanın da özellikle 
güreşseverlerin çok önemsediği altı yüz altmış iki yıldan beri düzenlenen Kırkpınar Yağlı Güreşleri, 
dünyanın kesintisiz olarak devam eden en eski spor organizasyonlarındandır. Dolayısıyla, Kırkpınar 
Yağlı Güreşleri 2010 yılı itibarıyla UNESCO tarafından İnsanlığın Somut Olmayan Kültür Mirası’na 
tescil edilerek lisanslı yerini almıştır. Bu bağlamda baktığımızda, yıllardan beri Sarayiçi Er Meydanı’nın 
yıkılıp tekrar yapılacağının konuşulduğu fakat herhangi bir gelişmenin olmadığı… Bunun sebebi 
nedir diye sorarım. Tarihî Kırkpınar Yağlı Güreşleri ülkemizin önemli kültür miraslarından biridir, ata 
sporumuzdur. Sayın Bakanımızın 2016 yılından beri yenilenmesini bekleyen Sarayiçi Er Meydanı için 
gereken çalışmaların başlatılmasında öncülük etmesini bekliyoruz. 

Sayın Bakanım, özellikle Kırkpınar Güreşleri yağlı güreşlerin olimpiyatıdır diye düşünüyoruz. 
Güreş Federasyonumuz var, bu o alanda, grekoromen ve diğer alanda faaliyet gösteriyor ama özellikle 
güreşseverlerin benim dile getirmemi ve sizden talep etmemi istedikleri yağlı güreş federasyonunun 
kurulması. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Yağlı Güreş 
Federasyonu… Geleneksel yağlı güreşler…

ORHAN ÇAKIRLAR (Edirne) – Başka bir şey söylüyorum. Sadece yağlı güreşlerin kurulması 
güreş organizasyonuyla… Diğer ritüelleriyle beraber devam edeceği olmasıdır yani davul zurnasından 
tutun, şeyiyle beraber olmasıdır. Tekrar şey yapmasının da faydalı olduğu kanaatini taşıyorum. 

Şimdi, özellikle Edirne ilinde Trakya Üniversitesinde 45 bin öğrencimiz var ve bunların birçoğu 
da KYK yurtlarında kalmaktalar. Burada arkadaşlarımızın bize ilettiği yemek konusunda, internet 
konusunda her odanın çekmediğini ve bu zayıflığın bir an önce giderilmesinin lazım geldiğini, 
yemeklerin daha düzenli ve daha besleyici olması konusunda talepleri olduğunu sizlere ifade etmek 
isterim. 

Şu anda Edirne’de eski olan -ve burada yetkililerin bana verdiği bilgiye göre- Selimiye Yurdu’nun 
tekrar yenilenmesi ve yapılanması lazım geldiği, artı Keşan ilçemizde de ciddi oranda öğrenciler için 
bir yurt talebi olduğu tarafınızca biliniyordur belki ama ben hatırlatmakta fayda görüyorum. Dolayısıyla 
Keşan ilçemizin de yurda kavuşması ve daha kapsamlı bir yurda kavuşması oradaki öğrencilerimizi de 
daha rahatlatacağını düşünüyorum. 

Bundan sonraki süreç içerisinde özellikle, yurt dışına -ben sınır kentinde yaşadığım için biliyorum- 
çok farklı sebeplerle yurt dışına, özellikle Bulgaristan ve Makedonya gibi ülkelerde öğrenim görmek 
için giden gençler var; bunların önünü açıp, daha iyi ihtiyaçlarını giderip, bu ülkenin içerisinde kalıp 
eğitim almalarının veya diğer ülkelere gidenlerin de eğitimlerini Türkiye’de sürdürmelerinin daha 
faydalı olacağını düşünüyor, saygıyla selamlıyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 

Sayın Abdüllatif Şener, hazırsanız size söz verebilirim. 
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Buyurun.
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, değerli 

bürokratlar, basın mensupları; hepinizi sevgiyle selamlıyorum. 
Sayın Bakan daha önceki yıllarda sunmuş olduğu bütçe formatına uygun olarak benzer bilgileri 

tekrar ettiler, rakamları yenilediler, daha önceki yıllarda olduğu gibi renkli fotoğraflarla dolu konuşma 
metnini de üyelere dağıttılar. Aslında, yıllar sonra bir Bakanın yeni bir vizyon koyması, tarzını 
hiç değilse daha geliştirmesi beklenirdi ama bunu göremiyoruz. Fakat ben burada aynı tarzı tekrar 
etmeyeceğim, daha önceki yıllarda Sayın Bakanı pek eleştirmedim ama bu sefer eleştireceğim.

Şimdi, her şeyden önce, şu dağıtılan konuşma metnine bakıyorum ben, buradan bir psikolojik 
durumun analiz edilmesi gerektiğini düşünüyorum, herhâlde onu Sayın Bekaroğlu’na havale etmeliyim.

Şimdi, bu konuşma metninin içerisinde 16 kez, 16 ayrı yerde Sayın Bakanın tek başına, bir grupla 
veya toplu hâlde fotoğrafı var. Sayın Cumhurbaşkanının fotoğrafına bakıyorum, birkaç yerde kendisiyle 
birlikte topluluğun içerisinde gözüküyor. Sayın Cumhurbaşkanının fotoğrafını tek başına verdiği 
yer 47’nci sayfa, o sayfada tek bir fotoğrafı var, başka da yok. Ama Sayın Cumhurbaşkanını yalnız 
vermemek için karşı sayfaya yani 46’ncı sayfaya da kendi fotoğrafını koymuş. Bu fotoğrafları dikkatli 
bir şekilde analiz etmek gerekir diye düşünüyorum. Sayın Cumhurbaşkanının fotoğrafı sönük, etrafın 
görüntüsü zayıf, kendi görüntüsünün yarısı silik ama Sayın Bakanın fotoğrafı, gençlerin ortasında, 
merdivene oturmuş, ceketini çıkarmış, böyle daha parlak, daha görüntüleri iyi bir fotoğraf; ebat olarak 
da kendi fotoğrafı diğerinden daha fazla. Ama iş bununla kalmıyor, lütfen, 3’üncü sayfadaki fotoğrafa 
bakmanızı istiyorum. Bu 3’üncü sayfadaki fotoğrafta Sayın Bakan da var, Sayın Cumhurbaşkanı da var, 
bazı bakanlar ve diğer kişilerin olduğu bir fotoğraf.

Şimdi, bu fotoğrafı, buraya nasıl yerleştirmiş, hayret ediyorum, nasıl yerleştirmiş? Kendisi gayet 
dinamik bir şekilde duruyor, Sayın Cumhurbaşkanı perişan bir hâlde, ayakta duramaz vaziyette, dizleri 
bükülmüş, boynu eğilmiş, sırtı kamburlaşmış ve elleri önde…

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Başkanım, yani burada alay konusu yapılabilecek bir mesele 
değil. Sayın Cumhurbaşkanımızla ilgili bu eleştirisini kabul etmiyoruz. 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Kardeşim, bak şu fotoğrafa bir! Bak şu fotoğrafa bir! 
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Kabul etmiyoruz! 
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Sürekli tenkit ettiğiniz…
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Onu sorgulamak size düşmez!
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Sürekli tenkit ettiğiniz…
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Onu sorgulamak size düşmez! 
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Süremi durduruyorsunuz Sayın Başkan.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, söz sırası geldiğinde cevap verelim, karşılıklı 

konuşmayalım, rica ediyorum. 
Buyurun. 
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Alakasız bir betimleme yapıyorsunuz!
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Ya, susar mısın kardeşim ya! 
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Neyi tespit etmeye çalışıyor Sayın Başkan? 
ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Susar mısın bir konuşalım ya!
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Ya, bakın, biz bir şey söylediğimiz zaman siz feveran ediyorsunuz! 
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ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Ya, susar mısın!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yaşar Bey, sıra geldiğinde cevap verin, rica ediyorum. 

Devam edin lütfen Sayın Şener, devam edin. 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Söylüyor ne söyleyeceğini…

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Senden mi öğreneceğim ne soracağımı? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sakin olalım değerli arkadaşlar, sakin olalım! 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Edep, edep, biraz edep! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Parazit yapma hemen! 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Biraz edep! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Göze mi girmeye çalışıyorsun? 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Yazıklar olsun ya! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Göze mi girmeye çalışıyorsun? Sus! Terbiyesiz adam! 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Ya, bu kadar kıskançlık, bu kadar çekememezlik olur mu ya! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Edeplice dinlemeyi bilmiyorsun! Sus!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yaşar Bey, rica ediyorum, rica ediyorum.

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Başkanım, saygımızdan dolayı bir şey söylemiyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Söz geldiğinde fikirlerinizi söylersiniz, katılmak zorunda 
değilsiniz. 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Başkanım “parazit” diyor, her şeyi diyor ama şu hareketlere bakın 
ya!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Eyvallah, buyurun. 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Şiddetle kınıyorum sizi! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Konuşana kadar şu söylediğim fotoğrafa bir bak!

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Maliye Bakanlığı yaptın, bütçe konuşuyoruz…

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Gülüyorum size ya! 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Sen öyle görmek istiyor olabilirsin!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşma usulümüz yok, söz sırası 
geldiğinde fikirlerinizi, eleştirilerinizi söylersiniz.

Devam edin lütfen Sayın Şener. 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Sen öyle görmek istiyorsundur! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Sana da geleceğim merak etme! 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Neyi geleceksin?

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Merak etme Hasan Çilez Bey, sana da geleceğim! 

HASAN ÇİLEZ (Amasya) – Hadi, buyur, gel, bekliyorum yani! 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Faydalanmaya çalıştığı işe bakın ya!

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, devam edelim lütfen.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Şimdi, süremi istiyorum Sayın Başkan. 
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tamam, iki dakika ilave edeceğim.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Şimdi, bakın, böyle bir fotoğrafı sürekli tenkit ettiğiniz, “CHP’li 
kanallar” dediğiniz muhalefet medyasında Cumhurbaşkanı hakkında göremezsiniz, hep daha genç, daha 
dinamik görüntülerini ekrana getiriyorlar; isterseniz bu akşam eve gidince bu muhalif kanallardan birini 
izleyin; hiç görmedim, buna benzer bir fotoğrafını ve görüntüsünü verdiklerini hiç görmedim. Bu neyin 
nesi Sayın Bakan ya, bu neyin nesi? Yani sizi protesto ediyorum Sayın Cumhurbaşkanına yaptığınız bu 
davranıştan dolayı; olacak iş değil ya! Cumhurbaşkanı bir ülkenin millî birliğini, bütünlüğü temsil eden 
isimdir, her zaman nezih bir şekilde gösterilmesi lazım.

Şimdi, değerli arkadaşlar, olay bununla da bitmiyor…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buna daha sonra Bakan isterse bir söz verebilirim, bir şey 
söyleyebilir.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Acaba farkında mı değil bu yapılanların ama farkında 
olmadığını zaten…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Kasıtlı bir şey olmaz Sayın Şener, siz de Bakanlık yaptınız.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Biraz önce, benden önce konuşan Sayın Çilez ifade ettiler…

ORHAN YEGİN (Ankara) – Ya, bir sürü fotoğraf var, neyine cevap verecek Bakan?

İLHAMİ ÖZCAN AYGUN (Tekirdağ) – Ya bir dinlemesini öğren, dinlemesini bil ya! 

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – …bir faaliyetten bahsederken Sayın Bakan, yaptığınız işin ne 
kadar önemli olduğunu size anlatmak istiyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İsterse cevap verebilir yani sanki kasıtlı bir şey yapmış gibi ifade 
edildi, ona cevap verebilir, yani isterse tabi, istemezse vermez; takdir kendisinin.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Şimdi, değerli arkadaşlar… Neyse, ben makul şeyler 
söylüyorum ama her kafadan bir ses çıkıyor. Niye rahatsız oldunuz, onu da anlamıyorum. Demiyor 
muydunuz “Cumhurbaşkanının da hakkını, hukukunu korumak lazım.” diye.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyoruz koruduğunuz için, sağ olun.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Yani daha önceki hangi Bakanın buraya böyle fotoğraflarıyla 
dolu bir konuşma metni getirdiğini gördünüz ya? Cumhurbaşkanı Yardımcısının bile konuşma 
metninde tek bir fotoğrafı yok, burası fotoğrafla dolmuş ve bu fotoğraflarda problem var, söylediğim 
şey o; bundan niye rahatsız olursunuz ya?

Sonra, Türkiye’nin geçmişini nasıl hayal ettiğini de anlayamadım Sayın Bakanın. Ömer Fethi Bey 
biraz önce saydılar ama ben de değişik bir açıdan bakayım. Yirmi yıl önce, maalesef, pek çok eksik vardı 
sporda; tesis yoktu, imkân yoktu, antrenör yoktu, bırakın sahaları, kortları, pistleri, salonları, statları, 
pek çok vilayetimizde bir futbol topu dahi çok değerliydi. Uluslararası başarının olmadığını vesaire… 
Ya, böyle bir şey olabilir mi? Benim çocukluğumda biz top oynardık, futbol topu sıkıntısı çektiğimizi 
ben hiç görmedim, hiç öyle bir sıkıntı görmedik. Okulların bahçeleri zaten top alanımız gibiydi ama 
tesisler olayını, teknolojinin gelişmesiyle değişen olayları kendinize mal ederek anlatamazsınız; dün 
dündür, bugün de bugündür, elbette bazı şeyler değişecek ama “Geçmişte bir şey yoktur.” dediğiniz 
zaman, bu olmaz. Ben bakıyorum, Adalet ve Kalkınma Partisi iktidara gelmeden önce Galatasaray 
UEFA şampiyonuydu, Millî Takım olarak FIFA Dünya Kupası’nda Türkiye 3’üncü olmuştu ama şimdi 
bakıyoruz özellikle gücün, imtiyazın, nüfuzun böyle önemli olduğu spor dalı olarak futbolda, iktidar, 
siyaset futbolun içerisine çok girdiği için, en azından bu son on yıl baktığınız zaman futbolun eski 
muhteşem başarılarından iz kalmadığını görüyorsunuz. Bırakın canım, futbola da burnunuzu sokmayın 
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böyle. Ülke puan sıralamasında Türkiye gerilerde, gerilerde olduğu için Şampiyonlar Ligi’ne doğrudan 
giremiyor; geçen sene Trabzonspor şampiyon oldu, Şampiyonlar Ligi’nde oynayamadı. Hâlbuki, bazı 
ülkelerin 5 takımı oynuyor Şampiyonlar Ligi’nde, bazılarında 3, bazılarında 2. Siz burada şampiyon olan 
takımınızı ülke puanı düşük olduğu için, geçmiş yıllarda başarısız olduğu için doğrudan Şampiyonlar 
Ligi’nde oynatamıyorsunuz ama geliyorsunuz buraya, diyorsunuz ki: “Eskiden spor mu vardı, futbol 
mu vardı; şimdi her şey geldi, düzeldik.” Böyle bir şey yok.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İki dakikanızı ilave ediyorum.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Yanlış yaptığınız şeyleri de itiraf edin.

Onun ötesinde, bakın, şu önemlidir, Daron Acemoğlu’nun çok kullandığı bir ifadedir: Bir ülkenin 
gelişmesi, kalkınması sömürgeci siyaset ve sömürgeci ekonomik kurumlarla olmaz, katılımcı siyaset ve 
katılımcı ekonomik kurumlarla olur veya katılımcı girişimcilerle olur.” Şimdi, siz ülkenin kaynaklarının 
tamamını hapsetmişsiniz, kendinize bağlamışsınız, ülkenin yarısını yok sayıyorsunuz; bu şekilde ülke 
kalkınır mı, gelişir mi? Bir ülkede nüfusun daha büyük bir kısmı sanattan spora kadar, ekonomik faaliyete 
kadar kalkınma oyununun içerisinde daha yüksek performansla yer aldığı zaman o ülke kalkınır. Siz 
dışlıyorsunuz bir kısmını, ondan sonra kendi işinize gelen bir çevreye hizmet sunuyorsunuz, sonra ülke 
gelişiyor zannediyorsunuz; bu anlayışla siz de batarsınız, ülkeyi de batırırsınız.

Bakın, daha önce 5 tane gençlik kampı varmış da bu 5 kamp 54 olmuş. O kampların nasıl olduğunu 
da biliyorum, gezdim, dolaştım, araştırdım, inceledim; sadece kendi partililerinizin organize edilerek 
kaldığı yerler. Birinde soruyorum, senede iki yüz gün dolu, ben dolaşırken gittiğimde boş. Kim geliyor? 
“Şunlar geliyor.” “Bunlar geliyor.” Ya, nasıl bir iştir bu? Esnaf geliyor ama kendi esnafı, emekli memur 
geliyor ama kendi memur emeklisi.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Ek süreniz de doldu Sayın Şener, son cümlenizi alalım.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Gençler geliyor ama kendi gençleri. Ya, kaç lira alıyorsunuz 
diyorum. Para almıyor, yiyip içip gidiyorlar. 54 kampta neyi organize ediyorsunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Bu fotoğraflar yansıttığı için parti içi bir hesabınız var da o 
örgütlenmeyle mi meşgulsünüz, yoksa başka bir şeyle mi?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Şener, teşekkür ediyorum, sağ olun.

ABDÜLLATİF ŞENER (Konya) – Ama toplumun yarısını yok saydığınız sürece bu ülkeyi 
batırırsınız.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler.

Şimdi sırada AK PARTİ’den Sayın Selim Gültekin var, daha sonra yine CHP’ye döneceğim, Sayın 
İlhami Özcan Aygun’a, sonra da Sayın Ayhan Erel’e söz vereceğim.

Buyurun Selim Bey, süreniz beş dakikadır.

SELİM GÜLTEKİN (Niğde) – Sayın Bakanım, Bakan Yardımcılarımız, Bakanlığımızın kıymetli 
bürokratları; Gazi Meclisimize hoş geldiniz.

Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 yılı bütçe görüşmelerinin hayırlara vesile olmasını temenni 
ediyorum.

Öncelikle sözlerime teşekkür ederek başlamak istiyorum. Gençlik ve Spor Bakanlığımız ile Sanayi 
ve Teknoloji Bakanlığımızın iş birliğinde Niğde Altunhisar ve Çiftlik ilçelerimize tekstil kentlerimizi 
bu dönemde kazandırıyoruz. İlçelerimizdeki işsizliğin azaltılması ve bölgesel kalkınmanın sağlanması 
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açısından çok önemli olan bu proje için Sayın Bakanımıza ve ekibine teşekkür ediyorum. Ortaya 
koymuş olduğunuz bu irade sayesinde, Altunhisar ve Çiftlik ilçelerimizde üç yüzer gencimiz iş ve aş 
sahibi olacaklar inşallah.

Gençlik ve Spor Bakanlığımız 81 ilimizde 850 bin yurt kapasitesiyle hem konfor hem de 
kalite açısından dünyada eşi benzeri olmayan bir hizmeti gençlerimize sunmaktadır. Bakanlığımız, 
yurtlarımızda öğrencilerimiz için sadece bir barınma alanı değil, sosyal donatıları, spor tesisleri, hobi 
alanlarıyla bir yaşam alanı oluşturarak dünya standartlarının üzerinde bir hizmeti de öğrencilerimize 
sağlamaktadır. Aynı şekilde, Niğde Ömer Halisdemir Üniversitemizi tercih eden gençlerimizin bugün 
Niğde’mizde konfor, güven ve huzur içinde eğitimlerini tamamlayabilmeleri için 2002 yılında 3 olan 
yurt sayımızı 2022 yılında 9’a, yatak kapasitesini de 4.250’den 10.444’e yükselttik.

Yine, bu dönemde öğrencilerimiz için beslenme desteğinin 1.800 TL’ye çıkarılmasının, internet 
kotalarının yükseltilmesinin, yurt ücretlerinin bu dönemde artırılmamasının, ev konforunda yurt hizmeti 
verilmesinin gençlerimiz tarafından memnuniyetle karşılandığını da ifade etmek istiyorum.

Sayın Bakanım, Niğdeli futbol ve sporseverlerin yeni bir stadyum isteğine karşılıksız kalmayarak 
onay verdiğiniz için sizlere canıgönülden teşekkür ediyoruz. Yakın zamanda ihalesi yapılan, zemin 
güçlendirilmesi tamamlanan stadımızın inşaatına başlandı; tamamlandığında 7.500 kişilik kapalı 
tribünü, atletizm pisti, antrenman salonları ve gece aydınlatmasıyla sporsever tüm hemşehrilerimize 
7/24 hizmet edecek ve keyifle maç izleyebilecekleri âdeta bir spor kompleksine kavuşmuş olacağız.

Yine, depreme dayanıklı olmayan mevcut 5 Şubat Kapalı Spor Salonu’muz yıkılmıştı ve yerine 
daha modern bir kapalı spor salonu yapılması talimatını vermiştiniz; inşallah, 21 Kasımda ihale edip 
en kısa sürede bu salonumuzu da gençlerimize ve sporsever hemşehrilerimize kazandıracağız. Her iki 
projemiz de geç oldu ama güç olmayacak ve ikisini de şehrimize kazandıracağız.

Sayın Bakanım, Niğde’mizde bu dönemde yapımı tamamlanarak hemşehrilerimizin hizmetine 
sunulan projeler için sizlere teşekkür ediyor ve bu projelerimizden kısaca bahsetmek istiyorum. Niğde 
merkez Edikli beldemize kapalı sentetik, Çukurkuyu beldemize de nizami, sentetik çim yüzeyli futbol 
sahalarımızı kazandırdık. Yine, Çamardı ve Çiftlik ilçelerimizde de mahalle tipi gençlik merkezlerinin 
binalarını tamamlamıştık; iç tefrişatı için de sizlerden destek bekliyoruz Sayın Bakanım. Yine, ek 
ödenek gönderme ve yapımı devam eden projelerimizden de Niğde merkez Aşağı Kayabaşı mahallemize 
sentetik yüzeyli koşu parkuru, tenis kortu ve 1 adet basketbol, voleybol sahası işimizde yüzde 90 fiziki 
gerçekleşme tamamlanmak üzere. Yine, İlhanlı mahallemizdeki TOKİ evlerinin sentetik çim yüzeyli 
futbol sahası, basketbol, voleybol sahası, koşu parkurunda sona gelindi; bu projelerimizi de inşallah 
yakın zamanda tamamlayacağız. Bucak Çayır mahallemize 500 seyircili portatif tribünü olan futbol 
sahamızı kazandırarak, bu bölgeyi, gençlerimizin 7/24 spor yapabilecekleri âdeta bir spor kompleksine 
dönüştürüyoruz yani Niğde’mizin mahallelerine kadar spor tesislerini kazandırıyoruz.

Niğde’mizde gençlik ve spor adına güzel işler yapıldığını özellikle vurgulamak istiyorum. 
Genç kardeşlerimiz Niğde’de rahatlıkla spor yapabiliyorlar, gençlik merkezlerine ulaşabiliyorlar, 
yurtlarda rahatlıkla kalabiliyorlar. Sayın Bakanım, Niğde’mize vermiş olduğunuz ilgi ve destek için 
hemşehrilerimiz adına canıgönülden bir kez daha teşekkür ediyorum. 

Cumhurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan liderliğinde, Türkiye Yüzyılı’nda da 
geleceğimizin teminatı olan gençlerimiz için üstün bir gayretle çalışacağımızı, spor yatırımlarımıza 
devam edeceğimizi ifade ediyor, Bakanlık teşkilatımıza çalışmalarında kolaylıklar, başarılar diliyorum. 

Bakanlığımızın 2023 yılı bütçesinin gençlerimize, Niğde’mize ve aziz milletimize hayırlı uğurlu 
olmasını diliyorum; sağ olun.
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Başkanım, teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum Selim Bey.

Şimdi, söz sırası Sayın İlhami Özcan Aygun’da.

Buyurun lütfen.

Süreniz dört dakikadır.

İLHAMİ ÖZCAN AYGUN (Tekirdağ) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Her bütçe görüşmesinde dile getiriyorum ama sonuç yok. 2014’te dönemin Başbakanı Binali 
Yıldırım, 2015’te Cumhurbaşkanı Erdoğan Tekirdağ’a geldiğinde 20 bin kişilik stadyum sözü vermişti, 
yedi yıl oldu hâlâ tık yok. 

Üniversite öğrencilerimizin yurt sorunu var, üniversitelerdeki öğrenci sayısıyla orantılı 
şekilde yurtlar açılmalı ve hiçbir çocuğumuz açıkta bırakılmamalıdır. Yazılı soru önergesi verdim, 
yanıtlamadınız, buradan tekrar soruyorum… Hâlbuki kamuoyu adına yanıt almak benim anayasal ve 
yasal hakkımdır Sayın Bakan; yazılı denetim yapma hakkımızı elimizden alıyorsunuz, sorularımıza 
yanıt vermiyorsunuz. Neyi gizliyorsunuz Sayın Bakan? 2019-2020, 2021-2022 ve 2022-2023 eğitim 
döneminde Bakanlığınıza bağlı üniversite yurtlarınıza başvuran öğrenci sayısı kaçtır? Son üç yılda, 
eğitim döneminde Bakanlığınıza bağlı üniversite yurtlarına yerleştirilen öğrenci sayısı kaçtır? Son üç 
yılda özel yurtlara yerleştirilen üniversite öğrencisi sayısı kaçtır? Tekirdağ’da devlet yurtlarına başvuran 
ve yerleştirilen öğrenci sayımız kaçtır? Yeni yurtlar yapmayı düşünüyor musunuz? Bu sorulara sizden 
acil cevap bekliyorum Sayın Bakan. 

Ayrıca, geçen yıl, sizin Bakanlığınıza bağlı Spor Toto idaresiyle beraber ilimizde 3 ilçemize spor 
sahaları yaptınız, teşekkür ediyorum ama Tekirdağ’da daha 8 tane ilçe var Sayın Bakan, o 8 ilçeyi de 
unutmayınız diyorum. Ancak Süleymanpaşa ilçemizde okul bahçesine yapılan kale direği 6 yaşındaki 
Tarık Toprak Demirhan’ın hayatına mal oldu. Bu direğin denetimi neden yapılmadı? Çocuklar için 
güvenlik denetimlerinden neden geçirilmedi? Çocuklarımızın can güvenliğini neden sağlamıyorsunuz 
Sayın Bakan? Çocuklarımız spor yaparken ölemez diyorum. Çocuklarla ilgili her türlü yapıyı sıkı 
denetime tabi tutmanız gerekmektedir. 

Tekirdağ’da amatör spor takımlarını gerçek anlamda desteklemeyi düşünüyor musunuz ve önünü 
açacak mısınız diyorum. Bölgesel amatör ligini desteklemeyi düşünüyor musunuz? Yine, merkez ve 
ilçelerimizde kapalı spor salonları, tenis kortları yetersiz, bu konuda gereğini yapacak mısınız? Yüzme 
havuzlarımız… “Yediden yetmişe yüzme öğrettik.” diyorsunuz ama Tekirdağ merkezdeki yüzme 
havuzunda doğru dürüst işlem yapılamıyor, insanlar yüzemiyorlar Sayın Bakan. Oradaki bakımı tekrar 
elden geçirecek misiniz diye soruyorum. 

Futbolda neden istediğimiz çıkışı yapamıyoruz, şampiyonlarda neden başarı sağlayamıyorsunuz? 
Federasyonlara müdahaleniz ve adam kayırmacılık bunda etkili mi diye buradan soruyorum. Profesyonel 
yönetim olmadıkça futbolda sıçrama yapmamız mümkün görünmüyor. 

Yine, bakınız, tüm liglerde, spor müsabakalarında ambulans sorunu var Sayın Bakan, bundan 
haberiniz var mı? Spor kulüplerimiz maç başı 1.600-1.700 lira gibi bir para ödemek zorunda kalıyorlar. 
Neden Sağlık Bakanlığıyla devreye girip bu sorunu çözmüyorsunuz? Amatör spor kulüpleri zaten 
amatörce bu işi yürütüyorlar ama siz Bakanlık olarak ambulans sağlamakta dahi âcizsiniz Sayın Bakan. 
Bir an evvel bu sorunu çözün, yıllardan beri amatör spor kulüplerimiz bu dertle baş başa ama siz bunu 
görmüyorsunuz, görmezden geliyorsunuz. Gelin, bu sorunu hep beraber çözelim diyorum. 
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Bakınız, bir de en büyük sorun: Çocuklarımız uyuşturucuya alıştılar. “Gençlerimize şunu 
yapıyoruz, bunu yapıyoruz.” diyorsunuz ama Sayın Bakanım, çocuklarımız, ortaokul yaşındaki 
çocuklar şu anda uyuşturucuyla… Ben buradan Tekirdağ İl Emniyet Müdürümüzü kutluyorum çünkü 
iş yapanı takdir etmek bizim baş tacımız diyorum ama işini yapmayanları ortaya, onların ipliğini 
pazara çıkarmak da bizim görevimiz diyorum. Siz öğrencilerimizin, çocuklarımızın geleceğini yok 
ediyorsunuz; çocuklarımızı spor yapma yerine değişik yollara yönlendiriyorsunuz, uyuşturucunun 
kucağına atıyorsunuz. Burada sizin göreviniz, tüm gençlerimizi kucaklamaktır. Öyle, sadece belli 
kesimleri değil, tüm gençleri kucaklayarak onları uyuşturucu tuzağından uzaklaştırmak sizin göreviniz 
ama siz nerede? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz.

İLHAMİ ÖZCAN AYGUN (Tekirdağ) – Bitiriyorum Sayın Başkanım.

Maalesef, Bakanlığınızın birçok şehirde olduğu gibi Tekirdağ’da ve tüm illerde sınıfta kalmıştır 
Sayın Bakan çünkü en önemlisi, sizin Genel Başkanınızın, Cumhurbaşkanınızın, dönemin Başbakanının 
vermiş olduğu sözü tam yedi yıldan beri tutmuyorsunuz. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. Süreniz dolmuştur.

İLHAMİ ÖZCAN AYGUN (Tekirdağ) – Her bütçede bunu dile getiriyorum ama sınıfta kaldınız 
Sayın Bakan.

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler.

İYİ Parti’den Sayın Ayhan Erel, buyurun lütfen.

AYHAN EREL (Aksaray) – Başkanım, teşekkür ediyorum.

Sayın Bakanım, değerli Bakan Yardımcıları, değerli bürokratlar; 2023 bütçemizin Aksaray’ımıza, 
Türkiye’mize hayırlı uğurlu olmasını diliyorum.

Öncelikle, Gençlik ve Spor Bakanlığında başta Bakan olmak üzere yerel ve merkezdeki 
yöneticilere, Aksaray’da yurt sorunu olmadığı için teşekkür ediyorum. 

Aksaray 450 bin nüfusuyla genç bir vilayet ama nüfus bakımından da Türkiye’de birçok ilden 
büyük bir il ve nüfusu da genç. Gençlerimizin sosyal alanda en çok rağbet ettikleri -hele kırsal kesimde- 
futbolun ötesinde bir şey yok. Aksaray merkezde kapalı spor salonları yapıldı, emeği geçenlere teşekkür 
ediyoruz ama geneline baktığımızda, özellikle gençlerin rağbet ettiği ve futbol oynamak istediği 
alanlarda yeterli tesislerinin olmadığını şimdi size söyleyeceğim, lütfen ilgili bürokrat arkadaşımız 
not alırsa çok mutlu olurum. Aksaray’da 1 no.lu stadımız yedi aydır maalesef ışıklandırılamadı, hâlâ 
ışıklandırma çalışmaları sürüyor. Yine, 3 no.lu stadımız doğal çimdi, sentetik çime dönüştürme çabaları 
bir netice vermedi. Ağaçören ilçemizde zemin güzel ancak çocukların soyunacağı, kış şartlarında üstünü 
başını değiştireceği -ısınma başta olmak üzere- tesisler yetersiz. Yine, ilçelerimizden Ortaköy’de, 
Gülağaç’ta, Sultanhanı’nda zemin güzel ama ışıklandırma yetersiz, bir kısmında hiç yok. Yine, 
Güzelyurt ilçemizde sanırım stadyum yapımı ihale aşamasına gelmiş. Yine, Aksaray’ımızın merkez 
Akhisar köyünde de bir stat yapımı için ödenek ayrıldığı ama ihalesinin henüz yapılamadığı bilgisini 
aldık. Bir an önce buraların ihalelerinin yapılarak gençlerin hizmetine sunulmasını talep ediyoruz. 
Aksaray’ımızın Bağlıkaya diye bir beldesi var, orada kahvelerde gençlere büyükler oyun oynamayı 
yıllardır yasak etmişler ama maalesef bu gençlerin spor yapacakları bir saha yok Sayın Bakanım. Bu 
gençleri en azından -kahvede oyun oynamadaki gösterdikleri feragati- bir futbol sahası yaparak, bir 
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kapalı spor salonu veya bir halı saha yaparak ödüllendirmek sanırım devletimizin şanına yakışır diye 
düşünüyorum. Yine, beldelerimizden Yeşiltepe’de, Yeşilova’da, Helvadere’de, Selime’de ve Ihlara’da 
maalesef, gençlerimizin enerjisini harcayacağı, deşarj olacağı futbol alanları, spor alanları yok. 

Işıklandırmayı niye istiyoruz? Çünkü gençlerin bir kısmı okullarda, bir kısmı işte; akşam beşte 
hava karardığında o karanlıkta spor yapma imkânları olmadığı için buraların bir an önce ışıklandırılarak 
gençlerimizin hem kahve köşelerinden hem de kötü alışkanlıklardan kurtarılmasının bu yönüyle mümkün 
olacağını düşünüyoruz. Yine, Aksaray’ımızda amatör spor kulüpleri, genelde, hepinizin bildiği gibi, o 
spor kulübü başkanının maddi olarak üzerine, omuzlarına biniyor. Bu konuda, bilmiyorum, bu kamu 
bankaları spor kulüpleri kurarak dünya kadar para harcayacağı yerde, Anadolu’nun ücra köşelerine 
harcadıkları bu bedelleri dağıtmış olsalar Anadolu’nun kavruk çocukları herhâlde spor yapma imkânına 
kavuşur. Öyle değil mi Hamza Bakanım? Yani çok daha güzel olur diye düşünüyorum. Elin yabancısına 
voleybolda, basketbolda dünya kadar para vermektense Sivas’ın Zara’sından, Gümüşhane’nin 
Kelkit’inden, Aksaray’ın Ihlara’sından gençleri dünya şampiyonları olarak görme gibi bir imkânımız 
olur diye düşünüyorum.

Yine, daha önce, 2013’te, Aksaray’a, bugün cezaevinin yapıldığı alanların olduğu bölümde bir 
futbol sahası yapılması planlanmıştı dönemin Valisi, şimdi Erzurum Milletvekilimiz Selami Altınok 
döneminde ama onunla beraber o projede gitti. Aksaray’ın bir futbol sahası var ama rüzgâr alanı olduğu 
için önünü...

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

AYHAN EREL (Aksaray) - Ama ne derece başarılı olundu bilemiyorum. 

Demin Selim Bey Niğde’nin futbol sahasını överek sizlere teşekkür etti; biz de inşallah, Aksaray’a 
da bu tür şeylerin yapılacağı günler, zamanlar gelir diye düşünüyoruz.

Aksaray’ın genç bir vilayet olduğunu, yatırıma, özellikle sporda futbol sahalarına ihtiyaç olduğunu 
tekrar bildiriyor, hepinize saygılar sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Çok teşekkür ediyorum.

Ali Keven Bey, buyurun.

Dört dakikadır süreniz.

ALİ KEVEN (Yozgat) - Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Sayın Bakan, Sayın Komisyon Başkanı, değerli milletvekili arkadaşlarım, Bakanlığımızın değerli 
bürokratları ve sevgili basın emekçileri; hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Gençlik ve Spor Bakanlığının teklif edilen 2023 bütçesi 66 milyar 544 milyon liradır, bütçe 
giderlerinin toplam içindeki payı yüzde 1,5’tur. Önümüzdeki dönem içinde bu bütçenin ne kadarıyla, 
kaç kişilik öğrenci yurdu yapacaksınız merak ediyorum. Şu an, mevcut 800 bin öğrenci kapasitesi 
bulunmaktadır, devlet üniversitelerinde 3 milyondan fazla örgün yükseköğrenim öğrencisinin bulunduğu 
göz ardı edilmemelidir. Kapasitenin odalardaki ranza sayısını yükselterek değil de yeni yatırımlar, 
yeni yurtlar artırılarak yapılması önem arz etmektedir. Şu an büyükşehirlerdeki yurtlarda şöyle bir 
sıkıntı bulunmaktadır: Örneğin, Ankara merkezli kampüslerde okuyan yüzlerce öğrenci Gölbaşı ve 
Çubuk ilçelerinde bulunan yurtlara yerleştirilmiştir. Okula bir-bir buçuk saatlik bir mesafede öğrenci 
barındırmak bu sorunu daha da büyütmektedir.
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Sayın Bakan, Kredi Yurtlar Kurumundan öğrenim kredisi alan öğrenci sayısının 969 bin, burs alan 
öğrenci sayısının 447 bin olduğunu biliyoruz; 447 bin olan sayıyı neden 1 milyona yükseltmiyoruz? 
Bütçe içinde faize gelince para bulunuyor, pazarlık usullü ballı ihalelere, garanti ödemelerine gelince 
para bulunuyor; o hâlde, öğrencilerin burslarına çok rahat para bulunabilir diye düşünüyorum.

Sayın Bakan, kendi ilimle ilgili, özellikle bazı hizmetlerle ilgili görüşlerimi paylaşmak istiyorum. 
Sorgun ilçemizde yüksekokul ve veterinerlik fakültesi olup yaklaşık 650 öğrenci bulunmaktadır ve 
burada bir KYK yurdu yoktur. Bu ilçemize acilen bir KYK yurdu yapılmalıdır. Yine aynı şekilde, 
Sarıkaya ilçemizde hizmet veren fizyoterapist ve rehabilitasyon yüksekokulunda okuyan öğrenciler 
için yurda ihtiyaç vardır.

Ayrıca, yine Yerköy ilçemizin spor salonu ve futbol sahası kırk beş yıl önce yapılan sahalardır, 
acilen yenilenmesi gerekmektedir; Fakılı, Kadışehri ve Saraykent ilçelerimizde nizami futbol sahaları 
yoktur.

Sayın Bakan, Yozgat’ta bulunan Çamlık Millî Parkı dünya ölçüsünde ekolojik bir zenginliğe 
sahiptir. Burada 1970’li yıllarda ulusal kayak yarışmaları yapılırdı. Buranın tekrar, özellikle kayak ve 
futbol sporlarına açılmasının bölge halkına ciddi bir ekonomik getirisi olacaktır; bununla ilgili vermiş 
olduğum soru önergeme 24 Mart 2020’de vermiş olduğunuz cevapta, buranın yatırım programında yer 
aldığını ifade etmiştiniz, şimdi Yozgatlı bu yatırım planını hâlâ merak etmektedir.

Sayın Bakan, amatör kulüplerle ilgili bazı şeyleri paylaşmak istiyorum. Amatör kulüplerin bir 
arada olabileceği amatör spor evleri yapmayı düşünüyor musunuz? Yine aynı şekilde, amatör lisanslı 
sporculardan orta ve yükseköğretimde eğitim görenlere toplu ulaşım destek kartı vermeyi düşünüyor 
musunuz? Amatör spor salonlarının gelişmesi için sportif organizasyon ve sporcu akademileri 
düşünmekte misiniz? Kamu kurumlarının eskiden olduğu gibi yeniden kulüpleşmesini düşünüyor 
musunuz?

Sayın Bakan, bugüne kadar göz ardı edilen veya unutulan Anadolu takımlarını da hatırlatacağım.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.
ALİ KEVEN (Yozgat) - Binbir zorlukla ayakta kalmaya çalışan Anadolu kulüplerine, Yozgatspor 

veya Bozokspor gibi kulüplere daha fazla destek bekliyoruz. Göç veren illerin kulüplerine, ilim başta 
olmak üzere mutlaka ve mutlaka özellikle yardımda bulunmanız gerekmektedir.

Ülkemizde ciddi anlamda bir uyuşturucu problemi var; maalesef, Anadolu’nun dört bir tarafına 
kanser hücresi gibi dağılmış durumdadır. Bu işin elbette bir güvenlik tarafı, polisiye tarafı vardır ama 
narkoterör tarafı da var...

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyoruz, süreniz dolmuştur.
ALİ KEVEN (Yozgat) – Teşekkür ederim.
Hayırlı olsun Sayın Bakan.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bahar Ayvazoğlu, buyurun lütfen. 
Süreniz beş dakikadır.
BAHAR AYVAZOĞLU (Trabzon) - Teşekkür ediyorum Başkanım.
Kıymetli Bakanım, hoş geldiniz.
Ben, öncelikle, sadece milletvekili kimliğimle değil, aynı zamanda, 2 devlet üniversitesi, 1 

vakıf üniversitesi barındıran Trabzon şehrinin bir bireyi olarak eğitim noktasında, yurt kapasitesi 
noktasında şehrimize sunduğunuz katkılardan dolayı; yine, sadece futbolla öne çıkmış gibi gözüken 
ama hükûmetlerimiz döneminde ve sizin Bakanlığınız döneminde pek çok spor dalına verilmiş olan 
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özel ilgiden dolayı Trabzonlu hemşehrilerim adına teşekkür ederek konuşmama başlamak istiyorum. 
Zira, eğitim almak üzere ailelerinden uzakta farklı şehirlere giden öğrencilerimizin yurtlara yerleşirken 
misafir öğrenci olarak barınmaları konusunda gösterdiğiniz çaba sonucunda ailelerin memnuniyeti 
konusunda vatandaşlarımız tarafından bizlere ulaştırılan teşekkürü, hazır sizi burada bulmuşken de 
iletmek isterim.

Sayın Bakanım, Gençlik ve Spor Bakanlığı yurt sistemi hem yaygınlık hem kapasite hem de 
kalite açısından konforlu bir hizmeti gençlerimizin hizmetine sundu. Öğrencilerimiz için hazırlanan 
yaşam alanları, yurtlarımızı sadece barınma noktası olmaktan çıkarıp spor olanakları, sosyal alanlarla 
öğrencilere yönelik hizmetin standartlarını yükselterek hizmet vermeye devam ediyor. 81 il ve 254 
ilçede 800 yurt ve 850 bin yatak kapasitesiyle hizmet veren Bakanlığımızın en önemli farkı, her 
noktada aynı kalitede hizmeti gençlerimize ulaştırması konusudur elbette. Sadece son bir yıl içerisinde 
105 yeni yurt binası kullanıma açıldı, 223 bin kapasite artırımıyla hizmet vermeye devam ediliyor; ilk 
faz yerleştirmelerde yüzde 80, ikinci faz yerleştirmelerde yüzde 92’yle yerleştirme sağlanıyor. Her yıl, 
özellikle üniversite dönemlerinde bizlere ulaşan öğrencilerimizden ve ailelerimizden gelen olumlu geri 
dönüşler de bu konuda ne kadar büyük bir başarı sağlandığının en güzel göstergesi. 

Gençlerimizin beslenmeleriyle ilgili olarak da beslenme yardımı günlük 25 liradan 60 lira 
seviyelerine yükseldiğinden dolayı, aylık toplamda 1.800 lira olan yardımla gençlerimizin kaliteli 
yemek hizmetine de ulaştığından dolayı ayrıca teşekkür ediyoruz.

Seçim bölgem Trabzon ilinde 2002 yılında mevcut olan yurt sayısı 3’tü ve kapasitesi 5.712’ydi; 
2022 yılına geldiğimizde bu sayı 18’e yükseltilmiş ve toplam 15.802 öğrencimize hizmet verebilecek 
duruma gelmiş bulunmaktayız. 

Şehirlerimizde hizmet vermeye başlayan gençlik merkezlerinde verilen mesleki kurslarda 
yetişen gençlerimizin hem sosyal hayatlarına dokunarak onları kötü alışkanlıklardan koruyor hem 
de yeteneklerini ortaya çıkartarak eğitim ve iş hayatlarında başarı elde etmelerine olanak sağlanıyor. 
Gençlerimiz, artık yapılan gençlik merkezleri ve spor tesisleri sayesinde FETÖ gibi, PKK gibi yıkıcı, 
bölücü terör örgütlerinin etki alanına girmiyor; Türkiye’nin her coğrafyasından gençler diğer yurt içi 
ve dışı gezilerle kültürel etkileşim içerisine giriyor; bu sayede dostluk kazanıyor, bu sayede kardeşlik 
kazanıyor, bu sayede Türkiyelilik bilinci pekişiyor. Belki bu durum bazı kesimleri rahatsız ediyor 
olabilir ama bu bizim gururumuzdur. Yerli, millî ve demokratik bir muhalefete de ne kadar ihtiyacımız 
olduğunun, verilen tepkilerden anlaşılmasının gerektiğini düşünmekteyim.

Sayın Bakanım “Gençlerin yetişmesine önem veriniz çünkü bu yolda en küçük ihmal ülkenin 
yapısını ve geleceğini yok eder.” minvalinden hareketle, cumhuriyetimizin 100’üncü yılına girerken 
“yeni yüzyıl” vizyonuyla geleceğimizi emanet edeceğimiz gençlerimize verilen hizmetlerin kalitesini 
artırarak, sosyal devlet olma anlayışının getirdiği tüm şartları iktidarımız süresince her zaman 
öncelediğimiz gibi, çalışmaya devam ederek elimizden gelen tüm gayretle 2023 vizyonuna ulaşma 
gayretindeyiz; bundan hiç kimsenin şüphesi olmasın. Bu vizyona yapmış olduğunuz katkılardan dolayı, 
özellikle Türkiye’nin 2023 vizyonunda bulunduğunuz o stratejik konumdan dolayı…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

BAHAR AYVAZOĞLU (Trabzon) – …vermiş olduğunuz destek, almış olduğumuz olumlu tepkiler 
ve bunun karşılığında rahatsız ettiğimiz kitleden dolayı da ben size özellikle teşekkür etmek istiyorum 
çünkü bu bizim için çok önemli bir hassasiyet, bu hassasiyetle yüklü misyonumuzla yolumuza devam 
edeceğiz.
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Başarılı çalışmalarınızın, gayretli çalışmalarınızın devamını diliyor, teşekkür ediyorum, saygılarımı 
sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum, sağ olun.

İYİ Parti’den Sayın İmam Hüseyin Filiz, hazırsanız size söz vereceğim.

Buyurun.

Süreniz beş dakikadır. 

İMAM HÜSEYİN FİLİZ (Gaziantep) – Sayın Başkan, teşekkür ederim.

Sayın Bakan, değerli Komisyon üyeleri, Bakanlık bürokratları, basın mensupları; hepinizi 
saygılarımla selamlıyorum.

Sayın Bakan, ilk önce seçim bölgemin eksikliklerinden bahsedeyim. Gaziantep’te ilk ve 
ortaöğretimde 1.435 devlet okulundan sadece 64 tanesinde yani yüzde 4 oranında kapalı spor salonu 
bulunmaktadır; bu sayı geçen sene de aynıydı, artırılmalıdır. Gaziantep Amatör Spor Kulüpleri 
Federasyonunun verilerine göre, Gaziantep’te sadece futbol alanında 85 kulüp ve 20 saha bulunmaktadır. 
Sahalarda antrenman yapabilmek için ise haftada bir saat ayrılmakta ve zaman zaman 2 takım aynı anda 
sahayı paylaşmak zorunda kalmaktadır. Kısacası, sahalar talebi karşılayamamaktadır, ilçelerimizde 
durum daha da kötüdür. Sayın Bakandan spor sahaları ve spor salonları sayısının artırılması konusunda 
desteklerini bekliyoruz.

Sayın Bakan, 2021 yılında yükseköğretimdeki 7 milyondan fazla öğrenciden kredi alanların oranı 
yüzde 13, burs alanların oranı ise ne yazık ki sadece yüzde 5’te kalmıştır. Bu yıl üniversitelere yerleşen 
öğrencilerin yarısının yani 503 bininin başka şehirde okuduğu göz önüne alınırsa, barınma ve beslenme 
ihtiyaçlarının karşılanması için kredi ve burs sayılarının arttırılmasına ihtiyaç bulunmaktadır.

Sayın Bakan, geçen hafta Türkiye Büyük Millet Meclisinde öğrenim kredilerinin geri ödemeleriyle 
ilgili yapılan düzenleme olumlu ancak yetersizdir. Kredilerin faizsiz anapara geri ödemeli olması 
olumludur ancak ülkemizde işsiz üniversite mezun sayısının 1,5 milyonu aşması, iş bulanların çok 
büyük kısmının da asgari ücretle çalışmaları sebebiyle iki ya da üç yıl erteleme yetmeyecektir. Aylık 
ödemelerin yarısı alınarak ödeme süresi 1970’li yıllarda olduğu gibi 2 katına uzatılmalıdır yani dört yıl 
kredi alan bir öğrenci faizsiz olarak sekiz yılda ödeyebilmelidir, böyle bir fırsat tanınmalıdır. 

Sayın Bakan, kredi ve burs miktarları da yeterli değildir. Birinci tip yurtta yani en ucuzunda kalan 
bir öğrenci 275 TL ödeyecek, 850 TL krediden geriye 575 TL kalacaktır ki bu enflasyonist ortamda 
günde iki simit ve çay parası edecektir; yol parası yok, hiçbir faaliyet için para yok. 1968’de ise öğrenci 
kredisi 350 TL’ydi, yurt ücreti 30 TL civarındaydı yani barınma ücreti kredinin on birde 1’iydi ve yurt 
ücretini ödedikten sonra kalan 300 TL yemek ve diğer masrafları ucu ucuna da olsa karşılıyor, çoğu 
zaman ailenin desteğine gerek kalmıyordu. Yani bundan yaklaşık elli yıl önce devletin yükseköğrenim 
öğrencisine katkısı reel olarak katbekat fazlaydı.

Sayın Bakan, yurt kapasitemizin 850 bin olduğunu söylediniz. Toplam öğrenci sayımız YÖK’e 
göre 7 milyon 154 bindir, bu da toplam öğrencimizin yüzde 12’sine tekabül ediyor. 2002 yılında ise 
182 bin kapasite olduğundan bahsettiniz. O zamanki öğrenci sayımız 1 milyon 918 olduğuna göre o 
zamanki kapasitenin yüzde 18’ine karşılık gelmektedir yani hâlen öğrenci sayısının kapasiteye oranı 
bakımından geriye gidiş görülmektedir. Yapılanları küçümsemek için söylemedim, kalitenin arttığını 
belirtmeliyim. 2002 yılında hem rektör hem de KYK Yönetim Kurulu üyesiydim, öğrencilerin barınma 
sorunlarının ne kadar önemli olduğunu bilenlerdenim.
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Sayın Bakan, gençlerin sorunları her geçen gün artıyor. Temel manada kaliteli eğitim, işsizlik, 
bağımlılık, bölgesel dezavantajlar ve katılım problemleri olduğu görülmektedir. Bu sorunların hepsi 
birbirine bağlıdır, tek tek ele alınarak çözülmesinden ziyade, birbiriyle ilişkili olarak çözümler 
üretilmesi daha verimli sonuçlar doğuracaktır. 

Madde bağımlılığı kendi seçim bölgem Gaziantep için çok büyük sorun olarak durmaktadır. 
Özellikle yoksul mahallelerde 12-13 yaş düzeylerine kadar düşen ateş, buz yani metamfetamin kullanımı 
sonucu hırsızlık, fuhuş artmakta, toplum gerçek bir bunalım içine girmektedir. Bu bakımdan, Gençlik 
ve Spor Bakanlığı gençliğin bu tür problemlerini çözecek şekilde tedbirler almalı, çocuklarımıza spor 
ve benzeri alışkanlıkları kazandırmanın yanında, değerler eğitiminde Millî Eğitimle beraber müşterek 
projeler geliştirilmelidir. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz.

İMAM HÜSEYİN FİLİZ (Gaziantep) – Sayın Bakan, konuşacak çok konu var ama zaman kısıtı 
nedeniyle burada bitiriyorum. Sadece eğitimdeki gençlere değil, köydekilere, esnaf, çiftçi ve hayatını 
bir işte çalışarak kazanmaya çalışan gençlerimize de sahip çıkılmalıdır.

Sonuç olarak, 2023 yılı bütçesinin adil bir şekilde, liyakat esas alınarak tek kuruşunun çarçur 
edilmeden harcanması dileklerimle hayırlı olmasını diliyor, gençlerimize aydınlık bir gelecek dileyerek 
hepsini sevgiyle kucaklıyor, saygılar sunuyoruum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ederiz.

Sayın Sibel Özdemir, size söz vereyim. Sonra da Sayın Burcu Köksal’a söz verip Olcay Bey’e söz 
vereceğim.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkan.

Evet, ben de saygıyla selamlıyorum.

Sayın Bakan, bütçenizi sundunuz sabah. Açıkçası bu yıl sorunlara baktığımız zaman, Bakanlığınız 
döneminde özellikle gençlerin bugün de herkesin ortak olarak vurgu yaptığı noktalarda ciddi sorunları 
varken siz bu sorunları ortaya koymadınız. İşte, yapmış olduğunuz çalışmalar, projeler önemli tabii 
ancak bunlar gerçekten bugünkü sorunları çözmüyor. Raporlarınız çok sıkıntılı, girmeyeceğim, Sayın 
Kuşoğlu yaptı. Yani ilginç bir şekilde bunlara çok önem vermeniz gerekiyor, muhasebe ve usulsüzlük 
anlamında çok ciddi uyarılar var.

Şimdi, baktığımız zaman, ciddi bir genç nüfusumuz var. Bir planlama yapıyor bütün dünya 
ülkeleri, özellikle Birleşmiş Milletlerin nüfus tahminlerine göre ve buna göre de politikalarını da 
geliştiriyorlar, güncelliyorlar. Biz bunu yapamadık maalesef. Eğitim ve istihdam ilişkisi kurulamadı 
ve gençlerde ciddi bir istihdam sorunuyla karşı karşıyayız. Hatta, bakın, Cumhurbaşkanlığı yıllık 
programına baktım Sayın Bakan, gençlerin sorunlarını o kadar güzel ortaya koymuş ki. Bunları biz 
sizin bütçenize görmeliydik. “İşsizlik” “çocuk işçiliği” “madde bağımlılığı” “okul terkleri” diyor. 
Yine, Cumhurbaşkanlığı 100 Günlük İcraat Raporu, bakın, orada da çok güzel ortaya koymuş, kötü 
alışkanlıklardan, suça yönlendirmelerden, topluma uyumlu; gençlere dönük politikalar geliştirmesi 
gerektiğini söylüyor. Bugün siz gerçekten bir veri ortaya koymalıydınız. “Yurt sorunu.” diyoruz, 
“Böyle bir sorun yok.” diyorsunuz. Böyle bir sorun var ve geliyor. Özel yurtlarda ne kadar öğrenci var? 
Normal devlet yurtlarında olmayıp da özel yurda yönelen öğrencilerin sayısını verin bize ya da kayıt 
döneminde bize ulaşan gençlerin talepleri. Bunu sizin ortaya koymanız gerekiyor. Tabii ki bu sorunlar 
ile genç işsizlik sorunu beraberinde türel sorunlar yaratıyor. Bakın, bu yıl üniversitedeki kontenjanların 
boşluğuna dikkat ettiniz mi Sayın Bakan? 105 bin ve bunun 87 bini harçları kaldırmanıza rağmen 
devlet okullarında, öğrenciler gitmiyor ve okula kayıt yaptırmayan öğrenci sayısının en fazla olduğu 
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yılı yaşıyoruz ve bunun sebepleri olarak da ekonomik nedenler ortaya çıkıyor. Ulaşım, barınma 
giderleri ve üniversite öğrencilerine mezuniyetleri sonrası yaratamadığımız nitelikli insan kaynağı. 
Yani mesleklerinde istihdam edilememeleri nedeniyle öğrenciler, artık, kayıt hakkı kazanmalarına 
rağmen üniversiteye gidemiyorlar.

Avrupa ülkelerine bakıyoruz. Bakın, takip etmişsinizdir Sayın Bakan. Siz “katılım” dediniz 
bugün sununuzda, gençlerin karar alma mekanizmasına katılımı… “The Future of Europe” diye bir 
proje ortaya koydular. Gençlerin politikalara katılımı ve beklentilerini ölçtüler. Bakın, siz böyle bir 
çalışma ortaya koyabilirsiniz. Ne bekliyor bu gençler, hangi sorun alanları var ve neler yapabiliriz? Bu 
veriyi siz Bakanlığınız olarak ortaya koyup buna dönük çözüm önerilerinizi ve politikalarınızı ortaya 
koyabilirsiniz. Bakın, veriler çok ciddi ve sizin buna gerçekten ciddi şekilde eğilmeniz gerekiyor. Ne 
eğitimde ne istihdamda olan 3 milyona yakın gencimiz var. Genç işsizliği çok ciddi, Avrupa ülkelerindeki 
nüfusla karşılaştırdığımızda ciddi bir rakam ortaya çıkıyor. Çalışmak zorunda gençler. Üniversiteyle 
beraber, eğitimle beraber, geçinebilmeleri için ciddi bir sorunla karşı karşıyalar. Kredileri, bakın, bugün 
Genel Kurulda görüşülecek, kredi faizlerine kaldırıyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Ve “Ödeme güçlüğü.” diyor. Bakın, sorun ödeme güçlüğü. Sizler 
ile biz belki aynı dönemde Marmara Üniversitesindeydik Sayın Bakan, öyle bir sorun yoktu; bütün 
arkadaşlarımız kredi alıyordu, işe girip çalışıyorlardı, faizleriyle de ödüyorlardı. Ama artık gençler 
aldıkları bu krediyi ödeyemeyecek duruma geldiler. Neden bu duruma geldiler, buna dikkatli bakmak 
gerekiyor. 

Barınma sorununa ciddi eğilmeniz gerekiyor, sadece “Yurt yaptık, yurtların sayısını da artırdık.” 
demekle bitmiyor. Yurtlardaki durum nedir? Yurtlardaki koşullar nedir? Buna çok dikkat etmeniz 
gerekiyor Sayın Bakan.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz bitti, son cümlenizi alayım.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Bakın, biz milletvekilleriyiz ve görüştüğümüz aileler ciddi bir 
madde bağımlılığı, uyuşturucu sorununu ortaya koyuyorlar. Sizin bu konuda bir çalışma yapmanız 
gerekiyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum Sibel Hanım. 

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) – Ben teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Burcu Köksal…

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Sayın Bakan, konuşmanızda “‘Kadın spor yaparsa tüm 
toplum spor yapar.’ diyerek kadınlarımızı spora teşvik edecek çalışmalar gerçekleştirdik.” dediniz 
ancak benim seçim bölgem Afyonkarahisar’da Afyon İdmanyurdu Gençlik ve Spor Kulübü bünyesinde 
2. Lig’de bulunan Afyonkarahisar Kadın Futbol Takımı’na ne yazık ki hiç destek olmadınız. Bunlar 
amatör takım değil, her gün antrenman yapmaları gerekiyor ancak Afyonkarahisar Belediyesi haftada 
sadece iki gün, bir buçuk saatlik saha kullanım izni verdi. Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü “Bizim 
elimizde saha yok, sahalar Belediyenin.” diyor ancak Belediye de lütfedip ancak bir buçuk saatlik, 
iki günlük bir saha kullanım izni veriyor. Şimdi, kadın futbol takımlarını niçin desteklemiyorsunuz? 
Ayrıca, kadın futbol takımlarının 2. Lig karşılaşmaları niçin başlamadı? 

Yine, seçim bölgem Afyonkarahisar’da 1 Kasım itibarıyla yani bugün Büyük Erkekler Basketbol 
Ligi başlıyor. 8 takım var ancak ilimizde ikinci kademe antrenör belgesi olanların vizeleri yok. Vize 
almaları için farklı illerde seminerler düzenleniyor ancak bunun için de yol parası, yemek parası, 
konaklama gideri harcamak zorundalar. Bu harcamaları yapamadıkları için bu vizeler alınamadı; bu 
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yüzden 1 takım ligden çekildi, birkaç takımın da hâlâ sıkıntısı devam ediyor. Neden bu seminerler 
Afyonkarahisar ilinde düzenlenmiyor? Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü bu işe neden el atmıyor? Bunu 
merak ediyoruz. 

Geçen yıla kadar Afyonkarahisar’da Anadolu Efes’i yenen ve birçok başarılara imza atmış çok 
güzel bir basketbol takımımız vardı ancak bu takım kapandı. Niçin basketbol takımımıza destek 
olmadınız? 

Yine, Afyonkarahisar’da motokros için birilerine milyonlarca lira para harcanıyor, para aktarılıyor. 
Peki motokrosa ayrılan bütçenin yarısı Afyonkarahisar’da futbola, basketbola ve voleybola niçin 
ayrılmıyor? Basketbol, voleybol takımları kapandı; futbol takımımız 2. Lig’de. Çevre illerimiz Konya, 
Eskişehir, hatta Manisa’nın Akhisar ilçesinin futbol takımı bile Süper Lig’e çıkarken biz maalesef hâlâ 
2. Lig’deyiz. Söze gelince “Tesis ve otellerimizle spor şehriyiz.” diyorsunuz ancak bırakın spor şehri 
olmayı, eldeki takımlar kapanıyor, eldekileri kaybediyoruz. Bakın, basketbol ve voleybol takımları 
kapandı; Veysel Eroğlu Spor Salonu atıl duruma düştü, bina neredeyse çürümeye terk edildi. Şimdi, 
spora destek bu mu? “Afyonkarahisar spor şehri olacak.” dediniz; böyle, takımları yok ederek mi spor 
şehri oluyoruz? Bunu lütfen cevaplayın. 

Yine, KYK yurtlarında izin süreleri yetmiş beş günden otuz güne düşürülmüş. Öğrenci, yurt harici 
başka bir yerde konaklayacak olursa izin almak zorunda. Özellikle uzak yerlerden gelip memleketine 
giden öğrenciler veya hafta sonu bulunduğu ilde akrabasına giden öğrenciler için çok büyük bir 
mağduriyet oluşacak. Niçin süreyi otuz güne çektiniz? “Cumhuriyet tarihinin en yüksek kapasitesine 
çıkardık.” dediğiniz yurtlarda 2-3 kişilik odalar, 7-8 kişiye çıkarıldı. Baza yerine ranza konularak, 
öğrencilere âdeta adım atacak yer bırakmayarak yurt sorunu çözülmüş mü oluyor? Açıkçası, barınma 
sorunu odalara ranza ekleyerek değil yeni yurtlar inşa ederek çözülür. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz.

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Bakın, burası bir KYK yurdu. “Beş yıldızlı otel 
konforunda.” dediğiniz yerler böyle. Siz bu şekilde mi çözüyorsunuz? Yirmi beş yıl önce ben KYK 
yurdunda kalırken de böyleydi, hâlâ bu şekilde; yirmi beş yıldır hiçbir ilerleme yok. 

Yine, merak ettiğimiz bir… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum, doldu süreniz; soru-cevap kısmında 
sorarsınız geri kalan kısmını.

Buyurun Sayın Olcay Kılavuz.

OLCAY KILAVUZ (Mersin) – Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, kıymetli Komisyon üyeleri, Sayın 
Bakan Yardımcılarım, değerli bürokratlarımız ve basınımızın saygın temsilcileri; sizleri saygılarımla 
selamlıyorum. 

Öncelikle, Gençlik ve Spor Bakanlığı olarak Türk gençliğine yönelik büyük bir özveriyle yürütmüş 
olduğunuz çalışmalardan, akademik kamplar ile gençlerimizin kariyerlerini destekleyecek ve yol 
gösterecek faaliyetlerden, öğrenci yurtlarının kapasitelerinin artırılması, öğrenim ve katkı kredilerinin 
geri ödemelerinde faizin kaldırılarak Türk gençliğine büyük bir müjde verilmesiyle ilgili yürütülen 
üstün çabalardan, olimpiyatlarda ve şampiyonalarda elde ettiğiniz başarılardan ötürü Sayın Bakanım, 
zatıaliniz başta olmak üzere Bakanlık çalışanlarımıza ve millî sporcularımıza, emeği geçenlere 
teşekkürlerimi ve tebriklerimi arz ediyorum. 

Bütün gücünü, içinde barındırdığı insanın gönül güzelliğinden alan Mersin, zengin tarihiyle 
de bölgesinde inci gibi parlamaktadır. Nice güzellikleri ile nice inancı iç içe misafir etmeyi başaran 
Mersin’imiz coğrafi konumuyla da deniz yıldızı misali dikkat çekmektedir. 321 kilometre sahil şeridi 



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 2

116 

ve tarihî değerleriyle hem ülke turizmi hem de ekonomisine büyük katkı sağlayan Akdeniz’in incisi 
Mersin’imiz, buradan aldığı güçle çocuk, genç ve yaşlılarımıza sportif olanak sağlama noktasında 
ülkemizin parlayan yıldızı olmayı başarmış ve her kesimden takdir görmüştür. Spor turizmi açısından 
son derece elverişli bir iklime sahip olan Mersin dünyanın pek çok ülkesinden gelen spor kafilelerine ev 
sahipliği yapmıştır ve yapmaya da devam etmektedir. Devletimizin şehrimize ve ülkemize kazandırdığı 
modern spor tesisleri ve gençlik merkezlerimiz ülkemizin aydınlık yarınlarına ışık tutmaktadır. 

Bu vesileyle, seçim bölgem olan Mersin’de, yapımı tamamlanan, Erdemli Spor Salonu Halı Saha 
Projesi, Eren Bülbül Gençlik Ofisi, Mut Gençlik Merkezi, Mut çok amaçlı antrenman salonu, Tarsus 
Kitap Kafe, Yenişehir portatif havuz zemini ve kurulumu, Mersin Üniversitesi yerleşkesine genç ofis 
yapılması, Servet Tazegül Spor Salonu içerisinde Deneyap Teknoloji Atölyesi’nin yapılması, Silifke’de 
tamamen ücretsiz olarak 30 bin civarı öğrenciye ev sahipliği yapan ve yeni yılda da devam edecek 6 
gençlik kampı, proje aşamasında bulunan ve yapımı devam eden Akdeniz’de Huzurkent 250 kişilik spor 
salonu, Akdeniz Gençlik Merkezi, Tarsus, Toroslar, Erdemli ve Gülnar’da Gençlik Merkezi, Mezitli’de 
Engelsiz Yaşam Merkezi, Silifke’de Gençlik Merkezi ve bin kişilik spor salonu, Yenişehir’de 1.500 
kişilik erkek, bin kişilik kız yurdu ve Mersin Gençlik Merkezi yapılması, Tarsus İdman Yurdu Spor 
Kulübü ihtiyaçları için karşılanacak bir stadın yapılması beklenti ve taleplerimiz arasındadır. 

Ayrıca, Sayın Bakanım, 6.500 kapasitesi olan öğrenci yurtlarının zatıalinizin destekleriyle ve 
gayretleriyle 13 bine çıkarılması gerçekten bizi ziyadesiyle mutlu etmiştir ve genç kardeşlerimizin, 
öğrencilerimizin hiçbiri açıkta kalmayarak yurtlarda modern bir şekilde barınması sağlanmaktadır. 

Zatıalinize ve özellikle Mersin Valimiz Sayın Ali Hamza Pehlivan’a, Gençlik ve Spor İl 
Müdürümüze ve çalışanlarına canıgönülden teşekkürlerimi, saygılarımı sunarak bütçemizin vatanımıza, 
milletimize, Bakanlığımıza hayırlı olmasını canıgönülden diliyorum. 

Saygılarımı sunarım. 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 
Değerli arkadaşlar saat altıyı on geçiyor; saat 18.30’a kadar ara verelim. İsmail Bey, sizinle devam 

edeceğiz.
Birleşime yirmi dakika ara veriyorum.

Kapanma Saati: 18.10
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ÜÇÜNCÜ OTURUM
Açılma Saati: 18.33

BAŞKAN: Cevdet YILMAZ (Bingöl)
BAŞKAN VEKİLİ: İsmail Faruk AKSU (İstanbul)

SÖZCÜ: Abdullah Nejat KOÇER (Gaziantep)
KÂTİP: Şirin ÜNAL (İstanbul)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, 8’inci Birleşimin Üçüncü Oturumunu 
açıyorum.

Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 bütçesi ve 2021 yılı kesin hesabı üzerindeki müzakerelerimize 
devam edeceğiz. 

Sayın Yaşar Kırkpınar, buyurun lütfen.
YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Çok Saygıdeğer Başkanım, teşekkür ediyorum. 
Değerli Bakanım, çok kıymetli Bakan Yardımcılarımız, değerli milletvekili arkadaşlarım, kıymetli 

bürokratlarımız, basınımızın çok değerli mensupları; ben de hepinizi sevgiyle, saygıyla selamlıyorum. 
Sayın Bakanım, sunumunuza baktım çok dikkatli bir şekilde, gerçekten çok ayrıntılı bir sunum. 

Yaptığımız bütün her şeyi hemen hemen ifade etmişsiniz. Tabii, TEKNOFEST gençliğine özellikle 
vurgu yapmanız çok önemli çünkü bizim, burada bilgi-bilişim festivallerini yapıyor olmamız, ardından 
bu gençlerimizin İHA, SİHA ve benzeri teknolojik aletlerin mucitleri olması, yine, altmış yıllık 
hayalimizi gerçekleştirdik Togg’la ilgili… İşte buradan yetişen bu gençlerimiz, 2023, 2053 ve 2071’de 
bu misyon ve bu vizyonla inşallah ülkemizi geleceğe taşıyacaklar. Tabii, bilişim vadileri, daha sonra 
yurtlar, spor salonları, gençlik merkezlerimiz; yaptığımız o kadar çok şey var ki aslında biraz daha 
ayrıntıya girmiş olsanız belki onlarca cilt kitap elde ederiz. 

Bizim burada yaptıklarımızı anlatıyor olmamız maalesef muhalefet tarafından eleştirilmemize 
neden oluyor “Yaptıklarınızı niye anlatıyorsunuz?” diye. Peki neyi anlatalım arkadaşlar? Tabii ki yirmi 
yıldan beri bizler hükûmetiz ve yapmış olduğumuz icraatları anlatacağız. Siz rahatsız olsanız da rahatsız 
olmasanız da anlatacağız. Burada bazı arkadaşlar “Sizler şunları yaptınız, bunları yaptınız; bunları da 
istiyoruz, şunları da istiyoruz ilimize.” demek yerine, sadece orada, kitapçıkta bir resme takılıp orada 
bir tasvir yapıp “Oradan bir şey çıkarabilir miyiz?” arzusu içerisindeler. Bu tip ucuz girişimleri buradan 
reddettiğimi konuşmamın başında ifade etmek isterim.

Geçtiğimiz yirmi yılda ülkemize kazandırdığımız ve asırlık kayıplarımızı telafi ettiğine inandığımız 
her bir eser ve hizmetle ülkemiz, milletimiz ve gençliğimize olan ve gençlerimize olan güvenimiz devam 
ediyor. Hamdolsun ki bugün 81 vilayetimizdeki 85 milyon vatandaşımızın her biri eğitim öğretimden 
sağlığa, ulaşımdan spora tüm alanlarda belirli bir standardın üzerinde hayat kalitesine ulaşmıştır. 
Çocuğunu okutmak isteyen için ana sınıfından üniversiteye kadar tüm eğitim öğretim kanalları ücretsiz 
olarak, sonuna kadar 85 milyonumuza açıktır. 

AK PARTİ olarak en büyük arzumuz, çocuklarımıza bugün olduğundan çok daha parlak bir 
gelecek hazırlayabilmek ve gençlerimize daha çağdaş, müreffeh bir Türkiye hazırlamaktır. Gençlerine 
sahip çıkan, gençlerine değer veren ve yatırım yapan toplumlar geleceklerine de güvenle bakarlar. 
Gençlerine sahip çıkan, gençlerine değer veren ve yatırım yapan toplumların güvenle baktığının en 
önemli örneğini bugün biz TEKNOFEST gençliğiyle görüyoruz. Gençlerini ihmal eden, daha kötüsü, 
gençlerine sırtını dönen milletlerinse bugünü de yarını da karanlıktır. Bizler bu anlayışla, son yirmi 
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yıldan beri, halkımızın tamamıyla birlikte gençlerimiz için de çalıştık ve çabaladık. Eğitim altyapısını 
güçlendirmekten burslara, barınmadan teknoloji ve spora, istihdamdan destek ve teşvik paketlerine 
kadar gençler için çok büyük adımlar attık. 

Gençlerimiz, büyüyen ve güçlenen bir ülkenin vatandaşları olduklarının bilinciyle geleceğe 
kendilerini en güzel bir şekilde bu hizmetler sayesinde hazırlıyorlar. Her açıdan daha donanımlı, 
özgüven ve ahlak sahibi, üstadın da ifadesiyle dava taşını gediğine koyacak bir gençlik şükürler olsun 
ki yetişiyor. Kendilerine güvendiğimiz gençlerimizin başarı grafiği sanattan spora, bilimden teknolojiye 
kadar her alanda giderek yükseliyor. 

Uluslararası spor müsabakalarında genç sporcularımızın, daha önce sınırlı varlık gösterdiğimiz 
branşlarda bile zirveyi artık kimseye bırakmadıklarına şahit oluyoruz. Sporcularımızın uluslararası 
müsabakalarda elde ettikleri madalyalar ülkemiz adına büyük bir gurur kaynağı. Ülkemizi dünyada 
başarıyla temsil eden sporcularımız arasında devletimizin koruması ve bakımı altında olan evlatlarımızın 
da olması çok önemli. Devletimizin sahip çıktığı bu gençlerimiz, sporun yanı sıra sanat ve bilimde de 
kendilerinden söz ettiriyorlar. Gençlerimizin millî, tarihî ve kültürel değerlerine sahip çıkan, ülkesinin 
ve milletinin refahını şahsi çıkarlarının üstünde tutan bireyler olarak yetiştirilmesi Bakanlığımızın 
önem verdiği en önemli hususlardan biridir. 

Yine, Spor Bakanlığımızın bu çalışmaları doğrultusunda gençlik merkezleri, gençlik 
kampları, yurtlar ve spor tesisleri, gençlerimizin serbest zamanlarını en iyi ve en yararlı bir şekilde 
değerlendirmelerine olanak sağlamıştır. Gençlik ve Spor Bakanlığımız, gençlerimize bu imkânları 
sağlayabilmek için spor tesisleri, yurtlar, gençlik merkezleri ve gençlik kampları gibi yeni tesis 
yapımlarına ayrı bir önem veriyor; bunu zaten kataloglarda çok rahatlıkla görebiliyoruz. Ayrıca, mevcut 
tesislerin de onarımı ve günümüze kazandırılması çalışmaları da bir taraftan yürütülüyor. 

Bugün Türkiye’nin yükseköğrenim yurdu kapasitesi Avrupa ülkelerinin çoğunun toplamından 
daha fazladır. Dolayısıyla, öğrencilerimizin barınma sorunlarını siyasi istismar aracı hâline getirmek 
isteyenlerin dünyadan da Türkiye’den de bihaber olduklarını burada bir kere daha ifade etmek istiyorum. 

Ülkemizde spor branşlarının arttığını, madalya sayısının bir hayli fazla olduğunu, sadece bir 
branşta değil, her branşta iddiası, gücü, en tepede rolü olan bir noktaya gelmiş olmasını görmek de 
bize gurur veriyor. Bir yandan, uluslararası müsabakalarda güçlenirken diğer yandan da yetenekleri 
keşfedilip teşvikle destek olarak, ön açarak sporcuyu destekleyen Hükûmet politikalarımız hızlı bir 
şekilde devam ediyor. Cumhurbaşkanımızın liderliğinde yirmi bir yıllık süreçte spor, sporcu ve genç 
odaklı bir siyaset anlayışını da benimsediğimizi belirtmek istiyorum. 

Dış dünyada insan odaklı anlayışla, spor diplomasisiyle farklı noktalara taşıma gayretimiz de bu 
anlamda var. Bunlarla birlikte, hareketli ve sağlıklı bir yaşam için milletimize spor yapma kültürünü 
kazandırmayı, spor hizmet tesislerinin kalitesini ve çeşitliliği arttırmayı ve geniş kitlelerin spor yapması 
ile başarılı sporcuların yetiştirilmesini amaçlayan Bakanlığımız yapmış olduğu çalışmalara da bu 
anlamda bütün halkımızı davet etmektedir. 

Hükûmet politikalarımız ve Bakanlığımızın hassasiyetleriyle doğru orantılı olarak Kredi ve Yurtlar 
Kurumunda da öğrencilerimizi günümüzün gereklerine uygun, modern ortamlarda huzur ve güven 
içerisinde barındırmaktayız. 

Bunun yanında, öğrencilerimizin sağlıklı ve dengeli beslenmeleri, sosyal, kültürel ve sportif 
yönden gelişmeleri için gerekli olan her türlü hizmet de verilmektedir. 
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Ayrıca, yükseköğrenime dâhil olan tüm öğrencilerimize kredi imkânı sağlanmakta ve ihtiyaç 
sahipleri öğrencilerimize de burs verilmektedir. Tabii, 2023 yılı hedeflerimiz için en büyük kaynağımızın 
genç ve dinamik nüfusumuz olduğunun bilincinde olarak bu kaynağımızı…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi saniyeniz.

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) – Ülkemizin mevcut ilerleyişinin önümüzdeki uzun yıllar boyunca 
devam ettirilmesini Gençlik ve Spor Bakanlığımızın etkin bir şekilde planladığını da biliyoruz.

Tabii, yaptığımız şeyleri anlatmaya zamanımız yetmiyor. 

Dolayısıyla, Gençlik ve Spor Bakanlığımızın bütçesinin hayırlı, bereketli olmasını temenni 
ediyorum. Emeği geçen bütün bürokratlarımıza saygılarımı sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ederiz.

Ali Bey, sonlardasınız ama siz erken geldiğiniz için size bir söz vereyim bu arada.

Buyurun.

Süreniz dört dakikadır.

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Teşekkür ederim.

Şimdi, cumhuriyetin 100’üncü yılında, artık gençlere emanet edeceğimiz bir dönemde gençlerin 
maalesef bütçesi yeterli değil. 13 milyon gencin Bakanlığı… Gençlerin sorunları çok ve gençler 
sorunlarına çözüm bulamadıkları için de maalesef Türkiye’yi bir bir terk ediyorlar. “Giderlerse 
gitsinler.” dediğiniz için de maalesef gidiyorlar ama o gidenler en yetişmiş, en seçkin gençler ve bu 
gençlere kucak açan bir ülke olmadığı için de bu Avrupa bunlara kucak açıyor. Aslında, geleceğimize 
yönelik çok ciddi bir kayıp içerisindeyiz. 

Bu gençlerimize biz istihdam imkânı veremiyoruz, vermiyoruz ve mülakatla maalesef, bu gençleri 
elediğimiz için -hakkaniyetli bir sistem olmadığından, sorular sürekli çalındığından- gençler artık 
ülkeye güvenmiyorlar. 

Gençler eğlenemiyorlar. Gençler eğleneceği zaman da bu yıl 20’ye yakın festival ve konser 
yasaklandı. 

“Gençlerin Bütçesi Gençlerde” diye bir çalışma yapmıştınız. Orada başlıkların altında ne barınma 
sorunu ne istihdam sorunu ne gençlerin geçinme sorunuyla ilgili bir başlık yoktu, zaten siteye de şu 
anda ulaşılamıyor. 

4,5 milyon öğrenci var. Daha önceki Bakanımız da yurt konusunda çok iddialar ortaya koymuştu, 
maalesef o iddialar sizin dönemizde de onun döneminde de gerçekleştirilmedi. 800 bin yurt kapasitemiz 
var. 4,5 milyon öğrenci sadece lisans öğrencisi; yüksek lisans ve ön lisans, doktora yapanlar bunun 
içinde değil. Ama maalesef, sadece 800 bin kapasiteyle biz bu gençlere yer vermeye çalışıyoruz. O 
yurtları da ranza sistemine çevirip, sosyal alanları da kalınacak şekilde ayarlayıp gençlere maalesef, 
sosyalleşecekleri yer de bırakmıyoruz.

İstanbul’da Kredi ve Yurtlar Kurumunun sadece 22 yurdu var. 39 ilçesi olan İstanbul gibi bir 
şehirde maalesef sadece 22 yurt var. Bu, sistemli olarak önemsenmedi ve maalesef yurt sorunu 
giderilmek yerine, gençler o tarikatlara, o vakıflara teslim edildi. Onun için artık öğrenciler, öğrencievi 
de tutamıyor çünkü kiralar çok anormal arttı. 

“Gençler iş beğenmiyor.” diyorsunuz, hâlbuki gençler kendi eğitimlerine uygun bir planlama 
yapılmadığı için iş bulamıyorlar. 
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Hemen şu Çankaya Kapısı’ndan çıktığınızda 200 metre aşağıda Goethe Enstitüsü var ve oranın 
önü hep dolu, hep kuyruk; insanlar dil öğrenip bir an önce kendi geleceklerini kurtarma peşine düşmüş 
durumdalar. 

Bizim TÜİK istatistikleri uzun zamandır yayınlanmıyor. TÜİK istatistiklerinde en çok göç edenler 
25-29 yaş arası, geleceğini başka ülkelerde arayanlar. 

Bir başka sorun da İstanbul’da Avcılar ilçesinde 16 futbol kulübü var, sadece 1 tane stat var. 16 spor 
kulübü orada antrenman yapıyor, orada maç yapıyor, dolayısıyla yetmiyor, o da şehrin yani ilçenin bir 
ucunda. Amatör spor kulüpleri mutlaka desteklenmeli, gençler uyuşturucu batağına teslim edilmemeli.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Gençlerin sosyalleşeceği, spor yapabileceği alanları artırmamız gerekiyor. 
Bu konuda da en büyük sıkıntılı ilçe İstanbul’da maalesef Avcılar. Bu sorunun da bir an önce çözülmesi 
gerekiyor. 

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ederim.

Sayın İsmail Güneş, buyurun.

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 

Çok Değerli Başkanım, sayın milletvekillerimiz, çok Değerli Bakanımız, Bakan Yardımcılarımız, 
çok değerli bürokratlarımız ve basın mensuplarımız; ben de hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Öncelikle, Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçemizin hayırlara vesile olmasını temenni ediyorum.

Tabii, burada gençlerimizden bahsediyoruz. Sözlerden ziyade, gençler için ne yapıyoruz; eylemlere 
bakmak lazım. Tabii, AK PARTİ iktidarlarında 2011 yılında Gençlik ve Spor Bakanlığı tekrar ihdas 
edilmiştir. Sadece bununla da kalınmamış, gençlere güvenerek, güvendiğimizi onlara göstermek adına 
seçme ve seçilme yaşını 18 yaşına indiren Adalet ve Kalkınma Partisidir. Şimdi, “Milletin temsil yeri 
olan Türkiye Büyük Millet Meclisinde gençleri en fazla kim temsil ediyor?” derseniz, “Hangi partide 
genç daha fazla?” derseniz; Adalet ve Kalkınma Partisinde 18-29 yaş arası milletvekilinin en fazla 
olduğunu görürsünüz. Bu anlamda baktığınız zaman, sürekli gençlerin adına konuşanların, sürekli 
gençlik için birtakım şeyler vaat edenlerin siyaset alanında gençlere yer açmadıklarını görüyorsunuz. Ve 
dolayısıyla da gençlerle ilgili sözde çok şey yapacakmış gibi duruyorlar ama icraata gelince gençlerin 
hiçbir kıymeti harbiyesinin olmadığını görmekteyiz. 

Gençlerimizin öğrenimlerini bedava yapması açısından yükseköğrenimde harçları kaldıran yine 
Adalet ve Kalkınma Partisidir; yine aynı şekilde, isteyene burs ve kredi verilmesinin önünü açan. Ve 
eskiden sadece belli bir kesim kredi ve burs alırken, bugün ekonomik olarak dezavantajlı kardeşlerimiz 
burs alırken, kredi isteyen herkes krediye ulaşılabilmektedir. Ve bugün aşağı yukarı 506 bin gencimiz 
burs alırken 913 bin gencimiz de kredi almaktadır. Yine, daha önce de ifade ettiğim gibi, kredi faizlerini 
de, inşallah, bu çıkaracağımız kanunla ortadan kaldırıyoruz. 

Gençlik ve Spor Bakanlığı kurulduktan sonra, gerçekten de buraya önemli bir kaynak aktarıldı ve 
en önemlisi, gençlerimizin yurt problemlerinde çok önemli mesafeler katedildi. Bugün 188 binlerden 
aşağı yukarı 850 bin yatak kapasitelerine ulaştık. Sadece yatak kapasitesini mi artırdık? Hayır. Biz 
burada… Herhâlde muhalefet partisindeki arkadaşlarımız yurtlara gitmediği için eski, kendi öğrenim 
gördükleri yurtlar gibi kabul ediyorlar. Yurtlara gittiğiniz zaman görürsünüz, gerçekten de odaları olsun, 
sosyal donatı alanları olsun, sportif faaliyetler olsun, sinema salonları olsun, gerçekten de tam bir kişinin 
tüm imkânlarını sağlayabilecek nitelikte yurtlara kavuşturduk. Bugün yurtlarla ilgili bazı sıkıntılarımız 
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vardır ama aşağı yukarı başvuran öğrencilerin yüzde 97’sini yurtlara yerleştirebilmek her ülkenin 
ve her babayiğidin harcı değildir diye ben düşünüyorum. Bundan dolayı Sayın Cumhurbaşkanımıza 
ve şimdiye kadar görev yapmış ve şimdi görev yapan Gençlik ve Spor Bakanımıza ve tüm ekibine 
canıgönülden teşekkür ederim.

Sadece bununla mı kalmışız biz? Yani sadece bu yurt kapasitesini artırmamışız, burada ayrıyeten 
de şunu belirtmek isterim: Uşak ilimizde de aşağı yukarı 1.040 olan yurt kapasitesini 9.700’e 
çıkarmışız; bundan dolayı da çok teşekkür ederiz. Gençlik merkezi, genç ofis, kitap kafe gibi aşağı 
yukarı 2.710 spor tesisi yapmışız, yüzme havuzları yapmışız. Peki “Bunu yapmışız da ne olmuş?” 
derseniz arkadaşlar, bunu yapınca şu olmuş arkadaşlar: Bugün lisanslı sporcu sayımız nereye gelmiş? 
12 milyon 450 bine. Peki, bu sporcu sayımız artmış da bunun dünya olimpiyatlarındaki yansımasını 
görmüş müyüz? Görmüşüz arkadaşlar ve şimdiye kadar elde edemediğimiz rekorları gerçekten de bu 
dönemde kırmışız. “Bunu nasıl yaptınız?” derseniz, bu, hem gençliğe değer verme hem de altyapısını 
kuvvetlendirmekle oluyor. Geriye dönüp bir baktığımız zaman Akdeniz Olimpiyatları’nda 108 madalya 
kazanmışız. Yine, 2019’dan 2022’ye kadar 19.620 uluslararası madalya kazanmışız. Bizim hedefimiz 
de, isteğimiz de bu değil mi arkadaşlar? Neticede burada işte Ampute Futbol Takımı’mız dünya 
1’incisi olmuştur; buradan ben kendilerini tebrik ediyorum ve başarılarının daim olmasını diliyorum. 
Sadece bununla kalmamışız biz, gençlere hem manevi değerlerini hem kültürel değerlerini hem tarihî 
değerlerini öğretme adına, şimdiye kadar olmayan, gençlerin Çanakkale’yi keşfetmesine, Sarıkamış’ı 
keşfetmesine de neden olmuşsunuz Sayın Bakanım yani gençlerimizde -ecdadının nerede yaşadığı, 
ne mücadeleler verdiği- tarih bilinci oluşturma açısından çok önemli mesafeler katettiniz. Burada 
bununla da kalmadınız, gençlik merkezinde bugün insanlarımız hangi kursları almak istiyorsa, dil kurs 
olabilir, saz kursu olabilir, dokuma kursu olabilir, resim kursu olabilir… Arkadaşlarımızı biz bu gençlik 
merkezimize davet etmek isteriz, tabii onlar da görsünler bizim ne yaptıklarımızı, gençler biliyor ama 
onlar maalesef bilmiyorlar. Bu gençlik merkezleri bir kültür sarayı gibi âdeta gençlerimize çok büyük 
fırsatlar vermektedir. Bunun yanında, tabii ki gençlerimizin özellikle yazın kamplara gönderilmesinin, 
orada hem kültürel faaliyetler hem de tatil yapabilmesinin önünü açmışız. 

En önemli yaptığınız hizmetlerden bir tanesi de Sayın Bakanım, bu gençlere bu yaz uygulamaya 
koyduğunuz… İşte önce üç gün yapmıştınız, ben de gittiğim yerlerde gençlere rastladım “Ya, bu üç gün 
çok az.” dedim, sonra beş güne çıkarmışsınız; bu, çok güzel bir proje ve her öğrenci bir sefer kullanmak 
hakkıyla, bir ilde kullanmak hakkıyla istediği yere arkadaşlarıyla gidiyor ve kalma ücreti, konaklama 
ücreti…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İsmail Bey, yarım dakikanız kaldı, 9,5 dakika kullandınız.

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Sayın Başkanım, yani bu Gençlik Spor Bakanının gençlerle ilgili 
yaptığını böyle beş altı dakikaya sığdırılmaz ki yani çok fazla şey var. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Doğru. 

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Biz tabii ki minnettarız Sayın Bakanım.

Şimdi arkadaşlar…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son saniyeleriniz, son cümlenizi alalım lütfen.

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Sözümü kestiniz Sayın Başkanım yani…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Neyse siz son cümlenizi kullanın. 

Buyurun.
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İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Sayın Bakanım, Uşak’a da çok şeyler yaptınız, Allah razı olsun. Bizim 
tabii, sizlerin de malumu, 1 tane stadyum ihtiyacımız var, onu da karşılarsanız çok memnun olacağız.

Bütçemizin hayırlı uğurlu olmasını temenni eder, hepinize saygılar sunarım.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Şimdi CHP Grubundan sırayla gidiyorum.

Suat Özcan, buyurun.

Süreniz dört dakikadır.

SUAT ÖZCAN (Muğla) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Sayın Bakan, değerli milletvekilleri; ben de Muğla ilindeki öğrencilerimizin yurt durumu 
hakkında görüşlerimi belirtmek istiyorum. Evet, 13.830 öğrenci yurtta barındırılıyor ancak Muğla’da 
42.467 öğrenci var. Muğla merkez, Milas, Ula, Fethiye ve Dalaman’da yurt var, diğer ilçelerde yurt 
bulunmamaktadır. Bu nedenle diğer öğrencilerin durumu… Kıyı bölgeleri, turizm bölgeleri olması 
nedeniyle Bodrum, Marmaris, Fethiye, Milas ve Muğla merkezde konut fiyatları, kira fiyatları çok 
artmıştır hatta Bodrum, Marmaris, Fethiye ve Milas’ta 10 bin lira civarındadır ve daha fazladır. 
Dolayısıyla bu koşullarda öğrencilerimizin öğrenimlerini sürdürmesinin takdirini sizlere bırakıyorum. 

Evet, şimdi Sayıştay raporuna göre bir sorunu dile getirmek istiyorum: Gelir getirici taşınmazlara 
ilişkin merkez teşkilatının takip ve kontrol sisteminin bulunmaması, mülkiyeti il müdürlüklerine, 
gelirleri ise Bakanlığa ait olan gelir getiren mahiyetteki taşınmazlara ilişkin olarak Bakanlığın takip 
ve kontrol sisteminin bulunmadığı; bu konuda engel nedir? Takip sistemi niçin yapılamamaktadır? 
İlgisizlik mi yoksa beceriksizlik midir? 

Evet, biraz önce de spordaki başarılara değinildi. İsmini duymadığımız, toplumumuzun daha 
doğrusu ismini çok bilmediği takımlarla -klasman düşmüş durumda- maçlar yapıyoruz ve futbolda 
son yıllarda da uluslararası bir başarımız gözükmemektedir. “Olimpiyatlarda..” dendi, olimpiyatlarda 
boksta 1, okçulukta 1 altın madalyamız var ama 1948’de 6 altın, 4 gümüş, 2 bronz; 1960’ta 7 altın, 
2 gümüş ve son olimpiyatlarda 2 altın; bu nasıl başarıdır? Evet, geçmiş yıllarda güreş ağırlıklıdır bu 
başarılarda ama son olimpiyatta güreşte altın madalyamızın olmadığını söylemek isterim. 27 güreş 
eğitim merkezi, 74 de spor lisemiz var; buna rağmen sporda çok da istediğimiz başarıları elde edebilmiş 
değiliz. 

Şimdi, Süper Lig’de yabancı sayısı 8 ama bakıyoruz illerdeki 1. ve 2. Amatör Küme’de de yabancı 
transferi serbestisi var. Bu şekilde nasıl sporumuzu geliştireceğiz? Gençlerimizi spora nasıl daha çok 
sokabileceğiz? Kaldı ki bunda da sıkıntı var, bu transferlerde sıkıntı var. Oturma izni ve belli konularda 
bürokratik işlemlerin aşılamadığı görülmektedir. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son on beş saniyeniz.

SUAT ÖZCAN (Muğla) – Seçim bölgem Muğla’da Milas merkezde kapalı spor salonu yeni 
yapılmaktadır, ben göstermek istiyorum. Yapılan yer seçiminde sıkıntı bulunmaktadır, ulaşım çok zordur 
ama Bakanımız, 51’inci sayfada gösterilen İstanbul, Çorum ve Mersin’deki kapalı spor salonlarımızın 
alanlarına baktığımız zaman Milas’a karşı…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ –Teşekkür ediyorum, süreniz doldu. 

SUAT ÖZCAN (Muğla) – 145 bin nüfuslu ve belediye erkek voleybol takımının 1. Lig’de olduğu 
bir ilçede kapalı spor salonunun olmaması da bir büyük eksikliktir diyorum ama adımları atılmıştır. Bir 
an önce bitirilmesini ve voleybol takımının da bu salonda maçlar yapmasını…

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler, sağ olun.

Sayın Kadim Durmaz, buyurun.

KADİM DURMAZ (Tokat) – Sayın Başkanım, Plan ve Bütçe Komisyonunun değerli üyeleri, 
kıymetli milletvekillerimiz, Sayın Bakanım, kıymetli bürokratlar ve değerli basın mensupları; bugün 
“ülkemizin geleceği” dediğimiz gençlerle ilgili değerli bir Bakanlığımızın bütçesini görüşüyoruz. 
Tabii, AK PARTİ iktidarları yirmi yıldır elindeki kaynakları şeffaf, hesap verebilir, rantabl ve insanları, 
gençleri önceleyen bir projeyle kullanmadığı için… Bütün arkadaşları dinledim, herkes sorunlardan 
bahsediyor. Bir grup iktidar partisi milletvekili arkadaş, Sayın Bakan’a, kıymetli ekibine bu ülkede 
yapılanları şey yapıyor ama ortada bir gerçek var yani bugün üniversite kazanmış bir çocuğun ailesi, 
o genç, nerede kalacağıyla ilgili eğitim ve öğretimine odaklanamıyorsa bunun muhasebesini vicdanen 
de sorumlu olarak yapması gereken AK PARTİ iktidarları. Yüce Meclisin bu konuda ülkede rejim 
değişikliğiyle, pasivize edilişiyle bunun daha bariz olarak uygulamalarını görüyoruz. Dışarıdan olan 
bakanlar yeteri kadar konuyu Mecliste, o eleştirileri göğüsleyip alamadığı için belli bir model etrafında 
geçip gidiyor. 

Tokat, Anadolu’da hepinizin bildiği gibi saklı bahçe gibi kıymetli bir il. Merkezden sonra 
en çok nüfusa sahip Erbaa ilçemiz var. Erbaa ilçemizin stadyumu 16/3/2018’de yer teslimi yapılıp 
ihale edildi Sayın Bakanım. Daha sonra iş tasfiye edildi fakat bu yeniden ihale edilmesi noktasında 
henüz yetkililerden, Bakanlıktan, İl Müdürlüğünden ya da ilgili yerlerden bir ses yok. Erbaalı bunu 
beklemekte. Tabii her ile statlar yapılıyor, Tokat’ta hepimizin bildiği gibi Plevne kahramanı Gazi Osman 
Paşa’nın adına yapılmış bir stadyum var. Bu stadyumun aşağı yukarı 70 yıla yakın da bir geçmişi var, 
bir türlü yapılamıyor. Bazen yapılmadığına da dua ediyoruz. Şimdi, Gazi Osman Paşa’nın adını taşıyan 
stadyumun adının ne arena olacağını kimse de kestiremiyor. Bu bakımdan, yapılacak işlerin spora 
yaraşır, yakışır bir şekilde yapılmasını arz ediyoruz. 

Yine “Yüzme havuzları yaptık.” deniliyor. Yapanların, planlayanların eline, emeğine sağlık ama 
arkadaşlar, bir tane olimpik yüzme havuzumuz yok ya! Tokat’ta bir tane ulusal ya da uluslararası bir 
yarışmaya talip olacağımız altyapı yok. Demek ki spor hizmetlerini planlarken birazcık bu anlamda 
uluslararası vizyona sahip bir yaklaşımla, bunların her alanda kullanılıp uluslararası sporcu yetişmesi 
noktasında ya da o kentlere yerelde bir canlılık getirmek, tanınması, bilinmesi, tarihî, kültürel 
değerlerinin görünmesi açısından bunları öne almasını istiyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi beş saniyeniz. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Toparlıyorum Sayın Başkanım. 

Tabii “2002’de 45 lira olan burs rakamı 850 liraya çıktı.” diyorlar. Herhâlde Sayın Bakanım ve 
kıymetli ekibi kafelere gitmiş bir tane kahve içmiştir. Geçen gün Sayın Cumhurbaşkanı bir kahve 
markasını söylüyordu için diye. O kahveden 10 tane içemiyor arkadaşlar bu 850 lirayla gençler. Bu 
paraların güncellenmesi lazım. 

Aileler artık tedirgin, rahatsız, çocuğunu sınıfa kadar elinde tutup götürüyor. Uyuşturucu yaşı 
10’lu yaşlara kadar düşmüş… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum Sayın Durmaz.

KADİM DURMAZ (Tokat) – …ve bu yüzden, bu meseleye ortak yaklaşmamız lazım. Ortak 
yaklaşmanın yolu da şu: Bu ülkede birlikte yaşıyoruz, sık sık “millî birlik, beraberlik, destek” 
diyorsak bu konuda da lütfen ama lütfen muhalefetin kıymetli önerilerini dikkate alarak yol yürüme 
alışkanlığını…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ederim, sağ olun.
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KADİM DURMAZ (Tokat) – Son cümlem Sayın Başkanım. 

Tabii, kulüpleri şirketleştirdik. Tokat’ın yaklaşık olarak 73 yıllık bir kulübü vardı, şirketleşmeden 
olumsuz nasibini aldı, bu kulübümüz yok. O kulübü birazcık da siyasi destekli olarak gönderilip de 
alan şahıs, ne acı ki eğitimle ilgili de kıymetli bir değeri de katlederek o şehri takımdan da itti, eğitim 
camiası kıymetli bir değerinden de oldu.

(Mikrofon otomatik cihaz tarafından kapatıldı) 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Bu konuda Bakanlığın biraz daha denetleyici, Anadolu kulüplerinin 
de önünü açacak, sorunlarını yakından takip edecek gücü oluşturması lazım. Dünyada dili, dinî, ırkı, 
mezhebi, meşrebi, her şeyi farklı olan, hatta savaşan ülkelerin dahi spor noktasında birleştiklerini 
görünce… 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyoruz, çok aştınız ama sürenizi. Lütfen, rica 
ediyorum. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Bütün olumsuzluklara rağmen cumhuriyetimiz ikinci yüzyılına 
girerken bu bütçenin ülkemiz gençliğine hayırlı ve uğurlu olmasını diliyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Cemal Öztürk, buyurun lütfen. 

CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Değerli Bakanım, çok değerli arkadaşlar, değerli basın mensupları, Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 
kıymetli çalışanları; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Arkadaşların da ifadesiyle bugün gerçekten çok önemli bir Bakanlığın bütçesini görüşüyoruz. 
Tabii, bugüne kadar karşı sıralardan, bir zamanlar Grup Başkan Vekili bir dostumuz, Cumhuriyet 
Halk Partisi Grup Başkan Vekili Engin Altay “Hükûmet dünyanın en güzel işini yapsa bile biz sizi 
alkışlayacak değiliz.” diye bir açıklamada bulunmuştu. Doğrudur, sabahtan beri hep bardağın boş 
tarafını gösteriyorlar. Tabii, demokrasilerde bu normal bir durum, normal karşılamak lazım, muhalefet 
muhalefetini yapacak. 

Bakanım, güzel bir sunum yaptınız, teşekkür ediyorum. Ben bir çalışma yaptım ve 32 tane başlık 
tespit ettim Gençlik ve Spor Bakanlığımızın proje başlıkları olarak. Bunlar: Gençlik Merkezleri, Espor 
Eğitimi Projesi, Gençler Bakanlığında Projesi, Vizyon Kulübü, Gencin Doğa ile Uyum Projesi, Deneyap 
Teknoloji Atölyeleri, Kod Adı 2023 Projesi, Genç İklim Elçileri, Gençlerin Bütçesi Gençlerde Projesi, 
Genç Ne Sever Platformu, Seyahatsever Projesi, Müze Kart Projesi, Anadoluyuz Biz Projesi, Gençlik 
Kampları Projesi, Biz Bir Takımız, Damla Gönüllülük Hareketi, Gönüllüyüz Biz Platformu, Çalışan 
ve Üreten Gençler Programı, Cahit Arf Bursu, Kırsal Bölge Genç Güçlendirme Programı, Limitless 
Makers, Genç Merkür İletişim Programı -saymakla bitmiyor- Millî Sporcu Bursu, Yemeğini Paylaş 
Projesi, 10 Bin Pota Projesi, Sporcu Sosyal Destek Programı, Türkiye Sportif Yetenek Taraması ve Spora 
Yönlendirme Programı, Yüzme Bilmeyen Kalmasın Projesi, Gençlik ve Spor Bakanlığı yurtlarında 
konaklayan öğrencilere verilen Beslenme Desteğinin Artışı Projesi, Gençlik ve Spor Bakanlığından 
alınan öğrenim ya da katkı kredilerinin geri ödemesinde uygulanan TEFE farkının silinmesi projesi, 
Gençlik ve Spor Bakanlığı yurtlarında barınma kapasitesi artışı… Say say bitmiyor sayın muhalefet, 
bunları dikkatinize arz ediyorum.

KADİM DURMAZ (Tokat) – Erbaa’da öğrenci yurdu yok.
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CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – Tabii, biraz önce eski bakanımız, milletvekilimiz, Sayın Bakanın 
bütçe sunum konuşması kitabını göstererek bazı tenkitlerde bulundu ama bakın, bu 51’inci sayfada 
dikkatlerinizi arz etmek istediğim 3 tane güzel stadyumun da fotoğrafı var Sayın Bakanım, Abdüllatif 
Şener Bey, bunu görmediniz. Bunlardan bir tanesi de benim ilimde, Giresun’da. Bakın ne yazıyor? 
Giresun’daki Çotanak Spor Kompleksi. 51’inci sayfada, lütfen, onu da görün.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Daha önce stat Atatürk Stadı’ydı, adını kaldırdınız. 

CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – Şimdi, Gençlik ve Spor Bakanlığımız, 42 adet stadyum projesinin 
36 adedini tamamlamış durumda, 6 adet stadyumumuzun da yapım çalışmaları devam ediyor. Bu 
tamamlanan stadyumlardan bir tanesi Giresun’da. Sayın Bakanım, gerçekten mükemmel bir eser; 
elinize, yüreğinize sağlık, ekibinize, şahsınıza çok teşekkür ediyorum ilim adına. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Tokat’ta yok Cemal Bey, Tokat’ta yok!

CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – 22.028 koltuklu -Giresun’un plakası 28 olduğu için- her bakımdan 
mükemmel bir stadyum. Yanında da yine olimpik bir yüzme havuzu 50 metre ve 1.200 seyirci kapasiteli, 
yine atletizm pisti ve antrenman sahaları. Dolayısıyla şehrim adına yapılanlardan bir tanesi bu. Ayrıca, 
yine şehrimize kazandırılan 3.500 kişi kapasiteli mükemmel bir kapalı spor salonu yaptınız Sayın 
Bakanım. Elinize sağlık, çok çok teşekkür ediyorum. Görele’ye yüzme havuzu kazandırdınız. Bütün 
ilçelerimize semt sahaları yaptınız; bitti. Yine, Eynesil Stadyumu’muz, 3’üncü futbol liginde oynayan 
Eynesil Belediyespor takımımıza stadyum yapıyorsunuz; zemini bitti, tribünü devam ediyor, inşallah 
ikinci yarıya yetişecek.

İlimize yaptığınız yurtlar, bu hizmetler tabii ki gençlerimizin emrine amade. Bakın, Giresun’da çok 
butik bir üniversitemiz var, Giresun’da 30 binin üzerinde üniversite öğrencisi var ama yurda başvurup 
da yerleştirilemeyen bir tane öğrencimiz yok. Giresun’da üniversiteyi kazanıp Giresun’a gelip de Kredi 
Yurtlar Kurumunda barınmak isteyen bütün öğrencilerimiz yurtlara yerleştirilmiştir. Bakın, başvuran 
öğrencilerimizin yurtlara yerleştirilmesi de bizim için çok önemli, daha önce yurt bulunmuyordu. Sayın 
muhalefet, bunları elbette ki siz dile getirmiyorsunuz, biz dile getirelim. 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Cemal Bey, ülke Giresun’dan mı ibaret? Bir de İstanbul’a gelin.

CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – Tabii, Sayın Bakanım, ben, biraz önce zatıalilerinize arz ettim. 
Bu, mükemmel Çotanak Stadyumu’nu… Evet, Giresunlular olarak orada maç izliyoruz fakat iklim 
gereği stadyumumuzun zemininde bozulmalar var. İklimden kaynaklanan, Karadeniz’in ikliminden 
kaynaklanan -biraz önce size arz ettim- dolayısıyla, belli bölümlerinde drenaj sistemi çalışmadığı için 
doğal çim dokusunda bozulmalar meydana geliyor. Bunu takdirlerinize sunuyorum.

ÖZGÜR KARABAT (İstanbul) – İklimi hesaplayarak yapacaktınız.

CEMAL ÖZTÜRK (Giresun) – Ayrıca, halı örgünün sıklığından ve bölgemizin biraz önce 
bahsettiğim iklim yapısından kaynaklanan sorunlarından dolayı da yosunlaşma ve doğal çim dokusu 
kaybı var; -talimat verdiniz Sayın Genel Müdüre, ben biliyorum, inşallah- önümüzdeki günlerde, 
biliyorsunuz, dünya kupası maçları var, bu verilen arada Giresun Çotanak Stadyumu’muzun zemininin 
iyileştirilmesini talimatlarınızla yapacağız çünkü hem sporcu sağlığı açısından hem de bu kadar güzel 
bir spor kompleksinin mütemmimi açısından bunu önemli görüyorum. 

Ben bir hakkı teslim etmek için söz aldım. 32 başlıkta saydığım, geliştirdiğiniz projeler Türk 
gençliğinin hizmetinde. Hükûmetimiz Türk gençliğinin hizmetinde. Sayın Cumhurbaşkanımızın 
önderliğinde, liderliğinde ve sizlerin çalışmalarınızla, inşallah, bu projeler tek tek hayata geçiyor. 
Gençlerimize hizmet için çalışıyoruz. 
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Bütçeniz bereketli olsun, hayırlı olsun. Güzel hizmetler diliyoruz, çalışmalarınızın devamını 
diliyoruz. Ben bu vesileyle katkıda bulunan bütün Komisyon üyesi arkadaşlarımı, milletvekili 
arkadaşlarımı, bütün değerli konuşmacıları da saygıyla selamlıyorum. Sağ olun, var olun. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Arkadaşlarımızın kendilerini hazırlamaları bakımından 6 kişilik liste okuyacağım:

CHP’den Sayın Turan Aydoğan, ardından AK PARTİ’den Sayın Ravza Kavakcı, sonra yine 
CHP’den Sayın İbrahim Kaboğlu, ardından AK PARTİ’den Sayın Ziver Özdemir, daha sonra CHP’den 
Sayın Gamze Taşcıer ve AK PARTİ’den Sayın Ahmet Kılıç.

Bu sıralamayla devam edeceğim. 

Şimdi sözü Sayın Turan Aydoğan’a veriyorum. 

Buyurun. 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Teşekkür ediyorum. 

Sayın Bakanım, kusura bakmayın; biz, böyle yaptıklarınızı anlatamayacağız, sizi övmek için 
burada değiliz, doğal olarak gerçekliği konuşmak için buradayız. 

Sizin Bakanlığınız acaba bu Türkiye’deki yaygın uyuşturucu meselesinden muaf mı? Benim 
bildiğim, Anayasa’nın 58’inci maddesinde “Devlet, gençleri alkol düşkünlüğünden, uyuşturucu 
maddelerden, suçluluk, kumar ve benzeri kötü alışkanlıklardan ve cehaletten korumak için gerekli 
tedbirleri alır.” diyor. Sizin iktidarınız, bunu, sadece Sayın İçişleri Bakanının, Genel Başkanımızın 
gerçekleri açıkladığı zaman üzerine Emniyet Genel Müdürlüğünü, Jandarma Genel Müdürlüğünü 
göndermesi olarak mı algılıyor? Sayın Bakan, esas sizin göreviniz bu. Bu ülkede uyuşturucu yaşı 10’a 
indi. Burada süslü süslü kitaplarla beraber Türkiye’yi bize cennet gibi anlatmaya kalkıyorsunuz ama 
bakıyorum reklam, ilan, vesaire meseleleriyle ilgili, ortalama, Türk vatandaşlarına Spor Toto Genel 
Müdürlüğü bütçesinden kime ve nasıl olduğu belli olmayan reklam giderleri şeklinde yüzer lira 
resmen ateşlettirmişsiniz. Bu gençlerin sorumlusu kim? Bu gençlerin sorumlusu kim Sayın Bakan? 
10 yaşındaki çocuk uyuşturucu kullanıyor ise bu ülke güllük gülistanlıkmış gibi burada konuşmaya 
kimsenin hakkı yoktur. 2 tane spor sahası yapıldı meselesini küçücük nüfuslu kentler üzerinden de 
anlatamazsınız. Gelin benim seçim bölgeme, üçüncü bölgeye gelin İstanbul’da, ben sizi ilçe ilçe 
gezdireyim. Bakın bakalım amatör spor kulüpleri antrenman yapacak sahayı bulabiliyorlar mı? Sıraya 
giriyorlar. Duş yapacak yer bulabiliyorlar mı? İstanbul kulüplerine yardım dağıttınız. Ortalama kulüp 
başına beş bin lira düşüyor o dağıttığınız rakama baktığımız zaman. Onu da adaletli dağıtmadığınız 
yazıyor bu Sayıştay raporlarında. Adaletli dağıtmadığınız yazıyor. Kime, nasıl, ne için para verdiğinizi 
anlatabilecek şekilde, kamuoyunun ikna olacağı şekilde neden bu yardımları yapmıyorsunuz?

Kredi Yurtlar Kurumunda çocuklara vereceğiniz sabah kahvaltısını ve akşam yemeğini standart 
yaptınız; bütün aileler ayakta. Acaba evinizde sabah kahvaltısında kendi çocuklarınıza bu verdiğiniz 
standart kahvaltı gibi kahvaltı ettirirseniz vicdanınız rahat olur mu? Ben size okuyayım isterseniz: 
“Krem peynir 20 gram, siyah zeytin 30 gram, helva 20 gram, çay, çeyrek ekmek, açma ya da poğaça.” 
Gencecik çocukların sabah kahvaltısını bu şekilde yapacağını standarda bağladınız; aileler ayakta. Peki, 
ben size başka bir şey sorayım. Bu ülkenin 20 yaşa kadar olan gençlerinin, kadınlarının, kız çocuklarının 
beşte 4’ü demir eksikliği çekiyor; erkek çocukların beşte 3’ü demir eksikliği çekiyor. Bilimsel veriler 
bunlar. Sizin iktidarlarınızın dönemi değil midir bu 20 yaş grubu? Hangi sağlıklı gençten bahsediyoruz 
biz? Hangi anayasal yükümlülüğü yerine getirdiniz? Ayrıca başka sorunlarda var. Mesela, bir sporcuyu 
Federasyon Başkan Yardımcınız ötekileştiriyor. Size soru önergesiyle soruyorum bunu, on başlıkta soru 
soruyorum, bana bir tek cevap veriyorsunuz “Soruşturma başlatılmıştır.” diye. Şimdi, burada…
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Özür dilerim, sorumu bitireyim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tabii.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Şimdi, buradan tekrarlıyorum. Sadık Pehlivan adlı sporcu, 
kungfucu, Federasyon Başkan Vekili Abdurrahman Akyüz tarafından inancı dolayısıyla ayrımcılığa 
uğradı. Bana verdiğiniz cevapta soruşturma başlattığınızı söylediniz. Alevi olduğu için ayrımcılığa 
uğradı. Bu soruşturmanın sonu ne oldu? Kime ne ceza verdiniz? Yoksa genel bir ifadeyle bizi 
geçiştirdiniz mi?

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Ravza Kavakcı.

Buyurun lütfen.

Süreniz beş dakikadır.

RAVZA KAVAKCI KAN (İstanbul) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım.

Sayın Bakanım, size ve çalışma arkadaşlarınıza Meclisimize hoş geldiniz demek istiyorum. 
Komisyonda bulunan bütün saygıdeğer milletvekili arkadaşlarımı da selamlıyorum.

Tabii, biraz evvel, inançtan dolayı ayrımcılıktan bahsedildi. Aslında bu konudan bahsetmeyecektim 
ama… 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Ravza Hanım, belgesini göndereyim size arzu ederseniz.

RAVZA KAVAKCI KAN (İstanbul) – Eyvallah. Onu da takip edeyim.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Sayın Bakandan cevap bekliyorum.

RAVZA KAVAKCI KAN (İstanbul) – Sizin bahsettiğiniz konunun cevabını ben de merak 
ediyorum. Takip edelim ama ben de çağrıştırdığı noktadan ben de bir katkıda bulunmak istiyorum 
müsaade ederseniz. Tabii, artık insanların, genç kızların, delikanlıların kılık kıyafet ayrımcılığına 
uğramadan spor yapabildiği bir Türkiye’deyiz. Bu gerçekten çok kıymetli bir şey. 

Tabii, spor altyapısıyla alakalı çok büyük çalışmalar yapıldı. Altyapıyı yaparsınız ama yeterli 
sporcunuz yoksa altyapının bir anlamı olmaz. Biz sporcularımızın başarılarıyla gerçekten gurur 
duyuyoruz. Kadınlar yaşlarını çok itiraf etmek istemiyorlar ama ben, tek kanallı günleri hatırlıyorum. 
Spor yarışmalarını, olimpiyatları televizyondan seyrettiğimde “Biz de bir gün madalya alabilecek 
miyiz? Bizim bayrağımız da göklere çekilecek mi?” diye hayal ettiğimi, ümit ettiğimi hatırlıyorum. Tek 
tük örnekler gördüğümüzde millî manada ne kadar gurur duyduğumuzu da hatırlıyorum. Allah’a şükür, 
şimdi gençlerimiz hem Bakanlığımızın destekleriyle hem de sizin şahsi desteğinizle birçok alanda 
altın madalyalar alıyorlar. Kadın-erkek sporcularımız, engelli sporcularımız, Ampute Milli Takımı’mız 
birçok altın, bronz, gümüş; -hepsi bizim için şampiyon ama- iddialı madalyalar alıyorlar. Bunun için, 
sizin bizzat onlara destek olmanızdan dolayı da teşekkürlerimi sunmak istiyorum. 

Uluslararası organizasyonlara ev sahipliği yapıyoruz. Birçok örnek var -biraz evvel Kıymetli 
Cemal Öztürk’ü… Başkanım başlıkları sıraladı ama- bu uluslararası organizasyonlarla beraber, 
geleneksel spor dallarında, özellikle son dönemde yapılan İslami Dayanışma Oyunları’nı takip etme 
fırsatım oldu, Dünya Göçebe Oyunları’nı takip etme fırsatım oldu. Yani ata sporlarımıza verdiğiniz 
değerler dolayı -ata sporlarında öğrenci bir insan olarak- ayrıca geleneksel okçuluk, binicilik ve benzeri 
ata sporlarımıza verdiğiniz destekten dolayı teşekkür etmek istiyorum.
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Sayın Bakanım, biraz evvel “Gençlerin Bakanlığı” tabiri zikredildi. Gerçekten, ben bunu ilk 
duyduğumda çok hoşuma gitmişti. Sizinle yine gençlere dair bir projeyle alakalı görüşmek istediğimde 
beni Bakanlığa değil, yurda davet etmiştiniz ve Cebeci Kız Yurdu’nda muhteşem bir binayı beraber 
ziyaret etmiştik; akabinde de “Aa, gençler var, onları da görün isterseniz.” dediğinizde o gençlerle 
olan programa şahitlik etmiştim. Bu, gençlerimiz için çok kıymetli. Birçok şey söylenebilir ama şu 
anda yapılanların hem altyapı hem de destek manasında gençlerimize özgüven verme ve uyuşturucu, 
başka bağımlılıklardan onları uzaklaştıracak bir alternatif verme, beraber proje üretmeye teşvik etme 
anlamında çok kıymetli olduğunu söylemek istiyorum.

Sizin nezdinizde bütün çalışma arkadaşlarınıza da teşekkür ediyorum.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 
Sayın İbrahim Kabaoğlu, buyurun lütfen. 
İBRAHİM ÖZDEN KABOĞLU (İstanbul) – Sayın Bakan, değerli hazırun; hepinizi saygı ve 

sevgiyle selamlıyorum.
Bütçe, devletin varlık nedene özdeş bir süreç. Bu açıdan, 2 kavram öne çıkıyor: Vergi yükümlülerinin 

hakları ve devletin yani siyasal iktidarın yükümlülükleri. Bu açıdan, hukuka referans öncelikli bir konu. 
Bu bakımdan, Anayasa’mızda, özellikle bütçenizle ilgili 3 madde öne çıkıyor: Madde 58 gençlik ve 
spor, madde 130 yükseköğretim, madde 65 sosyal devletin öncelikleri. Burada, tabii, müspet bilim, 
çağdaş eğitim, bilimsel eğitim gibi kavramlar var ama ben sizin raporunuzda yalnızca “sosyal devlet 
anlayışımız” kavramına yollama yapıldığını görüyorum ve referans bakımından hukuk ve Anayasa yer 
almamaktadır. Aslında, referans bakımından kayma bu kadarla sınırlı değil. Zaman bakımından öyle, 
Sayın Bakan, genellikle yirmi yıldan bahsettiniz oysa gençlik, gelecektir. Siz dört yıldır Bakansınız 
ama yirmi yıldan bahsettiniz, daha çok gelecekten bahsetmeniz temenni edilirdi. Dayanak olarak hukuk 
yerine daha çok kişiden bahsettiniz oysa sizin referansınız hukuk olmalıydı. Sayı olarak verdiğiniz 
sayılar karşılaştırılabilir olmalıydı. Mesela, “850 bin yatak; dünyada 36 ülkenin nüfusu ise bizim yurt 
kapasitemizin altında kalıyor.” diyorsunuz, böyle bir karşılaştırma olamaz. Burada sizden beklenen 
şuydu: Kaç kapasite yatak, bir odada kaç kişi kalıyor? Örneğin, elli yıl önce Atatürk Öğrenci Yurdu’nda 
4 kişilik odada kaldım ben, burada Ankara’da. İzleyen yıllarda Fransa’da 1 kişilik odada ve üniversite 
1’inci sınıf öğrencisi de 1 kişilik odada kalıyordu. Bugün 850 bin yatak nasıl dağılıyor? Bunun sayısını 
vermeniz gerekiyordu. 

Şimdi, gençlik ve çevreden bahsetmeniz çok önemli. Çevre dostu, evet ama burada gençliğin 
geleceğe yönelik olarak katılımı da önemli. Çünkü 56’ncı maddede gençleri koruma, önleme ve 
geliştirme yükümlülüğü var Sayın Bakan ama bu yükümlülük, devletin de bu yükümlülüğü -gençlerin 
hakkı ve yükümlülüğü- karşısında polisin copu, polisin kullandığı gaz, polisin kullandığı şiddet gençleri 
çevreyi korumaktan alıkoyuyor; raporda bu konuda hiçbir referans yok. Ama esasen, referans olarak 
kullanılması gereken hususlardan yasaları zikretmişsiniz; 2 yasayı. Gerçekten, 7146’dan 7405 sayılı 
Yasa’ya kadar birçok yasa burada oylandı fakat hiçbirinde sizi görmedik; bir sahiplenme var ama bu 
yasal süreçlere siz katılmadınız. Ama burada, en azından, sahiplenirken etki analizlerini görmek isterdik 
yani Bakanlığınızın bu yasalara ilişkin etki analizi olmalıydı ki geleceğe yönelik olarak daha etkili 
yasalar yapabilelim. Ama yalnızca Bakanlığınızla ilgili yasalar değil, aslında geleceğe yönelik bütün 
yasalar gençliği ilgilendirdiği için, bu bakımdan, Bakanlığınızın katılımı çok önemli. Şu bakımdan 
da önemli: Hükûmet olmadığı için bakanlar kurulu da bulunmadığı için, bakanlar arasında eşgüdüm 
bulunmadığından burada oylanan yasalardan haberdar olabilmek için çok daha yoğun bir biçimde 
katılmak gerekir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız.
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İBRAHİM ÖZDEN KABOĞLU (İstanbul) – Çünkü bütçe yapımında yürütme yoktur. Yürütme, 
tek kişiyle temsil ediliyor Sayın Cumhurbaşkanıyla, o da katılmıyor; sizlerin ise siyasal bir sıfatı 
bulunmuyor. Bu itibarla, bu bütçe süreci aslında parti başkanlığı yoluyla, devlet başkanlığı ve 
yürütmenin sürdürülebilirlik testi gibi bir test vesilesi oluyor çünkü siyasal sorumluluk yok, siyasal 
karar alma süreci yok. Böyle olunca…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Kaboğlu, süreniz bitmiştir.

İBRAHİM ÖZDEN KABOĞLU (İstanbul) – Son cümlemi söylüyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son cümlenizi alayım.

İBRAHİM ÖZDEN KABOĞLU (İstanbul) – Bunun yerine, hukuk yerine siyaset var burada. 
Siyaset yerine, daha çok sayılar var ama o sayılar da keşke doğru referanslar olsaydı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkürler, sağ olun.

İBRAHİM ÖZDEN KABOĞLU (İstanbul) – Ben teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – AK PARTİ Grubundan Sayın Ziver Özdemir.

Buyurun lütfen.

ZİVER ÖZDEMİR (Batman) – Sayın Başkanım, çok Değerli Bakanım, çok kıymetli 
milletvekillerim; ben de Gençlik ve Spor Bakanlığımızın bütçesinin hayırlara vesile olmasını dileyerek 
sözlerime başlamak istiyorum. Tabii, ben de kendi seçim bölgemle ilgili özellikle Gençlik ve Spor 
Bakanlığımızın yaptığı hizmetlerden dolayı başta Sayın Cumhurbaşkanımıza, Bakanlığımıza ve 
ekibine teşekkür ediyorum. 

Daha öncesinde, illerimizle ilgili, seçim bölgemizle ilgili özellikle yatırımlar konusunda bizim 
Gençlik ve Spordan isteyip de yaptırmadığımız hiçbir yatırımımız, altyapımız yok. Özellikle 15 bin 
kişilik Batman’da yapılan sahamız -şu anda Petrolspor’umuz da 2. Lig’de- 15 bin kişilik stadımız 
gençlerimizle beraber hıncahınç doluyor. Gençlik merkezlerimiz için -hem 5 ilçemiz hem il merkezimiz 
hem de 5 beldemizde- kendisinden talepte bulunduğumuzda, sağ olsun, bütün o beldelerimizde de birer 
gençlik merkezi yapılması için talimat verildikten sonra da yatırımları tek tek bitirdik ve faaliyete 
koyduk. Spor salonlarımız, hem şehir merkezinde hem de ilçelerimizin hepsinde hem halı sahalarımızda, 
genç ofislerimizde... Biz, kendi ilçelerimize, büyük köylerimizin çoğuna spor kompleksi olarak halı 
sahalar da yaptırıyoruz şu anda ve amatör sporlara verdiği desteklerden dolayı da günbegün -kendi 
seçim bölgem için söylüyorum- gençlerimiz hem dünya şampiyonluğu, hem Avrupa şampiyonluğu; 
bazen atletizmde, bazen güreşte, diğer spor dallarında tek tek o başarıları gösteriyorlar. Tabii, bu 
başarıların altında yatan; siz altyapıyı, tesisleşmeyi bitirdiğinizde, bundan sonrası sizin gençlerinize, 
sizin insanınıza, beşerî sermayenize kalmış. Gençlerimize bu fırsatı ve imkânı verdiğinizde hem dünya 
şampiyonları hem de Avrupa şampiyonları çıkıyor. 

Ben kendi ilimle ilgili özellikle söz almak istedim ve bunu da hem milletvekillerimize hem de 
kamuoyuna duyurmak için burada söz aldım. KYK’yle ilgili, bizim Batman ilimizle ilgili, özellikle 
üniversitelerin açılış dönemlerinde dışarıda kalan hiçbir kardeşimiz yok. Hatta KYK yurtlarımızda şu 
anda bizim eksiğimiz bile var; hâlen de misafir edebileceğimiz öğrencilerimiz var. 

Sayın Bakanımızdan daha öncesinde talep edip de bitirmediğimiz, eksik kalan bir yatırımı da 
kendisini burada yakalamışken dile getirmek istiyorum. Bizim Hasankeyf ilçemizde, malumunuz, Ilısu 
Barajı’yla beraber yeni bir Hasankeyf oluştu. Bu yeni Hasankeyf’imizde bütün kamu kurumlarıyla çok 
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güzel bir ilçe oluştu. Bu ilçede eksik olan, bizim, Gençlik ve Spordan talep ettiğimiz gençlik kampı 
vardı, daha öncesinde Sayın Bakanımız olumlu bakmıştı, onunla ilgili gelişme olmadı, bu gelişmelerin 
olması için kendisine hatırlatmak istiyorum. 

Bütçenin tekrar hayırlara vesile olmasını dileyerek sözlerime son vermek istiyorum.

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Çok teşekkür ediyorum. 

Sayın Gamze Taşcıer, buyurun lütfen. 

GAMZE TAŞCIER (Ankara) - Teşekkür ederim.

Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri, kıymetli bürokratlar; ben de hepinizi 
selamlıyorum.

Sayın Bakan, aslında yaptığınız sunumda ve Bakanlığınızın bugüne kadar yaptığı icraatlarda 
gençlerle tek ortak noktanızın Bakanlığınızın adında “gençlik” ifadesinin olduğunu anlıyoruz. 
Sayenizde bugün Türkiye’nin en mutsuz kesiminden bahsediyoruz. Haberiniz yok ama Sayın Bakan, 
bu ülkede gençler işsiz, bu ülkede gençler mutsuz ve gelecek kaygısı taşıyor ve günden güne derinleşen 
bir tersine göç durumu söz konusu. Bir taraftan sınırlarımızdan kamyon kamyon vasıfsız göçmenler 
rahatlıkla ülkemize girerken, diğer taraftan okumuş, iyi eğitim almış kendi gençlerimizi yurt dışına 
göç veriyoruz. Bugün Türkiye’nin en iyi eğitimini almış gençler dahi yurt dışına göçmek için yeni 
bir eğitim alıyorlar. İşte, buradan, Meclisten beş dakika uzaklıktaki Kızılay’da yabancı dil kursunda, 
kurslar başvurulara yetişemiyor; tıp mezunları, mühendisler, mevcut işi olanlar, işsizler, gençler 
akın akın yurt dışına gitmenin yolunu arıyor. Tabii, trolleriniz, ona buna sataşmaktan vakit bulursa, 
uygun olduklarında lütfen, Telegram’da, Facebook’ta on binlerce gencin bulunduğu yurt dışına gitme 
gruplarını incelesin, burada gençlerin nasıl bilgi alışverişinde olduğunu görecekler. Sayenizde vasıfsız 
insan ithal eder, vasıflı insan gücü de ihraç eder hâle geldik. Bunun suçlusu elbette ki gençler değil, 
sizsiniz.

Sunumunuzda dediniz ki: “Gençlerin değişen ihtiyaçlarını karşılama gayretindeyiz.” Araştırmalara 
göre gençlerin yüzde 73’ü imkânı olsa yurt dışında yaşamak istiyor, 83’ü Türkiye’de gelir dağılımının 
dengesiz olduğunu, 87’si Türkiye’de çok fazla işsizlik olduğunu, 64’ü kamuya işe alımlarda ehliyet 
ve liyakate göre davranılmadığını, 53’ü ise kendi ülkesinde bile artık kendisini yabancı hissettiğini 
söylüyor. Ben buradan şunu anlıyorum: Ya gençlerin ihtiyacını bilmiyorsunuz ya gayretiniz karşılıksız 
kalıyor ya da gayretiniz sadece ak gençlik için; zira onların yatlarda, katlarda lüks yaşamlarını 
gördüğümüzde de bunun doğru olduğunu anlıyoruz. Elbette ülkeyi yönetenlerin, devleti yönetenlerin 
görevi onlara kızmak, gençlere kızmak değil; yaşamlarını Türkiye’de kurmalarını sağlamak, onları 
anlamak ve çözüm üretmek.

Çözüm var mı? Sizin iktidarınızda yok çünkü sorunun bizzat kendisi sizsiniz. Çünkü Genel 
Başkanınızın “Giderlerse gitsinler.” cümlesi, aslında bizim tam da söylemek istediklerimizin özeti. “Bu 
sorunu bütçeyle çözmek isteseniz de çözebilir misiniz?” diye bakarsak da mümkün değil çünkü koskoca 
Türkiye Cumhuriyeti’nin bütçesinde, bütçe ödeneklerinin programlara göre dağılımına bakıyoruz, 
gençliğe ayrılan pay, sadece 1,88 milyar; buradan, iktidarınızın, ANKAPARK’taki dinozorlara verdiği 
değeri gençlere vermediğini de çok net bir şekilde anlıyoruz.

Bütçeye değiniyorum ama Türkiye’de gençlerin sorunu çok daha geniş, çok daha kapsamlı çünkü 
gençlerin bir özgürlük sorunu var. Sokakta “Çıkar telefonu.” diyen dayılar var ama Türkiye’yi de o 
dayılardan biri yönetiyor.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Yarım dakikanız kaldı. 
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GAMZE TAŞCIER (Ankara) – Çünkü gençlere bakışları aynı, zihniyet aynı. 

Evet, gençler iş beğenmiyor çünkü bu bozuk düzende mecbur bırakıldıkları işlerde çalışmak 
istemiyorlar. Evet, gençler mutsuz ve sizi beğenmiyorlar. Şimdi duymazlıktan geliyorsunuz ama 
duyacaksınız, 2002’de siz gelirken gazetede “Sandıktan Öfke Çıktı” manşetleri atılmıştı, şimdi de 
seçim günü gençlerin öfkesinin sandığa nasıl yansıdığını göreceksiniz.

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Ahmet Kılıç, buyurun lütfen.

AHMET KILIÇ (Bursa) – Teşekkür ediyorum Sayın Başkanım.

Çok Değerli Bakanım, çok değerli milletvekillerimiz, Bakan Yardımcılarımız ve bugün 
Komisyonumuza katılarak misafirimiz olan değerli genç kardeşlerim; öncelikle 2023 yılı bütçemizin, 
Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesinin hayırlara vesile olmasını temenni ediyorum.

Ülkemizin genç nüfusunun yoğunluğu, ihtiyaçlarının çeşitliliği sebebiyle Bakanlığımızın bütçesi 
toplumumuzun büyük bir kısmını ilgilendiriyor. Tabii, bugün konuşmalarda zaman zaman çarpıtmalara 
da şahit oldum ama ben yine de Bakanlığımızın alanına giren konularda görüşlerimi aktaracağım ve 
Hükûmetimizin neler yaptığını, gerçeklere gözlerini kapatan arkadaşlarımıza gösterebilmek adına çaba 
sarf edeceğim.

Bakanlığımızın ve hükûmetlerimizin yıllardır büyük bir başarıyla yürüttüğü politikalar sayesinde 
bugün Gençlik ve Spor Bakanlığı yurtlarımız 81 ilde, 250’yi aşkın ilçemizde, 850 bin yatak kapasitesiyle 
hizmet vermektedir. Dikkatinizi çekmek istiyorum, sadece son bir yıl içerisinde 105 tane yeni yurt binası 
ve 250 bin kapasite artışı sağlanmıştır; sadece bu bile başlı başına önemli bir başarıdır. Biliyorsunuz, 
yurtlarımızın yerleştirmeleri fazlar hâlinde gerçekleşti -Sayın Bakanımız sunumunda da ifade etti 
bunları- ilk fazda yerleştirilen öğrenciler yüzde 80 oranında, 2’nci fazda gerçekleştirilen yerleştirmede 
de yüzde 92 karşılanma oranına ulaştı. Bu özverili çalışma sebebiyle başta Bakanlığımızın fedakâr 
çalışanlarını ve Bakanlık personelini bir kez daha kutluyorum.

Burs ve kredi imkânlarından da bahsetmek istiyorum. Bu sene, 2022 yılı itibarıyla tam 1 milyon 
419 bin öğrencimiz burs yahut öğrenim kredisi imkânlarından faydalandı. İnşallah, ilerleyen yıllarda 
sayıları daha da artacak.

Genç kardeşlerimizin taleplerini dinlemek ve buna uygun çözümler sağlamak için en etkin şekilde 
çalışıyoruz. Geçtiğimiz yıllarda kardeşlerimizin sıklıkla dillendirdiği taleplerden biri de internet kotası 
hakkındaydı. Bakanlığımız bu konuda da çalışma yaptı ve daha önce 16 gigabayt olan internet kotasını 
30 gigabayta yükseltti; bu artış, öğrenci kardeşlerimizin taleplerini büyük ölçüde karşılayacaktır. 
Tekrardan hayırlı olsun diyorum.

Değerli milletvekilleri, biliyorsunuz, birkaç hafta evvel Plan ve Bütçe Komisyonumuz gündemine 
alarak Yüksek Öğrenim Kredi ve Yurt Hizmetleri Kanunu’nun 16’ncı maddesinde yapılan değişiklikle 
öğrenim ve katkı kredisi alan öğrencilerin borcunun geri ödenmesinde hesaplanan TEFE miktarı terkin 
edilmiş, ödeme tutarları borç aldıkları miktar kadar hesaplanacaktır; bununla alakalı bir düzenleme 
yapmıştık. Bu da yine öğrenci kardeşlerimize hayırlı olsun.

Bakanlığımızın projeleri arasında özellikle benim önemsediğim gençlik merkezlerimiz var. 
Geçtiğimiz sene Bakanımız burada çok önemli bir hususa parmak bastı “Aslında Bakanlığımızın 
bütün bütçesi bağımlılıkla mücadele bütçesidir.” dedi; kesinlikle katılıyorum. Gençlerimizin zararlı 
alışkanlıklardan ve bağımlılıklardan uzaklaştırılması, bu konularda bilinçlendirilmesi adına gençlik 
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merkezlerimiz önemli işlemler yapmaktadır. Gençlerimizin bilime, sanata, spora, sosyal faaliyetlere 
yönlendirilmesi, aslında bağımlılıkla mücadele adına yapılacak en büyük şey ve Bakanlığımız bu görevi 
layıkıyla yerine getiriyor. Bakınız, 2002 yılında 9 adet olan gençlik merkezleri sayısı, bugün 420’dir. 
Bu merkezlerde birçok farklı proje üretilmekte, bunlardan bir tanesi gençlik merkezleri akademisidir. 
Gençlerin aktif katılım sağlayacağı, sorgulamanın ön planda olduğu, her gencin kendi düşüncelerini 
rahatlıkla ifade edebileceği alanla ilgili farklı düşünme biçimlerinin geliştirileceği atölye çalışmalarının 
gerçekleştirilmesi buralarda esastır.

Yine, Bakanlığımızın önemle üzerinde durduğu projelerden bir tanesi deneyap atölyeleri. Deneyap 
Türkiye projesi, hâlihazırda 54 atölyede eğitim gören 9 bin genciyle gençlik merkezleri bünyesinde 
faaliyet göstermektedir.

Yine, Bakanlığımızın üniversite kampüslerinde, okullarda, yurtlarda ve mahallelerde genç 
ofislerini hayata geçirdiğini görüyoruz. Dört senede 117 tane -üniversitelerde- toplamda 345 tane genç 
ofis açıldı.

Yine, millî sporcu bursu projesiyle sporcularımız 11 yaşından itibaren özel okullarda burslu okuma 
imkânına sahip oldu, üniversite çağına geldiklerinde ise vakıf üniversitelerinde yüzde 100 burslu 
okuma imkânıyla buluştu.

Değerli milletvekilleri, Bursa’da öğrenci kardeşlerimizle yaptığımız görüşmelerde özellikle 
Seyahatsever Projesi’nin ve müzekartın son derece memnuniyetle karşılandığına bizatihi bende şahitlik 
ettim. Kısaca anlatmak gerekirse, Seyahatsever Projesi kapsamında Türkiye genelinde yaygın olarak 
bulunan Gençlik ve Spor Bakanlığı yurtlarımız kapılarını seyahat etmek isteyen yüz binlerce genç için 
açarak yaz döneminde de kendilerine çok büyük bir katkı sağladık. Bu noktada gençlerin güçlü yaşam 
becerilerine, insani ve millî değerlere sahip olarak yetişmeleri ile iktisadi ve sosyal hayata ve karar 
alma mekanizmalarına aktif katılımlarını sağlamak temel amacımızdır. Ayrıca, sporun geliştirilmesi, 
sporda katılımın ve başarının artırılması için spor alanında önemli adımlar atmaya da devam ediyoruz. 
Bu anlayışla, gençlik ve spor hizmetlerine ayrılan kaynağı 2023 yılında bir önceki yıla göre yüzde 109 
arttırdık.

Spor altyapısının geliştirilmesi ve amatör spor kulüplerinin desteklenmesi amacıyla da Gençlik 
ve Spor Bakanlığınca amatör spor kulüplerine ayni ve nakdi yardımlar yapmaya devam ediyoruz. Bu 
noktada artan spor yatırımları sayesinde 1.575 olan spor tesisi sayısı 4.137’ye çıkarılmıştır. Yine, 3.516 
adet mahalle tipi futbol, basketbol ve voleybol sahası; 1.365 adet sentetik futbol sahası, 904 adet spor 
salonu, 59 adet atletizm pisti ve 244 adet yüzme havuzu yapılmıştır. 

Spora yaptığımız yatırımların karşılığını her geçen gün daha fazla alıyoruz. Olimpik branşlarda ve 
genel olarak sportif faaliyetlerde gençlerimizin kazandığı başarılar ortada. Bu noktada Bakanlığımıza 
ve sporcularımıza tekrar tekrar teşekkür ediyoruz. 

Geçtiğimiz ay Bursa’mızda KYK yurtlarında kalan kardeşlerimizi ziyaret etme şansım oldu, genel 
olarak hizmetlerden memnun olduklarını ben de büyük bir mutlulukla gözlemledim. 2002 yılında 
Bursa’mızda sadece 2 tane yurt vardı, bu sene itibarıyla şu anda 11’e çıktı ve buna paralel olarak 5 bin 
öğrenci kapasite sayısı şu an itibarıyla 14 bine yükseldi. Öğrencilerimizin faydalandığı yurtlarımızın 
çağın gereklerine göre donatılmış ve konforlu yurtlar olduğunu da görmüş oldum; bir kez daha Sayın 
Bakanımıza teşekkür ediyorum.

Yine, son üç yılda neredeyse bütün ilçelerimizdeki spor tesislerinin modernizasyon ve tadilat işleri 
tamamlandı. Gürsu’da, Kestel’de, Gemlik’te, Mustafakemalpaşa’da ve Orhaneli ilçelerimizde devam 
eden 6 adet tadilat ve yapım işi sürmektedir.
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Ayrıca, Spor Toto Teşkilatı ile Bursa Büyükşehir Belediyemiz ve ilçe belediyelerimizin ortaklaşa 
yürüttüğü projelerde ihtiyaçlara cevap verecek 41 projenin de yapılacağını ifade edebiliriz. Bu projeler 
arasında spor komplekslerinden yüzme havuzlarına, basketbol ve futbol sahalarından tenis kortlarına 
kadar birçok farklı proje var; inşallah, Bursa’mıza da hayırlı uğurlu olsun. 

2022 yılı, Bursa’mız için uluslararası arenada boy göstermek adına son derece önemli bir yıl 
olmuştur. İznik’te gerçekleştirdiğimiz 4’üncü Dünya Göçebe Oyunları son derece başarılı oldu. Türk 
dünyasından ve dünyanın farklı ülkelerinden 3 binin üzerinde sporcunun katıldığı organizasyona 
halkımızın teveccühü son derece büyüktü. Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan’ın da teşrif 
ettiği bu güzel organizasyon için, destekleri için Gençlik ve Spor Bakanımıza bir kez daha teşekkür 
ediyorum. Organizasyon sonrasında, inşallah, ilimize kazandırılan tesisler vesilesiyle gelecek yıllarda 
geleneksel sporlarda şehrimizin büyük bir atılım yapmasını bekliyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz tamamlanmıştır.

AHMET KILIÇ (Bursa) - Tekrardan bütçemiz hayırlı uğurlu olsun diyorum, hepinizi saygıyla 
selamlıyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Değerli arkadaşlar, görebildiğim kadarıyla konuşacak olan 6 arkadaşımız var, onların isimlerini 
okuyacağım. Onlar söz haklarını kullandıktan sonra soru-cevap kısmımız olacak, sonra da bütçeler 
okunacak, önergeler olacak. Bu nedenle şu hatırlatmayı yapmak istiyorum: Verdiğimiz süreler 
maksimum sürelerdir, ne kadar verimli kullanırsanız o kadar seviniriz doğrusu. 

Şimdi, arkadaşlarımızın hazırlanmaları bakımından sırasıyla isimleri okuyacağım. CHP 
Grubundan Sayın Okan Gaytancıoğlu, ardından HDP Grubundan Sayın Ömer Faruk Gergerlioğlu, 
sonra yine CHP Grubundan Sayın Özgür Karabat, ardından AK PARTİ Grubundan Sayın Salih Cora, 
daha sonra CHP’den Sayın Abdurrahman Tutdere ve en son AK PARTİ Grubundan Sayın İbrahim 
Aydemir şeklinde tamamlamış olacağız inşallah. Osman Bakanımız söz talep ediyor, ona söz vereceğiz. 
Fikret Şahin Bey de iki dakika söz istiyor, ona da söz vereceğiz. Böylece sayı 8’e çıkmış oldu. 

Sayın Okan Gaytancıoğlu, buyurun. 

OKAN GAYTANCIOĞLU (Edirne) - Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Çok Değerli Bakan ve milletvekili arkadaşlarım; 2014 yılında dönemin Gençlik ve Spor Bakanı 
“23 şehirde 25 süper stadyum” adı altında bir proje açıklamıştır. Söz konusu açıklamaya göre Edirne’ye 
de 22 bin kapasiteli bir stadyum yapılacaktı. Aradan geçen sekiz yıla rağmen bu konuda hiçbir çalışma 
yapılmadı. Yapılan tek çalışma, AKP’li siyasetçilerin her seçim öncesi sözde stadyumun maketlerini, 
canlandırma resimlerini taşımaları oldu. Bu konuda verdiğimiz soru önergesine gelen cevapta bütçe 
imkânları ölçüsünde değerlendirileceği belirtiliyor. 2014’te söz verirken Bakanlığınız bütçeden 
habersiz miydi? Gelecek yıl bu bütçeyi AKP yapmayacak, CHP ve Millet İttifakı yapacak; o zaman, 
Edirne de yeni stadyumuna kavuşacak. Bu nedenle size “Yeni stadyumumuz ne zaman yapılacak?” diye 
sormuyoruz. Cevabı açık; CHP iktidarında yapılacak. Yalnız önümüzde seçim var, AKP’li siyasetçiler 
yine kapı kapı stadyum maketlerini gösterecekler, ellerindeki maketler eskimiştir, onlar için yeni maket 
yapıp ellerine tutuşturursanız iyi olur.

Soru önergesi demişken, soru önergelerine verilen cevaplar felaket. Yalnız, bütün bakanlara 
hatırlatmak isterim, o cevaplarda kendilerinin imzaları var. Gelen cevaplara baktığımızda anlıyoruz 
ki bakanların bakanlıklarından haberi yok ya da verecek cevapları yok. O zaman cevap veremediğiniz 
sorulardan devam edelim. “Gönüllü gençlik liderleri” adı altında kaç öğrenciye burs verildiğini, 
gönüllü gençlik lideri olmanın kriterinin ne olduğunu sormuştum. Sayın Bakanın imzasıyla gelen 
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cevapta gönüllü gençlik lideri olmanın burs almada bir kriter olmadığı söyleniyor. Doğrudur, burs 
yönetmeliğinde böyle bir kriter yok, böyle bir kriter olsa göze çarpar, tepki çeker ama Sayın Bakana 
Bakanlığının sayfasındaki Gençlik Liderliği Eğitim, Çalışma, Usul ve Esaslarına Dair Yönerge’yi 
okumasını öneriyoruz. Bu yönergede deniyor ki: “Genel Müdürlüğün yazılı talebi ve Yüksek Öğrenim 
Kredi ve Yurtlar Kurumunun onayıyla gönüllü gençlik liderlerinin kredileri bursa çevrilebilir, Yüksek 
Öğrenim, Kredi ve Yurtlar Kurumuna bağlı yurtlarda kalıyorsa yurt ücreti alınmayabilir.” Burs 
yönetmeliğini Bakanlığınıza bağlı başka bir genel müdürlüğün yönergesiyle deliyorsunuz, böylelikle 
istediğiniz öğrencilere burs veriyorsunuz.

Bir de cevap veremediğiniz sorular var. Herhâlde nasıl çeviririz, kıvırırız çalışmaları devam ediyor. 
Gençlik Ve Spor Bakanlığı Yurt Hizmetleri Yönetmeliği’nde bir öğrencinin yurtlardan yararlanması 
için, öğrenim gördüğü yükseköğretim kurumu veya programının, ailesinin ikamet ettiği il veya ilçe 
sınırları dışında bulunması şartı aranmaktatır ancak Bakanlık 2022-2023 eğitim öğretim dönemi yurt 
başvuru sonuçlarında görüldüğü gibi kendi yönetmeliğini ihlal etmiş ve “yurt talebinde bulunulan il/
ilçede ikamet ettiği tespit edildiğinden” denilerek öğrencilerin ikamet adresine bakılmış ve yurtlara 
yerleştirilmeleri yapılmamıştır. Oysa bakılması gereken adres ailenin ikamet adresi. 

Bir de artık yıl okuyan öğrencileri yurtlardan atıyorsunuz. Mutlaka bu öğrencilere en az bir yıl ek 
süre hakkı verilmelidir. Zaten eskiden bu uygulama vardı, iki yıldır kaldırdınız. Yurt yapmayıp yeni 
yurt açmayınca öğrencileri atmaya çalışıyorsunuz.

Yine, yurtlarda istihdam ettiğiniz manevi danışmanlara beş yıldızlı kaplıca otelde sözde eğitim 
verdiniz, bunun maliyeti ne kadardır? Gençlerin psikososyal sorunları ve çözüm önerileri için yapıldığı 
söylenen böyle bir eğitimin öncelikle alanı bu konular olan sosyal çalışmacı ve psikologlara yönelik 
yapılması neden düşünülmedi ya da sosyal çalışmacı ve psikologlara 2022 yaz döneminde on-line 
eğitim verilmişken manevi danışmanların hangi ihtiyaçtan dolayı termal otelde eğitim görmeleri uygun 
görülmüştür?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Süreniz dolmuştur, son cümlenizi alayım.

OKAN GAYTANCIOĞLU (Edirne) – Son cümlem: Bakanlığınıza bağlı yurtların toplam sayısı ve 
bu yurtlarda görev yapan sosyal çalışmacı, psikolog ve manevi danışman sayısı nedir? Bakanlığınıza 
bağlı yurtlarda kaç intihar girişimi olmuştur, kaçı ölümle sonuçlanmıştır?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Fikret Bey “iki dakika” demişti; ona öncelik veriyorum. 

Buyurun. 

FİKRET ŞAHİN (Balıkesir) - Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Ben, öncelikle, Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 yılı bütçesinin hayırlı olmasını temenni 
ediyorum. 

Tabii, geleceğimizin teminatı olan gençlerimizle ilgili bir Bakanlık olması sebebiyle de ayrı bir 
öneme sahip olan bir Bakanlıksız. İki konu üzerinde durmak istiyorum Sayın Bakan. Gençlerimiz, 
maalesef, geleceklerini başka ülkelerde arar hâle geldiler, artık, umutlarını ülkemizde tüketmiş 
durumdalar. Bunu tekrar geriye çevirmek için mutlaka bir proje geliştirmeniz gerekiyor ve yurt dışına 
giden gençlerimizin, parlak beyinli gençlerimizin mutlaka ülkemize tekrar kazandırılması ülkemizin 
geleceği açısından önemli. Bu konuda sunumunuzda herhangi bir nokta göremedim, özellikle buna 
eğilmek istiyorum. 
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Diğer bir nokta ise yine Bakanlığınızın bütçesinden bağımlılıkla mücadele için ayrılan kısmın 7 
milyon 866 bin lira olduğunu yani tüm Bakanlık bütçenizin sadece yüzde 11’i civarını bağımlılıkla 
mücadeleye ayırmışsınız; oysa şu anda, Türkiye’de gençliğin en önemli problemi bu madde bağımlılığı 
-hatta dün de Sayın Genel Başkanımız bu konuya dikkat çekti- yaş giderek aşağı düşmüş durumda ve 
giderek sayı artıyor -ben de bir tıp doktoruyum- inanın, bununla ilgili çok yoğun şikâyetler alıyoruz 
ve bizim mutlaka bu bağımlılıkla ilgili, gençlerin madde bağımlılığıyla ilgili mücadelede daha etkin 
önlemler almamız lazım. Tabii, sadece sizin Bakanlığınızla ilgili değil; Sağlık Bakanlığı, İçişleri 
Bakanlığıyla ilgili ortak bir proje geliştirmek gerekir çünkü gençliğimiz giderek bağımlı hâle geliyor. 
Bu konuda da bu bütçenin oldukça yetersiz olduğunu dile getirmek istiyorum .

Diğer bir nokta da özellikle gençlerimizden, üniversite mezunu her 3 gencimizden 1’isi işsiz, yine 
3 gençten 1’isi eğitim aldığı alanın dışında çalışmak durumunda kalıyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

FİKRET ŞAHİN (Balıkesir) – Buna yönelik olarak nitelikli bir üniversite eğitimi yapılması 
gerektiğine inanıyorum. 

Ben tekrar bütçenizin hayırlı olmasını temenni ediyorum.

Teşekkür ediyorum, sağ olun.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sağ olun. 

Sayın Ömer Faruk Gergerlioğlu, buyurun. 

ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 

Sayın Bakana sormak isterim: 800 binlik yurt kapasitesi olduğunu ifade ediyorsunuz ama 8 milyon 
öğrenci olan bir ülkedeyiz ve yurt bulamayan öğrencilerin bize sürekli başvurduğu bir ülkedeyiz. 
Bazaların çıkarılıp ranzaların konulmasıyla öğrencilerin yurtta kaldığını biliyoruz. Yine, bir başka 
başvuru Hakkâri Üniversiteden daha iki üç gün önce geldi. “Hakkâri KYK yurdunda kalıyorum. 
Yurdun bize verdiği yemek yenmiyor, her gün aç kalıyoruz; yemeklerin içinden saç, kurt, bulaşık teli 
gibi maddeler çıkıyor. Daracık odalarda 6 kişi kalıyoruz. Birçok yere şikâyet ettik, sonuç alamadık.” 
diyor bir öğrenci arkadaşımız. Yine, Kocaeli Üniversitesinde kız öğrencilerin kaldığı Samiha Ayverdi 
Yurdunda yemeklerin azlığı, suların azlığı ve çamaşır makinelerinin azlığından yoğun bir şikâyet var. 
Trabzon Yomra yurdunda solucan ve kurt olduğu yönünde şikâyetler alıyoruz. Edirne Selimiye Kız 
Öğrenci Yurdunda, yine böceklerin girdiği ve bir öğrencinin akrep tarafından sokulduğu şikâyetlerini 
soru önergelerimle de size sordum.

Yine, iki ayrı etnik meseleyi size sordum ama tatminkâr cevap alamadım Sayın Bakan. 
Karaman’daki ve Muğla’daki yurtlarda kalan Kürt öğrencilere yönelik etnik saldırılar Ülkü Ocakları 
tarafından yapıldı ve öğrencilerin bir kısmı okullarını terk etmek zorunda kaldılar Sayın Bakan; bakın, 
memleketlerine döndüler. Size isimlerini, telefonlarını da verebilirim. Öğrenci uğradığı saldırıdan 
dolayı okulunu bırakıp gidiyor. Bir Kürt öğrencinin güvenlik endişesi nedeniyle iline döndüğü bir 
ülkeden bahsediyoruz. Bize verdiğiniz cevaplarda “Yurdun dışında bu olaylar olmuştur.” gibi bir cevap 
aldık, üzücü bir cevaptı. Biz ilin valisiyle, rektörüyle görüşmeler yaptık ve vahim bir olay olmasına 
rağmen Bakanlığınızdan böyle ilgisiz bir cevap almanın üzüntüsünü yaşıyorum.

Yine, bir başka şikâyet de… Bir öğrencimiz diyor ki: “KYK yurtlarında tek tip yemek var ve 
benim de çölyak, IBS gibi bir hastalığım var; ambalajlı ürünler ve glutenli ürünler tüketemiyorum. 
Yemek seçim hakkımızı almasınlar, öğrenciye bu zulmü yapmasınlar.” 
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Yine, bir başka şikâyet de… İntiharlarla ilgili yoğun bir sıkıntının olduğunu görüyoruz. Genç 
intiharlarında çok yüksek artış var. Vekili olduğum il Koceli’de de genç intiharları âdeta Türkiye 
rekorları kırıyor. Gençliğe yönelik neler yapıyorsunuz? 

Yine, Türkiye’nin hangi iline gitsek uyuşturucu bağımlılığıyla ilgili eğitimin her kademesinde çok 
yoğun şikâyetler alıyoruz, çok büyük bir dert, sıkıntı. Bununla ilgili neler yaptığınızı merak ediyorum 
Sayın Bakan.

Şimdilik sorularım bu kadar.

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Özgür Karabat, buyurun lütfen. 

ÖZGÜR KARABAT (İstanbul) – Sayın Başkan, Sayın Bakan, değerli milletvekilleri; hepinizi 
saygıyla selamlıyorum.

Sayın Bakanım, öncelikle, Türkiye Büyük Millet Meclisi çatısı altındayız, sizin çeşitli soru 
önergelerine cevap vermediğinizi, süresinde cevap vermediğinizi tespit ediyoruz. 

Ben kendi önergelerimden size birkaç örnek vereyim. Birine hiç cevap vermemişsiniz, birine bir 
yönetmelikle cevap vermişsiniz; birine cevap vermişsiniz, çelişki var ve böyle devam ediyor. Mesela, 
ben size “Cemaat yurtları ve vakıf yurtlarındaki denetimi nasıl yapıyorsunuz?” diye soruyorum, siz bize 
cevap vermiyorsunuz. Niye cevap vermiyorsunuz? Bilmek hakkımız değil mi? Ben size soruyorum, 
diyorum ki: “Yatak kapasitemiz ne?” Siz diyorsunuz ki: “Yüzde 300 arttı, 3 kat arttı.” Peki, soruyorum 
size: Öğrenci sayısı kaç kat arttı? Öğrenci sayısı 7 kat arttı. Bu çelişkileri burada size tekrar söylüyorum. 

Sayıştay raporlarına bakıyorum Sayın Bakan. Muhasebeyle ilgili  -mali müşavirim ben- bir sürü 
bulgu var ve bunlar her yıl tekrarlanıyor, aynı bulgular -2019, 2020, 2021- tekrarlanıyor. Bakın, tahsilat 
var, gelir kaybı yok. Rakam 5 lira, 10 lira değil değerli arkadaşlar, 2,5 milyar; 2,5 milyar gelir farkı var 
ve bu hata 2019’da, 2020’de ve 2021’de var. Bu görevliler ne yapıyor ya da sizin görevlileriniz hep 
bu hataları mı yapıyor, merak ediyorum ya! 2,5 milyar… Hani diyordu ya Genel Başkanınız “Bunlar 
bakkal hesabı yapamaz.” diye, siz ne hesabı yapıyorsunuz? Bakanlığın muhasebesi çatırdıyor. 

Bütçe tahminleriniz var değerli arkadaşlar. Kredi borçlarını biz affediyoruz diyorsunuz. Peki, bütçe 
tahminî tahakkuk oranına baktınız mı Kredi Yurtlar Kurumu borçlarıyla ilgili? Tam yüzde 99,7 fark 
var. Zaten ödeyemiyor ki insanlar, ödeyemiyorlar, tahsil edemiyorsunuz; mecbur affedeceksiniz. Peki, 
bu ödeyememe durumunun sebebi ne, biliyor musunuz? O kredi verdiğiniz çocuklar işsiz. Kredileri 
affettiniz ama şunun niye önünü almıyorsunuz? Bundan sonra iş bulana kadar biz bunları tahsil 
etmeyeceğiz projesini niye önünüze koymuyorsunuz? Niye bunu kamuoyuyla paylaşmıyorsunuz? 
Böyle bir durum var.

Sayın Bakanım, bakın, çok çeşitli veriler var. Ben, sizinle AKP’nin spor bütçesinin nasıl 
siyasileştiğine dair bir Sayıştay verisini paylaşmak istiyorum. Bakın, Sayıştay diyor ki: “6 milyarlık 
reklam harcaması var son altı yılda. Farklı ödemeler arasında makul bir denge ya da ödeme ile reklam 
faaliyeti arasında potansiyel bir ilişki yok.” Yani reklam ile sizin yaptığınız arasında potansiyel bir 
ilişki bulamıyor. Peki, bu kaynaklar nereye gidiyor? Federasyonlara aktarılıyor. Federasyonlar arasında 
sorunlar var mı? Var. Aynı seyircili, aynı kapasiteli kulüpler arasında fark var mı? Var. İşte siz burada 
bu bütçeyi siyasileştiriyorsunuz. Sayıştayın raporu açık bir şekilde bunu gösteriyor. 
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Sayın Bakanım, çok öve öve anlatıyorsunuz Biz sporu şöyle yaptık, böyle yaptık, böyle başarılıyız… 
Allah aşkına, Türkiye Süper Ligi’nin ihalesini kaç kurum almak istedi? Türkiye Süper Ligi’nin 
yayın geliri bir ünlü futbolcunun bonservisine denk geliyor mu? Mesela, Neymar’ın, Mbappe’nin 
bonservisiyle kıyaslıyor musunuz, Ronaldo’nun bonservisiyle kıyaslıyor musunuz? Türkiye Süper 
Ligi’nin yayın geliri İngiltere Ligi’ndeki 20’nci sıradaki Sheffield United’ın bütçesiyle aynı ayarda, 
biliyor musunuz? Peki, buna bakıp hiç arlanmıyor musunuz ya Türk sporunu getirdiğiniz noktadan?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yirmi beş saniyeniz…

ÖZGÜR KARABAT (İstanbul) – Trabzonspor’un gelirine bakın, şampiyon oldu, yayın gelirine 
bakın; bir de İngiltere’nin 20’nci sırasındakinin gelirine bakın; sonra deyin ki: Biz bunlara kafa 
tutuyoruz. Böyle bir şey olabilir mi Sayın Bakan? 

Sayın Bakan, size soruyorum: Bu yayın gelirleri ile sizin anlattığınız Türkiye arasında fark var, 
Türk sporunu getirdiğiniz nokta arasında fark var ve getirdiğiniz nokta dünya 3’üncüsü Türkiye’den 
artık C Ligi oynayan Türkiye’dir, bunun sebebi de sizsiniz Sayın Bakan.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Sayın Salih Cora, buyurun lütfen. 

SALİH CORA (Trabzon) – Sayın Bakanım, çok Kıymetli Bakan Yardımcılarımız, Komisyonumuzun 
değerli üyeleri; hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

Gençlik ve Spor Bakanlığımızın 2023 yılı merkezî yönetim bütçesinin hayırlı ve uğurlu olmasını, 
gençliğe ve spora önemli katkılar sunmasını diliyorum. 

Değerli arkadaşlar, Anayasa’nın bize yüklediği en önemli sorumluluklardan biri devletin gençlere 
karşı görev ve sorumluluklarıdır. Tabii, bu görev ve sorumlulukları noktasında hakikaten biz de gençlere 
yönelik olarak çok ciddi politikalar üretmeye başladık ve AK PARTİ’nin yirmi yıllık döneminde 
ezberleri bozan çok önemli yaklaşımları ortaya koyduk. Her şeyden evvel Gençlik ve Spor Bakanlığını 
kurduk yani gençlerin bir Bakanlığı vardır. Sadece bir Gençlik ve Spor Bakanlığı değil; gençleri 
toplumda daha özgüvenli, daha değerli, daha üretken, daha verimli bir birey hâline getirebilmek için 
de önemli çalışmalar ortaya koyduk. Birçok Bakanlıkta önemli işler yaptık, bunların aynı zamanda 
Gençlik ve Spor Bakanlığıyla da bağlantılı olduğunu düşünüyorum. 

Bir defa, eğitimde fırsat eşitliğini ortaya koyduk. Eğitimde fırsat eşitliği olmadıktan sonra ne 
yaparsan yap yani çok sağlıklı ve topluma faydalı bir genç yetiştirebilmen mümkün değildir. Yani bu 
okullarımızda eğer çocuklarımız katsayı engeline takılıyorsa veya meslek lisesi ayrımı yapıp da istediği 
üniversiteyi kazanamıyorsa zaten o gençlik problemli bir şekilde ortaya çıkar. Her şeyden evvel, biz, 
bütün gençlerimize bu eğitimde fırsat eşitliğini ortaya koyduk. Okullaşma oranlarını arttırdık. Yani 
genci, her şeyden evvel, çocukken çok sağlıklı bir şekilde en iyi, en nitelikli eğitim kurumlarında 
yetiştirmen gerekiyor. Okul öncesi eğitimle beraber daha sağlıklı bir şekilde, daha doğru bir şekilde 
gençlerimizi yetiştirdik. Her ilde üniversite açtık, gençlerimizin üniversitelere erişimini kolaylaştırdık. 
Diyelim ki Hakkâri’deki, Şırnak’taki bir öğrencinin maddi imkânları yetersiz diye üniversiteli olamama 
durumunu ortadan kaldırdık ve o vatandaşlarımıza da gençlerimize de üniversiteli olabilme imkânı 
sağladık. Ders kitaplarını ücretsiz olarak dağıttık, gençlerimize faydalı olduk. Okuma imkânı olmayan, 
eğitim imkânlarından yararlanamayan, maddi sorunlar yaşayan gençlerimize destek sağladık. Üniversite 
harçlarını kaldırdık, gençlerin gelenekselleştirilmiş o eylemlerini ortadan kaldırmış olduk. Burs verilen 
öğrenci sayısını arttırdık. Burs miktarını elbette artırdık, daha da artması gerekiyor ama her şeyden 
evvel, burs verilen öğrenci sayısını artırdık. Millî sporculara atanma imkânı tanıdık. Başarılı sporculara 
burs verdik. Hem spor hem eğitim imkânı sağladık, ya spor ya eğitim çelişkisinden kurtardık. Aynı 



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 3

138 

şekilde, mesleki eğitim merkezlerini de geçen yıl başlattık, işlerinden dolayı eğitimleri yarım kalan veya 
eğitim imkânı olmayıp bir işe giren kişilere şimdi hem iş hem eğitim imkânı sağlıyoruz; bir taraftan 
işini yaparken bir taraftan da eğitimini sürdürebilme imkânları sağladık. Yetenekli çocuklarımızın 
uluslararası organizasyonlarda başarılı olabilmesi için Türkiye’de ilk kez Türkiye olimpiyat hazırlık 
merkezlerini kurduk ve burada çok başarılı sonuçlar elde ettik. Gençleri daha profesyonel ortamlarda 
spor yapma imkânına kavuşturduk. Gençlik merkezleriyle gençlerin sosyal, kültürel etkinliklere, sanatsal 
etkinliklere katılma imkanını sağladık. Sonuçta, baktığımızda, değerli arkadaşlar, bir TEKNOFEST 
gençliği oluştu. Artık kendi İHA’larımızı, SİHA’larımızı… Savunma sanayimizden tutun da birçok 
alanda çok yetenekli gençlerimiz ortaya çıkmıştır. TEKNOFEST etkinliklerinde bu gençlerimizin 
kabiliyetlerini görüyoruz. Deney atölyeleriyle beraber onlara daha farklı imkânlar sağladık, bu da bizim 
bir politikamızın eseridir. 

Bugün, burada, en fazla konuşulan bir konu var, ona geçmeden önce şunu söyleyeceğim son 
olarak: TEKNOFEST gençliği şunu göstermiştir: Aslında, muhalefetin buradan ders alması gerekiyor, 
bizim gençlerimizin yaptıklarını sizlerin hayal bile edemeyeceği sonucu ortaya çıkmıştır. Gerçekten 
de TEKNOFEST’i Sayın Kılıçdaroğlu da ziyaret etti, hakikaten ağzı açık kaldı, takdir etti, o da 
“Muhteşem.” dedi. Demek ki bir TEKNOFEST gençliği ortadadır. 

Uyuşturucuyla mücadele noktasındaki görüşlerinizi ortaya koydunuz. Onu şöyle ifade etmek 
istiyorum: Uyuşturucu Osmanlı döneminde de vardı, cumhuriyet döneminde de vardı, AK PARTİ 
öncesinde de vardı, AK PARTİ döneminde de var.

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Normal mi yani? 

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) – Bakanların uyuşturucu satanlarla foto çekilmesi normal yani? 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Olağan mı? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, herkesin fikrini dinleyelim lütfen. Herkes 
fikrini ifade ediyor. Rica ediyorum…

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) – Kol kola fotoğrafları var. 

SALİH CORA (Trabzon) – Bakın, bu her zaman vardı demek istiyorum; Türkiye’de de var, 
Avrupa’da var, dünyanın her bir tarafında… Ama uyuşturucuyla mücadele noktasında neler yapıldı? 
Uyuşturucuyla mücadelede, uyuşturucu bağımlılarının en etkin bir şekilde tedavi yöntemleri AK PARTİ 
döneminde geliştirildi. Uyuşturucuyla mücadele noktasında, bakın, 300 bin tane operasyon düzenlendi. 
Şu anda, uyuşturucu maddeden dolayı cezaevlerinde bulunan maalesef 100 bin kişi var. “Maalesef” 
dememin sebebi keşke böyle bir bataklığın içerisine girmemiş olsalardı. 100 bin kişi… Uyuşturucuyla 
mücadele noktasında cezaları arttırdık. Daha önceden beş yıl cezası vardı; Türk Ceza Kanunu’nun 
188’inci maddesinin (3)’üncü fıkrasına göre beş yıl cezası vardı, dört yıl iki ay ceza alıyordu, neredeyse 
cezaevinde kalmıyorlardı, şu an cezalar arttırıldı. Ama tüm bunlara rağmen yeterli midir? Değildir, 
daha fazla mücadele etmemiz lazım. Biz uyuşturucuyla mücadeleyi terörle mücadele olarak görüyoruz 
ve narkoterör olarak değerlendirip buna göre adımlar atıyoruz. Uyuşturucunun en büyük kaynakları 
özellikle terör örgütleridir, bunlar terör örgütlerine finans sağlama kaynaklarıdır. Bunları, bu kaynakları 
ortadan kaldıracak adımları attığımızda, PKK’ya karşı bu manada yapılan operasyonlarda en fazla 
onların sesi çıkmıştır, itiraz etmişlerdir ama biz bu mücadeleyi devam ettiriyoruz ve bundan sonra 
da bu mücadeleyi yapacağız. Bu mücadeleyi yapan kolluk kuvvetlerimize iftira atmak hiçbir zaman 
muhalefet partisine yakışmaz. (CHP sıralarından gürültüler)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son yarım dakikanız. 
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SALİH CORA (Trabzon) - Yapılması gereken destek olmaktır, destek olmaktır. Yani bu kadar 
yoğun bir mücadele hangi iktidar döneminde yapıldı? Bu kadar uyuşturucu operasyonu hangi dönemde 
yapıldı? Bu kadar çete ne zaman çökertildi? (CHP sıralarından gürültüler)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, herkes fikrini ifade ediyor. Rica ediyorum…

SALİH CORA (Trabzon) – Dünyada da arttı, Avrupa’da da arttı, Türkiye’de de artmış olabilir. 
Şu anda, Avrupa’da terörle en etkili, uyuşturucu terörüyle en etkili mücadeleyi yapan Türkiye’dir, AK 
PARTİ iktidarıdır, İçişleri Bakanlığıdır. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyoruz. 

Sayın İsmail Faruk Aksu bir konuda açıklama yapacak zannediyorum. 

Buyurun lütfen. 

IV.- AÇIKLAMALAR (Devam)

3.- İstanbul Milletvekili İsmail Faruk Aksu’nun, bir milletvekilinin ülkücülerin bir öğrenciye 
ırkçılık saikiyle saldırdığı yönündeki ifadelerine ilişkin açıklaması

İSMAİL FARUK AKSU (İstanbul) – Evet, teşekkür ediyorum Sayın Başkan.

Az önce bir milletvekili, her zaman yaptığı gibi yine burayı provoke etmek istedi. Sayın Bakana 
bir soru sorarken orada bir ilden bahsederek ülkücülerin bir öğrenciye ırkçılık saikiyle saldırdığından 
bahsetti; en azından bunu kayıtlara böyle geçirdi. Öncelikle, bu iftirayı reddediyoruz. Bu, asılsız, 
yalan, Sayın Milletvekilinin çoğunlukla yaptığı ithamlardan, dayanaksız yaklaşımlardan bir tanesidir. 
Ülkücülerin elinde kalem vardır dolayısıyla kimseye saldırmazlar. Ülkücüler, sizlere inat bu ülkenin, bu 
milletin, bu vatanın birliği ve dirliği için mücadele etmeye, var olmaya devam edeceklerdir.

Ben Sayın Milletvekilinden şunu isterim: Himaye ettiğiniz eli kanlı terör örgütü PKK’ya söz 
söyleyin, insan haklarını istismar edip terör seviciliği yapmaktan vazgeçin. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum. 

II.- KANUN TEKLİFLERİ VE DİĞER İŞLER (Devam)

A) KANUN TEKLİFLERİ (Devam)

1.- 2023 Yılı Merkezi Yönetim Bütçe Kanunu Teklifi (1/286) ve 2021 Yılı Merkezi Yönetim Kesin 
Hesap Kanunu Teklifi (1/285) ile Sayıştay tezkereleri (Devam)

a) Gençlik ve Spor Bakanlığı(Devam)

b) Spor Toto Teşkilat Başkanlığı(Devam)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Sayın Abdurrahman Tutdere, buyurun lütfen. 

ABDURRAHMAN TUTDERE (Adıyaman) - Teşekkürler Başkan. 

Sayın Bakan, değerli arkadaşlar; ben hepinize iyi akşamlar diliyorum.

Sayın Bakan, benden önce özellikle Cumhuriyet Halk Partisi’nin Plan ve Bütçe Komisyonu üyeleri 
ve milletvekili arkadaşlarımız bütçenize ilişkin gerekli itirazları ve açıklamaları yaptılar, ben tekrar 
girmeyeceğim ancak ben de bir konunun altını çizmek istiyorum. Türkiye’de şu anda gençlerimizin 
gerçekten baş belası uyuşturucu sorunu var ve bu uyuşturucu sorununu Hükûmet olarak mutlaka 
dikkatli almanız lazım, bu konudaki eleştirileri dikkate almanız lazım. Bugün Genel Başkanımız Sayın 
Kemal Kılıçdaroğlu da grup toplantısında tüm verileriyle birlikte açıkladı. Bu, gerçekten Türkiye’nin 
gençliğini, bu ülkenin gençlerinin geleceğini tehdit eden, hayallerini çalan bir olay. Kimse bunun 
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üstünü örtbas edemez. “Baronlarla mücadele ediyoruz. İşte cezayı arttırdık.” gibi açıklamalar yetmez 
çünkü uyuşturucu kullanma yaşı 10’a kadar düşmüş durumda. Bu, hepimiz için, ülkemiz için büyük bir 
tehdit. Bu tehdidi görmezden gelemezsiniz ve bunun için derhâl gereğini yapmanız gerekiyor. 

Bunun dışında, ben seçim bölgemle ilgili birkaç hususu belirtmek istiyorum. Sayın Bakan, bizim 
Gölbaşı ilçemizde 860’a yakın öğrenci var. Meslek yüksekokulu var ancak burada yurt yok. Buradaki 
çocuklarımız, gençlerimiz yurt sorunu nedeniyle çok ciddi mağduriyetler yaşıyor, komşu bir ilçeye 
gidip gelmek zorunda kalıyor. Bu da çocuklara hem ekonomik anlamda büyük bir külfet hem de 
gidiş gelişte büyük bir soruna neden oluyor. Gölbaşı ilçemizde yurdu ne zaman yapacaksınız? Okulu 
açıyorsunuz, yurdu yapmıyorsunuz. Bu çelişkiyi gidermenizi talep ediyoruz. Gölbaşı ilçemize bir an 
evvel yurt yapmanızı bekliyoruz. 

Aynı şekilde, Adıyaman’da 83’ü amatörde, 2’si profesyonel ligde olmak üzere 85 takımımız var 
ve bu takımlarımızın antrenman yapacakları spor sahaları dahi yok gerçekten. Adıyaman’daki stadyum 
koşulları ve fiziki yapısı gerçekten talebi karşılamıyor. Adıyaman halkı sizden stadyum bekliyor. 
Aynı şekilde Kâhta… Kahta 02 Spor kulübümüzün de hem antrenman hem de sosyal tesis ihtiyacı 
var. Kâhtalı gençler, Adıyamanlı gençler Bakanlığınızdan stat bekliyorlar, gerekli sosyal tesisleri, spor 
tesislerini yapmanızı bekliyorlar. 

Bunun dışında, Sayın Bakan, geçen yıl yine burada söylemiştim: Bakınız, aradan yıllar geçti, 
Adıyaman’ın 4 tane beldesinde bir halı sahayı dahi yapamadınız, şu an, bizim Harmanlı, Yaylakonak, 
Kömür ve Pınarbaşı beldelerimizde halı saha yok. Defalarca talep ettik, defalarca sizlere soru önergesi 
verdik, defalarca gündeme getirdik, bir türlü yapmıyorsunuz. Buradaki gençler bize şunu söylüyor: Bu 
4 beldede acaba bunlar CHP’li olduğu için mi Bakanlık bizi görmüyor, bize halı saha yapmıyor? Biz bu 
konudaki talebimizi yeniliyoruz. Bu çocuklarımızın, bu gençlerimizin halı saha talebini de bir an evvel 
karşılayın, bu çocuklarımızın da spor yapma hakları vardır, bu haktan mahrum bırakmayın diyorum. 

Ben, Bakanlık bütçesinin hayırlı olmasını diliyorum.

Hepinize çok teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın İbrahim Aydemir, buyurun lütfen.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Başkanım, çok teşekkür ediyorum.

Değerli Bakanımızın şahsında bütün heyeti saygıyla selamlıyorum.

Şimdi, bilgiye ve bilge isimlere dönük Sayın Bülent Kuşoğlu’nun tecessüsle yaklaşımı var, 
biliyorum. Bugün, Sayın Bekaroğlu bir belge verdi bana, önemliydi, bilgi sahibi olmam gerekiyordu. 
Orada bir not var çok çok değerli, mevzuyu da ilgilendiriyor. Not şöyle: “Bilinmektedir ki bilgi için ilgi 
esastır. Bilgi bilinene bağlıdır. Bilinenin değişimiyle bilgi de değişmektedir. Kuşkusuz bilgi değişir ise 
bilenin konumu da değişir. Bilge olan ise bildiğinin farkında olandır. Bu süreçte son aşamaya erişmek 
kuşkusuz kolay olmasa da hedef olmalıdır.” Niye hoşuma gitti, niye aktardım arkadaşlar? Yaptığımız 
her işte bilgiyi esas alırsak ve bilen insanları öne çıkarırsak mesafe almamız da kolay oluyor. İnsanları 
teşyi etmek, insanları onore etmek, yaptıklarını öne çıkarmak ve onlara teşekkür etmek çok çok önemli 
diye düşünüyorum, teşvik edici oluyor, bilgiyi ve bilge insanları teşvik etmiş oluyoruz. 

Şimdi, biz, yirmi iki yıldır, spor sahasında da gençliğe dönük yaklaşımlarımızda da örnek olacak 
adımlar attık her sahada olduğu gibi. Biz, Sayın Cumhurbaşkanımızın altını çizdiği gibi, diploma 
peşinde olan değil, diploma avcılığı peşinde olan değil, kariyer peşinde olan değil, “Kızılelma”sı olan 
gençliğin peşinde olduk. Böyle bir gayretimiz oldu ve geldiğimiz nokta da şükür ki mesafe aldığımızı 
gösteriyor.



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 3

141 

Bakın, yatırımlardan bahsediyoruz. Değerli Bakanım çok ayrıntısıyla bu kitapçıkta zaten yatırımları 
anlatmış, teknik bilgileri de hem Bakanımız verdi hem de arkadaşlarımız verdi. Ben, bir küçük kıyas 
yapmak istiyorum. Burada Doğu Anadolu’dan milletvekili arkadaşlarımız var. Doğu Anadolu’yu 
bırakalım, batıdan, batının böyle en uç noktasında olan illerdeki milletvekillerimiz de bilirler ki daha 
önce spor tesislerinde çok nakıs bir hâlimiz vardı, sıkıntı yaşardık. Şimdi köylerde bile özelliği olan spor 
tesisleri yaptık. Ben açık söylüyorum: Bizim ücra ilçelerimizde, çok uçtaki ilçelerimizin köylerinde bile 
futbol sahaları yapmışız. 

ABDURRAHMAN TUTDERE (Adıyaman) – Bizim beldelerimizde yok.

RIDVAN TURAN (Mersin) – Stat yapacaktınız.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Çok nitelikli stadyumlar yaptık sizin söylediğiniz gibi, çok 
nitelikli, çok kaliteli. Mühim olan nedir arkadaşlar? Noksanı söylemek elbet. Bakın, ben biraz sonra 
noksanları söyleyeceğim, talepleri söyleyeceğim ama olanı da kayda geçmek lazım, anlatmak lazım.

Şimdi, uyuşturucudan bahsediyoruz. Uyuşturucu bir bela, bir musibet; hep beraber bunun 
üstesinden gelmemiz lazım, evlatlarımızı o cendereden çıkarmamız lazım ama bu arada yapılanları 
da mutlaka söylemek lazım. Şimdi, Salih söyledi “100 bin kişi yatıyor.” dedi, hayır, 2016’dan bugüne 
kadar 36 binden 110 bine çıkmış, bir mücadelenin sonucudur bu. Mücadele veriyoruz ama bu dert 
bütün dünyanın derdi. Özellikle şu iletişim kanallarının artması, internet zemininin çok böyle yaygın 
hâle gelmesi gençlerimizi maalesef bu noktaya da sürüklüyor. Hep beraber gayret etmek durumundayız. 
Sadece iktidarın mesuliyetinde değil ki bu, hepimizin sorumluluğunda. Şimdi, iktidarı sadece biz ifade 
etmiyoruz arkadaşlar. İstanbul’da yerel iktidarı kim ifade ediyor büyükşehir bağlamında? CHP. Ne 
gayreti var? Ankara’da ne gayreti var? Koyalım bunları. Biz şunları, şunları yaptık diyelim. Bakın, ben 
Erzurum için söyleyeyim: Erzurum Büyükşehir Belediyemizin bu konuda çok ciddi eğitici yayınları 
var, eğitici seminerleri var, gayretleri var gençleri toplayıp da bunlara dönük. Yani o cendereye 
düşmüş gençlerimizi oradan çıkarmak için çabaları var. Siz ne yaptınız? Bir de dönüp bu suali tevcih 
etmek lazım kendi kendimize, yapmıyorsak sadece tenkitle yöneldiğimizde sözümüzün hiçbir anlamı 
kalmıyor, hükmü kalmıyor arkadaşlar. Muhalefet, bugüne kadar söyledikleriyle hep çelişir hâle geldi, 
o yüzden de söylediklerinin bir kıymetiharbiyesi olmadı, karşılık bulmadı ve ısrarla hep altını çizdik 
ki lütfen, biraz da bu zaviyeden bakın. Yani neyi söylüyorsunuz, neyi not düşüyorsunuz, bir önce 
kendinize bakın, bakmak lazım.

Şimdi, birisi geldi, burada mikserlik yaptı gitti amiyane ifadesiyle, hep yapıyor onu, her zaman. Ne 
diyor? Efendim, bir ilde ülkücüler Kürt olduğu için öğrencilere saldırdı diyor. Ya, böyle bir vicdansızlık 
olabilir mi arkadaşlar ya, böyle bir kitapsızlık olabilir mi?

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Önergeye cevap verilmiş.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Ben, bugüne kadar hiçbir ülkücünün -bakın, çok açık 
söylüyorum- Kürt diye, sadece Kürt diye bir başkasına tepki koyduğuna şahit olmadım bu yaşıma 
kadar.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Sen şahit olmadın diye böyle bir şey olmadı mı?

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Asla böyle bir şey yok, o kendi kafasındakini koyuyor. Ben 
de diyorum ki… Üstelik kendisi de hekim. Olması gereken nedir? Hakikati aktarmaktır. O, aslında, 
öyle olsun diye düşünüyor, keşke öyle olsa, olsa da karışsa diyor, kardeşliğimize, birliğimize halel 
gelsin, zarar gelsin diye uğraşıyor. Buradan hep beraber uzak durmamız lazım arkadaşlar. Böyle bir 
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hâl olur mu? Bir başkası geldi, şunu söyledi: Efendim, Amedspor’un deplasman maçlarına taraftar 
alınmıyor. Ya, dünyadan haberi yok. Ne adına söylüyor? Sadece karıştırma adına. Ben Erzurumspor’un 
taraftarıyım, İstanbulspor maçına gittim.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Açık açık söyledi.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Şampiyonluk maçı, bizden hiçbir taraftar alınmamıştı yani 
5-10 kişi maçı seyrettik. Öyle bir uygulama zaten var ama onun kafasında bölücü anlayış olduğu için 
onu serpiştiriyor. Buradan uzak durmak lazım.

Şimdi, Rıdvan Hocam diyor ki: Efendim, konuşmacılar böyle laflar sokuşturuyorlar. Laf 
sokuşturmuyoruz kardeşim. Keşke sözümüz hakikat olsa, tek odun gibi olsa.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – İyi de hakikat ölçüsü siz misiniz?

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Hakikat değil, ona itiraz ediyoruz arkadaşlar. Kimseye de 
kimsenin küfrettiği falan yok. Niye küfredelim? Biz tashih yapıyoruz, düzeltme yapıyoruz. Buradan 
uzak duralım.

Şimdi, bir başka şey daha söyledi: Efendim, yurtlarda böcek varmış. da bilmem ne. Ya, yurtlar 
bizim şeref levhamız. Elhamdülillah, geldiğimiz noktada, neredeyse noksanı kalmadı, yüzde 97 öğrenci 
yerleşmiş, çok sayıda boş yer var şu anda.

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – O zaman her şey süper diyelim, konuşmayalım.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Ya, bugün bile Değerli Genel Müdürümüze hemen bir tane 
talep geldi, pat diye hemen anında oldu. 

DİRAYET DİLAN TAŞDEMİR (Ağrı) – Mükemmel diyelim, konuşmayalım o zaman.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Arkadaşlar, konuşun elbette. Öyle şey olur mu? Dirayet 
Hanım, konuşalım ama hakikatleri konuşalım. Olur mu? Niye konuşmayalım? Karşılıklı doğruları 
aktaralım, bölme adına, yıkma adına bir söylemimiz olmasın; ben bu anlamda söylüyorum. 

Şimdi, bir de şunu söyledim: Yara kaşımayalım, yara kaşımayalım arkadaş; gerek yok. Bu ülkenin 
Kürt’ü, Türk’ü neyi varsa hepsi kardeş. Bakın, ben size bir şey söyleyeceğim arkadaşlar: Şu Spor 
Bakanlığına ciddi emeği olan, katkısı olan bir isim var, kendisi de burada, onunla her zeminde iftihar 
ediyorum. Kim, biliyor musunuz? Osman Aşkın Bak. Etnik kimliği nedir, kendisi söylesin ama bu 
ülkenin en vatansever isimlerinden, bu milletin en çok birliğini beraberliğini isteyen isimlerinden 
olduğunu biliyorum ben. Yürek koymak, millete yürek koymak, Dirayet Hanım, mühim olan bu. Bunu 
yaptığımız zaman, hizmet isteyelim, noksanları söyleyelim, bu bağlamda tenkit edelim.

Şimdi, vaktim az kaldı, birkaç şey söyleyeceğim: Değerli Bakanım, bizim Erzurumspor’un 
stadyumu elli küsur yıllık stadyum, artık gitmiyor. Sizden bizim talebimiz, kış şartlarına uygun, 
mütekâmil bir stadyum yapmanız. Sayın Cumhurbaşkanımızın bu işe hakikaten yüreğini koyduğunu 
biliyorum. 

Kapalı spor salonuyla ilgili ben biliyorum ki sizin zaten girişimiz var, gerekeni yapacaksınız. Onun 
dışında da…

KADİM DURMAZ (Tokat) – Süre bitti, süre bitti. 

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Ya, Kadim ağabey, bitti de ne olacak? Talep ediyorum, 
Erzurumlular adına talep ediyorum, insanlar adına talep ediyorum; ne var bunda? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Kırk saniyeniz var. 
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İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Değerli Bakanım, Pazaryolu’nda gençlik merkezi, mahalle 
tipi spor salonu, mahalle tipi sentetik yüzeyli futbol salonu lazım. Olur’da sentetik yüzeyli futbol sahası 
lazım; Şenkaya’da spor salonu, mahalle tipi. 

Bakın, arkadaşlar, görüyor musunuz? Talep ediyorum, elhamdülillah, göğsümü gere gere. 
Bakanımız burada, siz de bunu yapın, noksanları söyleyin. 

Değerli Bakanım, Karaçoban ilçemizde mahalle tipi spor salonu, gençlik merkezi, yine mahalle 
tipi; Karayazı ilçemizde gençlik merkezi, mahalle tipi; sentetik yüzeyli futbol sahası, Köprüköy’ünde 
spor salonu, mahalle tipi; Yakutiye ilçesini de, biraz önce söyledim Değerli Bakanım. 

Ben, herkese teşekkür ediyorum, hususen Değerli Bakanımıza ve kadrosuna minnettarlığımın 
altını çiziyorum. Allah razı olsun. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyoruz Sayın Aydemir.

İBRAHİM AYDEMİR (Erzurum) – Uğur Bey bir not düştü, müsaade ederseniz onu paylaşacağım. 
Bakanımızla ilgili daha önce burada bir şey söylemiştim “Helal haram bilen bir insan.” demiştim. 
Bugün Uğur kardeşim bir şey söyledi, bana hatırlattı. Bakan Bey, tevazunun zirvesinde bir adam; yapar 
ama yaptığını ifadeden de imtina eder, açılış bile yapmayan bir yaklaşımı var. İşte, bütçede geldi, bir 
paylaşım yaptı. Onun dışında hiç görüyor musunuz? Genç bir insan. Beni görün, beni duyun, adım 
duyulsun, namım yürüsün kabilinden bir şeyini gördünüz mü? Sadece icraat yapıyor. Allah razı olsun. 

Allah’a emanet olun. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Kısa bir cevap verebilir miyim?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Buyurun Bülent Bey. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkanım. 

Hakkımdaki sözleri için İbrahim Bey’e de çok teşekkür ediyorum; sağ olsun, her zaman iltifatkâr. 
Bu uyuşturucu meselesinin Türkiye’nin meselesi olduğunu, hepimizin bununla mücadele etmemiz 
gerektiğini söyledi; doğrudur. Hepimizin, tüm kurumlarımızın bu belayla mücadele etmemiz lazım. 
Yalnız Ankara ve İstanbul Büyükşehir Belediyelerimizle ilgili “Ne yapılıyor?” dediniz, sordunuz. O da 
bir tecessüs, ona da teşekkür ederim. Şöyle: İstanbul Büyükşehirde Uyuşturucuyla Mücadele Komisyonu 
kuruldu; birkaç kere reddedildi oradaki muhalefetin oylarıyla ama şu anda kurulmuş bir daire olarak 
çalışıyor. Ankara’da da Temelli’de 20.485 metrekarelik Özgür Köy Tedavi ve Rehabilitasyon Merkezi 
hobi ve mesleki faaliyetleri geliştirerek madde bağımlılığıyla mücadele etmek üzere çalışmalarını 
yürütüyor, geçmişten de geliyor bu çalışmalar. Yani bu konuda belediyeler de ellerinden geleni yapmaya 
çalışıyorlar ama dediğiniz gibi, bu konuda hep beraber mücadele etmemiz lazım. 

Teşekkür ederim tekrar size de, Sayın Başkanım, size de.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Değerli arkadaşlar, bir önceki dönem Gençlik ve Spor Bakanımız Osman Aşkın Bak aramızda; son 
sözü ona veriyorum soru-cevaptan önce. 

Buyurun lütfen. 

OSMAN AŞKIN BAK (Rize) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Çok Değerli Bakanımız, çok kıymetli milletvekili arkadaşlarımız, Gençlik ve Spor Bakanlığının 
çok değerli çalışanları; öncelikle 2023 yılı Bakanlığımız bütçesinin hayırlara vesile olmasını temenni 
ediyorum. 
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Arkadaşlarımızın yaptığı çalışmalarla ilgili birkaç görüşümü ifade etmek istiyorum. Tabii, 
Bakanlığımız, özellikle bizlerin de başlattığı projeleri devam ettirmekte. Bu noktada kendilerine 
teşekkür ediyorum öncelikle. Sportif Yetenek Taraması Projesi’ni Millî Eğitim Bakanlığıyla beraber 
yürütmekte ve bu zamana kadar 6,5 milyon gencimizin sporda yeteneklerine göre yönlendirilmeleriyle 
ilgili çalışmalar yapılıyor. Bunların devam etmesi özellikle yarışmacı sporcularımız için çok çok önemli. 

Ardından, Yüzme Bilmeyen Kalmasın Projesi çerçevesinde yüzme havuzları sayısı 610’a kadar 
çıktı ve yenilerinin inşaatları da devam ediyor. Bu vesileyle de 5 milyon insanımıza yüzme öğretildi. 
Bu da gençlerimizin sporla buluşması açısından çok çok önemli. 

Öncelikle, yüce Meclise de tekrar teşekkür ediyoruz, Bakanlığımıza da teşekkür ediyoruz; Spor 
Kulüpleri ve Spor Federasyonları Yasası nisan ayında çıkarıldı ve süreç de devam ediyor, bununla ilgili 
mevzuat çalışmaları devam ediyor. Bu da Bakanlığımızın Türk sporu, Türk gençliği için ortaya koyduğu 
bir yasa çalışmasıydı; emeği geçen herkese teşekkür ederim, ben de imza sahiplerinden biriyim, yasayı 
da süreçleri de takip ediyoruz. 

Açılan genç ofisler var, o genç ofislerde üniversitedeki gençlerle çalışmalar devam ediyor. Bunlar, 
onların gelişmelerinde, kültürlerinde, eğitimlerinde, mesleğe yönlendirilmelerinde önemli rol oynuyor. 
Onlar için de teşekkür ediyoruz. 

Amatör spor kulüplerine verilen yaklaşık 400 milyonun üzerinde bir yardım var, bunun artarak 
devam etmesini istiyoruz. Biz de süreç içerisinde desteklemiştik ve desteklemeye devam ediyoruz. Bu 
noktada da çok teşekkür ediyoruz. 

Spor Toto Teşkilatının, yapılan yasal değişikliklerle ve yasa dışı bahisle mücadelesi neticesinde 
ortaya koyduğu performans takdire şayan. Buradan elde edilen gelirler hem vergi olarak Maliye 
bütçesine giriyor hem de yatırım olarak spor kulüplerine, gençlerimize, Türkiye’nin gençlerine ve spor 
federasyonlarına veriliyor. Bu vesileyle de başarılı sonuçlar elde ediliyor. 

Öncelikle, yapılan organizasyonlar çerçevesinde Türkiye, dünyada spor organizasyonlarında ön 
sıralarda geliyor. Dünya şampiyonası, Avrupa şampiyonası gibi pek çok uluslararası organizasyonlar 
ülkemizde gerçekleştiriliyor. Bunun için de tabii, Sayın Cumhurbaşkanımızın başlattığı spor 
tesisleri hamlesi, spora yapılan altyapı yatırımları ve ulaşım kolaylıkları, konaklama kapasitesi, 
yükselen spor trendi ve organizasyon becerimiz çok büyük rol oynuyor. Bu noktada da dünyada spor 
organizasyonlarında başta geliyor. Bunların örneklerini bu yıl gördük, 5’inci İslami Dayanışma Oyunları 
Konya’da başarıyla gerçekleştirildi; emeği geçenlere teşekkür ediyoruz, başarılı bir organizasyondu, 
sporcularımız 341 madalyayla 1’inci sırada yer aldılar. Ardından, Bursa’da Dünya Göçebe Oyunları 
gerçekleştirildi. Bu da kültürümüzle, geleneğimizle bağlantılı ata sporlarımızın gelişmesi açısından ve 
dünyayla entegrasyon açısından çok çok önemli bir organizasyondu. Bunu da başarıyla gerçekleştirdi 
Gençlik ve Spor Bakanlığı. Burada da emeği geçenlere teşekkür ediyoruz. 

Cezayir’de yapılan Akdeniz Oyunları’nda gene arkadaşlarımız 108 tane madalya aldılar. Bu 
madalyalarda da emeği geçen antrenörlere, teknik heyete, Bakanlığımız çalışanlarına teşekkür ediyoruz. 
Bunların hepsi sporda yapılan devrim niteliğindeki tesis yatırımları, eğitim yatırımları ve spora ayrılan 
bütçenin artırılması ve başarılara verilen ödüllerle bağlantılı süreçler. 

Onun dışında, Bakanlığımızı özellikle tebrik etmek istiyorum. Bu yıl ortaya koydukları sıkı 
çalışmayla, ortaya koydukları inanılmaz bir çalışmayla KYK yurtlarında yerleştirme oranını yüzde 
97’lere kadar çıkardılar; 241 ilçede, 81 ilde yatak sayısını 850 bine, yurt sayısını 800’e ve benim 
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bildiğim kadarıyla da bu yıl sonuna kadar tamamlanacak yatak kapasiteleri var, yılbaşında açılacak 
yurtlar var. Dolayısıyla bu noktada da arkadaşlarımızın ortaya koyduğu performans nedeniyle de 
kendilerine teşekkür ediyoruz; tüm ekibe, tüm emeği geçenlere bu noktada teşekkür ediyoruz. 

Tabii, özellikle yüce Meclise bir görev düşüyor. Sayın Cumhurbaşkanımızın açıkladığı öğrenci 
kredilerindeki faizlerin silinmesiyle yaklaşık 26 milyar liralık bir yük öğrencilerin sırtından alınmış 
olacak. Bu noktada, Plan ve Bütçeden geçti, Genel Kurulda da kabul edildi; tamamlanmasını 
bekliyoruz. Dolayısıyla öğrencilerimize yönelik yapılan bu desteklerden dolayı hem yüce Meclise hem 
de Hükûmetimize teşekkür ediyoruz ortaya koydukları bu çabadan dolayı. 

Onun dışında, tabii ki gençlik merkezleri sayısı 419’a çıktı. Bunlar, pek çok aktivitelerle gençlerimizi 
başta kötü alışkanlıklar olmak üzere uzaklaştırdı. Orada müzikten kültüre, spora elde ettikleri pek çok 
aktivitenin yer aldığı onların bir buluşma noktası oldu, kültürel değerlerle karşılaştıkları yerler oluyor. 
Buralarda da başarılı organizasyonlar var. 

Gençler aldığı kredi kadar geri ödeme yapacak, bu da çok çok önemli. 

Tabii, basketbol için büyük yatırımlar var “10 Bin Pota Projesi” var, arkadaşlarımız başlatmıştı, biz 
de destek olmuştuk ve şu anda da bu rakamlar artarak devam ediyor. Lisanslı sporcu sayısı artıyor, okul, 
spor federasyonlarının Millî Eğitimle beraber olan çalışmaları artıyor. Bu noktada arkadaşlarımızın 
başarılarını tebrik ediyoruz. 

2024 Paris Olimpiyatları öncesinde, 2023 yılında yapılacak organizasyonlar, çalışmalar çok 
çok önemli. Sayın Bakana, ekibine teşekkür ediyorum. Bu süreç içerisinde de Gençlik ve Spor 
Bakanlığımızın bütün bireyleriyle ortaya koyduğu çabadan dolayı teşekkür ediyorum. Ben de daha 
önceki Bakan olarak, onların çalışmalarına destek oluyorum, gerektiği zaman görüşlerimi ifade 
ediyorum. Bu noktada da arkadaşlarımızın bize gösterdiği alicenaplık için de teşekkür ediyoruz. 

Tabii, devlette devamlılık esastır, birbirimizi destekliyoruz. Her şey gençlerimiz için, her şey 
büyüyen, gelişen Türkiye için. Başta Sayın Cumhurbaşkanımız olmak üzere Türk sporuna emek veren 
herkese saygı ve sevgilerimi sunuyorum. 

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Değerli arkadaşlar, bütçe kesin hesap ve Sayıştay raporları üzerindeki konuşmalar tamamlanmıştır. 
Bu yılki rekoru bugün kırdık. Toplam 61 milletvekilimiz söz alıp görüşlerini, eleştirilerini, sorularını 
yönelttiler. Ben katkıda bulunan tüm vekillerimize teşekkür ediyorum. 

Şimdi, soru bölümüne geçeceğiz. 

Biliyorsunuz, standart bir uygulamamız var bu konuda. Komisyon üyelerimiz için on dakika, diğer 
milletvekillerimiz için beş dakika olmak üzere toplam on beş dakika soru taleplerini karşılayacağım. 
Ardından, gün boyu yapılan yorumlara, ifade edilen görüş ve eleştirilere ve bu bölümdeki sorulara 
cevap vermek üzere Sayın Bakanımıza söz vereceğim.

Soru-cevap işlemini başlatıyorum. 

Sayın Gürsel Erol’dan başlayalım, hiç söz almadığı için.

Buyurun.

GÜRSEL EROL (Elâzığ) – Sayın Başkanım, Sayın Bakanım, Plan ve Bütçe Komisyonunun sayın 
milletvekilleri, Bakanlığın değerli bürokratları; ben de 2023 bütçesinin ülkemize ve Bakanlığa hayırlı 
olmasını diliyorum. 
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Bütçe AK PARTİ hükümeti döneminde yapılacak ama bütçenin uygulaması bize de nasip olacak. 
O anlamda, bu bütçenin doğru yapılması bizim hükûmetimiz açısından da son derece doğru olacak. 

Plan ve Bütçe, aslında, siyasetin konuşulduğu yer olmamalı çünkü Plan ve Bütçeyi teknik 
konuların konuşulduğu, bakanlığın bütçelerinin konuşulduğu ve bakanlığın bütçesinin kapsamı içinde 
konuşulması gereken, sorgulanması gereken, öğrenilmesi gereken konularla ilgili bakana soru sorulması 
gereken teknik bir çalışma yeri olarak değerlendiriyorum. Tabii ki biz, hepimiz sonuçta siyasetçiyiz, 
milletvekiliyiz ama siyasetin yapılacağı, konuşulacağı bakanlık üzerinden yapılacak yorumlar da Genel 
Kurulda, genel görüşmelerde yapılmalı.

Sayın Bakanım, Elâzığ’da deprem sonrası Bakanlığınız başarılı ve iyi işler yaptı. Oradaki taleplerin 
çözülmesiyle ilgili, son derece bölgede ayrıcalık gösterildi ama yalnızca Gençlik ve Spor Bakanlığının 
bölgeye olan katkısını ben spor tesislerinin yapılması anlamında değerlendirmiyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Biraz hızlı soru sorarsanız, çok sayıda talep var.

GÜRSEL EROL (Elâzığ) – Evet, geleceğim Sayın Başkanım. Özellikle, Sayın Genel Başkanımızın 
açıklamasından sonra, biraz önce de AK PARTİ’li milletvekilimiz sayılar verdi. 100 bin uyuşturucudan 
hükümlü, tutuklunun olduğunu söyledi. Elâzığ’da uyuşturucuda Türkiye ortalamasının çok üstünde. 
Aslında belediyeler ile Bakanlığın da uyum içinde çalışarak bu uyuşturucuyla mücadele de yalnızca 
kolluk kuvvetlerine değil, işin bir de eğitim boyutu var. Bu eğitim boyutunda da Elâzığ’ı pilot bir il 
olarak seçmenizi ve Elâzığ’a bu önceliği vermenizi rica ediyorum.

Teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Erol, teşekkür ediyorum.

Toplam on beş dakika süremiz var, iki dakikasını siz kullanmış oldunuz. 

Buyurun Sayın Bülent Kuşoğlu. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan.

Sayın Bakanım, Ankara yatırımlarını talep etmiştim konuşmam sırasında. Bir de Polatlı’da 
belediyeden devreden bir havuz var, sosyal tesis var, iki yıldan beri çürüyor. Ekim ayında yapılacaktı, 
teslim edilecekti; başladı mı?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Başladı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sorulara daha sonra cevap verelim. 

Buyurun. 

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Haberim yok henüz yani çok yakında başlamış olması lazım. 

Teşekkür ederim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum. 

Sayın Naci Cinisli, buyurun. 

MUHAMMET NACİ CİNİSLİ (Erzurum) – Ben teknik bir soru sormayacağım. Bugünkü toplantı 
da çok verimli ve çok uyum içinde geçti. Teşekkür ederim Sayın Bakana bu konuda, geçen sene böyle 
değildi. 

Ben bir şeyi üzülerek dinledim de onu soracağım. “Yirmi bir sene önce sporda büyük eksiklikleri 
olan bir ülkeydik. Tesis ve imkân yoktu, sporcu yetiştirecek antrenör bulamıyorduk. Bırakın sahaları, 
kortları, pistleri.” diye bir cümle kurdunuz. “Bir top bile çok değerliydi.” diye. 
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Bakan Yardımcınız Hamza Yerlikaya kardeşimiz bir olimpiyat şampiyonu. Şampiyonlukları da 
1991 yılıyla 2002 yılları arasında yani sizden önceki dönemlerin yetiştirdiği bir şampiyon. Bu konuda, 
sizden önceki Türk sporuna hizmet edenlere bir haksızlık yaptığınızı düşünüyor musunuz? Sayın 
Yerlikaya’ya da bir haksızlık yaptığınızı düşünüyor musunuz? 

Teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Ekrem Çelebi, buyurun. 

EKREM ÇELEBİ (Ağrı) – Teşekkür ediyorum Başkanım. 

Sayın Bakanım, 2023 yılı Yatırım Programı’nda değerlendirilmek üzere, Ağrı il merkezimize çok 
amaçlı bireysel kapalı spor salonu, ilimizin özellikle kışın eksi 35-40 derecede soğuk olması nedeniyle, 
kapalı atletizm pisti ve benim de ilçem olan 130 bin nüfusuyla güzel Patnos ilçemize acaba 3 bin kişilik 
bir stat, bir de kapalı tenis kortu yapılması konusunu takdirlerinize sunuyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Salih Cora, buyurun.

SALİH CORA (Trabzon) – Başkanım, öncelikle, Naci Bey’e bir cevap vereyim. Hamza Bey 
İstanbul Büyükşehir Belediyesinin Tayyip Erdoğan Başkan olduğu dönemde sporcu olduğu için onun 
destekleriyle, katkılarıyla bir aşama katetti. Bunu bilmenizi istiyoruz. O zaman, merkezî hükûmetler 
destek sağlamadığından, belediyelerin imkânlarından yararlanıyordu. 

Soruma gelecek olursak Değerli Başkanım, Sayın Bakanım, Trabzon Valiliği, Büyükşehir 
Belediye Başkanımız, Gençlik ve Spor Bakanlığı arasında imzalanan protokole göre yapılması gereken 
yatırımların bir planlamasını gerçekleştirmiştik. Araklı İlçe Stadı, Hayrat İlçe Stadı, Akçaabat İlçe 
Stadı, Vakfıkebir Kapalı Yüzme Havuzu, Çarşıbaşı Gençlik Merkezi, Beşikdüzü Gençlik Merkezi ve 
Yavuz Selim Stadı’nın kale arkası tribünlerinin inşaatları fiyat farkları nedeniyle yapılamadı, ihalesi 
yapılanlar tasfiye edildi. Yeniden ihalelerin yapılmasını istiyoruz. Bunun bizim için elzem olduğunu 
ifade ediyoruz. 

Destekleriniz için, şehrimize yaptığınız hizmetler için de ayrıca teşekkür ediyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Durmuş Yılmaz, buyurun. 

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Sayın Bakanım, karşı tarafta, 1’inci partiden milletvekili, Komisyon üyesi arkadaşımız Uşak’ta 
stadyumun yıkıldığını söyledi, sizden yeni bir stadyum talebinde bulundu. “İnşallah yaparsınız.” dedi. 
Benim sorum şu: 2023 yılı Yatırım Programı’nda Uşak’ta stadın yapılması için herhangi bir ödenek 
ayrıldı mı? Evet veya hayır demeniz benim için yeterli. 

İkinci sorum şu: Şu bütçe kitapçığınızın 5’inci yaprağında, program adı yükseköğrenim, 
alt program adı Yükseköğretim yurtlarında barınma ve beslenme. Orada bir tablo var, o tabloda 
“Bakanlığımız yurtlarının doluluk oranı.” diyor. Ölçü birimi, oran 21’den 25’e kadar gidiyor ve oranlar 
86-87. Dolayısıyla, 2025 yılında yüzde 87 doluluk oranına ulaşacakmış. Şimdi, bu sene, “2022 yılında 
doluluk oranı yüzde 86.” diyor. Hâlbuki siz bize 850 bin yatak olduğunu söylediniz. Yani 850 bin 
yatağın yüzde 86’sı mı dolu? Geriye kalan yüzde 13-14 niye boş tutuluyor? Böyle mi okumam lazım, 
doğru anlamış mıyım ben bunu? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.
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Vaktimiz kısıtlı, sonra sorulara cevap alırız. 

Sayın İsmail Güneş, buyurun.

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Sayın Bakanım, Durmuş Yılmaz Bey Uşak’taki stadyumun yıkıldığını 
ifade etti. Uşak’taki stadyum yıkılmadı fakat oradaki millet bahçesi içinde kalacağı için daha sonra 
değiştirilecek.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Sonuçta dozer girdi, yıktı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sorumuzu soralım Sayın Güneş.

İSMAİL GÜNEŞ (Uşak) – Hayır yani şimdi hâlihazırda kullanımda. Sayın Bakanımıza, ben Uşak 
stadını yapacağı için teşekkür ederim. 

Çok sağ olun, çok teşekkürler. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ederiz.

Sayın Kadim Durmaz, buyurun lütfen. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Sayın Bakanım, 2023 yılı planlamanızda atletizmde başarılı sporcular 
yetişmesine rağmen, atletizm sahası olmayan Tokat’a bir çalışmanız var mı? Zile İlçe Stadyumu’nda 
etrafı tel örgülerle dolu ama soyunma odası olmayan bir stat var. Bir planlamanız var mı? Onlarca 
amatör kulüp var Tokat’ta, bir saha var yetmiyor, iki sentetik saha talebi var. Biz denizi doldurun stat 
yapın demiyoruz ama böyle bir çalışmanız var mı? 

Şehir imar planlarında geleceğe yönelik doğru spor yapılanması adına kanuni yetki alma gibi bir 
çalışmanız var mı? 

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Ali Şeker, buyurun. 

ALİ ŞEKER (İstanbul) – Sayın Bakanım, İstanbul’da amatör spor kulüpleri için tesis eksikliklerinin 
giderilmesi konusunda bir bütçe ayırdınız mı? Önümüzdeki yıl, ayrıca yurt olarak kaç kapasiteli yurt 
yapmayı düşünüyorsunuz? Kaç yeni yurt projeniz var? Özellikle, İstanbul’da artan kira fiyatları 
neticesinde 10 öğrenci bir araya gelip ev tutar hâle geldi. Bu ciddi bir sorun. Bu konuda ne yapmayı 
düşünüyorsunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

Sayın Yıldırım Kaya, buyurun.

YILDIRIM KAYA (Ankara) - Sayın Bakanım, bundan dört yıl üç ay üç gün önce, 4 Ağustos 2018 
yılında 19 Mayıs Stadyumu yıkıldı ve yeni bir temel atıldı. 

(Mikrofon teknik arıza nedeniyle kapandı) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Pardon, bu, sistemden kaynaklanan bir şey, düzeltin arkadaşlar.

Buyurun lütfen.

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Şimdi, Sayın Bakanım, dört yıl üç ay üç gün önce, 4 Ağustos 2018 
yılında 19 Mayıs Stadyumu yıkıldı. Türkiye’nin başkenti, dünyada bir başkent düşünün ve stadyumu 
olmasın dört yıl üç aydır. Bu stadyum ne zaman tamamlanacak ve bunun için harcanan toplam para 
miktarı ne olacak? Bu konuda net bir tarih verebilir misiniz? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.

Sayın Mustafa Adıgüzel...



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 3

149 

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) - Sayın Bakanım, 2021 yılı personel alımınızda 300 gençlik 
çalışanı kadrosu için aranan şartlarda, gençlik liderliği sertifikası ayrıcalıklı bir gruba iltimas olarak 
değerlendirilmişti. Kamu Denetçiliği Kurumuna da başvurduğumuz bu süreci durdurup sertifika şartı 
aramadan başvuru sürecini yenilemeyi düşünüyor musunuz? 

İkinci sorum, KYK yurtlarında öğrencilerin yedikleri yemek başına ücret ödenirken özel vakıf 
yurtlarına öğrenci başına yani 3 öğünü de yiyor gibi ödeme yapılıyor, bu da o yurtlara fazladan kaynak 
aktarımı olarak görülüyor. KYK yurtlarındaki yemek tespitini diğer özel yurtlara da genelleştirmeyi 
düşünüyor musunuz? 

Teşekkür ederim. 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ - HDP grubundan talep var mıydı?
Basarsanız sistem bozulunca sildi. 
Buyurun Sayın Gergerlioğlu…
ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) - Teşekkür ederim. 
Hâlen cevap alamadığım 2 soru önergemi Sayın Bakanın yüzüne sormak istiyorum.
BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Yalnız, çok kısa çünkü çok sayıda arkadaşımız var.
ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) - Tekirdağ KYK yurdunda kalan bir öğrencinin 

başvurusu. 4 kişinin kaldığı yurtlarda 13 metrekarelik yurt odası kapasitesi, 5-6 kişiye çıkarılmış. 6. tip 
olarak geçen bu yurtta, odalarda maksimum kalabilecek öğrenci sayısı 3 olmasına karşı “Zaten geçen 
yıl 4 kişi kalıyorduk ve ücreti 800 liraya çıkarıldı…”

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Tamamını okumayın lütfen, bakın, çok sayıda…
ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) - Bitiriyorum. 
BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Süremiz yok. 
ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) – “Önümüzü göremediğimiz, geleceğimiz hakkında 

sürekli olarak endişelendiğimiz bu süreçte karşımıza sürekli olarak günü kurtarmaya yönelik mağdur 
edici çözümler çıkıyor.” diye şikâyet ediyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum. 
ÖMER FARUK GERGERLİOĞLU (Kocaeli) - Murat Aydın, İstanbul’da Cerrahpaşa’da okuyan 

bir öğrencimiz, lütfen sorununu çözünüz. Tekirdağ’a taşınmışlar, ikametgâh değişikliği yapamadığı 
için KYK başvurusunda yurt çıkmamış. “Ailem Tekirdağ’da kalıyor, İstanbul’a gidip gelemiyorum. 
Ücretler çok yüksek, özel yurtlar çok pahalı. Babam emekli, erkek kardeşlerim okula gidiyor, zor 
durumdayım. Normalde bu hafta üniversiteye gitmem gerekiyor ama ben gidemiyorum kalacak yerim 
olmadığı için.” diyor bir öğrencimiz. Lütfen Sayın Bakan, bu öğrencinin mağduriyetini duyunuz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Ali Fazıl Kasap…
ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) - Sayın Bakan, iki hafta önce Kütahya’ya gelmiştiniz. Yaklaşık 

sekiz yıl önce ve en sonunda 2015 seçimlerinde söz verilmişti; Kütahya Stadı hâlâ yok. “15 bin 
kişilik stat yapılacak.” denmişti. Öyle bir stat yok, bir. Ve söz verdiniz, 2023 bütçesinde bir ödenek 
var mı yatırım bütçesinde? Bir de Sayın Bakan, Kütahya Pazarlar ilçesinde 700 öğrenci var, meslek 
yüksekokulu var, KYK yurdu yok. Bu öğrencilerimiz için ne düşünüyorsunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.
Çok sayıda soru sormak isteyen var, kısa kısa lütfen.
Sayın Süleyman Girgin…
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SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) - Teşekkürler Sayın Başkan.

Sayın Bakan, Sayıştay raporlarına göre Bulgu 2’de Bakanlık özel gelirlerinin mali tablolarda eksik 
yer alması, Tek Hazine Kurumlar Hesabı uygulamasına riayet edilmemesi ve gelir kaydı yapılmayan 
tutarlar üzerinde harcamada bulunulmaması şeklinde bir tespit var. Buna göre 2021 yılı içerisinde genel 
müdürlük payı olarak Strateji Geliştirme Başkanlığı adına açılmış banka hesabına yatırılan tutarlar ile 
merkez muhasebe birimi tarafından gelir kaydı yapılan tutarlar arasında yaklaşık 2,5 milyar Türk lirası 
farklılık bulunmaktadır.

Şimdi, Spor Toto’dan gelen toplam para 7 milyar 751 milyon 281 bin 671 TL’dir ama merkez 
saymanlığına kayda giren toplam para 5 milyar 211 milyon 380 bin 560 TL’dir…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Evet, bu tespitle ilgili açıklama istiyorsunuz.

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) - Bu konuda, bu aradaki fark nerelerde harcanmıştır? Başkanım, 
1 tane daha sorum var, bir saniye müsaade ederseniz…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - O zaman bazı arkadaşlar soramayacaklar.

Buyurun.

SÜLEYMAN GİRGİN (Muğla) - Spor kompleksi üzerinde kullanım hakkı bulunmayan şirkete 
sponsorluk gelirlerinden pay verilmesi ve kompleksin adının bakan oluru alınmadan değiştirilmesi 
tespiti vardır. Bu konuda açıklama rica ediyorum.

Teşekkür ediyorum. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Sayın Turan Aydoğan, buyurun.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) - Sayın Bakanım, AOÇ arazisinin 258 bin metrekaresi Spor 
Genel Müdürlüğüyle yapılan anlaşmayla Spor Genel Müdürlüğünün tasarrufuna geçmiştir. Spor 
Genel Müdürlüğü de bunu bir spor kulübüne kiralamış anladığım kadarıyla. Sayıştayın yapmış olduğu 
tespitlere göre burada yapılan imalatların, projelerin hazırlanması aşamasında dikkate alınmadığı, 
öngörülemeyen durum kapsamında değerlendirilemeyeceği, iş artışı kapsamında olduğu ve ihalenin 
feshini gerektirir nitelikte olduğu belirtilmiştir. Bu spor kulübü hangi kulüptür ve bu tespitlere ilişkin 
olarak herhangi bir yaptırımınız olmuş mudur? 

Teşekkür ederim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.

Sayın Okan Gaytancıoğlu… 

OKAN GAYTANCIOĞLU (Edirne) - Teşekkürler. 

Bakanlığınıza bağlı yurtların toplam sayısı ve bu yurtlarda görev yapan sosyal çalışmacı, psikolog 
ve manevi danışman sayısı nedir? Psikolog ve sosyal çalışmacı bulunmayan yurt sayısı kaçtır? 
Bakanlığınız farklı din ya da mezheplere mensup gençlerimize de inançlarına uygun manevi danışman 
istihdam etmekte midir?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.

Sayın Sibel Özdemir, buyurun.

SİBEL ÖZDEMİR (İstanbul) - Sadece şunu soracağım Sayın Bakana: Okullarımızın spor alanları 
gerçekten çok verimsiz ve yeterli değil. Kaç okulumuzda spor sahaları bulunmaktadır? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum. 

Gamze Hanım, siz de soracaksanız, buyurun.
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GAMZE TAŞCIER (Ankara) - Sayın Bakan, sadece toplam yurt kapasitesini açıklıyorsunuz, il il 
yurt başvuruları nelerdir? Bunları bekliyoruz.

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Sabahtan beri Millî Eğitim, Kültür, Gençlik ve Spor 
Komisyonu üyelerine söz veriyorsunuz…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Peki, kısa kısa sorarsanız, süremizi aştık. Aslında birçok soru 
sormuştunuz.

Buyurun.
BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Hayır, kalmıştı ve soru-cevapta devam edecektim.
ABDURRAHMAN TUTDERE (Adıyaman) – Sayın Bakan, ülkemiz, dünyada genç işsizlik 

bakımından kaçıncı sıradadır? 2002 ile 2022 yılları arasında 15-30 yaş aralığında kaç genç intihar etti?
BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.
Sayın Burcu Köksal…
BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) - Sayın Bakan, seçim bölgem Afyonkarahisar’da Hes 

İlaç Afyonspor’a AFJET’ten ne kadar bütçe ayrılıyor? Çünkü takıma yeteri kadar maddi destek 
sağlanmadığını düşünüyoruz. Afyonkarahisar’da “motocrossa” para var da neden futbola para yok? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyoruz.
Sayın Suat Özcan, son soru.
SUAT ÖZCAN (Muğla) – 2023 programında Muğla’da yeni yurt yapılacak mıdır? Bir de okul spor 

faaliyetleri, okulların almış olduğu yolluk, harcırah ve yevmiyelerin yetersiz olması nedeniyle birçok 
öğrenci faaliyete katılamamaktadır. Bu durum üniversite sporları için de geçerlidir. Bazı öğretmenler ve 
veliler il dışındaki grup müsabakalarındaki harcamaları kendileri finanse etmek zorunda kalmaktadır. 
Bu konuda çalışma var mıdır? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ - Teşekkür ediyorum.
Değerli arkadaşlar, on dakika ara veriyorum, sonra cevaplara geçeceğiz. Bir oylama da var, bu 

arada arkadaşlarımız da dönmüş olurlar oylamadan. 
On dakika sonra cevap bölümü için bir araya geleceğiz, şimdilik kapatıyorum. 

Kapanma Saati: 20.48
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DÖRDÜNCÜ OTURUM

Açılma Saati: 21.07

BAŞKAN: Cevdet YILMAZ (Bingöl)

BAŞKAN VEKİLİ: İsmail Faruk AKSU (İstanbul)

SÖZCÜ: Abdullah Nejat KOÇER (Gaziantep)

KÂTİP: Şirin ÜNAL (İstanbul)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, 8’inci Birleşimin Dördüncü Oturumunu 
açıyorum.

Daha önceki oturumda müzakerelerimizi tamamlamıştık, “soru” kısmını da bitirmiştik. 

Şimdi, gün boyu dile getirilen görüş, eleştiri ve sorulara cevap vermek üzere Sayın Bakanımıza 
söz vereceğim.

Süreniz otuz dakikadır Sayın Kasapoğlu.

Buyurun lütfen.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU - Sayın Başkanım, çok 
değerli Komisyon üyeleri, değerli milletvekilleri; öncelikle teşekkür ediyorum. Gün boyu yoğun bir 
katılım, yoğun görüş teatisi ve bununla birlikte, an itibarıyla da tüm görüşleri değerlendireceğimiz bir 
ana geldik. 

Ben, gün boyu bu sürece katkı sağlayan herkese; eleştiren, paylaştığı fikirlerle katkı sağlayan 
herkese teşekkür ediyorum. Hep katılımcı ruhtan yanayız; ortak akıldan, istişareden yanayız ve bir adım 
dahi bu ilkemizden hiçbir zaman vazgeçmedik, vazgeçmeyiz. Paydaşlarla bir arada olmak, gençlerle bir 
arada olmak, onların kararlarıyla yol almak bizim için yol haritasıdır, metottur ve bu metodumuzun da 
bugüne kadar hep katkısını, faydasını görmüşüzdür. 

Yapıcı olan tüm eleştirileri bire bir not aldık ve tamamını Bakanlık ailesi olarak bizzat 
değerlendireceğiz, takip edeceğiz ve gerekli neticeleri de sizlerle paylaşacağız. 

Tabii, gün boyu pek çok eleştiri de oldu. Eleştirilerin de başımızın üzerinde yeri var lakin doğruyu 
yansıtmayan, spekülasyon olma niteliği taşıyan ve maalesef tamamen iddiadan ibaret olan da pek çok 
ifade işittik. Ben özellikle bu süreçte her bir eleştiriyi elbette cevaplamayacağım çünkü hakikaten, 
aslı astarı olmayan işlerin peşinden koşacak hâlimiz yok ama gerçekten hüsnüniyet taşıdığına 
inandığım her bir eleştiriye de gereken cevabımı ortaya koyacağım. Ama gönlüm şunu arzu ederdi gün 
boyunca: Özellikle eleştirel yaklaşım sahiplerinin bir nebze de olsa öneriyle, projeyle burada olmaları, 
bize ışık tutmaları çok önemliydi. Her yıl hem Komisyonda hem Genel Kurulda pek çok eleştiriyle 
karşılaşıyoruz, bunları da demokrasinin asli unsuru olarak görüyoruz ama maalesef, muhalefet anlayışı 
itibarıyla öneren, proje ortaya koyan bir tavrı henüz geliştiremedik. 

Ben şunu da beklerdim değerli muhalefetten, eleştiri sahiplerinden: İşte İstanbul, işte Ankara, işte 
İzmir ve başka büyük şehirler başta olmak üzere bir belediyecilik söz konusu muhalefete ait ve bu 
anlamda geliştirilen gençlik projelerini dinlemek isterdim; barınmayla ilgili ortaya konan yaklaşımları 
somut olarak görmek isterdim, bize örnek olarak sunmanızı beklerdim ama maalesef, bu anlamda 
daha çok ama çok mesafe katetmemiz gerekecek. İnanıyorum ki demokrasinin vazgeçilmez unsuru 
muhalefeti de daha güçlü bir şekilde, güçlenen demokrasimizle birlikte, daha güçlü yarınlara yine 
birlikte taşıyacağız. 
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Tabii, yurt meselesi önemli bir gündemdi ama ondan önce şunu belirteyim: Bir broşür vesair bir 
konu gündeme geldi. Tabii, ben Sayın Şener’in AK PARTİ bütçelerini hem Genel Kurulda hem diğer 
ortamlarda anlattığı günleri de çok iyi hatırlıyorum. Ah dedim, nereden nereye dedim, yalan dünya 
dedim maalesef. Çok iyi anlıyorum Sayın Şener, o varoluşunuza yapışan huzursuzluğu görüyoruz 
maalesef. Derler ki: “İnsan kendinden bakar.” Bizi, ruhumuzu, zihnimizi bilen bilir, bilmeyen de kendi 
gibi bilir diyeyim; takdiri elbette milletimiz, kamuoyu en güzel şekilde yapacaktır. Ama ben, sizin 
de yakın dostunuz, aynı partide siyaset yapıyorsunuz, Sayın Bekaroğlu’yla benim psikolojik tahlilimi 
yaptınız, aranızdaki tahlilleri de birlikte yapmanızı tavsiye edeyim diyeyim; başka bir şey söylemeye 
gerek yok. 

Tabii, yurt konusu hakikaten önemli bir konu; ülkenin gündemi gençler, diyoruz ya 8 milyon 
üniversite öğrencisi. Hâlen 8 milyon öğrenci üzerinden Türkiye’deki barınma konusunu hesap 
edenler var. Ya, biz sayıları, biz rakamları, biz istatistikleri ortaya koyduğumuzda alınıyorsunuz, 
güceniyorsunuz, “Bize rakamlarla gelmeyin.” diyorsunuz. Rakamlarla gelmeyelim de ne yapalım ya? 
Biz yaptıklarımızı, ortaya koyduklarımızı elbette rakamlarla izah edeceğiz, anlatacağız. Matematiği 
sevmenizi sizlere istirham ediyorum, tavsiye ediyorum. 8 milyon öğrenciye 8 milyon yatak kapasitesi 
sağlanmasına yönelik kurgu, yaklaşım, ne gerçek…

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Bir odada 20 kişi yatıyor. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Oraya da geleceğim, 
geleceğim, hiç merak etmeyin. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, görüşlerimizi ifade ettik, dinleyelim lütfen. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, şunu 
söyleyeyim: Sayın Başkanım, sabahtan beri bir kişiye tek kelime dahi etmedim, sabırla, saygıyla 
dinledim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum gerçekten. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Herkesten de onu 
beklemek doğal hakkımdır diye düşünüyorum. 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Biz de size rakam verelim; İstanbul’da 23 öğrenciye 1 yatak 
düşüyor. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, böyle bir usulümüz yok. 

Sayın Bakanım, siz devam edin lütfen. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, ben sizi 
saygıyla dinledim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İnsicamını bozmayalım konuşmacının. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Lütfen, ben detaylıca 
izah edeceğim hepsini, İstanbul’u, Ankara’yı, İzmir’i, her nereyi istiyorsanız, kapım açık. 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Ama bu rakam doğru Sayın Bakan, rakam doğru. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – 8 milyon öğrenci 
üzerinden barınma konusunu konuşmak maalesef akılcı değil. Niçin? Çünkü 8 milyon öğrencinin 
yaklaşık yarısı uzaktan okuyan öğrenci, açık öğretim öğrencisi -tamam- diğer yarısı örgün eğitim, 
bu da yaklaşık 4 milyona yakın öğrenci demek. Bunların yarısından fazlası ise -bakınız, bu da çok 
mühim- ikamet ettiği şehirde üniversiteye gidiyor. Sayın Başkanım, ikamet ettiği şehirde okuyor yani 
aileleriyle yaşıyorlar, böyle bir talepleri yok. Bu yıla bakalım, bu yıl üzerinden size çok somut örnekler 
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arz edeceğim. 2022 yılında 850.631 gencimiz örgün eğitimde üniversite kazandı. Bu öğrencilerin 
502.295’i ise ikamet ettiği şehirden farklı bir şehre okumaya gitti ve bu 502 bin öğrencinin -bakın, 
burası çok kıymetli- 305.080’i yurtlarımıza başvuru yaptı. Ara sınıfları da hesaba kattığımızda 430.176 
gencimizin başvurusunu aldık. 

Bakın, bizde çok iyi işleyen bir sistem var. Burada bu konuda emeği olan arkadaşlarım var, her 
birine teşekkür ediyorum; bilişim sistemimiz tek kelimeyle harika. Kimse burada bir suistimalden, 
liyakatsizlikten, torpilden, şundan, bundan bahsedemez; Allah’a şükür, öyle bir iddianız da yok. 8 
milyon yatak kapasitemiz olsaydı, bu, 7 milyon 600 bin yatağımız boş kalacak demekti; bakın, bu 
işin matematiğini size arz ediyorum. Bugün ilan ettim, talep karşılama oranımız yüzde 97; bakın, 100 
kişiden 97’si yurtlara yerleşti, kolay bir iş değil. Otel dahi olsa rezervasyon bekliyorsunuz gerektiğinde 
değil mi, yer bulamıyorsunuz. Bu, önemli bir başarıdır; bu, Türkiye’nin başarısıdır, Türkiye’nin 
gururudur. Gelin, bu gururu birlikte -ne yapalım- paylaşalım; sevinçleri, gururları paylaşmaktan lütfen 
imtina etmeyelim. Bu ülke hepimizin, aynı gemideyiz, aynı coğrafyanın evlatlarıyız; fikrimiz, tarzımız, 
görüşümüz farklı olabilir ama sevinci paylaşmak kadar, ortak olmak kadar doğal bir şey yok, bunu 
birbirimize çok görmeyelim. 100 kişiden 97’sini yerleştirdik ve İzmir’de, İstanbul’da ve Ankara’da, 
Allah’a şükür, yedek öğrencimiz kalmadı, artık açıktan öğrenci almaya başlayacağız, illerde artık boş 
yerlerimiz var. 

Şimdi, diyorsunuz ki: “Biz bunu belediyelerle çözeceğiz.” falan. Şimdi, bakıyorum İstanbul’a, 
bakıyorum İzmir’e, Ankara’ya kaç kişilik yurt yapılmış? İzmir’de belediyeye ait bir tane yurt yok ya; 
üzücü bu. Kaç yıldır sizde, hadi deyin üç yıl, beş yıl, yok, yıllardır sizde. Keşke yapsaydınız, biz de 
destek olsaydık. (CHP sıralarından gürültüler) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, dinleyelim lütfen. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Gülizar Hanım, ben 
burada sizlerden gelin, yapın… Mesela, İstanbul’da rahmetli Kadir Başkanın -Allah rahmet eylesin, 
mekânı cennet olsun, onu burada saygıyla, minnetle yâd ediyorum- yaptığı yurtları boyayıp hizmete 
aldınız. 

Burada ben sizlere şunu tavsiye ediyorum, konuşmamın başında da söyledim: Gelin, bize somut 
örneklerle öneri sunun, birlikte geliştirelim, biz öneriye açığız ve paylaşmaya da açığız, bilgiyi, 
tecrübeyi paylaşmaya da açığız. O yüzden ben her yıl burada bir davet yapıyorum. 

Yıldırım Bey, ya, bir gün gelmedin. “Gelin, sizinle Cebeci Yurduna gidelim, bir başka yurda 
gidelim, dolaşalım, inşaatlara gidelim.” dedim; sen Ankara’da olduğun için söylüyorum. Bir gün 
gidelim, dolaşalım, yurtlardaki ortamları görün. 

YILDIRIM KAYA (Ankara) – Öneri yaptım bugün...

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşma usulümüz yok, rica 
ediyorum. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ranza mı var, yatak 
mı var, baza mı var; yemekte ne var? Çat kapı gidelim, haber vermeden, gelin, planlamadan gidelim, 
kapım açık. 

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) – Pazarlar’a gidelim, Pazarlar ilçesine gidelim. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Kütahya’da da 
gideriz, daha yeni Kütahya’daydım. 

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) – 700 öğrenci…



1 . 11 . 2022 T: 8 O: 4

155 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Gideriz, gideriz, hiç 
merak etmeyin. 

“Ranza” dediniz ya… Bakınız, biz iktidara geldiğimizde ranza oranı Türkiye’de yüzde 92’ydi, şu 
an yüzde 9,5. Bu alanda da her geçen gün… 

Bakın, yurt süreci -Durmuş Başkanım, az önce size kısmen ifade ettim- dinamik bir süreç, 
sürekli değişen, gelişen bir süreç. Biz o sürecin dinamizmine uygun olarak bir yönetim anlayışı ortaya 
koyuyoruz; gerektiğinde kiralama yapıyoruz, gerektiğinde satın alma yapıyoruz, gerektiğinde başka 
yaklaşımlara giriyoruz ama aslolan o ihtiyacı en kısa, en hızlı, en pratik, en ekonomik şekilde çözmek. 
Talep bazen beklediğimizin üstünde gelişebiliyor, o süreçte bahsettiğim metotları uyguluyoruz; bazen 
de talep beklenenin altında geliyor. Ama her türlü talebe karşı hazır bir altyapı; örnek, model, dört 
dörtlük bir altyapının sevincini sizlerle paylaşıyorum, lütfen siz de bunun farkında olun. Gidelim 
Uşak’taki yurtlara, İsmail Bey’i de alalım, gidelim; ben geleceğim önümüzdeki günlerde, birlikte 
dolaşalım. Birlikte olmaktan kimseye zarar gelmez; konuşalım, orada eleştirin, söyleyin “Bu yurdun 
şu eksiği var.” diye, konuşalım. Ve inanıyorum ki bu süreci, hamdolsun, bu yıl Allah’a şükür başarıyla 
yönettik.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Sayın Bakan, sen şu tablonun nasıl okunması gerektiğini söyle…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşma usulümüz yok.

Sayın Bakanım, siz devam edin.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – İnanıyorum ki eksik 
olan yerler, diyorum ya, dinamik… İşte, Pazarlar ilçesi, başka yerler, “Tarsus” dedi milletvekilimiz, 
Tarsus’ta da bu anlamda bir projemiz var.

Tabii, yemek, barınma, efendim, iletişim, güvenlik, kişisel gelişim; yurtlarımızın pek çok imkânı 
var, bunlar imkânlardan birkaçı. 1.800 lira beslenme desteği veriyoruz; öğrencilerimizin beslenmesi için 
günde 50 milyon lira kaynak aktarıyoruz, günde. Bu anlamda, tabii, işletmeler yemek servisini sunuyor, 
bu işi istismar eden, bu işi iyi yapamayanlara anında yaptırım uygularız; burada da denetimlerimiz var. 
Bu çerçevede, Allah’a şükür, bakın, yemek örneklerimiz var burada; ya, işte, bunlar yurtlarımızdan 
örnekler. Şuradan mı göstereceğiz Sayın Başkanım? Evet, hazır gelmişken yurtları göstereyim, bu, 
yemek menülerimiz, al-götür menüsü, işte yatakhaneler. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Sayın Bakan, seçme fotoğraflarla oluyor mu?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – İşte Çanakkale, işte…

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Bizim davet edeceğimiz yurda gelecek misiniz Sayın Bakan?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Evet, Burdur, 
İstanbul, Ankara…

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – İstanbul’da davet edeceğimiz yurda gelecek misiniz?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Eskişehir…

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Habersiz, beraber?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Habersiz, beraber 
gideceğiz, beraber.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Tamam, ben sizi davet edeceğim. Bir de İBB yurduna 
götüreceğim.
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, lütfen müdahale etmeyelim hatibe, rica 
ediyorum.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Sayın Başkanım, renk katıyoruz ya, bir şey yapmıyoruz.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Şanlıurfa ve 
diğerleri…

Bakın, İstanbul’da aynı zamanda 20 bin kapasite inşaatımız da devam ediyor, aralık sonunda da 
onları da bitiriyoruz. Böylece o eski döneme ait yurtları da kapatıp oralara taşıyacağız; tamamen en 
modern tesisleriyle, yurtlarıyla, spor salonuyla, kültür salonu merkeziyle, efendim, bilişim imkânlarıyla 
inşallah en güzeliyle İstanbul’da olacak. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Eski dönem mi, yeni dönem mi?

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Yirmi senedir onlar yönetiyor, eski ne zamandı? Eskiyi nereden 
başlatıyor Sayın Bakan? Yirmi senedir iktidardalar.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Tabii, az önce, Sayın 
Kuşoğlu’nun…

Bir yandan ben sorulara da gireceğim ki kaynamasın, kaç dakikamız var?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Zaman hızlı akıyor Sayın Bakanım, buyurun.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Şimdi, şuna da 
geleyim, bakınız, bir Spor Toto spekülasyonu aldı başını gidiyor. 

Reklam gideriymiş falan…

(AK PARTİ ve CHP sıraları arasında karşılıklı laf atmalar) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, lütfen…

İsmail Bey, rica ediyorum.

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Sayın Başkanım, önce onlar yurt yemeklerini gösterdiler…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tamam, bitti tartışma, zamanımız kısıtlı, lütfen.

Devam edelim.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Şimdi, Sayın 
Başkanım, bu Spor Toto tartışması var, ona gireceğim şimdi. Diyorlar ki “4 milyar 500 milyon liralık 
reklam harcaması yapmışsınız.” Şimdi, Spor Toto’nun harcama şekli reklam karşılığı ve bu reklam 
gazeteye, televizyona verilen reklam değil.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Biz demiyoruz, Sayıştay diyor.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – İşte, Spor Toto 
reklamları burada, Ardahan’dan Edirne’ye kadar 6.800 tesis var burada, reklamların gittiği yer burası; 
paylaşırım bunları her birinizle. Az önce bahsedilen 4,5 milyarlık reklam nereye gitmiş? 68 federasyona 
901 milyon lira, Gülizar Hanım; Futbol Federasyonu değil sadece, atletizmden jimnastiğe, jimnastikten 
yüzmeye, voleyboldan basketbola 2021 yılında 901 milyon liralık reklam giderimiz var. “Reklam” 
diyorlar ya, mevzuat gereği reklam karşılığı. Diğer bir şey, 143 milyon lira amatör ve profesyonel spor 
kulüplerine altyapıyı güçlendirmek ve destek amacıyla; bu da yine sizin yanlış algıladığınız reklam 
konusu ve esasına geliyorum, 3 milyar 500 milyon lira kamu kurum kuruluşlarına, tesis yapımı…

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Yönetim kurulu kararı var Sayın Bakan, yönetim kurulu kararı 
var.
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GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, hep, hep 
sözüme giriyorsunuz, gelin, ben size göstereyim…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, rica ediyorum.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Olan bu, Sayıştay yalan mı konuşuyor?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Böyle bir usulümüz yok. Rica ediyorum...

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakınız, devlette 
gizlilik olmaz, devlette her şey şeffaftır, açıktır, her şeyin usulü vardır, yolu vardır ve hiçbir şey de 
kaybolmaz; ondan da emin olun.

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Sayıştay da devlet.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Turan Bey, rica ediyorum ama bu renklilik fazla oldu. 

TURAN AYDOĞAN (İstanbul) – Sayıştayı savunuyorum.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Siz hep bir şeylerin 
peşindesiniz, dedim ya kişi kendi gibi bilir diye, maalesef ama… 

Bakın, burada Sayıştay raporunda Spor Toto gelirlerinin 2,5 milyar TL eksik yazıldığına dair bulgu, 
Sayın Kuşoğlu’nun ifadesi. Şimdi ben bunu size açıklayacağım. Bakanlık özel gelirlerinin tamamı ilgili 
yıl genel bütçesinin B işaretli cetveline özel gelir olarak kaydedilmektedir. İlgili yıl merkezî yönetim 
bütçe kanununun yani genel bütçenin B işaretli cetvelinde özel gelir olarak tahmin edilen gelir karşılığı 
tutarlar Bakanlık bütçesinde özel ödenek olarak öngörülmektedir. Bu şekilde kayda alınan özel gelir ile 
Bakanlık faaliyetlerinde kullanılan özel ödenek, Gençlik ve Spor Bakanlığı merkez muhasebe birimi 
tarafından, Hazine Bakanlığının geliştirmiş olduğu bütünleşik kamu mali yönetim sistemi üzerinden 
muhasebeleştirilir. Bu çerçevede, Bakanlığa ait özel gelirlerin tahakkuk ve tahsili ile buna ilişkin takip 
ve kayıt işlemleri zamanında doğru bir şekilde yapılmakta ve raporlanmaktadır. Sayıştay bulgusunda 
belirtilen fark, gelirlerin tahsil ve tahakkuk işlemleri arasında meydana gelen zaman farkı kaynaklı bir 
durumdur; bunu Sayıştayla da paylaştık, sizinle de paylaşıyorum, 2,5 milyarın nerede olduğu da ayan 
beyan kayıtlarımızda görülüyor.

BÜLENT KUŞOĞLU (Ankara) – Sayın Bakanım, ben kamu zararı var demedim ki zaten…

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ve yine işte bu da 
zamandan kaynaklı bir iletişimsizlik.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Sayın Bakan, bir yıl geçmiş…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Evet, devam edelim lütfen.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ve yine, Bülent 
Bey’in bu anlamdaki yorumlarına ben hep hassasiyetle yaklaşırım, yapıcı yaklaşımlar için de bir kez 
daha teşekkür ediyorum.

İç denetçi kadrosuyla ilgili bir yetersizlikten bahsettiniz. Atama izin süreçleri var bunların, biz de 
bu anlamda ihtiyacımızın farkındayız ve bununla ilgili, atama işlemiyle ilgili talepte bulunduk ve bunu 
da artırarak yolumuza devam edeceğiz.

Evet, yurt konusunu bu şekilde, yemeğiyle… Ve şunu da söyleyeyim: Yurtlarımızda sürekli anket 
yapıyoruz gençlerle ve bu anketler sonucunda da yüzde 93 en son yaptığımız anket sonucu; memnuniyet 
oranı, Allah’a şükür, yüzde 93. Tabii, amacımız her gencimizi mutlu etmek, her gencimizin bu anlamda 
mutluluğu, esas olan o; o noktada da koşmaya devam edeceğiz. 
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Tabii, burslar, krediler; bunları -bahsettiğim gibi sabahki girizgâhta- en güzel şekliyle uygulayan 
ülkeyiz ve bu yıl da tabii ki rakamları güncelleyeceğiz, her yıl yılbaşında yeni rakamlarla, kredi 
rakamlarıyla, lisansıyla, yüksek lisansıyla, doktorasıyla ayrı bir hizmet sunuyoruz. Tekrar söylüyorum: 
Veri odaklı politika asıldır bizim için, gençlerin talebi, gençlerin ihtiyacı ve onların katılımı bizim için 
en önemlisidir. O yüzden, bu çerçevede az önce de bahsettim, elbette rakamları kullanacağız. Durmuş 
Başkanım, bu konuda eminim ki bize hak verirsiniz. Rakam kullanmaktan, istatistik kullanmaktan, 
sayıları ifade etmekten geri durma şansımız yok; bütçe rakamsal bir yaklaşımdır, değil mi? Ve 
inanıyorum ki bu süreçleri hep birlikte daha güzel noktalara taşıyalım.

Bakınız, Türkiye’de harç…

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Bakan Bey açıklasın. Bana açıkladı, ben ikna oldum fakat 
arkadaşlara da…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Durmuş Bey, daha sonra özel ziyaret edersiniz, konuşursunuz 
ama burada öyle bir usulümüz yok.

DURMUŞ YILMAZ (Ankara) – Sayın Başkan, gerek yok, ben sorumun cevabını aldım ama 
bunları açıklamadı. Bugün Türkiye’de…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Rica ediyorum…

Buyurun, devam edin Sayın Bakanım. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Yasalaşma süreci 
hızla devam ediyor Meclis Genel Kurulunda. Kredilerle ilgili bir devrim ortaya koyduk, Allah’a şükür, 
gençlerimizin üzerinden o TEFE, TÜFE işlerini -ne yaptık- kaldırdık. Parlamentoda önümüzdeki 
günlerde… Bilmiyorum, ne zaman gelir Genel Kurula?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Şu anda Genel Kurulda, ilgili madde geçti ama tamamı geçip 
onaylanacak tabii.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Tamamı bu hafta 
biter inşallah. 

Tabii, dünyada gelişmiş ülkelere baktığımızda çok farklı bir tablo var. Diyorum ya, Türkiye genç 
dostu, Cumhurbaşkanımızın liderliğinde genç odaklı -sadece lafta değil, özde, gönülden- siyaset anlayışı 
var, hizmet anlayışı var. İşte, Amerika Birleşik Devletleri’nde öğrenim ücreti kredisi var; Başkanım, 
çok iyi bilirsiniz, öğrenim kredisi. Bizde öğrenim kredisi diye bir şey yok, tamamen tüketime yönelik 
verilen kredi. Çünkü öğrenim nasıl? Ücretsiz çünkü harçları ne yaptık? Tarihe gömdük. Tarihe öyle 
bir gömdük ki üniversitedeki çocukların, gençlerin harçlardan haberleri bile yok, öyle bir gömmüşüz, 
hamdolsun; bu da bir onurdur bu ülke için. Amerika’da dört yıllık lisans eğitimi alan bir öğrencinin 
harç kredisi, barınma maliyeti ve kredi faizleriyle birlikte hesaplandığında ortalama 300 bin dolar. Dört 
yıllık lisans eğitimi boyunca öğrenciler ortalama olarak İngiltere’de 68 bin… Ya, Barış Bey nerede? 
Her seferinde gidiyor Barış Bey. Bir Barış Bey, bir de Sayın Bekaroğlu…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tutanaklardan baksın Sayın Bakanım, siz devam edin. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ben burada gözlerinin 
içine baka baka konuşmak isterdim çünkü onlar benim gözümün içine baktı, ben de onlara baktım. 

KAMİL OKYAY SINDIR (İzmir) – Belki kişisel mazeretleri vardır.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ama her seferinde… 
Neyse… Siz aktarırsınız artık. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tam tutanak var, tutanaktan bakabilirler.
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Buyurun. 

Diyoruz ya, Okyay Bey, biz katılımcılıktan yanayız diye, buyursunlar katılsınlar, sabahtan beri 
beraberdik, şurada bir saat daha oturur, gideriz ya; öyle değil mi?

Dört yıllık lisans eğitimi boyunca öğrenciler ortalama olarak İngiltere’de 68 bin, Norveç’te 44 bin, 
Hollanda’da 34 bin dolar kredi kullanırken Japonya, İsveç, ABD, Kanada, İsviçre ve Finlandiya’da 25 
bin dolar kredi kullanıyorlar. Bakınız, İngiltere’de son on yılda lisans eğitimi ücretleri 3 misline çıktı. 
Ücretsiz üniversite, enflasyon farkı olmadan faizsiz kredi ve 81 ilde yurt, sembolik ücretlerde; böyle bir 
adımı, böyle bir tabloyu bir istikrar olmadan, bir vizyon, bir özveri anlayışı olmadan asla ve asla inşa 
edemezsiniz, sürdürülebilir bir altyapıyı tesis etmeden de inşa edemezsiniz. İşte, yirmi bir yıllık süreç 
bu altyapının inşa sürecidir ve Cumhurbaşkanlığı hükûmet sistemi bu anlamda tüm bürokrasiyi, tüm 
hantal mekanizmayı geride bırakan bir süreçtir. Özellikle, bundan sonraki süreçte, Türkiye yüzyılında, 
inanıyorum ki gençlerimiz uluslararası alanda rekabet güçlerini çok daha üst noktalara taşıyarak, onların 
heyecanını, onların bu anlamdaki umudunu yine hep birlikte artırarak… Bakınız, biz hep birlikte umuda 
talibiz, hep birlikte biz sevinci artırmaya talibiz. Yönetmeye talip olmak, iktidar olmak da esasen bu 
değil mi? İnsanları, insanlığı, ülkeleri müreffeh kılmaktır, tüm dünyada, iktidar olmanın amacı, nihai 
neticenin de bu olması gerekir. İşte, bu adımlarımızı söylem olarak da eylem olarak da hep birlikte… 
Biz hep diyoruz ya “Biz birlikte Türkiye’yiz.” diye. İşte, Sayın Cumhurbaşkanımız cuma günü “Türkiye 
Yüzyılı” manifestomuzu tüm kamuoyuyla paylaştı ve bundan sonra da fırsat eşitliğini her zerresiyle 
ortaya koyan bir yönetim anlayışıyla, her imkânı gençleri başta olmak üzere 85 milyon vatandaşının 
önüne seren bir hizmet anlayışıyla, inşallah, çıtayı, standartları yükseltme gayesiyle yolumuza devam 
edeceğiz. İşte, TÜİK’in bu anlamdaki mutlulukla ilgili, Gülizar Hanım… Ben, Gülizar Hanım’ın bu 
anlamdaki katkılarından da çok istifade ediyorum; bütçeden bütçeye görüşüyoruz ama hakikaten katkı 
noktasında, usul noktasında hayranlıkla takip ettiğim bir milletvekilimiz; müteşekkirim. Bu çerçevede, 
Avrupa’ya bakalım; Avrupa’da mutsuzluk noktasında Portekiz, Macaristan, Yunanistan, bunlarda 
mutsuzluk oranı yüzde 30’larda; Türkiye için -sizin bahsettiğiniz- mutsuzluk oranı yüzde 15’lerde. 
Ben, sizlerden, araştırmaları yaparken pek çok parametreden faydalanmanızı istirham ediyorum, sadece 
Google yok bu dünyada, başka imkânlar var ve bu imkânların her birini hep birlikte değerlendirelim. 

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Hangi araştırmalar?

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – EUROSTAT’ın… 
Ben sizinle paylaşırım tüm detayları. 

Tabii, bağımlılıklar hepimiz için çok önemli, hepimizin konusu, hepimizin mücadele ettiği bir konu; 
bu anlamdaki hassasiyetler için teşekkür ediyorum ama Gençlik ve Spor Bakanlığının faaliyetlerine 
baktığımızda, spordan gençlik çalışmalarına kadar aslında her bir çalışmanın, her bir faaliyetin gençlik 
merkezleriyle, gençlik kamplarıyla… Bakınız, kamplarımızda bir kardeşlik iklimi var, her görüşten 
gencimiz orada bir aradalar; onunla da gurur duyuyoruz. Belediyeler talep ediyor, bunun içinde 
CHP’li belediyeler de var, öyle tekdüze bir durum asla yok Sayın Şener, asla; kamplarla ilgili size 
detaylı bir rapor arz edeyim, kesinlikle. Ve bununla birlikte yurtlarımız, yurtlarımız da bir kardeşlik 
iklimidir; bakınız, doğusuyla, batısıyla, kuzeyiyle, güneyiyle her fikirden kardeşimiz yurtlarda omuz 
omuza beraber kalıyorlar; orada hiçbir şekilde ayrışmadan, hiçbir şekilde çatışmadan bahsedemeyiz. 
Aynı zamanda bu kadar kişiyi, bu kadar farklılığı bir çatı altında kardeşçe barındıran sosyolojik bir 
modeldir bizim yurtlarımız. Dolayısıyla, az önceki sayın milletvekili, o da gitmiş; ona da ben buradan 
Karaman’la ilgili konuyu daha açık bir şekilde ifade etmiş olayım. 
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Tabii, bağımlılıklar, elbette madde bağımlılığı ama bununla birlikte yeni gelişen bağımlılık türleri 
var ve spor, bu anlamda bizim en önemli enstrümanlarımızdan biri. İşte, o yüzden diyoruz: “Tesisleşme, 
tesisleşme, tesisleşme.” diye. Bir devrim. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Normal süreniz tamamlanmıştır, ek on beş dakika süre veriyorum 
Sayın Bakan. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Yirmi bir yıllık 
süreçte… Elbette Türkiye’nin geçmişinde bir spor altyapısı var mı? Var ama onu da ben size rakamlarla, 
sayılarla… O imkânsızlıklara rağmen yetişen sporcular var, efendim, ortaya konulan başarılar var, 
antrenörler var, emekler var; her biri için minnettarız, hiçbirini görmezden gelemeyiz. Bu ülkenin spor 
altyapısı için, gençlik altyapısı için yüz yıllık cumhuriyet tarihi boyunca değer üretmiş, eser ortaya 
koymuş herkese müteşekkiriz, bunların hiçbirini görmezden gelmeyiz ama yirmi bir yıl önceki süreç ile 
2022 sürecini karşılaştırdığınızda arada mutlaka bariz bir devrim var, bunu da teslim etmezsek bu konuda 
emeği olan herkese ne yaparız? Haksızlık yaparız. Bu yirmi bir yıllık süreç boyunca katkı sağlayan 
elbette başta Sayın Cumhurbaşkanımız, tüm bu alana gönül veren bakanlarımız, bürokratlarımız; 
herkese müteşekkiriz, bu insanlara müteşekkiriz ama bu ülkeyi spor anlamında… İşte, bakın, daha 
üç hafta önce İstanbul Zeytinburnu’nda -Gülizar Hanım, bilmiyorum gördünüz mü- Avrupa’nın en 
modern buz pistini açtık; 2 olimpik pisti var, içinde bilim merkezi var, kütüphanesi var, efendim, sanat 
atölyeleri var; İstanbul Zeytinburnu’nda. İşte, biz sporu birkaç branştan ibaret görmüyoruz, futbol 
değil sadece; basketboluyla, yüzmesiyle… İşte, “yüzme” diyor; bakın, 5 milyon kişiye yüzme öğrettik 
pandemiye rağmen, 5 milyon kişi. Bunu da yükselteceğiz. İşte, ilk emareleri ortaya çıktı, bu ülkeden 
yüzme şampiyonları çıkacak olimpiyatlarda, uluslararası arenada, nice başarılı gençler yetiştireceğiz; 
diyoruz ya “68 branş” diye. İşte, o yüzden, tüm bağımlılık türleriyle mücadelede spor altyapısı olmazsa 
olmazımız ve bu altyapıyı en güçlü şekilde kullanma noktasında, illerimizde il müdürlüklerimizle, 
spor merkezlerimizle, yerel yönetimlerle; işte, belediyeler, valilikler, kaymakamlıklar, sivil toplum 
kuruluşları, federasyonlar, kulüpler… İşte İstanbul’da çok yeni projelerimiz var. İnşallah, altı ay 
içerisinde İstanbul’umuzda çok farklı bir amatör spor altyapısı göreceksiniz. Her biri hazır, her biri yeni 
tesisler olarak… Sayın Cumhurbaşkanımızın İstanbul’da Büyükşehir Belediye Başkanıyken başlattığı 
spor devrimini biz Gençlik ve Spor Bakanlığı olarak daha da yukarılara taşıyacağız. İstanbul’dan 
Ardahan’a kadar, Diyarbakır’dan Hakkâri’ye kadar her yerde tesis var. İşte bu tesisleri bir panzehir 
olarak, kötülüklerle mücadelenin panzehri olarak elbette değerlendireceğiz. Her geçen gün o anlamdaki 
hassasiyetimizi hep birlikte; eğitim kurumlarıyla birlikte, sivil toplumuyla, siyaset mekanizmasıyla 
millet olarak topyekûn bir şekilde ortaya koymak durumundayız.

Ben hassasiyeti olan, bu anlamda samimi yaklaşımları olan herkesin farkındayım. O anlamda da 
teşekkür ediyorum ama bu mücadele elbette yine topyekûn olarak yapmamız gereken bir mücadele 
ve ben tüm tesislerimizi bu çerçevede… Bakın, biz dedik ya, sporu erişilebilir kılmak, fırsat eşitliği... 
Bunun bir tanesi tesis altyapısı; diğer bir yönü, bu anlamdaki teşvik mekanizmaları; kadınıyla, erkeğiyle, 
genciyle, yaşlısıyla, engellisiyle herkesi bu tesislere sokmak, bu tesislerden faydalandırmak. Bunun 
için pek çok çalışmamız var. Elbette bunları -ne yapacağız?- artıracağız. Bunlar, olmazsa olmazımız. 
Bunları hep birlikte geliştireceğiz.

Tabii, Sayın Altay gittiği için artık orada şey yapmayalım. 
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Gülizar Hanım, İstanbul’da 20 bin yeni kapasite, inşallah önümüzdeki günlerde tamamlanacak, 
onun müjdesini vereyim ve bu anlamda da modernize çalışmalarımız devam edecek. Tabii, kadınların… 
20 bin yatak, biri İTÜ kampüsünde, Beşiktaş’ta; diğeri Marmara Üniversitesi Recep Tayyip Erdoğan 
kampüsünde, Maltepe’de; bir diğeri Avcılar, İstanbul Cerrahpaşa Üniversitesi kampüsünde; devasa 
yurtlar, şehir gibi hepsi. İnşallah, fırsat olursa inşaatlarını da birlikte ziyaret etme şansımız olur.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Zaten onu yapmamız lazım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU - Tabii ki yapmamız 
lazım. Ben de siz sevinin diye paylaşıyorum.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Yalnız, şu, gençlerin mutluluk, mutsuzluk anketine bir 
daha…

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Mutlaka paylaşalım.

EMİNE GÜLİZAR EMECAN (İstanbul) – Ben TÜİK verilerini paylaştım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bende de TÜİK 
verisi var ama işte nereden baktığımıza bağlı.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Onu daha sonra paylaşırsınız. Şimdi devam edelim. Zaman hızlı 
akıyor.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Şöyle yapalım 
Başkanım: Gençlerin mutluluğuna yönelik bu araştırmayı ben aslında buradaki tüm hazırunla paylaşmak 
istiyorum çünkü çok yoğun bir gündem maddesiydi bugün. Umarım, her birinin adresine göndermemde 
bir sakınca yoktur.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Niye olsun? Bize iletirseniz biz Komisyon üyelerimize dağıtırız.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU - Memnuniyetle.

Kadınların sporda ayrımcılığa maruz kaldığı ifadesi vardı. Biz ona rağmen hep “kadın odaklı spor 
politikası” diyoruz. İşte, faal kadın sporcu oranımız yüzde 43. 1 milyon 879 bin faal kadın sporcu, 
2 milyon 495 bin faal erkek sporcu; toplam 4 milyon 375 bin ve bu sayıyı artıracağız, bu anlamda 
çalışmaya devam edeceğiz, hiç geri durmayacağız; hiç merak etmeyin.

Tabii, Yıldırım Bey, Ankara Stadı bizim için prestijli bir eser; içerisindeki spor olanaklarıyla sadece 
bir stat değil, yaşayan bir merkez. Yanındaki Ankara Spor Salonu’yla, millet bahçesiyle bütünleştiğinde 
dünyanın örnek merkezlerinden biri olacak, yaşayan bir spor alanı olacak. Ankaralılar nasıl Anıttepe’yi 
gece gündüz kullanıyorlar… Anıttepe de bir modeldir Türkiye için, herkesin spor yaptığının, sporun 
tabana yayıldığının, spor sevgisinin örneğidir ve inanıyorum ki Ankara Stadı’yla birlikte bu imkânı 
büyütmüş olacağız. İçerisindeki farklı antrenman imkânlarıyla, spor salonlarıyla, kültür merkezleriyle, 
spor lisesiyle; tenisten basketbola, voleybola kadar tüm hızıyla yürüyor Allah’a şükür ve inanıyorum ki 
burada da 2023’te güzel bir netice alacağız. 

Bununla birlikte, tabii, özellikle, Ankara’mızda devam eden projeler var. Bir kısmı Bakanlık 
olarak özellikle gençlik merkezlerimiz… Ankara’mızda gençlik merkezi olmayan ilçemiz kalmayacak 
ve 17 gençlik ve spor yatırımımız hızla devam ediyor. Ben bunlardan birkaçını sizlerle paylaşmak 
istiyorum. Elmadağ yarı olimpik havuzumuz bitmek üzere. Yenimahalle’ye voleybol salonu, oraya 
bir salon yapıyoruz. Güdül gençlik merkezi, Elmadağ gençlik merkezi, Polatlı havuzu; bunlar devam 
ediyor, bunları en kısa sürede inşallah tamamlayacağız. Sincan’a devasa bir spor kompleksini -orada 
bir sorun yaşadık- hızlandıracağız, onu da inşallah bitireceğiz. Anıttepe’deki -bildiğiniz gibi- havuzu 
maalesef deprem şartları gereği yıktık ve ihale sürecinde bir tıkanıklık yaşadık, zaten başlamıştı ama 
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onu da hızlı bir şekilde bitirme noktasında gayret gösteriyoruz. Keçiören’deki güreş eğitim merkezimiz, 
Beypazarı’ndaki salonumuz, Pursaklar’daki salonumuz, Çubuk’taki havuzumuz bitti, salonumuz 
yapılıyor -Orhan Bey, onu takip ediyorsunuz siz- ve Çamlıdere yarı olimpik havuz çelik konstrüksiyon… 

Bakınız, bizim için verimlilik önemli, bizim için rasyonel yatırımlar önemli. Nüfusu istenilen ölçekte 
olmayan yerlerde elbette spora erişimi sağlamak durumundayız ama oralara yönelik geliştirdiğimiz 
özel projeler var, bunlardan biri de çelik konstrüksiyon havuzlar. Bunlardan yaklaşık 400 tanesini farklı 
beldelere, ilçelere kurduk ve bundan da çok güzel geri dönüşler alıyoruz. Gölbaşı’nda yatırımlarımız 
var. Eryaman’da -biliyorsunuz- Türkiye Olimpiyat Hazırlık Merkezi. Yıllardan beri başlayan bir süreç 
var orada, başarıyla devam eden bir süreç var, olimpiyat yıldızlarımızı orada birlikte yetiştiriyoruz ve 
oradaki çıtamız da hakikaten her geçen gün farklı bir noktaya kavuşuyor. 

Tabii, üniversite kampüslerimizde devam eden yurtlar, inşaatlar… Ben Ankara’yla ilgili size daha 
detaylı bir raporu da en kısa zamanda göndereceğim. 

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) – Kütahya…

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Kütahya’yla… 
Biz Kütahya’daydık aslında ama… Yeri, gittik, birlikte gördük, yeri birlikte gördük o gün. Hemen 
havuzumuzun yanı başında.

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) – Evliya Çelebi…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşursak bitiremeyiz bu süreci. 
Yarın Bakanımız Bakanlıkta, biz Komisyonda çalışmaya devam edeceğiz.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Yok, yok, arsamız 
tamam, arsa tamam. Kütahya’da inşallah sonrasında da…

ALİ FAZIL KASAP (Kütahya) – Seçim yaklaşıyor zaten. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, biz seçime 
endeksli hiçbir zaman çalışmadık. Dört yıldan beri, yirmi bir yıldan beri sürekli işimiz, derdimiz üretmek 
oldu. Hiçbir şekilde üretmekten, eser inşa etmekten geri durmadık. Ne diyor Sayın Cumhurbaşkanımız: 
“İnsan ölür, kalır eseri.” Bizim aslımız bu ve bizim temel felsefemiz şu: “İnsanların hayırlısı insanlara 
faydalı olandır.” Düsturumuz bu bizim ve inşallah, bu düsturla durmadan yola devam edeceğiz.

Tabii, sorular bu anlamda… Arkadaşlarımız da sağ olsunlar bize…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Bir kısmını yazılı cevaplayabilirsiniz Sayın Bakanım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Elbette. 

Adıyaman Gölbaşı’nda -Abdurrahman Tutdere Milletvekilimizin sorusu- 250 kişilik yurt yatırımı 
proje aşamasında. Tabii, kronik hastalığı olan öğrencilere yönelik yurtlardaki menü uygulaması aslında 
var ama ben bununla ilgili durumu bizzat takip edeceğim. İnşallah, bu konuyla ilgili tüm talepleri en 
güzel şekilde karşılayacağız, bunu taahhüt ediyorum. Zaten arkadaşlarımızla da -Sinan Bey’le olsun, 
Recep Ali Bey’le olsun- az önce de bunu tekrar mütalaa ettik.

Tabii, yurtlarımızda psikolojik danışmanlar, bu anlamda yeni yaklaşımlarımız var ve özellikle 
öğrencilerimizin -dedim ya- mutluluğu aslolan, huzuru aslolan. Elbette 850 binlik bir altyapı ve bu 
altyapıyı yönetmek, bu anlamda psikolojik destek gerektiren konularda yeni yaklaşımlar geliştirmek 
bizim için bir görevdir ve bununla ilgili çalışmalarımızı da artıracağımızı özellikle belirtmek isterim.

Tabii, Batman Hasankeyf gençlik kampı çok özel bir bölge biliyorsunuz ve burada da Spor 
Toto’muz Batman Valiliğiyle bu işin sürecini başlatmış, değil mi Bünyamin Bey? Önümüzdeki günlerde 
ihalesi -zannediyorum- tamamlanacak.
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İkametgâhı dışında üniversite okuyan öğrenciler… 502 bin öğrenci 2022 yılında ikametgâhının 
dışında bir ilde üniversiteye başlamış ve bu yıl -biliyorsunuz- YÖK’ün kontenjanları artırmasıyla 
birlikte barajların düşmesiyle hakikaten çok yoğun bir taleple karşılaştık ve bu yoğun talebi de 
hep birlikte... Arkadaşlarımızın her biri burada, tekrar teşekkür ediyorum, valiliklerimize teşekkür 
ediyorum. Bu anlamda tabii, İçişleri Bakanlığımızla önemli bir iş birliği yaptık, Sayın Bakanımıza 
teşekkür ediyorum; Murat Kurum Bakanımıza teşekkür ediyorum. Burada, hakikaten Cumhurbaşkanlığı 
hükûmet sisteminin sinerjisinin en doruğa çıktığı noktadır ve bu iş birliklerimize de inşallah devam 
edeceğiz. 

Tabii, yurt sayısıyla ilgili konu... Bakın, her gün yeni yurt açıyoruz, açmadığımız yurdu açtık diye 
ilan etmeyiz fakat şunu net bir şekilde belirteyim; açılan yurtlar, yeni yönetim, yeni müdüriyet oluşturma 
noktasında insan kaynağı alımı gerektirdiği için yeni açılan yurtları mevcut yurtlara bağlamak suretiyle 
ilk başta süreç başlıyor, sonra her yurt bağımsız hâle geldikçe o yurtların isimleri veriliyor, bağımsız 
kişilikleriyle envanterde yerini alıyor. İki ay içerisinde, açılan yurtlarla birlikte, yeni müdüriyetlerle 
birlikte, yeni insan kaynağı yapısıyla birlikte güncel rakamı da tabii ki gururla paylaşacağız. Biz 
hiçbir zaman yapmadığımızı, ortaya koymadığımızı bir algı yapmak için, efendim, manipülasyonla 
insanlara farklı durumları sunmak için yapmadık, yapmayız, bizim tarzımız da bu değildir. Gayretimiz 
de her zaman taş üstüne taş koymaktan, üretmekten yanadır ve bu doğrultuda da inşallah yeni yurt 
rakamlarımızı da sizlerle paylaşacağım. 

Tabii, genç işsizlik... Genç işsizlikle mücadele, zannediyorum gözünüzden kaçtı. Bu çerçevede, 
Sanayi Bakanlığımızla genç istihdama yönelik 70 bin kişilik bir çalışmamız var ve bu çalışma da 
meyvelerini vermeye başladı. İnanıyorum ki mart ayı gibi buradaki istihdam rakamına da ulaşacağız. 
Elbette, gençlerimizin kişisel gelişimi, hem üniversite sürecinde hem “NEET” grubundaki gençlerin bu 
anlamda desteklenmesi, bizim özellikle üstünde durduğumuz, çalıştığımız konular ama bu anlamdaki 
çabaları tabii ki nasıl daha üst noktaya taşırız, nasıl geliştiririz... Hiçbir zaman, hiçbir şeyi yeterli 
görmeyiz; bizim için, hedef gerçekleştirmek olduğu kadar, yeni hedeflere koşmak da bir tarzdır ve bu 
doğrultuda da yine genç işsizliğiyle ilgili, genç istihdamıyla ilgili yeni çabalar ortaya koymaya, yeni iş 
birliklerini geliştirmeye de devam edeceğiz. 

Tabii, Bülent Bey, bu il ve ilçe müdürlüklerinin mali iş ve işlemlerinin Bakanlığın muhasebe 
sistemi dışında yürütülmesi ve bütçe kesin hesap ve mali tablolarına dâhil edilmemesiyle ilgili bir 
eleştiriden bahsettiniz ama bununla ilgili açıklama çok uzun. Arzu ederseniz bunu size daha sonra 
açıklayayım ya da yazılı olarak ifade edeyim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Onu yazılı verelim çünkü ek süreniz de doldu. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Bir on dakika daha süre verin. 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Muhalefetin ısrarlı isteği, talebi üzerine on dakika daha ek süre 
veriyorum size. 

Buyurun. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Sorularımıza cevap vermek kayduşartıyla!

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Sorularımıza cevap verin! Sorularımıza cevap yok ama...

UĞUR AYDEMİR (Manisa) – Cevap vermek şart değil.

Sayın Başkan, yazılı da verebilir.
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GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, tüm sorular... 
Bakın, burada samimiyetimden şüphe etmeyin, tüm sorular başımızın üstünde. Sorulardan kaçacak 
durumda değiliz biz, kaçmayız. 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Erbaa Şehir Stadı?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, yalnız toparlarsak iyi olacak.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Stat ikmal ihalesine 
çıkıyoruz, tamam onu bitireceğiz. İkmal ihalesine çıkıyoruz orada, bitireceğiz onu, sorun yok. 

Onunla birlikte arkadaşlara sordum. “Tokat’ta atletizm pisti yok.” dediler, onun da talimatını 
verdim, atletizm pisti de yapacağız Tokat’a, tamam mı? 

KADİM DURMAZ (Tokat) – Olimpik yüzme havuzu da yok.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Havuzla, salonla 
ilgili başladık ve bakın...

KADİM DURMAZ (Tokat) – 4 tane havuz...

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, illere -ikili- girersek çıkamayız şimdi işin 
içinden. Rica ediyorum... 

Sayın Bakanım, onları Tokat vekillerimizle...

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Kadim Bey, Tokat’ın 
tüm ilçelerine havuz yaptık, bunları görmüyor musunuz? 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, il bazındaki işlere girersek çıkamayız, onları 
ayrıca paylaşalım vekillerimizle.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Tüm ilçelerde havuz 
yaptık Tokat’ta. Ne eksik varsa onları da en hızlı şekilde gerçekleştiririz. 

Tabii, Edirne’yle ilgili olarak elbette Keşan’ın yurt talebini takip ediyorum. Onunla ilgili bir çözüm 
geliştiriyoruz ve bununla ilgili, özellikle, Edirne’de, biliyorsunuz, olimpik havuzumuzu tamamladık; 
modern, en modern havuzlardan biri. Onun da inşallah, önümüzdeki günlerde açılışına geleceğiz. 
Özellikle Kırkpınar alanıyla ilgili çok özel bir çalışmamız var, inşallah, onu da başlatmak hepimize 
nasip olsun diyelim. 

Tabii, bakım onarımlarla ilgili, yine Gülizar Hanım’ın bir sorusu olmuş. İstanbul için yaklaşık 1 
milyarlık bir bakım onarım çalışmamız var ama tabii, bunları biz sürekli güncelliyoruz. Burada hiçbir 
şekilde tamir etmekten, onarmaktan elbette geri durmayacağız çünkü bu tesislerin her biri bakım 
gerektiren, onarım gerektiren, restorasyon gerektiren özelliklere sahip çünkü binlerce insan kullanıyor. 
Biz de onlar yeter ki kullansın, biz gereğini yapalım istiyoruz.

Bakın, Tokat’ı ben kısaca size ifade edeyim çünkü Tokat’a çok yatırım yaptık: Niksar Yarı Olimpik 
Havuz, Erbaa Yarı Olimpik Havuz, Almus Yarı Olimpik Havuz, Reşadiye Yarı Olimpik Havuz ve Spor 
Salonu, Zile Gençlik Merkezi, Zile Yarı Olimpik Havuz…

KADİM DURMAZ (Tokat) – Hiçbiri ulusal bir yarışmaya ev sahibi olmaya yetmiyor.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – …ve Sporcu Eğitim 
Merkezi. Bakın, burada 30 kalemden fazla yatırım var son iki senede yaptığımız, pandemiye rağmen.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Onları yazılı da verebilirsiniz.
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GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Dediniz ki: “Atletizm 
pisti yok.” Onu da yapacağız tabii. Atletizm temel disiplin; atletizm, jimnastik ve yüzme, bu 3 disiplin 
bizi daha yukarılara taşıyacak. Çok yakın vadede Türkiye’nin yüzmede olimpiyat şampiyonlarını 
göreceksiniz. Bakın, Başkanım, tutanaklara not edelim bunları.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Tam tutanağa geçiyor Sayın Bakanım.
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Jimnastikte olimpiyat 

şampiyonları göreceksiniz, atletizmde olimpiyat şampiyonları göreceksiniz Allah’ın izniyle ve bu 
gururu birlikte yaşayacağız, birlikte paylaşacağız.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – İnşallah, inşallah.
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Spor Toto gelirlerinden vakıf ve derneklere… 
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – İşte, az önce 

bahsettim. Sivil toplum…
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Değerli arkadaşlar, karşılıklı konuşmayla bitiremeyiz. Yarın 

başka bir bakanlığın bütçesini tartışacağız, rica ediyorum. Bakın saat onda başladık, şu anda saat on; 
tam on iki saattir mesai yapıyoruz, rica ediyorum.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, Spor Toto 
mevzuatı gereği vakıflara zaten ödeme yapamazsınız, tamam mı? Yani bazı şeylere öyle bir inanıyorlar 
ki kendileri inanmak isteseler de bu sefer dönüştüremiyorlar maalesef.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Sayın Bakan, geçen, 103 milyon lira…
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, Türkiye’nin…
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Geçen gün Sayın Bakan söyledi, 103 milyonluk…
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Mustafa Bey, rica ediyorum.
Böyle bir usulümüz yok arkadaşlar, karşılıklı konuşma usulümüz yok, rica ediyorum, yok böyle 

bir usulümüz.
MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Yüzünüz burada. Ben diyorum ki: Geçen, 103 milyon lira 

aktardığınızı siz söylediniz.
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, şunu 

söylüyorum: İşte, onları, kulüpleri, dernekleri hepsini açıklarız, gizli değil. Bakın, devlette gizli bir şey 
olmaz, devlette bir şey kaybolmaz; hepsinin yeri yurdu, usulü bellidir, sorun olmaz, hepsini açıklarız.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Sayın Bakan…
BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Mustafa Bey, rica ediyorum, böyle bir usulümüz yok.
Ayrıca ziyaret edersiniz, konuşursunuz, rica ediyorum. Ayrıca ziyaret edersiniz, yok böyle bir 

usulümüz.
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Öylesine 

şartlanıyorsunuz ki inanmak isteseniz de sonra inanamıyorsunuz. Keşke şu şartlanmışlıkları, şu 
önyargıları bir kenara bıraksak da hep birlikte bir hedefe kitlensek; “daha güçlü Türkiye” hedefine, 
“lider ülke Türkiye” hedefine, “müreffeh Türkiye” hedefine.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Biz de bunu istiyoruz.
GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Her alanda öncü 

gençleri yetiştirsek daha güçlü bir şekilde. Sizin bu önyargılarınızı aşmanız lazım. Biz elbette yolumuza 
devam ediyoruz ama gelin, bu dünyayı -ne yapalım- birlikte değiştirelim. 
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Özellikle şunu söyleyeceğim: Elbette burada bir dünya soru var ve her birinin de cevabı var; 
arkadaşlarımız her birini çok detaylı hazırladılar, ben de sizlere bunları göndermeden önce bizzat 
inceleyeceğim, tetkik edeceğim. Özellikle gençlikle ilgili, bağımlılıklarla ilgili katkılarınızı, bu 
anlamdaki açılım projelerinizi sizden beklediğimizi de ifade etmek istiyorum. Bizim, gençlerin 
fikirlerini, enerjilerini, dinamizmini hiçbir şeye mahkûm etmememiz lazım; gençlerin bu 
dinamizminden, enerjisinden faydalanmamız lazım. Onun için, az önce bahsettiğim gibi, gelin, dünyayı 
birlikte değiştirelim; gençlerimize güvenelim, onların potansiyellerine inanalım, hiç kimseyi tehdit 
görmeden birer imkân olarak değerlendirelim.

KADİM DURMAZ (Tokat) – Özgürlüklerini kısıtlamayın, sosyal medyalarına dokunmayın.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Hamdolsun karanlık 
yılların, kayıp yılların etkisinden kurtulmuş bir Türkiye var, her alanda iddiası olan bir Türkiye var. 
Siyasetten ekonomiye, sanayiden ticarete, kültürden sanata, teknolojiden spora kadar gençlerimizin 
her alanda aktif olduğunu hep birlikte görüyoruz; gelin, bunu birlikte büyütelim ve her geçen gün bu 
muhteşem potansiyelimizi birlikte açığa çıkaralım. İşte, siyasette…

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – Sayın Bakan, beğenmediğiniz…

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Efendim?

BURCU KÖKSAL (Afyonkarahisar) – O beğenmediğiniz, karaladığınız o gençler…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, toparlayalım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Benim sözlerimi tam 
dinleyin. Benim sözlerimin yarısını alıp yarısını…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Arkadaşlar, rica ediyorum.

Toparlamamız lazım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bütüncül yaklaşalım, 
birbirimizi anlayalım.

Ben bize katkısı olan, bu millete katkısı olan, çabası olan herkese minnettarım; başımın üstünde 
yeri var. Kimseyi karalama gibi bir gayretimiz yok. Biz iyiliklere iyilikle karşılık verip kötülüklerin 
karşısında birer set olarak duracağız.

MUSTAFA ADIGÜZEL (Ordu) – Spor Yasası’nı beraber yaptık, dile getiriyor musunuz?

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Mustafa Bey, rica ediyorum. (CHP sıralarından gürültüler)

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bakın, konuşmamın 
başında ne dedim? Aşk olsun ya! Konuşmamın başında ne dedim sabahleyin: “Spor Yasası’nı birlikte 
çıkardık büyük bir mutabakatla. Katkısı olan, bu anlamda, efendim, destek olan herkese müteşekkirim.” 
Yine söylüyorum, müteşekkirim.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, son iki buçuk dakikanız. 

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Sporda Şiddet 
Yasası…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Artık uzatmayacağım, yarın da mesaimiz var.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Sporda Şiddet 
Yasası’nı da birlikte çıkardık bundan dört yıl önce, artık konuşuyor muyuz? Bunun için de müteşekkirim. 
Spor nedir? Birleştiricidir. Spor nedir? Rehabilite eder, bütünleştirir. O yüzden gelin, bu anlamda 
birlikteliklerimizi, projelerimizi güçlendirelim. (CHP sıralarından gürültüler)
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BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Son iki dakikanız.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Artık kabuğunu kırmış 
bir Türkiye var, dünyaya artık lider bir Türkiye var. İşte, Sayın Cumhurbaşkanımızın tahıl koridoru 
sürecindeki misyonuna hanginiz hayran olmaz? Allah’a şükür, işte, Türkiye bu; diplomaside, masada, 
sahada her alanda güçlü Türkiye. Elbette ne var? Mücadele alanları var ve bu mücadele alanlarını 
birlikte ne yapacağız? Geliştireceğiz ve bu ülkenin gençleriyle, bu ülkenin insanıyla, 85 milyonuyla bir 
olarak, bütün olarak inşallah birleştireceğiz.

Tabii, üniversiteler -bunun altını çizmem lazım, sabahleyin de bahsettim- bizim en önemli 
paydaşlarımızdan biri. Her gittiğim ilde mutlaka üniversite ziyareti yapmaya çalışıyorum; hem gençlerle 
buluşma açısından hem oradaki hocalarımızın, idarecilerimizin taleplerine, ihtiyaçlarına karşılık 
verme açısından ve bağımlılıklarla mücadele açısından da üniversitelerimizi önemli bir paydaş olarak 
görüyorum. Önümüzdeki günlerde üniversitelerimizle birlikte geliştirdiğimiz bağımlılık mücadele 
enstrümanlarını da yine sizlerle paylaşacağımı özellikle ifade ediyorum.

Elbette pek çok adım attık hep birlikte ve bu adımlar Türkiye’nin geleceği için atıldı, gençler 
için atıldı çünkü gençlerimiz hem bugünlerimiz hem yarınlarımız demek. Türkiye ancak gençlerine 
kazandırdığı kabiliyetlerle geleceği kazanacaktır. “Gençlerimiz” derken şunun da altını çizmek 
istiyorum: Değerli arkadaşlar, bu ülkenin tek bir evladını dahi dışarıda bırakmadan -bunun altını 
çiziyorum- bu milletin her bir evladı, her bir ferdi bu ülkenin istikbalidir, gururudur, ihtiyacıdır ve bu 
ülkeye lazımdır. Bizim, gözden çıkarılacak, dışarıda bırakılacak, ayrıma tabi tutulacak bir kardeşimiz 
dahi yoktur; her birine mümkün olan hizmeti hem de en üst seviyede götürdük.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Sayın Bakanım, süreniz doldu, son bir iki cümle alıp bitirelim.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ve bunun için gece 
gündüz çalışmak da görevimizdir ve bizim sorumluluğumuzdur; hep birlikte bu sorumluluğu yerine 
getiriyoruz. Bugün de bu bütçe bunun bir vesilesidir, onun için bir aradayız. Ben hiçbir umudumuzun 
boşa gideceğine, hiçbir gayretimizin boşa gideceğine inanmıyorum; niyet neyse akıbet de o olur.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ederiz.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Niyet hayrısa akıbet 
te hayrolur. Rabb’im hepimizin yardımcısı olsun.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ederim.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Bizleri tüm 
kötülüklerden, fitnelerden, kazalardan, afetlerden muhafaza buyursun ve bütçemiz 85 milyon başta 
olmak üzere gençler, sporcular için hayırlı, uğurlu olsun.

Sağ olun.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Çok teşekkür ediyorum Sayın Bakanım.

Sadece şöyle bir ricada bulunacağım.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Elbette, İzmir…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Genel Kurula…

Buyurun.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Pardon Başkanım.
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Tamer Vekilimize sözümüz var bu anlamda, İzmir’de geliştirdiğimiz projeler var. İzmir’de başta 
olimpik havuz olmak üzere 5 ilçemizde havuz inşaatlarımızı başlatıyoruz ve İzmir’e Türkiye’nin en 
modern olimpik havuzunu da inşallah inşa ediyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyorum.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Ve şunun da altını 
çizeyim: Alsancak Stadı’na bir gençlik merkezi yaptık, dedik ki: “Statlar yaşayan statlar olsun. Her gün 
bir adım ileri gidelim.” Ve oraya, İzmir’e yolu düşenleri oradaki gençlik merkezimizi ziyaret etmeye 
de özellikle davet ediyorum.

Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Teşekkür ediyoruz.

Şöyle bir ricam olacak sadece Komisyonumuz adına: Genel Kurula gitmeden önce bu yazılı 
soruların gelmesi önemli, bütün partiler, gruplar ve vekiller için; bir hafta on gün içinde yazılı cevaplar 
gelirse seviniriz.

GENÇLİK VE SPOR BAKANI MEHMET MUHARREM KASAPOĞLU – Çarşamba gününe 
kadar…

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Emeği geçenlere ben de teşekkür ediyorum. 

Şimdi, değerli arkadaşlar, gündemimizdeki kurum bütçeleri üzerindeki görüşmeleri tamamlamış 
durumdayız, oylamalara geçeceğiz. 

Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçesini okutuyorum: 

(Gençlik ve Spor Bakanlığının 2023 yılı bütçesi okundu)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – 6 adet önerge vardır, sırasıyla okutup işleme alacağım. 

1’inci önergeyi okutuyorum: 

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Aşağıda gösterilen değişikliğin gerekçesiyle kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2023

ÖDENEK (A) CETVELİ

PROGRAM KURUMSAL FİNANSMAN EKONOMİK 

KOD

ARTIRILAN

MİKTAR

 62  22.33  01  05.04 20.000.000.000TL 

 Rıdvan Turan Dirayet Dilan Taşdemir 

 Mersin  Ağrı

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Rıdvan Bey izah mı edeceksiniz? 

Gerekçeyi okutuyorum:

Gerekçe: 

Öğrenciler büyük bir barınma krizi yaşamaktadır.

Tamamen kamusal ve nitelikli olması gereken barınma hakkının, eğitim hakkının gerçekleşmesinde 
önemli bir koşul olduğu unutulmamalıdır. Öğrencilerin içinde bulunduğu barınma krizinin çözümsüz 
bırakılması kabul edilemez.
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Kamuya ait yurt sayısı, hiçbir öğrenci açıkta bırakılamayacak biçimde artırılmalı, öğrencilerin 
içinde bulunduğu barınma krizi behemehâl ortadan kaldırılmalıdır. Barınma hakkının eksiksiz biçimde 
sağlanmasının yanı sıra, tüm öğrencilerin sağlıklı, nitelikli ve yeterli beslenme imkânları da kamu 
tarafından karşılanmalıdır. 

Kamuya ait yurt sayısının, hiçbir öğrencinin açıkta bırakılamayacağı biçimde artırılarak barınma 
krizinin çözülmesi ve öğrencilerin sağlıklı, nitelikli ve yeterli beslenme imkânlarına ücretsiz olarak 
erişebilmeleri amacıyla Gençlik ve Spor Bakanlığının bütçesinin artırılmasını öneriyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Etmeyenler… 
Önerge kabul edilmemiştir. 

2’nci önergeyi okutuyorum. 

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Cetvelde gösterilen değişikliğin aşağıdaki gerekçe ile kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2023

ÖDENEK (A) CETVELİ

PROGRAM KURUMSAL FİNANSMAN EKONOMİK 

KOD

ARTIRILAN

MİKTAR

 62  22.36  01  06.05 30.000.000.000TL 

 Durmuş Yılmaz  Muhammet Naci Cinisli

 Ankara Erzurum

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Naci Bey, gerekçeyi okutuyorum:

Gerekçe: 

Yıllardır kamu kaynaklarının devlet yurtları inşa edilmesi için kullanmak yerine vakıf ve derneklere 
aktarılması, vakıf ve derneklere ait yurtlara daha fazla öğrencinin yönelmesine neden olmuştur. Bugün 
gelinen noktada KYK yurtları önündeki uzun kuyruklar karşısında, önümüzdeki birkaç yıl kendisine 
sıra gelmeyeceğini gören ve kirasını ödeyebileceği bir ev bulmaktan umudunu kesen gençlerimiz âdeta 
tarikat-cemaat yurtlarına doğru itilmektedir. 2002’de 190 olan yurt sayısı 2022’de 776’ ya ulaşmıştır. 
Bu dönemin ilk on yılında yurt sayısındaki artışın çok zayıf olduğu görülmektedir. 17-25 Aralık ve 15 
Temmuz hain darbe girişiminden sonra yurt sayısının hızla arttırılabildiği düşünüldüğünde bu hadiseler 
yaşanana kadar öğrencilerimiz bilinçli olarak mı cemaat yurtlarına mecbur bırakılmıştır sorusu akla 
gelmektedir ve benzeri durumlarla karşılaşılmaması adına yurt sayılarının artırılması gerekmektedir.

Anayasa’mızın 58’inci maddesinde “Devlet, istiklâl ve Cumhuriyetimizin emanet edildiği 
gençlerin müsbet ilmin ışığında, Atatürk ilke ve inkılâpları doğrultusunda ve Devletin ülkesi ve 
milletiyle bölünmez bütünlüğünü ortadan kaldırmayı amaç edinen görüşlere karşı yetişme ve 
gelişmelerini sağlayıcı tedbirleri alır.” ifadeleri yer almaktadır. Gerek Anayasa’mızın gereği gerekse 
gençlerimizin kaliteli bir eğitim hayatı sürdürebilmeleri için öğrenci yurtlarının sayısının arttırılması ve 
mevcut yurtların iyileştirilmesi gerekmektedir. Gençlerimizin devletin kendilerine sağladığı konaklama 
ortamında kendilerini güvende ve huzurlu hissetmeleri, kendilerini gelişmiş ülkelerde yaşayan 
gençlerle eşit şartlarda görmeleri, konaklama sorunu yüzünden okul terki yoluna başvurmamaları ve 
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Anayasamızın 58’inci maddesinde belirtildiği üzere gençlerimizin devletimizin güvenli ellerinde, refah 
ve huzur içinde eğitim hayatlarına odaklanmaları amacıyla bu programa ayrılan 2023 ödeneğinin 30 
milyar TL artırılarak yurt sayısının ve kapasitenin yükseltilmesi gerekmektedir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Etmeyenler… 
Kabul edilmemiştir.

Müteakip önergeyi okutuyorum: 

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Aşağıda gösterilen değişikliğin gerekçesiyle kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2023

ÖDENEK (A) CETVELİ

PROGRAM KURUMSAL FİNANSMAN EKONOMİK 

KOD

ARTIRILAN

MİKTAR

 62  22.33  01  08.01 25.742.000.000TL 

 62  22.33  01  05.04 50.000.000.000TL 

 Rıdvan Turan  Dirayet Dilan Taşdemir 

 Mersin  Ağrı

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Gerekçeyi okutuyorum:

Gerekçe:

Öğrenim gören gençler, mevcut politikalar nedeniyle hayata borç yükü altında başlamaktadır. 
Gençlerin, eğitim hakkını kullanabilmeleri için Kredi ve Yurtlar Kurumuna kredi adı altında 
borçlandırılması kabul edilemez. Gençlerin Kredi ve Yurtlar Kurumuna olan borçlarının tamamı 
silinmelidir. Öğrenim gören tüm gençlere borç değil, karşılıksız burs verilmelidir. 

Gençlerin Kredi ve Yurtlar Kurumuna olan tüm borçlarının silinmesi ve devam etmekte olan tüm 
öğrenci kredilerinin bursa dönüştürülmesi amacıyla Gençlik ve Spor Bakanlığı bütçesinin artırılmasını 
öneriyoruz.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Etmeyenler… 
Önerge kabul edilmemiştir. 

Müteakip önergeyi okutuyorum:

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Cetvelde gösterilen değişikliğin aşağıdaki gerekçe ile kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2022

ÖDENEK (A) CETVELİ

PROGRAM KURUMSAL FİNANSMAN EKONOMİK  KOD ARTIRILAN MİKTAR

 62  22.33  01  05.04 20.000.000.000TL 

 Durmuş Yılmaz  Muhammet Naci Cinisli 
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 Ankara Erzurum

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Gerekçeyi okutuyorum: 

Gerekçe: 

2021-2022 yükseköğretim istatistiklerine göre ülkemizde 8 milyon 296 bin 959 öğrenim gören 
öğrenci bulunmaktadır. Ülkemizde 2022 yılı burs ve öğrenim kredisi istatistiklerine göre destek 
alan öğrenci 1 milyon 383 bin 296’dır. Bu sayı içinden 879 bin 838 öğrenciye geri ödemeli öğrenim 
kredisi verilirken sadece 503 bin 458 öğrenciye burs imkânı sağlanmaktadır. Yani okuyan üniversite 
gençliği içinde sadece yüzde 6 öğrencimize burs imkânı sunulmaktadır. 2021 yılı burs ve öğrenim 
kredisi istatistiklerine bakılacak olursa destek alan öğrenci sayısında bir azalma olduğu gözlenmektedir. 
2021 yılında toplam sayı 1 milyon 586 bin 410 iken 2022 yılında bu sayı 203 bin kişi azalmıştır. 
Öncelikle burs alan öğrenci sayısının artırılması ve daha fazla gencimizin burs almasının sağlanması 
gerekmektedir. Verilen burs miktarı da yeterli değildir. Giderek yoksullaşan ve alım gücü aşırı düşen 
gençlerimizin eğitim hayatına devam edebilmeleri, aylık 850 TL olan bir burs desteğiyle mümkün 
görünmemektedir.

Önergemizle burs alan öğrenci sayısı 503 binden 1 milyon gence ve verilen burs yardımı lisans 
öğrencileri için 850 TL’den 1500 TL’ye; yüksek lisans öğrencileri için 1300 TL’den 2000 TL’ye ve 
doktora öğrencileri için 1950 TL’den 3000 TL’ye çıkarılacaktır. Bu amaçla ilgili program ödeneği 20 
milyar TL arttırılmaktadır.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Önerge kabul edilmemiştir.

Müteakip önergeyi okutuyorum:

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Cetvelde gösterilen değişikliğin aşağıdaki gerekçeyle kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2022

ÖDENEK (A) CETVELİ

Program Kurumsal Finansman Ekonomik Kod Artırılan Miktar

34 22.36 01 06.05 5.000.000.000 TL

 Durmuş Yılmaz   Muhammet Naci Cinisli

  Ankara  Erzurum

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Gerekçeyi okutuyorum.

Gerekçe:

Anayasa’mızın 59’uncu maddesinde “Devlet, her yaştaki Türk vatandaşlarının beden ve ruh 
sağlığını geliştirecek tedbirleri alır, sporun kitlelere yayılmasını teşvik eder. Devlet başarılı sporcuyu 
korur.” hükmü yer almaktadır. Ancak Türkiye’de ana dal olması gereken spor neredeyse unutulmuş 
bir yan dal hâline gelmiştir. Devlet okullarında yapılan beden eğitimi ve spor derslerinin öğrencilerin 
yeteneklerini keşfederek ilgi ve istekleri doğrultusunda spora yönlendirme çalışmalarının yapılamıyor 
olmasının başlıca nedeni, okulların spor alanlarının ve malzemelerinin yetersizliğidir.

Okullarda spor yapmaya elverişli spor alanlarının yeterli sayıda olmaması ve bununla birlikte 
yeterli spor malzemelerinin ve yeterince tesislerinin olmaması günümüzde spor ve sporcuların 
desteklenmediğinin en açık göstergelerindendir. Gerekli yatırımlar yapıldığında spora yatkınlığı 
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olan gençlerimiz kuşkusuz devlet tarafından desteklendiğini hissederek alanında uzmanlaşacak 
ve ilgi alanlarını mesleğe dönüştürebilecek, belki de dünyaca ünlü sporcular hâline geleceklerdir. 
Anayasa’mızın 59’uncu maddesi ışığında spora yatkın gençlerin, yetenekli oldukları dallara ilişkin 
yönlendirmelerin doğru yapılması, sağlıklı bireylerin yetişmesi, spor alışkanlıklarının erken yaşlarda 
kazanılması amacıyla yatırımlar yapılmalıdır. Bu gerekçelerle önergemizle sporun geliştirilmesi ve 
desteklenmesi programına 5 milyar TL ödenek artırımı yapılması amaçlanmaktadır.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Önerge kabul edilmemiştir.

Müteakip son önergeyi okutuyorum:

Plan ve Bütçe Komisyonu Başkanlığına

Cetvelde gösterilen değişikliğin aşağıdaki gerekçeyle kabulünü arz ve teklif ederiz.

KURUM: GENÇLİK VE SPOR BAKANLIĞI

YIL: 2022

ÖDENEK (A) CETVELİ

Program Kurumsal Finansman Ekonomik Kod Artırılan Miktar

28 22.67 01 05.02 500.000.000 TL

 Durmuş Yılmaz   Muhammet Naci Cinisli

  Ankara  Erzurum

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Gerekçeyi okutuyorum.

Gerekçe: 

Devlet herkesin hayatını beden ve ruh sağlığı içinde sürdürmesini sağlama görevini yerine 
getirendir. Ancak devletimizin gençlerimizin beden ve ruh sağlığı güvenliğini sağlayamaması hâlinin 
hayatın içinde belirgin bir şekilde artış gösterdiği gözlemlenmektedir. Bunun sonucu olarak da 
ülkemizde uyuşturucu madde kullanım yaşındaki düşüş kamuoyunda tartışılmakta ve bu gelişmeler 
endişe yaratmaktadır.

Toplumun genelinde bağımlılığa karşı farkındalığın arttırılmasını sağlamak ve bu anlamda 
programlar hayata geçirmek devletimizin sorumluluğundadır. Başta çocuklar ve gençler olmak üzere 
ruhsal, fiziksel ya da sosyal sorunlara yol açmasına rağmen, madde alımına devam edilmesi, bırakma 
isteğine karşılık bırakılamaması ve maddeyi alma isteğinin devam etmesi bu gençlerimizin aileleri 
olmak üzere tüm toplumu tedirgin eden bir gerçektir. Bu amaçla önergemiz doğrultusunda bağımlılıkla 
mücadele programına ayrılan 7 milyon 866 bin TL olan ödenek 500 milyon TL artış sağlanarak 
bağımlılıkla mücadeleye daha fazla önem verilmelidir.

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Önergeyi oylarınıza sunuyorum: Kabul edenler… Kabul 
etmeyenler… Önerge kabul edilmemiştir.

(Gençlik ve Spor Bakanlığının 2023 yılı bütçesi oylandı, kabul edildi)

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Kesin hesabını okutuyorum.

(Gençlik ve Spor Bakanlığının 2021 yılı kesin hesabı okundu, oylandı, kabul edildi) 

BAŞKAN CEVDET YILMAZ – Böylece gündemimizdeki bütçe ve kesin hesap kabul edilmiştir. 
Hayırlı uğurlu olsun.
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Sayın Bakanımıza, Bakan Yardımcılarımıza, milletvekillerimize, bürokratlara ve bütün 
katılımcılara katkıları için teşekkür ediyoruz.

Değerli arkadaşlar 2 Kasım 2022 Çarşamba günü saat 10.00’da toplanmak üzere birleşimi 
kapatıyorum.

Kapanma Saati: 22.15


